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Admisión a trámite e publicación 
 
ı 25224 (12/POP-003704) 
Grupo Parlamentario dos Socialistas de Galicia 
Espinosa Mangana, María Elena e Méndez López, Lara 
Sobre a postura do Goberno galego ante unha eventual rebaixa na Área Sanitaria de Lugo, A Mariña 
e Monforte de Lemos dos días da vía rápida da atención á conduta suicida que figuran no último 
acordo de xestión do Sergas                                                                                                                 84478 
 
ı 25229 (12/POP-003705) 
Grupo Parlamentario dos Socialistas de Galicia 
Espinosa Mangana, María Elena e Castro Rey, Paloma 
Sobre a postura do Goberno galego ante unha eventual rebaixa na Área Sanitaria de Pontevedra e 
O Salnés dos días da vía rápida da atención á conduta suicida que figuran no último acordo de xes-
tión do Sergas                                                                                                                                          84480 
 
ı 25234 (12/POP-003706) 
Grupo Parlamentario Popular de Galicia 
Fidalgo Iglesias, Miguel e 8 máis 
Sobre a contía destinada ao acordo entre a Consellería do Mar e o Instituto de Investigacións 
Mariñas-CSIC respecto do estudo para a mellora da produtividade de bivalvos en bancos ma-
risqueiros                                                                                                                                                 84482 
 
ı 25240 (12/POP-003707) 
Grupo Parlamentario Popular de Galicia 
Fidalgo Iglesias, Miguel e 8 máis 
Sobre os importes destinados á dragaxe dos portos de Maniños-Barallobre, Miño e Pontedeume 
                                                                                                                                                                   84484 
ı 25254 (12/POP-003708) 
Grupo Parlamentario Popular de Galicia 
Fidalgo Iglesias, Miguel e 8 máis 
Sobre o investimento destinado á implantación de “Lonxas galegas 4.0”, o novo programa de 
modernización tecnolóxica da comercialización e xestión nas lonxas e confrarías de pescadores 
de Galicia                                                                                                                                                 84486 
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ı 25264 (12/POP-003709) 
Grupo Parlamentario do Bloque Nacionalista Galego 
Rodil Fernández, Olalla e 2 máis 
Sobre o conflito relativo á titularidade da torre de Caldaloba, localizada en Cospeito, entre a Xunta 
de Galicia e a Deputación Provincial de Lugo                                                                                     84488 
 
ı 25266 (12/POP-003710) 
Grupo Parlamentario Popular de Galicia 
Fidalgo Iglesias, Miguel e 8 máis 
Sobre o estado de execución do Programa de ciencias mariñas de Galicia                                 84491 
 
ı 25271 (12/POP-003711) 
Grupo Parlamentario do Bloque Nacionalista Galego 
González Iglesias, Carmela e 2 máis 
Sobre a postura da Xunta de Galicia e as súas previsións respecto da dotación do Grupo de Emer-
xencias Supramunicipal do Val Miñor dunhas novas instalacións                                                  84493 
 
ı 25277 (12/POP-003712) 
Grupo Parlamentario do Bloque Nacionalista Galego 
González Iglesias, Carmela e 3 máis 
Sobre as previsións do Goberno galego en relación coa oferta de prazas na rede pública de escolas 
infantís da Xunta de Galicia en Vigo                                                                                                     84497 
 
ı 25284 (12/POP-003713) 
Grupo Parlamentario dos Socialistas de Galicia 
Méndez López, Lara e López Font, Carlos 
Sobre as previsións que ten a Xunta de Galicia en canto á mellora da seguridade viaria en Cangas 
de Foz e á prolongación das beirarrúas da travesía desta localidade                                            84500 
 
ı 25295 (12/POP-003714) 
Grupo Parlamentario dos Socialistas de Galicia 
Espinosa Mangana, María Elena e López Font, Carlos 
Sobre a postura do Goberno galego ante unha eventual rebaixa na Área Sanitaria de Vigo dos 
días da vía rápida da atención á conduta suicida que figuran no último acordo de xestión do 
Sergas                                                                                                                                                       84503 
 
ı 25300 (12/POP-003715) 
Grupo Parlamentario do Bloque Nacionalista Galego 
Vidal Lamas, Sonia e 2 máis 
Sobre a situación actual de desenvolvemento en Galicia do sector da planta ornamental       84505 
 
ı 25305 (12/POP-003716) 
Grupo Parlamentario do Bloque Nacionalista Galego 
Fernández Davila, María Cristina e Fernández González, Ariadna 
Sobre a postura da Xunta de Galicia ante a posibilidade de establecer un sistema de gratuidade 
dos libros de texto en todas as etapas educativas obrigatorias                                                     84508 
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ı 25311 (12/POP-003717) 
Grupo Parlamentario do Bloque Nacionalista Galego 
Fernández González, Ariadna e 2 máis 
Sobre as valoracións que fai o Goberno galego respecto do risco de chegada da febre aftosa a Ga-
licia e as súas previsións ao respecto                                                                                                  84511 
 
ı 25315 (12/POP-003718) 
Grupo Parlamentario do Bloque Nacionalista Galego 
Castro García, Daniel e Queixas Zas, Mercedes 
Sobre a postura do Goberno galego respecto do proxecto de creación na Coruña da Universidade 
Emilia Pardo Bazán                                                                                                                                 84514 
 
ı 25319 (12/POP-003719) 
Grupo Parlamentario do Bloque Nacionalista Galego 
Fernández Alfonzo, Ramón Tomás e 2 máis 
Sobre as demandas da comunidade educativa do CEIP da Gándara, do concello de Narón, en rela-
ción co estado material das súas instalacións                                                                                   84517 
 
ı 25344 (12/POP-003720) 
Grupo Parlamentario dos Socialistas de Galicia 
Castro Rey, Paloma e 2 máis 
Sobre as previsións que ten o Goberno galego en canto ao impulso de medidas para garantir a 
perspectiva de xénero nas políticas públicas e a presenza equilibrada de mulleres e homes en todos 
os ámbitos                                                                                                                                                84520 
 
ı 25349 (12/POP-003721) 
Grupo Parlamentario do Bloque Nacionalista Galego 
Presas Bergantiños, Noa Olalla e 2 máis 
Sobre os criterios técnicos e económicos que seguiu o Goberno galego para aprobar cunha única 
empresa un convenio dun millón de euros destinado a un programa de turismo termal        84523 
 
ı 25355 (12/POP-003722) 
Grupo Parlamentario do Bloque Nacionalista Galego 
Fernández Alfonzo, Ramón Tomás e Ruanova Vilas-Boas, Brais 
Sobre o acordo acadado na Mesa de Diálogo Social de Seguridade Social do 31 de xullo deste ano 
no relativo á xubilación no sector manufactureiro                                                                           84526 
 
ı 25357 (12/POP-003723) 
Grupo Parlamentario do Bloque Nacionalista Galego 
Ruanova Vilas-Boas, Brais e 2 máis 
Sobre a situación das empresas auxiliares afectadas por impagos derivados da crise no sector naval 
da ría de Vigo                                                                                                                                           84529 
 
ı 25398 (12/POP-003724) 
Grupo Parlamentario do Bloque Nacionalista Galego 
Fernández Alfonzo, Ramón Tomás e 2 máis 

XII lexislatura. Número 200. 22 de maio de 2025 BOLETÍN OFICIAL DO PARLAMENTO DE GALICIA

84444

C
SV

: B
O

PG
D

SP
G

-tc
ijm

Y0
M

y-
7

Ve
rif

ic
ac

ió
n:

ht
tp

s:
//s

ed
e.

pa
rla

m
en

to
de

ga
lic

ia
.g

al
/tr

am
ite

s/
cs

v/

https://sede.parlamentodegalicia.gal/tramites/csv/BOPGDSPG-tcijmY0My-7


Sobre as previsións que ten a Xunta de Galicia respecto da mellora das beirarrúas da AC-566 no 
treito que atravesa o concello de Narón                                                                                             84532 
 
ı 25412 (12/POP-003725) 
Grupo Parlamentario do Bloque Nacionalista Galego 
Taibo Corsanego, Iria e 2 máis 
Sobre as medidas previstas polo Goberno galego co fin de atender a demanda de prazas públicas 
de ensino infantil na comarca da Coruña para o curso 2025-2026                                                84534 
 
ı 25417 (12/POP-003726) 
Grupo Parlamentario do Bloque Nacionalista Galego 
Taibo Corsanego, Iria e Bará Torres, Xosé Luís 
Sobre as previsións que ten a Xunta de Galicia respecto do impulso do centro loxístico de transpor-
tes de Culleredo para convertelo nunha infraestrutura estratéxica                                               84537 
 
ı 25429 (12/POP-003727) 
Grupo Parlamentario do Bloque Nacionalista Galego 
Ríos Santomé, Paulo e Fernández Davila, María Cristina 
Sobre as incidencias que se están a producir no servizo de transporte escolar compartido       84540 
 
ı 25437 (12/POP-003728) 
Grupo Parlamentario do Bloque Nacionalista Galego 
Fernández González, Ariadna e 2 máis 
Sobre a eficacia das medidas actuais de protección e conservación do cabalo de monte        84543 
 
ı 25442 (12/POP-003729) 
Grupo Parlamentario do Bloque Nacionalista Galego 
Fernández González, Ariadna e Fernández Fernández, Secundino 
Sobre o estado en que está o proceso de licitación e adxudicación de obras para a construción en 
Lalín da base de helicópteros que se anunciou en 2023                                                                  84547 
 
ı 25446 (12/POP-003730) 
Grupo Parlamentario do Bloque Nacionalista Galego 
Fernández González, Ariadna e Fernández Fernández, Secundino 
Sobre os prazos previstos para a posta en funcionamento do edificio de servizos integrados da 
Xunta de Galicia en Lalín                                                                                                                        84549 
 
ı 25450 (12/POP-003731) 
Grupo Parlamentario do Bloque Nacionalista Galego 
Tabarés Pérez-Piñeiro, Iago e 2 máis 
Sobre as previsións do Goberno galego respecto da protección da saúde da poboación e da mellora 
da calidade das augas na bacía do río Limia                                                                                      84551 
 
ı 25456 (12/POP-003732) 
Grupo Parlamentario do Bloque Nacionalista Galego 
Ruanova Vilas-Boas, Brais e 2 máis 
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Sobre o nivel de execución orzamentaria da Consellería de Economía e Industria no ano 2024 e as 
previsións do Goberno galego canto á mellora da planificación nesta materia                          84554 
 
ı 25478 (12/POP-003736) 
Grupo Parlamentario dos Socialistas de Galicia 
Espinosa Mangana, María Elena e López Font, Carlos 
Sobre as previsións que ten a Xunta de Galicia no que atinxe á mellora do trazado e das condicións 
do pavimento da estrada PO-261, nos concellos de Mondariz e Covelo                                       84557 
 
ı 25481 (12/POP-003737) 
Grupo Parlamentario do Bloque Nacionalista Galego 
Pérez Fernández, Rosana e 4 máis 
Sobre a postura do Goberno galego ante o acordo plenario do Concello de Noia que demanda un 
novo proxecto para a transformación do paseo marítimo desta vila                                            84559 
 
ı 25484 (12/POP-003738) 
Grupo Parlamentario do Bloque Nacionalista Galego 
Pérez Fernández, Rosana e Rodil Fernández, Olalla 
Sobre o prazo para o comezo das obras da nova residencia de maiores de Ribeira anunciada no 
ano 2021                                                                                                                                                   84562 
 
ı 25489 (12/POP-003739) 
Grupo Parlamentario do Bloque Nacionalista Galego 
Bará Torres, Xosé Luís e Valcárcel Armesto, Montserrat 
Sobre o número e a localización das medidas de control solicitadas e autorizadas para o control do 
lobo desde a publicación da Resolución do 3 de abril de 2025                                                      84565 
 
ı 25492 (12/POP-003740) 
Grupo Parlamentario do Bloque Nacionalista Galego 
Rodil Fernández, Olalla e 2 máis 
Sobre o prazo previsto para a licitación da redacción do proxecto de rehabilitación do edificio da 
rampla de Claudio López, en Lugo, co fin de crear un centro de atención integral a persoas con en-
fermidades mentais graves                                                                                                                   84567 
 
ı 25497 (12/POP-003741) 
Grupo Parlamentario do Bloque Nacionalista Galego 
Presas Bergantiños, Noa Olalla e 2 máis 
Sobre as previsións temporais e orzamentarias da Xunta de Galicia relativas á construción dun novo 
edificio para o Hospital Materno-Infantil de Ourense                                                                      84569 
 
ı 25503 (12/POP-003742) 
Grupo Parlamentario dos Socialistas de Galicia 
Espinosa Mangana, María Elena e López Font, Carlos 
Sobre as previsións da Xunta de Galicia en relación coa reforma e coa mellora da seguridade viaria 
da estrada PO-264 no treito que percorre o concello de Vilaboa                                                   84572 
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ı 25508 (12/POP-003743) 
Grupo Parlamentario dos Socialistas de Galicia 
Méndez López, Lara e 2 máis 
Sobre as previsións que ten o Goberno galego respecto da mellora da cobertura médica no Centro 
de Saúde do Vicedo                                                                                                                                84574 
 
ı 25521 (12/POP-003744) 
Grupo Parlamentario do Bloque Nacionalista Galego 
Bará Torres, Xosé Luís e Fernández Gómez, Alexandra 
Sobre as previsións que ten o Goberno galego ante a posibilidade de publicar un informe respecto 
das edificacións costeiras que serían regularizadas ao abeiro da Lei do litoral                           84576 
 
ı 25526 (12/POP-003745) 
Grupo Parlamentario do Bloque Nacionalista Galego 
Vidal Lamas, Sonia e Fernández Fernández, Secundino 
Sobre as estratexias que prevé pór en marcha a Xunta de Galicia para garantir a viabilidade do sec-
tor agrario na comarca da Limia                                                                                                           84578 
 
ı 25532 (12/POP-003746) 
Grupo Parlamentario dos Socialistas de Galicia 
Méndez López, Lara e López Font, Carlos 
Sobre a finalización das conexións viarias pendentes para garantir o pleno funcionamento da pla-
taforma intermodal do porto seco de Monforte de Lemos                                                             84581 
 
ı 25538 (12/POP-003747) 
Grupo Parlamentario do Bloque Nacionalista Galego 
Pérez Fernández, Rosana e 4 máis 
Sobre a perda de produción que se vén rexistrando no sector mexilloeiro                                 84583 
 
ı 25544 (12/POP-003748) 
Grupo Parlamentario dos Socialistas de Galicia 
Espinosa Mangana, María Elena e Longueira Castro, Silvia 
Sobre a valoración que fai o Goberno galego respecto da pertinencia dun novo plan de saúde mental 
                                                                                                                                                                   84586 
ı 25548 (12/POP-003749) 
Grupo Parlamentario do Bloque Nacionalista Galego 
Fernández Alfonzo, Ramón Tomás e 2 máis 
Sobre as accións previstas polo Goberno galego para que o regulamento de desenvolvemento da 
Lei de creación dun fondo de compensación para as vítimas do amianto responda ás expectativas 
das persoas afectadas                                                                                                                            84588 
 
ı 25551 (12/POP-003750) 
Grupo Parlamentario do Bloque Nacionalista Galego 
Fernández Alfonzo, Ramón Tomás e 2 máis 
Sobre as eventuais repercusións en Galicia da fusión do BBVA e o Banco Sabadell en termos labo-
rais, de acceso ao crédito, servizos e retribución do aforro                                                            84591 
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ı 25555 (12/POP-003751) 
Grupo Parlamentario dos Socialistas de Galicia 
Rodríguez Dacosta, María del Carmen e Méndez López, Lara 
Sobre a postura do Goberno galego ante a posibilidade de prolongar a moratoria das plantacións 
de eucalipto máis aló de 2025                                                                                                              84594 
 
ı 25576 (12/POP-003752) 
Grupo Parlamentario dos Socialistas de Galicia 
Espinosa Mangana, María Elena e 2 máis 
Sobre a postura da Xunta de Galicia ante as recomendacións do Consello de Contas recollidas no 
Informe de auditoría do Plan de saúde mental de Galicia poscovid-19 2020-2024                    84596 
 
ı 25583 (12/POP-003753) 
Grupo Parlamentario do Bloque Nacionalista Galego 
Bará Torres, Xosé Luís e Valcárcel Armesto, Montserrat 
Sobre o desmantelamento das instalacións que ten a Consellería do Medio Rural na xunqueira do 
río Alba, en Pontevedra, e a recuperación dese espazo natural                                                     84598 
 
ı 25590 (12/POP-003754) 
Grupo Parlamentario do Bloque Nacionalista Galego 
Bará Torres, Xosé Luís e 2 máis 
Sobre os custos do traslado do Centro de Conservación e Vialidade Invernal da Rede de Estradas si-
tuado na xunqueira do río Alba, en Pontevedra, e da recuperación dese espazo natural          84601 
 
ı 25598 (12/POP-003755) 
Grupo Parlamentario do Bloque Nacionalista Galego 
Bará Torres, Xosé Luís e 2 máis 
Sobre o carácter da xestión, pública ou privada, que debe prevalecer no aproveitamento e na posta 
en valor dos bens culturais do litoral                                                                                                   84604 
 
ı 25603 (12/POP-003756) 
Grupo Parlamentario do Bloque Nacionalista Galego 
Fernández Gómez, Alexandra e 3 máis 
Sobre as obras de rehabilitación que lle cómpren ao CEIP Chan-Bembrive, de Vigo, antes de comezar 
o curso 2025-2026                                                                                                                                   84607 
 
ı 25611 (12/POP-003757) 
Grupo Parlamentario do Bloque Nacionalista Galego 
Suárez Fernández, Iago e Queixas Zas, Mercedes 
Sobre o grao de información que ofrece o Goberno galego ao Parlamento verbo da candidatura da 
Ribeira Sacra a Patrimonio da Humanidade e dos seus plans de futuro para esta comarca    84610 
 
ı 25617 (12/POP-003758) 
Grupo Parlamentario do Bloque Nacionalista Galego 
Presas Bergantiños, Noa Olalla e Fernández Alfonzo, Ramón Tomás 
Sobre a planificación e a execución orzamentarias desenvolvidas pola Xunta de Galicia no exercicio 
económico de 2024                                                                                                                                 84613 
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ı 25622 (12/POP-003759) 
Grupo Parlamentario dos Socialistas de Galicia 
Iglesias Rey, Patricia e López Font, Carlos 
Sobre o prazo previsto para o inicio das obras de prolongación da autovía da Costa da Morte entre 
Baio e Berdoias                                                                                                                                        84617 
 
ı 25673 (12/POP-003760) 
Grupo Parlamentario do Bloque Nacionalista Galego 
Queixas Zas, Mercedes e Fernández González, Ariadna 
Sobre as valoracións que fai o Goberno galego no que se refire ás cifras actuais da oferta de prazas 
na rede pública de escolas infantís da Xunta de Galicia na cidade da Coruña                             84619 
 
ı 25678 (12/POP-003761) 
Grupo Parlamentario do Bloque Nacionalista Galego 
González Iglesias, Carmela e Pérez Fernández, Rosana 
Sobre o impacto da ampliación do porto deportivo de Baiona e da presión turística nesta vila 
                                                                                                                                                                   84622 
ı 25683 (12/POP-003762) 
Grupo Parlamentario do Bloque Nacionalista Galego 
Tabarés Pérez-Piñeiro, Iago e Insua Lema, Óscar 
Sobre as previsións que ten o Goberno galego respecto dunha eventual privatización da xestión de 
procedementos administrativos ordinarios da Administración autonómica                               84626 
 
1.4.4.2. Preguntas orais en comisión 
 
Admisión a trámite, asignación a comisión e publicación 
 
ı 25223 (12/POC-004095) 
Grupo Parlamentario dos Socialistas de Galicia 
Espinosa Mangana, María Elena e Méndez López, Lara 
Sobre a postura do Goberno galego ante unha eventual revisión dos acordos de xestión asinados 
o día 5 de maio de 2025 polo Sergas no que atinxe á Área Sanitaria de Lugo, A Mariña e Monforte 
de Lemos                                                                                                                                                  84629 
 
ı 25228 (12/POC-004096) 
Grupo Parlamentario dos Socialistas de Galicia 
Espinosa Mangana, María Elena e Castro Rey, Paloma 
Sobre a postura do Goberno galego ante unha eventual revisión dos acordos de xestión asinados o 
día 5 de maio de 2025 polo Sergas no que atinxe á Área Sanitaria de Pontevedra e O Salnés    84631 
 
ı 25233 (12/POC-004097) 
Grupo Parlamentario Popular de Galicia 
Fidalgo Iglesias, Miguel e 8 máis 
Sobre a contía, a vixencia e as accións do acordo asinado entre a Consellería do Mar e o Instituto 
de Investigacións Mariñas-CSIC respecto do estudo para a mellora da produtividade de bivalvos en 
bancos marisqueiros                                                                                                                              84633 
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ı 25239 (12/POC-004098) 
Grupo Parlamentario Popular de Galicia 
Fidalgo Iglesias, Miguel e 8 máis 
Sobre os importes destinados á dragaxe dos portos de Maniños-Barallobre, Miño e Pontedeume e 
o tipo de actuacións que neles se levarán a cabo                                                                             84635 
 
ı 25253 (12/POC-004100) 
Grupo Parlamentario Popular de Galicia 
Fidalgo Iglesias, Miguel e 8 máis 
Sobre o investimento destinado á implantación de “Lonxas galegas 4.0”, o novo programa de mo-
dernización tecnolóxica da comercialización e xestión nas lonxas e confrarías de pescadores, e os 
seus obxectivos                                                                                                                                       84637 
 
ı 25263 (12/POC-004102) 
Grupo Parlamentario do Bloque Nacionalista Galego 
Rodil Fernández, Olalla e 2 máis 
Sobre o conflito relativo á titularidade da torre de Caldaloba, localizada en Cospeito, entre a Xunta 
de Galicia e a Deputación Provincial de Lugo                                                                                     84639 
 
ı 25270 (12/POC-004103) 
Grupo Parlamentario do Bloque Nacionalista Galego 
González Iglesias, Carmela e 2 máis 
Sobre a situación do Grupo de Emerxencias Supramunicipal do Val Miñor no que concirne á súa 
dotación de recursos humanos e ás condicións das súas instalacións                                         84642 
 
ı 25276 (12/POC-004104) 
Grupo Parlamentario do Bloque Nacionalista Galego 
González Iglesias, Carmela e 3 máis 
Sobre as valoracións que fai o Goberno galego no que se refire ás cifras actuais da oferta de prazas 
nas escolas infantís da rede pública da Xunta de Galicia en Vigo                                                   84647 
 
ı 25243 (12/POC-004105) 
Grupo Parlamentario Popular de Galicia 
Fidalgo Iglesias, Miguel e 8 máis 
Sobre as actuacións e o estado de execución do Programa de ciencias mariñas de Galicia     84651 
 
ı 25283 (12/POC-004106) 
Grupo Parlamentario dos Socialistas de Galicia 
Méndez López, Lara e López Font, Carlos 
Sobre a prolongación das beirarrúas ao longo da travesía de Cangas de Foz e a participación da 
Xunta de Galicia na mellora da seguridade viaria desta localidade                                               84653 
 
ı 25294 (12/POC-004107) 
Grupo Parlamentario dos Socialistas de Galicia 
Espinosa Mangana, María Elena e López Font, Carlos 
Sobre a postura do Goberno galego ante unha eventual revisión dos acordos de xestión asinados 
o día 5 de maio de 2025 polo Sergas no que atinxe á Área Sanitaria de Vigo                              84656 
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ı 25299 (12/POC-004108) 
Grupo Parlamentario do Bloque Nacionalista Galego 
Vidal Lamas, Sonia e 2 máis 
Sobre a execución do Plan estratéxico da planta ornamental e da flor cortada 2024-2034 e os plans 
do Goberno galego para promocionar este sector                                                                           84658 
 
ı 25304 (12/POC-004109) 
Grupo Parlamentario do Bloque Nacionalista Galego 
Fernández Davila, María Cristina e Fernández González, Ariadna 
Sobre a postura da Xunta de Galicia canto á posibilidade de establecer un sistema de gratuidade dos 
libros de texto en todas as etapas educativas obrigatorias e á mellora do proxecto educativo E-Dixgal 
                                                                                                                                                                   84662 
ı 25310 (12/POC-004110) 
Grupo Parlamentario do Bloque Nacionalista Galego 
Fernández González, Ariadna e 2 máis 
Sobre as valoracións que fai o Goberno galego verbo dos riscos de chegada da febre aftosa a Galicia 
e as actuacións preventivas que pensa levar a cabo para minimizar o seu impacto                  84665 
 
ı 25314 (12/POC-004111) 
Grupo Parlamentario do Bloque Nacionalista Galego 
Castro García, Daniel e Queixas Zas, Mercedes 
Sobre a postura do Goberno galego respecto do proxecto da Universidade Emilia Pardo Bazán e 
do aumento en Galicia da oferta universitaria privada                                                                    84668 
 
ı 25338 (12/POC-004114) 
Grupo Parlamentario do Bloque Nacionalista Galego 
Golpe Acuña, José Manuel e 3 máis 
Sobre a modificación do formato da documentación do proxecto da liña de alta tensión Chao do 
Marco-Belesar-Soilán, nos concellos de Becerreá, Baralla, Láncara, Sarria, Paradela, O Saviñao e 
Chantada, o prazo para efectuala e a posibilidade dunha nova fase de exposición pública     84671 
 
ı 25342 (12/POC-004115) 
Grupo Parlamentario do Bloque Nacionalista Galego 
Suárez Fernández, Iago e Pérez López, José Daniel 
Sobre o destino dos fondos que a Xunta de Galicia transferiu ao Consorcio de Turismo da Ribeira 
Sacra e as posibles alternativas que se poderían consensuar coa comunidade local                84676 
 
ı 25343 (12/POC-004116) 
Grupo Parlamentario dos Socialistas de Galicia 
Castro Rey, Paloma e 2 máis 
Sobre as previsións que ten o Goberno galego en canto ao impulso de medidas para garantir a perspec-
tiva de xénero nas políticas públicas e a presenza equilibrada de mulleres e homes en todos os ámbitos 
                                                                                                                                                                   84679 
ı 25346 (12/POC-004117) 
Grupo Parlamentario do Bloque Nacionalista Galego 
Queixas Zas, Mercedes e Ruanova Vilas-Boas, Brais 
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Sobre a situación económica da empresa Castelao Productions S. A., que conta con participación 
de Sodiga, a información que posúe a Xunta de Galicia sobre esta empresa e a valoración respecto 
do seu encaixe nos obxectivos que debe ter este tipo de investimento público                         84682 
 
ı 25347 (12/POC-004118) 
Grupo Parlamentario do Bloque Nacionalista Galego 
Ruanova Vilas-Boas, Brais e Fernández Alfonzo, Ramón Tomás 
Sobre as medidas que desenvolve o Goberno galego para garantir a carga de traballo na industria 
auxiliar da automoción, as ferramentas contra a deslocalización neste sector e o seguimento da 
eficacia das axudas públicas para estes obxectivos                                                                          84685 
 
ı 25348 (12/POC-004119) 
Grupo Parlamentario do Bloque Nacionalista Galego 
Presas Bergantiños, Noa Olalla e 2 máis 
Sobre as razóns que fundamentan o convenio coa Fundación San Rosendo, anunciado o 9 de se-
tembro, destinado a un determinado programa de turismo termal, os procedementos seguidos, o 
papel da área termal e sanitaria e os mecanismos de avaliación                                                  84689 
 
ı 25351 (12/POC-004120) 
Grupo Parlamentario do Bloque Nacionalista Galego 
Suárez Fernández, Iago e 2 máis 
Sobre os prexuízos que podería causar ao túnel romano de Montefurado, en Quiroga, así como ao 
Camiño de inverno e aos núcleos de poboación da contorna, a actividade mineira que se está a ini-
ciar para a extracción de lousa                                                                                                             84693 
 
ı 25352 (12/POC-004121) 
Grupo Parlamentario do Bloque Nacionalista Galego 
Queixas Zas, Mercedes e Ruanova Vilas-Boas, Brais 
Sobre a autorización dunha planta de fundición de chatarra de aluminio en Coirós, o diálogo da 
Xunta de Galicia con representantes municipais e veciñais deste concello e as medidas de reforzo 
para a autorización ambiental                                                                                                              84696 
 
ı 25354 (12/POC-004122) 
Grupo Parlamentario do Bloque Nacionalista Galego 
Fernández Alfonzo, Ramón Tomás e Ruanova Vilas-Boas, Brais 
Sobre o último acordo asinado polo Goberno central e os axentes sociais relativo á xubilación no 
sector manufactureiro e os efectos da reforma das pensións do ano 2011                                84700 
 
ı 25356 (12/POC-004123) 
Grupo Parlamentario do Bloque Nacionalista Galego 
Ruanova Vilas-Boas, Brais e 2 máis 
Sobre a situación das pequenas empresas auxiliares do sector naval afectadas por impagos dos 
grandes estaleiros en crise e as xestións realizadas polo Goberno galego, así como as que ten pre-
vistas, para protexelas e soster a súa actividade                                                                               84704 
 
ı 25358 (12/POC-004124) 
Grupo Parlamentario do Bloque Nacionalista Galego 
Fernández González, Ariadna e Pérez López, José Daniel 
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Sobre o estado do cámping de titularidade autonómica localizado en Medelo, no concello de Silleda, 
e o criterio da Xunta de Galicia ante unha posible restauración das instalacións para novos usos 
                                                                                                                                                                   84707 
ı 25360 (12/POC-004125) 
Grupo Parlamentario do Bloque Nacionalista Galego 
Golpe Acuña, José Manuel e 2 máis 
Sobre os efectos da instalación do parque eólico Tesouro, nos concellos da Capela e das Pontes, e 
o rigor do procedemento de avaliación ambiental que se levou a cabo neste caso                   84710 
 
ı 25361 (12/POC-004126) 
Grupo Parlamentario do Bloque Nacionalista Galego 
Pérez López, José Daniel e 2 máis 
Sobre as previsións que ten a Xunta de Galicia no que concirne á elaboración dunha lei para crear 
e regular unha taxa turística                                                                                                                 84715 
 
ı 25363 (12/POC-004127) 
Grupo Parlamentario do Bloque Nacionalista Galego 
Valcárcel Armesto, Montserrat e 3 máis 
Sobre a eventual retirada por parte da Xunta de Galicia da declaración de iniciativa empresarial 
prioritaria ao proxecto da empresa Bioenergía Lugo S. L. para a instalación en Coeses, no concello 
de Lugo, dunha planta de biometanización                                                                                       84720 
 
ı 25364 (12/POC-004128) 
Grupo Parlamentario do Bloque Nacionalista Galego 
Suárez Fernández, Iago e 3 máis 
Sobre o estado en que está a tramitación do parque eólico e fotovoltaico denominado Neboreiro, 
entre as provincias de Lugo e Ourense, e a valoración que fai a Xunta de Galicia das afeccións am-
bientais, económicas e patrimoniais do proxecto                                                                             84723 
 
ı 25369 (12/POC-004129) 
Grupo Parlamentario do Bloque Nacionalista Galego 
Fernández Alfonzo, Ramón Tomás e 2 máis 
Sobre os contratos que ten a Xunta de Galicia coa empresa Circet, o grao de cumprimento da nor-
mativa laboral por parte desta empresa e o expediente de regulación de emprego que presentou 
                                                                                                                                                                   84728 
ı 25397 (12/POC-004130) 
Grupo Parlamentario do Bloque Nacionalista Galego 
Fernández Alfonzo, Ramón Tomás e 2 máis 
Sobre as condicións en que se atopan as beirarrúas da AC-566 no treito que atravesa o concello de 
Narón e as previsións da Xunta de Galicia respecto da súa reforma                                             84731 
 
ı 25411 (12/POC-004131) 
Grupo Parlamentario do Bloque Nacionalista Galego 
Taibo Corsanego, Iria e 2 máis 
Sobre a demanda de prazas públicas de ensino infantil para o curso 2025-2026 na comarca da Co-
ruña e as medidas previstas polo Goberno galego co obxectivo de atendela                              84733 
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ı 25416 (12/POC-004132) 
Grupo Parlamentario do Bloque Nacionalista Galego 
Taibo Corsanego, Iria e Bará Torres, Xosé Luís 
Sobre as actuacións que prevé asumir a Xunta de Galicia co fin de rematar o proxecto inicial do centro 
loxístico de transportes de Culleredo e de conseguir desenvolvelo como infraestrutura estratéxica 
                                                                                                                                                                   84737 
ı 25428 (12/POC-004133) 
Grupo Parlamentario do Bloque Nacionalista Galego 
Ríos Santomé, Paulo e Fernández Davila, María Cristina 
Sobre as incidencias que sofre o transporte escolar compartido, as súas consecuencias e a procura 
dun servizo de transporte axeitado ao alumnado de Formación Profesional                              84740 
 
ı 25436 (12/POC-004134) 
Grupo Parlamentario do Bloque Nacionalista Galego 
Fernández González, Ariadna e 2 máis 
Sobre a situación actual do cabalo de monte e dos seus hábitats e as medidas que prevé desenvol-
ver o Goberno galego en relación coa súa xestión e protección                                                    84743 
 
ı 25441 (12/POC-004135) 
Grupo Parlamentario do Bloque Nacionalista Galego 
Fernández González, Ariadna e Fernández Fernández, Secundino 
Sobre o estado en que está o proceso de licitación e adxudicación de obras para a construción en Lalín da 
base de helicópteros que se anunciou en 2023 e os prazos previstos para a súa posta en funcionamento 
                                                                                                                                                                   84748 
ı 25445 (12/POC-004136) 
Grupo Parlamentario do Bloque Nacionalista Galego 
Fernández González, Ariadna e Fernández Fernández, Secundino 
Sobre os prazos de execución previstos respecto das obras do edificio de servizos integrados da 
Xunta de Galicia en Lalín e os motivos da variación do orzamento destinado a elas                 84750 
 
ı 25449 (12/POC-004137) 
Grupo Parlamentario do Bloque Nacionalista Galego 
Tabarés Pérez-Piñeiro, Iago e 2 máis 
Sobre o nivel de contaminación das augas do encoro das Conchas e as medidas que a Xunta de 
Galicia prevé pór en marcha para protexer a saúde das persoas se se constata que non son aptas 
para o consumo humano                                                                                                                      84752 
 
ı 25455 (12/POC-004138) 
Grupo Parlamentario do Bloque Nacionalista Galego 
Ruanova Vilas-Boas, Brais e 2 máis 
Sobre o nivel de execución orzamentaria da Consellería de Economía e Industria no ano 2024 e as 
previsións en canto á mellora da planificación, da participación e da transparencia nesta materia 
                                                                                                                                                                   84756 
ı 25477 (12/POC-004141) 
Grupo Parlamentario dos Socialistas de Galicia 
Espinosa Mangana, María Elena e López Font, Carlos 
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Sobre as previsións que ten a Xunta de Galicia no que atinxe á mellora das condicións de mante-
mento e de seguridade viaria da estrada PO-261, nos concellos de Mondariz e Covelo           84760 
 
ı 25483 (12/POC-004142) 
Grupo Parlamentario do Bloque Nacionalista Galego 
Pérez Fernández, Rosana e Rodil Fernández, Olalla 
Sobre o prazo para o comezo das obras da nova residencia de maiores de Ribeira, o calendario de 
execución e a contía e procedencia dos orzamentos previstos                                                      84762 
 
ı 25488 (12/POC-004143) 
Grupo Parlamentario do Bloque Nacionalista Galego 
Bará Torres, Xosé Luís e Valcárcel Armesto, Montserrat 
Sobre cumprimento por parte da Xunta de Galicia do punto 10.3 do Plan de xestión do lobo e as 
autorizacións de medidas para o control desta especie                                                                  84766 
 
ı 25491 (12/POC-004144) 
Grupo Parlamentario do Bloque Nacionalista Galego 
Rodil Fernández, Olalla e 2 máis 
Sobre o prazo previsto para a licitación da redacción do proxecto de rehabilitación do edificio da 
rampla de Claudio López, en Lugo, co fin de crear un centro de atención integral a persoas con en-
fermidades mentais graves                                                                                                                   84768 
 
ı 25496 (12/POC-004145) 
Grupo Parlamentario do Bloque Nacionalista Galego 
Presas Bergantiños, Noa Olalla e 2 máis 
Sobre o grao de execución do Plan director do Complexo Hospitalario Universitario de Ourense e 
as previsións orzamentarias da Xunta de Galicia relativas á construción dun novo edificio para o 
Hospital Materno-Infantil                                                                                                                       84770 
 
ı 25502 (12/POC-004146) 
Grupo Parlamentario dos Socialistas de Galicia 
Espinosa Mangana, María Elena e López Font, Carlos 
Sobre as previsións da Xunta de Galicia en relación coa reforma e coa mellora da seguridade viaria 
da estrada PO-264 no treito que percorre o concello de Vilaboa                                                   84774 
 
ı 25509 (12/POC-004147) 
Grupo Parlamentario dos Socialistas de Galicia 
Méndez López, Lara e 2 máis 
Sobre as previsións que ten o Goberno galego respecto da mellora da cobertura médica no Centro 
de Saúde do Vicedo                                                                                                                                84776 
 
ı 25520 (12/POC-004148) 
Grupo Parlamentario do Bloque Nacionalista Galego 
Bará Torres, Xosé Luís e Fernández Gómez, Alexandra 
Sobre as previsións do Goberno galego verbo da regularización de edificacións no litoral e da inci-
dencia nas zonas costeiras da subida do nivel do mar debido ao cambio climático                  84778 
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ı 25525 (12/POC-004149) 
Grupo Parlamentario do Bloque Nacionalista Galego 
Vidal Lamas, Sonia e Fernández Fernández, Secundino 
Sobre os problemas agrarios da Limia, a aplicación do Plan estratéxico e as previsións que ten a 
Xunta de Galicia en canto ao despregamento de medidas de apoio á agricultura desta comarca 
                                                                                                                                                                   84781 
ı 25531 (12/POC-004150) 
Grupo Parlamentario dos Socialistas de Galicia 
Méndez López, Lara e López Font, Carlos 
Sobre as previsións da Xunta de Galicia en relación coa finalización das conexións do porto seco de 
Monforte de Lemos aínda pendentes e a operatividade plena da súa plataforma intermodal 
                                                                                                                                                                   84785 
ı 25537 (12/POC-004151) 
Grupo Parlamentario do Bloque Nacionalista Galego 
Pérez Fernández, Rosana e 4 máis 
Sobre a perda de produción no sector mexilloeiro e o traballo que desenvolve, e prevé desenvolver, 
o Goberno galego para afrontar a situación                                                                                      84788 
 
ı 25545 (12/POC-004152) 
Grupo Parlamentario dos Socialistas de Galicia 
Espinosa Mangana, María Elena e Longueira Castro, Silvia 
Sobre a valoración que fai o Goberno galego respecto da pertinencia dun novo plan de saúde 
mental                                                                                                                                                       84792 
 
ı 25547 (12/POC-004153) 
Grupo Parlamentario do Bloque Nacionalista Galego 
Fernández Alfonzo, Ramón Tomás e 2 máis 
Sobre a valoración dos termos en que está redactada a proposta do Goberno central de regula-
mento de desenvolvemento da Lei 21/2022, do 19 de outubro, de creación dun fondo de compen-
sación para as vítimas do amianto                                                                                                       84794 
 
ı 25549 (12/POC-004154) 
Grupo Parlamentario do Bloque Nacionalista Galego 
Rodil Fernández, Olalla e 2 máis 
Sobre o grao de execución orzamentaria entre 2009 e 2023 en materia de I+D                         84798 
 
ı 25550 (12/POC-004155) 
Grupo Parlamentario do Bloque Nacionalista Galego 
Fernández Alfonzo, Ramón Tomás e 2 máis 
Sobre a anunciada fusión das entidades bancarias BBVA e Sabadell, as súas repercusións en Galicia 
en termos de emprego, crédito e servizos e as actuacións previstas polo Goberno galego ante a po-
sibilidade de que se materialice esta operación                                                                                84801 
 
ı 25557 (12/POC-004156) 
Grupo Parlamentario dos Socialistas de Galicia 
Rodríguez Dacosta, María del Carmen e Méndez López, Lara 
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Sobre a postura do Goberno galego ante a posibilidade de prolongar a moratoria das plantacións 
de eucalipto máis aló de 2025 e a política de planificación forestal que prevé levar a cabo     84804 
 
ı 25577 (12/POC-004157) 
Grupo Parlamentario dos Socialistas de Galicia 
Espinosa Mangana, María Elena e 2 máis 
Sobre a valoración que fai a Xunta de Galicia da pertinencia dunha mellor dotación de recursos 
económicos para os plans de saúde mental e para a ampliación no Sergas do persoal especializado 
neste ámbito da saúde                                                                                                                           84807 
 
ı 25578 (12/POC-004158) 
Grupo Parlamentario dos Socialistas de Galicia 
Espinosa Mangana, María Elena e 2 máis 
Sobre a postura da Xunta de Galicia ante as recomendacións do Consello de Contas recollidas no 
Informe de auditoría do Plan de saúde mental de Galicia poscovid-19 2020-2024                    84810 
 
ı 25582 (12/POC-004159) 
Grupo Parlamentario do Bloque Nacionalista Galego 
Bará Torres, Xosé Luís e Valcárcel Armesto, Montserrat 
Sobre a valoración que fai o Goberno galego da permanencia das instalacións que ten na xunqueira 
do río Alba, en Pontevedra, e as súas previsións canto á súa retirada e á recuperación dese espazo 
natural                                                                                                                                                       84812 
 
ı 25589 (12/POC-004160) 
Grupo Parlamentario do Bloque Nacionalista Galego 
Bará Torres, Xosé Luís e 2 máis 
Sobre as previsións da Xunta de Galicia verbo do traslado das instalacións públicas que mantén na 
xunqueira do río Alba, en Pontevedra, e da recuperación dese espazo natural                          84815 
 
ı 25597 (12/POC-004161) 
Grupo Parlamentario do Bloque Nacionalista Galego 
Bará Torres, Xosé Luís e 2 máis 
Sobre os criterios da Xunta de Galicia verbo da xestión dos bens culturais do litoral e a valoración 
do impacto en caso dunha intensificación da súa orientación hostaleira e turística                  84819 
 
ı 25602 (12/POC-004162) 
Grupo Parlamentario do Bloque Nacionalista Galego 
Fernández Gómez, Alexandra e 3 máis 
Sobre o estado das instalacións do CEIP Chans-Bembrive, de Vigo, e os compromisos que prevé 
asumir a Xunta de Galicia en relación coas obras de rehabilitación que lle cómpren                84822 
 
ı 25610 (12/POC-004163) 
Grupo Parlamentario do Bloque Nacionalista Galego 
Suárez Fernández, Iago e Queixas Zas, Mercedes 
Sobre os plans de futuro que o Goberno galego prevé pór en marcha na Ribeira Sacra en canto 
sexa recoñecida como Patrimonio da Humanidade da Unesco                                                     84825 
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ı 25616 (12/POC-004164) 
Grupo Parlamentario do Bloque Nacionalista Galego 
Presas Bergantiños, Noa Olalla e Fernández Alfonzo, Ramón Tomás 
Sobre a execución orzamentaria do ano 2024 e as melloras que prevé impulsar o Goberno galego 
na execución do actual exercicio e na planificación do ano 2026                                                   84828 
 
ı 25621 (12/POC-004165) 
Grupo Parlamentario dos Socialistas de Galicia 
Iglesias Rey, Patricia e López Font, Carlos 
Sobre o atraso das obras de prolongación da autovía da Costa da Morte entre Baio e Berdoias, as 
previsións da Xunta de Galicia en canto ao seu inicio e as razóns da conversión do proxecto inicial 
de autovía nunha vía de alta capacidade                                                                                            84832 
 
ı 25625 (12/POC-004166) 
Grupo Parlamentario do Bloque Nacionalista Galego 
Queixas Zas, Mercedes e 2 máis 
Sobre o estado de conservación do patrimonio cultural situado na costa, os criterios da Xunta de 
Galicia verbo da súa xestión e a valoración do impacto en caso dunha intensificación da súa orien-
tación hostaleira e turística                                                                                                                   84835 
 
ı 25672 (12/POC-004167) 
Grupo Parlamentario do Bloque Nacionalista Galego 
Queixas Zas, Mercedes e Fernández González, Ariadna 
Sobre as valoracións que fai o Goberno galego no que se refire ás cifras actuais da oferta de prazas 
nas escolas infantís da rede pública da Xunta de Galicia na cidade da Coruña e as medidas previstas 
para cubrir a demanda                                                                                                                           84839 
 
ı 25677 (12/POC-004168) 
Grupo Parlamentario do Bloque Nacionalista Galego 
González Iglesias, Carmela e Pérez Fernández, Rosana 
Sobre a ampliación do porto deportivo de Baiona e o impacto da crecente actividade turística na vila 
                                                                                                                                                                   84843 
ı 25682 (12/POC-004169) 
Grupo Parlamentario do Bloque Nacionalista Galego 
Tabarés Pérez-Piñeiro, Iago e Insua Lema, Óscar 
Sobre a eventual privatización da xestión de procedementos administrativos ordinarios da Xunta 
de Galicia                                                                                                                                                  84847
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A Mesa do Parlamento, na súa sesión do día 19 de maio de 2025, adoptou os seguintes acordos: 
 
1. Procedementos parlamentarios 

1.4. Procedementos de información 
1.4.4. Preguntas 
1.4.4.1. Preguntas orais en pleno 
1.4.4.1.1. Preguntas orais 
 
Admisión a trámite e publicación 
 
- 25224 (12/POP-003704) 
Grupo Parlamentario dos Socialistas de Galicia 
Espinosa Mangana, María Elena e Méndez López, Lara 
Sobre a postura do Goberno galego ante unha eventual rebaixa na Área Sanitaria de Lugo, A Mariña 
e Monforte de Lemos dos días da vía rápida da atención á conduta suicida que figuran no último 
acordo de xestión do Sergas 
 
- 25229 (12/POP-003705) 
Grupo Parlamentario dos Socialistas de Galicia 
Espinosa Mangana, María Elena e Castro Rey, Paloma 
Sobre a postura do Goberno galego ante unha eventual rebaixa na Área Sanitaria de Pontevedra e 
O Salnés dos días da vía rápida da atención á conduta suicida que figuran no último acordo de xes-
tión do Sergas 
 
- 25234 (12/POP-003706) 
Grupo Parlamentario Popular de Galicia 
Fidalgo Iglesias, Miguel e 8 máis 
Sobre a contía destinada ao acordo entre a Consellería do Mar e o Instituto de Investigacións Mari-
ñas-CSIC respecto do estudo para a mellora da produtividade de bivalvos en bancos marisqueiros 
 
- 25240 (12/POP-003707) 
Grupo Parlamentario Popular de Galicia 
Fidalgo Iglesias, Miguel e 8 máis 
Sobre os importes destinados á dragaxe dos portos de Maniños-Barallobre, Miño e Pontedeume 
 
- 25254 (12/POP-003708) 
Grupo Parlamentario Popular de Galicia 
Fidalgo Iglesias, Miguel e 8 máis 
Sobre o investimento destinado á implantación de “Lonxas galegas 4.0”, o novo programa de moder-
nización tecnolóxica da comercialización e xestión nas lonxas e confrarías de pescadores de Galicia 
 
- 25264 (12/POP-003709) 
Grupo Parlamentario do Bloque Nacionalista Galego 
Rodil Fernández, Olalla e 2 máis 
Sobre o conflito relativo á titularidade da torre de Caldaloba, localizada en Cospeito, entre a Xunta 
de Galicia e a Deputación Provincial de Lugo 
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- 25266 (12/POP-003710) 
Grupo Parlamentario Popular de Galicia 
Fidalgo Iglesias, Miguel e 8 máis 
Sobre o estado de execución do Programa de ciencias mariñas de Galicia 
 
- 25271 (12/POP-003711) 
Grupo Parlamentario do Bloque Nacionalista Galego 
González Iglesias, Carmela e 2 máis 
Sobre a postura da Xunta de Galicia e as súas previsións respecto da dotación do Grupo de Emer-
xencias Supramunicipal do Val Miñor dunhas novas instalacións 
 
- 25277 (12/POP-003712) 
Grupo Parlamentario do Bloque Nacionalista Galego 
González Iglesias, Carmela e 3 máis 
Sobre as previsións do Goberno galego en relación coa oferta de prazas na rede pública de escolas 
infantís da Xunta de Galicia en Vigo 
 
- 25284 (12/POP-003713) 
Grupo Parlamentario dos Socialistas de Galicia 
Méndez López, Lara e López Font, Carlos 
Sobre as previsións que ten a Xunta de Galicia en canto á mellora da seguridade viaria en Cangas 
de Foz e á prolongación das beirarrúas da travesía desta localidade 
 
- 25295 (12/POP-003714) 
Grupo Parlamentario dos Socialistas de Galicia 
Espinosa Mangana, María Elena e López Font, Carlos 
Sobre a postura do Goberno galego ante unha eventual rebaixa na Área Sanitaria de Vigo dos 
días da vía rápida da atención á conduta suicida que figuran no último acordo de xestión do 
Sergas 
 
- 25300 (12/POP-003715) 
Grupo Parlamentario do Bloque Nacionalista Galego 
Vidal Lamas, Sonia e 2 máis 
Sobre a situación actual de desenvolvemento en Galicia do sector da planta ornamental 
 
- 25305 (12/POP-003716) 
Grupo Parlamentario do Bloque Nacionalista Galego 
Fernández Davila, María Cristina e Fernández González, Ariadna 
Sobre a postura da Xunta de Galicia ante a posibilidade de establecer un sistema de gratuidade 
dos libros de texto en todas as etapas educativas obrigatorias 
 
- 25311 (12/POP-003717) 
Grupo Parlamentario do Bloque Nacionalista Galego 
Fernández González, Ariadna e 2 máis 
Sobre as valoracións que fai o Goberno galego respecto do risco de chegada da febre aftosa a Ga-
licia e as súas previsións ao respecto 
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- 25315 (12/POP-003718) 
Grupo Parlamentario do Bloque Nacionalista Galego 
Castro García, Daniel e Queixas Zas, Mercedes 
Sobre a postura do Goberno galego respecto do proxecto de creación na Coruña da Universidade 
Emilia Pardo Bazán 
 
- 25319 (12/POP-003719) 
Grupo Parlamentario do Bloque Nacionalista Galego 
Fernández Alfonzo, Ramón Tomás e 2 máis 
Sobre as demandas da comunidade educativa do CEIP da Gándara, do concello de Narón, en rela-
ción co estado material das súas instalacións 
 
- 25344 (12/POP-003720) 
Grupo Parlamentario dos Socialistas de Galicia 
Castro Rey, Paloma e 2 máis 
Sobre as previsións que ten o Goberno galego en canto ao impulso de medidas para garantir a 
perspectiva de xénero nas políticas públicas e a presenza equilibrada de mulleres e homes en todos 
os ámbitos 
 
- 25349 (12/POP-003721) 
Grupo Parlamentario do Bloque Nacionalista Galego 
Presas Bergantiños, Noa Olalla e 2 máis 
Sobre os criterios técnicos e económicos que seguiu o Goberno galego para aprobar cunha única 
empresa un convenio dun millón de euros destinado a un programa de turismo termal 
 
- 25355 (12/POP-003722) 
Grupo Parlamentario do Bloque Nacionalista Galego 
Fernández Alfonzo, Ramón Tomás e Ruanova Vilas-Boas, Brais 
Sobre o acordo acadado na Mesa de Diálogo Social de Seguridade Social do 31 de xullo deste ano 
no relativo á xubilación no sector manufactureiro 
 
- 25357 (12/POP-003723) 
Grupo Parlamentario do Bloque Nacionalista Galego 
Ruanova Vilas-Boas, Brais e 2 máis 
Sobre a situación das empresas auxiliares afectadas por impagos derivados da crise no sector naval 
da ría de Vigo 
 
- 25398 (12/POP-003724) 
Grupo Parlamentario do Bloque Nacionalista Galego 
Fernández Alfonzo, Ramón Tomás e 2 máis 
Sobre as previsións que ten a Xunta de Galicia respecto da mellora das beirarrúas da AC-566 no 
treito que atravesa o concello de Narón 
 
- 25412 (12/POP-003725) 
Grupo Parlamentario do Bloque Nacionalista Galego 
Taibo Corsanego, Iria e 2 máis 
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Sobre as medidas previstas polo Goberno galego co fin de atender a demanda de prazas públicas 
de ensino infantil na comarca da Coruña para o curso 2025-2026 
 
- 25417 (12/POP-003726) 
Grupo Parlamentario do Bloque Nacionalista Galego 
Taibo Corsanego, Iria e Bará Torres, Xosé Luís 
Sobre as previsións que ten a Xunta de Galicia respecto do impulso do centro loxístico de transpor-
tes de Culleredo para convertelo nunha infraestrutura estratéxica 
 
- 25429 (12/POP-003727) 
Grupo Parlamentario do Bloque Nacionalista Galego 
Ríos Santomé, Paulo e Fernández Davila, María Cristina 
Sobre as incidencias que se están a producir no servizo de transporte escolar compartido 
 
- 25437 (12/POP-003728) 
Grupo Parlamentario do Bloque Nacionalista Galego 
Fernández González, Ariadna e 2 máis 
Sobre a eficacia das medidas actuais de protección e conservación do cabalo de monte 
 
- 25442 (12/POP-003729) 
Grupo Parlamentario do Bloque Nacionalista Galego 
Fernández González, Ariadna e Fernández Fernández, Secundino 
Sobre o estado en que está o proceso de licitación e adxudicación de obras para a construción en 
Lalín da base de helicópteros que se anunciou en 2023 
 
- 25446 (12/POP-003730) 
Grupo Parlamentario do Bloque Nacionalista Galego 
Fernández González, Ariadna e Fernández Fernández, Secundino 
Sobre os prazos previstos para a posta en funcionamento do edificio de servizos integrados da 
Xunta de Galicia en Lalín 
 
- 25450 (12/POP-003731) 
Grupo Parlamentario do Bloque Nacionalista Galego 
Tabarés Pérez-Piñeiro, Iago e 2 máis 
Sobre as previsións do Goberno galego respecto da protección da saúde da poboación e da mellora 
da calidade das augas na bacía do río Limia 
 
- 25456 (12/POP-003732) 
Grupo Parlamentario do Bloque Nacionalista Galego 
Ruanova Vilas-Boas, Brais e 2 máis 
Sobre o nivel de execución orzamentaria da Consellería de Economía e Industria no ano 2024 e as 
previsións do Goberno galego canto á mellora da planificación nesta materia 
 
- 25478 (12/POP-003736) 
Grupo Parlamentario dos Socialistas de Galicia 
Espinosa Mangana, María Elena e López Font, Carlos 
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Sobre as previsións que ten a Xunta de Galicia no que atinxe á mellora do trazado e das condicións 
do pavimento da estrada PO-261, nos concellos de Mondariz e Covelo 
 
- 25481 (12/POP-003737) 
Grupo Parlamentario do Bloque Nacionalista Galego 
Pérez Fernández, Rosana e 4 máis 
Sobre a postura do Goberno galego ante o acordo plenario do Concello de Noia que demanda un 
novo proxecto para a transformación do paseo marítimo desta vila 
 
- 25484 (12/POP-003738) 
Grupo Parlamentario do Bloque Nacionalista Galego 
Pérez Fernández, Rosana e Rodil Fernández, Olalla 
Sobre o prazo para o comezo das obras da nova residencia de maiores de Ribeira anunciada no 
ano 2021 
 
- 25489 (12/POP-003739) 
Grupo Parlamentario do Bloque Nacionalista Galego 
Bará Torres, Xosé Luís e Valcárcel Armesto, Montserrat 
Sobre o número e a localización das medidas de control solicitadas e autorizadas para o control do 
lobo desde a publicación da Resolución do 3 de abril de 2025 
 
- 25492 (12/POP-003740) 
Grupo Parlamentario do Bloque Nacionalista Galego 
Rodil Fernández, Olalla e 2 máis 
Sobre o prazo previsto para a licitación da redacción do proxecto de rehabilitación do edificio da 
rampla de Claudio López, en Lugo, co fin de crear un centro de atención integral a persoas con en-
fermidades mentais graves 
 
- 25497 (12/POP-003741) 
Grupo Parlamentario do Bloque Nacionalista Galego 
Presas Bergantiños, Noa Olalla e 2 máis 
Sobre as previsións temporais e orzamentarias da Xunta de Galicia relativas á construción dun novo 
edificio para o Hospital Materno-Infantil de Ourense 
 
- 25503 (12/POP-003742) 
Grupo Parlamentario dos Socialistas de Galicia 
Espinosa Mangana, María Elena e López Font, Carlos 
Sobre as previsións da Xunta de Galicia en relación coa reforma e coa mellora da seguridade viaria 
da estrada PO-264 no treito que percorre o concello de Vilaboa 
 
- 25508 (12/POP-003743) 
Grupo Parlamentario dos Socialistas de Galicia 
Méndez López, Lara e 2 máis 
Sobre as previsións que ten o Goberno galego respecto da mellora da cobertura médica no Centro 
de Saúde do Vicedo 
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- 25521 (12/POP-003744) 
Grupo Parlamentario do Bloque Nacionalista Galego 
Bará Torres, Xosé Luís e Fernández Gómez, Alexandra 
Sobre as previsións que ten o Goberno galego ante a posibilidade de publicar un informe respecto 
das edificacións costeiras que serían regularizadas ao abeiro da Lei do litoral 
 
- 25526 (12/POP-003745) 
Grupo Parlamentario do Bloque Nacionalista Galego 
Vidal Lamas, Sonia e Fernández Fernández, Secundino 
Sobre as estratexias que prevé pór en marcha a Xunta de Galicia para garantir a viabilidade do sec-
tor agrario na comarca da Limia 
 
- 25532 (12/POP-003746) 
Grupo Parlamentario dos Socialistas de Galicia 
Méndez López, Lara e López Font, Carlos 
Sobre a finalización das conexións viarias pendentes para garantir o pleno funcionamento da pla-
taforma intermodal do porto seco de Monforte de Lemos 
 
- 25538 (12/POP-003747) 
Grupo Parlamentario do Bloque Nacionalista Galego 
Pérez Fernández, Rosana e 4 máis 
Sobre a perda de produción que se vén rexistrando no sector mexilloeiro 
 
- 25544 (12/POP-003748) 
Grupo Parlamentario dos Socialistas de Galicia 
Espinosa Mangana, María Elena e Longueira Castro, Silvia 
Sobre a valoración que fai o Goberno galego respecto da pertinencia dun novo plan de saúde mental 
 
- 25548 (12/POP-003749) 
Grupo Parlamentario do Bloque Nacionalista Galego 
Fernández Alfonzo, Ramón Tomás e 2 máis 
Sobre as accións previstas polo Goberno galego para que o regulamento de desenvolvemento da 
Lei de creación dun fondo de compensación para as vítimas do amianto responda ás expectativas 
das persoas afectadas 
 
- 25551 (12/POP-003750) 
Grupo Parlamentario do Bloque Nacionalista Galego 
Fernández Alfonzo, Ramón Tomás e 2 máis 
Sobre as eventuais repercusións en Galicia da fusión do BBVA e o Banco Sabadell en termos labo-
rais, de acceso ao crédito, servizos e retribución do aforro 
 
- 25555 (12/POP-003751) 
Grupo Parlamentario dos Socialistas de Galicia 
Rodríguez Dacosta, María del Carmen e Méndez López, Lara 
Sobre a postura do Goberno galego ante a posibilidade de prolongar a moratoria das plantacións 
de eucalipto máis aló de 2025 
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- 25576 (12/POP-003752) 
Grupo Parlamentario dos Socialistas de Galicia 
Espinosa Mangana, María Elena e 2 máis 
Sobre a postura da Xunta de Galicia ante as recomendacións do Consello de Contas recollidas no 
Informe de auditoría do Plan de saúde mental de Galicia poscovid-19 2020-2024 
 
- 25583 (12/POP-003753) 
Grupo Parlamentario do Bloque Nacionalista Galego 
Bará Torres, Xosé Luís e Valcárcel Armesto, Montserrat 
Sobre o desmantelamento das instalacións que ten a Consellería do Medio Rural na xunqueira do 
río Alba, en Pontevedra, e a recuperación dese espazo natural 
 
- 25590 (12/POP-003754) 
Grupo Parlamentario do Bloque Nacionalista Galego 
Bará Torres, Xosé Luís e 2 máis 
Sobre os custos do traslado do Centro de Conservación e Vialidade Invernal da Rede de Estradas 
situado na xunqueira do río Alba, en Pontevedra, e da recuperación dese espazo natural 
 
- 25598 (12/POP-003755) 
Grupo Parlamentario do Bloque Nacionalista Galego 
Bará Torres, Xosé Luís e 2 máis 
Sobre o carácter da xestión, pública ou privada, que debe prevalecer no aproveitamento e na posta 
en valor dos bens culturais do litoral 
 
- 25603 (12/POP-003756) 
Grupo Parlamentario do Bloque Nacionalista Galego 
Fernández Gómez, Alexandra e 3 máis 
Sobre as obras de rehabilitación que lle cómpren ao CEIP Chan-Bembrive, de Vigo, antes de comezar 
o curso 2025-2026 
 
- 25611 (12/POP-003757) 
Grupo Parlamentario do Bloque Nacionalista Galego 
Suárez Fernández, Iago e Queixas Zas, Mercedes 
Sobre o grao de información que ofrece o Goberno galego ao Parlamento verbo da candidatura da 
Ribeira Sacra a Patrimonio da Humanidade e dos seus plans de futuro para esta comarca 
 
- 25617 (12/POP-003758) 
Grupo Parlamentario do Bloque Nacionalista Galego 
Presas Bergantiños, Noa Olalla e Fernández Alfonzo, Ramón Tomás 
Sobre a planificación e a execución orzamentarias desenvolvidas pola Xunta de Galicia no exercicio 
económico de 2024 
 
- 25622 (12/POP-003759) 
Grupo Parlamentario dos Socialistas de Galicia 
Iglesias Rey, Patricia e López Font, Carlos 
Sobre o prazo previsto para o inicio das obras de prolongación da autovía da Costa da Morte entre 
Baio e Berdoias 
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- 25673 (12/POP-003760) 
Grupo Parlamentario do Bloque Nacionalista Galego 
Queixas Zas, Mercedes e Fernández González, Ariadna 
Sobre as valoracións que fai o Goberno galego no que se refire ás cifras actuais da oferta de prazas 
na rede pública de escolas infantís da Xunta de Galicia na cidade da Coruña 
 
- 25678 (12/POP-003761) 
Grupo Parlamentario do Bloque Nacionalista Galego 
González Iglesias, Carmela e Pérez Fernández, Rosana 
Sobre o impacto da ampliación do porto deportivo de Baiona e da presión turística nesta vila 
 
- 25683 (12/POP-003762) 
Grupo Parlamentario do Bloque Nacionalista Galego 
Tabarés Pérez-Piñeiro, Iago e Insua Lema, Óscar 
Sobre as previsións que ten o Goberno galego respecto dunha eventual privatización da xestión de 
procedementos administrativos ordinarios da Administración autonómica 
 
1.4.4.2. Preguntas orais en comisión 
 
Admisión a trámite, asignación a comisión e publicación 
 
- 25223 (12/POC-004095) 
Grupo Parlamentario dos Socialistas de Galicia 
Espinosa Mangana, María Elena e Méndez López, Lara 
Sobre a postura do Goberno galego ante unha eventual revisión dos acordos de xestión asinados o día 
5 de maio de 2025 polo Sergas no que atinxe á Área Sanitaria de Lugo, A Mariña e Monforte de Lemos 
Comisión 5ª, Sanidade, Política Social e Emprego 
 
- 25228 (12/POC-004096) 
Grupo Parlamentario dos Socialistas de Galicia 
Espinosa Mangana, María Elena e Castro Rey, Paloma 
Sobre a postura do Goberno galego ante unha eventual revisión dos acordos de xestión asinados 
o día 5 de maio de 2025 polo Sergas no que atinxe á Área Sanitaria de Pontevedra e O Salnés 
Comisión 5ª, Sanidade, Política Social e Emprego 
 
- 25233 (12/POC-004097) 
Grupo Parlamentario Popular de Galicia 
Fidalgo Iglesias, Miguel e 8 máis 
Sobre a contía, a vixencia e as accións do acordo asinado entre a Consellería do Mar e o Instituto 
de Investigacións Mariñas-CSIC respecto do estudo para a mellora da produtividade de bivalvos en 
bancos marisqueiros 
Comisión 8ª, Pesca e Marisqueo 
 
- 25239 (12/POC-004098) 
Grupo Parlamentario Popular de Galicia 
Fidalgo Iglesias, Miguel e 8 máis 
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Sobre os importes destinados á dragaxe dos portos de Maniños-Barallobre, Miño e Pontedeume e 
o tipo de actuacións que neles se levarán a cabo 
Comisión 8ª, Pesca e Marisqueo 
 
- 25253 (12/POC-004100) 
Grupo Parlamentario Popular de Galicia 
Fidalgo Iglesias, Miguel e 8 máis 
Sobre o investimento destinado á implantación de “Lonxas galegas 4.0”, o novo programa de mo-
dernización tecnolóxica da comercialización e xestión nas lonxas e confrarías de pescadores, e os 
seus obxectivos 
Comisión 8ª, Pesca e Marisqueo 
 
- 25263 (12/POC-004102) 
Grupo Parlamentario do Bloque Nacionalista Galego 
Rodil Fernández, Olalla e 2 máis 
Sobre o conflito relativo á titularidade da torre de Caldaloba, localizada en Cospeito, entre a Xunta 
de Galicia e a Deputación Provincial de Lugo 
Comisión 4ª, Educación e Cultura 
 
- 25270 (12/POC-004103) 
Grupo Parlamentario do Bloque Nacionalista Galego 
González Iglesias, Carmela e 2 máis 
Sobre a situación do Grupo de Emerxencias Supramunicipal do Val Miñor no que concirne á súa 
dotación de recursos humanos e ás condicións das súas instalacións 
Comisión 1ª, Institucional, de Administración Xeral, Xustiza e Interior 
 
- 25276 (12/POC-004104) 
Grupo Parlamentario do Bloque Nacionalista Galego 
González Iglesias, Carmela e 3 máis 
Sobre as valoracións que fai o Goberno galego no que se refire ás cifras actuais da oferta de prazas 
nas escolas infantís da rede pública da Xunta de Galicia en Vigo 
Comisión 5ª, Sanidade, Política Social e Emprego 
 
- 25243 (12/POC-004105) 
Grupo Parlamentario Popular de Galicia 
Fidalgo Iglesias, Miguel e 8 máis 
Sobre as actuacións e o estado de execución do Programa de ciencias mariñas de Galicia 
Comisión 8ª, Pesca e Marisqueo 
 
- 25283 (12/POC-004106) 
Grupo Parlamentario dos Socialistas de Galicia 
Méndez López, Lara e López Font, Carlos 
Sobre a prolongación das beirarrúas ao longo da travesía de Cangas de Foz e a participación da 
Xunta de Galicia na mellora da seguridade viaria desta localidade 
Comisión 2ª, Ordenación Territorial, Obras Públicas, Medio Ambiente e Servizos 
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- 25294 (12/POC-004107) 
Grupo Parlamentario dos Socialistas de Galicia 
Espinosa Mangana, María Elena e López Font, Carlos 
Sobre a postura do Goberno galego ante unha eventual revisión dos acordos de xestión asinados 
o día 5 de maio de 2025 polo Sergas no que atinxe á Área Sanitaria de Vigo 
Comisión 5ª, Sanidade, Política Social e Emprego 
 
- 25299 (12/POC-004108) 
Grupo Parlamentario do Bloque Nacionalista Galego 
Vidal Lamas, Sonia e 2 máis 
Sobre a execución do Plan estratéxico da planta ornamental e da flor cortada 2024-2034 e os plans 
do Goberno galego para promocionar este sector 
Comisión 7ª, Agricultura, Alimentación, Gandaría e Montes 
 
- 25304 (12/POC-004109) 
Grupo Parlamentario do Bloque Nacionalista Galego 
Fernández Davila, María Cristina e Fernández González, Ariadna 
Sobre a postura da Xunta de Galicia canto á posibilidade de establecer un sistema de gratuidade dos 
libros de texto en todas as etapas educativas obrigatorias e á mellora do proxecto educativo E-Dixgal 
Comisión 4ª, Educación e Cultura 
 
- 25310 (12/POC-004110) 
Grupo Parlamentario do Bloque Nacionalista Galego 
Fernández González, Ariadna e 2 máis 
Sobre as valoracións que fai o Goberno galego verbo dos riscos de chegada da febre aftosa a Galicia 
e as actuacións preventivas que pensa levar a cabo para minimizar o seu impacto 
Comisión 7ª, Agricultura, Alimentación, Gandaría e Montes 
 
- 25314 (12/POC-004111) 
Grupo Parlamentario do Bloque Nacionalista Galego 
Castro García, Daniel e Queixas Zas, Mercedes 
Sobre a postura do Goberno galego respecto do proxecto da Universidade Emilia Pardo Bazán e 
do aumento en Galicia da oferta universitaria privada 
Comisión 4ª, Educación e Cultura 
 
- 25338 (12/POC-004114) 
Grupo Parlamentario do Bloque Nacionalista Galego 
Golpe Acuña, José Manuel e 3 máis 
Sobre a modificación do formato da documentación do proxecto da liña de alta tensión Chao do 
Marco-Belesar-Soilán, nos concellos de Becerreá, Baralla, Láncara, Sarria, Paradela, O Saviñao e 
Chantada, o prazo para efectuala e a posibilidade dunha nova fase de exposición pública 
Comisión 6ª, Industria, Enerxía, Comercio e Turismo 
 
- 25342 (12/POC-004115) 
Grupo Parlamentario do Bloque Nacionalista Galego 
Suárez Fernández, Iago e Pérez López, José Daniel 
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Sobre o destino dos fondos que a Xunta de Galicia transferiu ao Consorcio de Turismo da Ribeira 
Sacra e as posibles alternativas que se poderían consensuar coa comunidade local 
Comisión 6ª, Industria, Enerxía, Comercio e Turismo 
 
- 25343 (12/POC-004116) 
Grupo Parlamentario dos Socialistas de Galicia 
Castro Rey, Paloma e 2 máis 
Sobre as previsións que ten o Goberno galego en canto ao impulso de medidas para garantir a perspec-
tiva de xénero nas políticas públicas e a presenza equilibrada de mulleres e homes en todos os ámbitos 
Comisión 5ª, Sanidade, Política Social e Emprego 
 
- 25346 (12/POC-004117) 
Grupo Parlamentario do Bloque Nacionalista Galego 
Queixas Zas, Mercedes e Ruanova Vilas-Boas, Brais 
Sobre a situación económica da empresa Castelao Productions S. A., que conta con participación 
de Sodiga, a información que posúe a Xunta de Galicia sobre esta empresa e a valoración respecto 
do seu encaixe nos obxectivos que debe ter este tipo de investimento público 
Comisión 6ª, Industria, Enerxía, Comercio e Turismo 
 
- 25347 (12/POC-004118) 
Grupo Parlamentario do Bloque Nacionalista Galego 
Ruanova Vilas-Boas, Brais e Fernández Alfonzo, Ramón Tomás 
Sobre as medidas que desenvolve o Goberno galego para garantir a carga de traballo na industria 
auxiliar da automoción, as ferramentas contra a deslocalización neste sector e o seguimento da 
eficacia das axudas públicas para estes obxectivos 
Comisión 6ª, Industria, Enerxía, Comercio e Turismo 
 
- 25348 (12/POC-004119) 
Grupo Parlamentario do Bloque Nacionalista Galego 
Presas Bergantiños, Noa Olalla e 2 máis 
Sobre as razóns que fundamentan o convenio coa Fundación San Rosendo, anunciado o 9 de se-
tembro, destinado a un determinado programa de turismo termal, os procedementos seguidos, o 
papel da área termal e sanitaria e os mecanismos de avaliación 
Comisión 6ª, Industria, Enerxía, Comercio e Turismo 
 
- 25351 (12/POC-004120) 
Grupo Parlamentario do Bloque Nacionalista Galego 
Suárez Fernández, Iago e 2 máis 
Sobre os prexuízos que podería causar ao túnel romano de Montefurado, en Quiroga, así como ao 
Camiño de inverno e aos núcleos de poboación da contorna, a actividade mineira que se está a ini-
ciar para a extracción de lousa 
Comisión 6ª, Industria, Enerxía, Comercio e Turismo 
 
- 25352 (12/POC-004121) 
Grupo Parlamentario do Bloque Nacionalista Galego 
Queixas Zas, Mercedes e Ruanova Vilas-Boas, Brais 
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Sobre a autorización dunha planta de fundición de chatarra de aluminio en Coirós, o diálogo da 
Xunta de Galicia con representantes municipais e veciñais deste concello e as medidas de reforzo 
para a autorización ambiental 
Comisión 6ª, Industria, Enerxía, Comercio e Turismo 
 
- 25354 (12/POC-004122) 
Grupo Parlamentario do Bloque Nacionalista Galego 
Fernández Alfonzo, Ramón Tomás e Ruanova Vilas-Boas, Brais 
Sobre o último acordo asinado polo Goberno central e os axentes sociais relativo á xubilación no 
sector manufactureiro e os efectos da reforma das pensións do ano 2011 
Comisión 6ª, Industria, Enerxía, Comercio e Turismo 
 
- 25356 (12/POC-004123) 
Grupo Parlamentario do Bloque Nacionalista Galego 
Ruanova Vilas-Boas, Brais e 2 máis 
Sobre a situación das pequenas empresas auxiliares do sector naval afectadas por impagos dos 
grandes estaleiros en crise e as xestións realizadas polo Goberno galego, así como as que ten pre-
vistas, para protexelas e soster a súa actividade 
Comisión 6ª, Industria, Enerxía, Comercio e Turismo 
 
- 25358 (12/POC-004124) 
Grupo Parlamentario do Bloque Nacionalista Galego 
Fernández González, Ariadna e Pérez López, José Daniel 
Sobre o estado do cámping de titularidade autonómica localizado en Medelo, no concello de Silleda, 
e o criterio da Xunta de Galicia ante unha posible restauración das instalacións para novos usos 
Comisión 6ª, Industria, Enerxía, Comercio e Turismo 
 
- 25360 (12/POC-004125) 
Grupo Parlamentario do Bloque Nacionalista Galego 
Golpe Acuña, José Manuel e 2 máis 
Sobre os efectos da instalación do parque eólico Tesouro, nos concellos da Capela e das Pontes, e 
o rigor do procedemento de avaliación ambiental que se levou a cabo neste caso 
Comisión 6ª, Industria, Enerxía, Comercio e Turismo 
 
- 25361 (12/POC-004126) 
Grupo Parlamentario do Bloque Nacionalista Galego 
Pérez López, José Daniel e 2 máis 
Sobre as previsións que ten a Xunta de Galicia no que concirne á elaboración dunha lei para crear 
e regular unha taxa turística 
Comisión 6ª, Industria, Enerxía, Comercio e Turismo 
 
- 25363 (12/POC-004127) 
Grupo Parlamentario do Bloque Nacionalista Galego 
Valcárcel Armesto, Montserrat e 3 máis 
Sobre a eventual retirada por parte da Xunta de Galicia da declaración de iniciativa empresarial 
prioritaria ao proxecto da empresa Bioenergía Lugo S. L. para a instalación en Coeses, no concello 
de Lugo, dunha planta de biometanización 
Comisión 6ª, Industria, Enerxía, Comercio e Turismo 

XII lexislatura. Número 200. 22 de maio de 2025 BOLETÍN OFICIAL DO PARLAMENTO DE GALICIA

84470

C
SV

: B
O

PG
D

SP
G

-tc
ijm

Y0
M

y-
7

Ve
rif

ic
ac

ió
n:

ht
tp

s:
//s

ed
e.

pa
rla

m
en

to
de

ga
lic

ia
.g

al
/tr

am
ite

s/
cs

v/

https://sede.parlamentodegalicia.gal/tramites/csv/BOPGDSPG-tcijmY0My-7


- 25364 (12/POC-004128) 
Grupo Parlamentario do Bloque Nacionalista Galego 
Suárez Fernández, Iago e 3 máis 
Sobre o estado en que está a tramitación do parque eólico e fotovoltaico denominado Neboreiro, 
entre as provincias de Lugo e Ourense, e a valoración que fai a Xunta de Galicia das afeccións am-
bientais, económicas e patrimoniais do proxecto 
Comisión 6ª, Industria, Enerxía, Comercio e Turismo 
 
- 25369 (12/POC-004129) 
Grupo Parlamentario do Bloque Nacionalista Galego 
Fernández Alfonzo, Ramón Tomás e 2 máis 
Sobre os contratos que ten a Xunta de Galicia coa empresa Circet, o grao de cumprimento da nor-
mativa laboral por parte desta empresa e o expediente de regulación de emprego que presentou 
Comisión 5ª, Sanidade, Política Social e Emprego 
 
- 25397 (12/POC-004130) 
Grupo Parlamentario do Bloque Nacionalista Galego 
Fernández Alfonzo, Ramón Tomás e 2 máis 
Sobre as condicións en que se atopan as beirarrúas da AC-566 no treito que atravesa o concello de 
Narón e as previsións da Xunta de Galicia respecto da súa reforma 
Comisión 2ª, Ordenación Territorial, Obras Públicas, Medio Ambiente e Servizos 
 
- 25411 (12/POC-004131) 
Grupo Parlamentario do Bloque Nacionalista Galego 
Taibo Corsanego, Iria e 2 máis 
Sobre a demanda de prazas públicas de ensino infantil para o curso 2025-2026 na comarca da Co-
ruña e as medidas previstas polo Goberno galego co obxectivo de atendela 
Comisión 5ª, Sanidade, Política Social e Emprego 
 
- 25416 (12/POC-004132) 
Grupo Parlamentario do Bloque Nacionalista Galego 
Taibo Corsanego, Iria e Bará Torres, Xosé Luís 
Sobre as actuacións que prevé asumir a Xunta de Galicia co fin de rematar o proxecto inicial do centro 
loxístico de transportes de Culleredo e de conseguir desenvolvelo como infraestrutura estratéxica 
Comisión 2ª, Ordenación Territorial, Obras Públicas, Medio Ambiente e Servizos 
 
- 25428 (12/POC-004133) 
Grupo Parlamentario do Bloque Nacionalista Galego 
Ríos Santomé, Paulo e Fernández Davila, María Cristina 
Sobre as incidencias que sofre o transporte escolar compartido, as súas consecuencias e a procura 
dun servizo de transporte axeitado ao alumnado de Formación Profesional 
Comisión 2ª, Ordenación Territorial, Obras Públicas, Medio Ambiente e Servizos 
 
- 25436 (12/POC-004134) 
Grupo Parlamentario do Bloque Nacionalista Galego 
Fernández González, Ariadna e 2 máis 
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Sobre a situación actual do cabalo de monte e dos seus hábitats e as medidas que prevé desenvol-
ver o Goberno galego en relación coa súa xestión e protección 
Comisión 7ª, Agricultura, Alimentación, Gandaría e Montes 
 
- 25441 (12/POC-004135) 
Grupo Parlamentario do Bloque Nacionalista Galego 
Fernández González, Ariadna e Fernández Fernández, Secundino 
Sobre o estado en que está o proceso de licitación e adxudicación de obras para a construción en Lalín da 
base de helicópteros que se anunciou en 2023 e os prazos previstos para a súa posta en funcionamento 
Comisión 7ª, Agricultura, Alimentación, Gandaría e Montes 
 
- 25445 (12/POC-004136) 
Grupo Parlamentario do Bloque Nacionalista Galego 
Fernández González, Ariadna e Fernández Fernández, Secundino 
Sobre os prazos de execución previstos respecto das obras do edificio de servizos integrados da 
Xunta de Galicia en Lalín e os motivos da variación do orzamento destinado a elas 
Comisión 7ª, Agricultura, Alimentación, Gandaría e Montes 
 
- 25449 (12/POC-004137) 
Grupo Parlamentario do Bloque Nacionalista Galego 
Tabarés Pérez-Piñeiro, Iago e 2 máis 
Sobre o nivel de contaminación das augas do encoro das Conchas e as medidas que a Xunta de 
Galicia prevé pór en marcha para protexer a saúde das persoas se se constata que non son aptas 
para o consumo humano 
Comisión 5ª, Sanidade, Política Social e Emprego 
 
- 25455 (12/POC-004138) 
Grupo Parlamentario do Bloque Nacionalista Galego 
Ruanova Vilas-Boas, Brais e 2 máis 
Sobre o nivel de execución orzamentaria da Consellería de Economía e Industria no ano 2024 e as 
previsións en canto á mellora da planificación, da participación e da transparencia nesta materia 
Comisión 3ª, Economía, Facenda e Orzamentos 
 
- 25477 (12/POC-004141) 
Grupo Parlamentario dos Socialistas de Galicia 
Espinosa Mangana, María Elena e López Font, Carlos 
Sobre as previsións que ten a Xunta de Galicia no que atinxe á mellora das condicións de mante-
mento e de seguridade viaria da estrada PO-261, nos concellos de Mondariz e Covelo 
Comisión 2ª, Ordenación Territorial, Obras Públicas, Medio Ambiente e Servizos 
 
- 25483 (12/POC-004142) 
Grupo Parlamentario do Bloque Nacionalista Galego 
Pérez Fernández, Rosana e Rodil Fernández, Olalla 
Sobre o prazo para o comezo das obras da nova residencia de maiores de Ribeira, o calendario de 
execución e a contía e procedencia dos orzamentos previstos 
Comisión 3ª, Economía, Facenda e Orzamentos 
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- 25488 (12/POC-004143) 
Grupo Parlamentario do Bloque Nacionalista Galego 
Bará Torres, Xosé Luís e Valcárcel Armesto, Montserrat 
Sobre cumprimento por parte da Xunta de Galicia do punto 10.3 do Plan de xestión do lobo e as 
autorizacións de medidas para o control desta especie 
Comisión 2ª, Ordenación Territorial, Obras Públicas, Medio Ambiente e Servizos 
 
- 25491 (12/POC-004144) 
Grupo Parlamentario do Bloque Nacionalista Galego 
Rodil Fernández, Olalla e 2 máis 
Sobre o prazo previsto para a licitación da redacción do proxecto de rehabilitación do edificio da 
rampla de Claudio López, en Lugo, co fin de crear un centro de atención integral a persoas con en-
fermidades mentais graves 
Comisión 5ª, Sanidade, Política Social e Emprego 
 
- 25496 (12/POC-004145) 
Grupo Parlamentario do Bloque Nacionalista Galego 
Presas Bergantiños, Noa Olalla e 2 máis 
Sobre o grao de execución do Plan director do Complexo Hospitalario Universitario de Ourense e 
as previsións orzamentarias da Xunta de Galicia relativas á construción dun novo edificio para o 
Hospital Materno-Infantil 
Comisión 3ª, Economía, Facenda e Orzamentos 
 
- 25502 (12/POC-004146) 
Grupo Parlamentario dos Socialistas de Galicia 
Espinosa Mangana, María Elena e López Font, Carlos 
Sobre as previsións da Xunta de Galicia en relación coa reforma e coa mellora da seguridade viaria 
da estrada PO-264 no treito que percorre o concello de Vilaboa 
Comisión 2ª, Ordenación Territorial, Obras Públicas, Medio Ambiente e Servizos 
 
- 25509 (12/POC-004147) 
Grupo Parlamentario dos Socialistas de Galicia 
Méndez López, Lara e 2 máis 
Sobre as previsións que ten o Goberno galego respecto da mellora da cobertura médica no Centro 
de Saúde do Vicedo 
Comisión 5ª, Sanidade, Política Social e Emprego 
 
- 25520 (12/POC-004148) 
Grupo Parlamentario do Bloque Nacionalista Galego 
Bará Torres, Xosé Luís e Fernández Gómez, Alexandra 
Sobre as previsións do Goberno galego verbo da regularización de edificacións no litoral e da inci-
dencia nas zonas costeiras da subida do nivel do mar debido ao cambio climático 
Comisión 2ª, Ordenación Territorial, Obras Públicas, Medio Ambiente e Servizos 
 
- 25525 (12/POC-004149) 
Grupo Parlamentario do Bloque Nacionalista Galego 
Vidal Lamas, Sonia e Fernández Fernández, Secundino 
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Sobre os problemas agrarios da Limia, a aplicación do Plan estratéxico e as previsións que ten a 
Xunta de Galicia en canto ao despregamento de medidas de apoio á agricultura desta comarca 
Comisión 7ª, Agricultura, Alimentación, Gandaría e Montes 
 
- 25531 (12/POC-004150) 
Grupo Parlamentario dos Socialistas de Galicia 
Méndez López, Lara e López Font, Carlos 
Sobre as previsións da Xunta de Galicia en relación coa finalización das conexións do porto seco de 
Monforte de Lemos aínda pendentes e a operatividade plena da súa plataforma intermodal 
Comisión 2ª, Ordenación Territorial, Obras Públicas, Medio Ambiente e Servizos 
 
- 25537 (12/POC-004151) 
Grupo Parlamentario do Bloque Nacionalista Galego 
Pérez Fernández, Rosana e 4 máis 
Sobre a perda de produción no sector mexilloeiro e o traballo que desenvolve, e prevé desenvolver, 
o Goberno galego para afrontar a situación 
Comisión 8ª, Pesca e Marisqueo 
 
- 25545 (12/POC-004152) 
Grupo Parlamentario dos Socialistas de Galicia 
Espinosa Mangana, María Elena e Longueira Castro, Silvia 
Sobre a valoración que fai o Goberno galego respecto da pertinencia dun novo plan de saúde 
mental 
Comisión 5ª, Sanidade, Política Social e Emprego 
 
- 25547 (12/POC-004153) 
Grupo Parlamentario do Bloque Nacionalista Galego 
Fernández Alfonzo, Ramón Tomás e 2 máis 
Sobre a valoración dos termos en que está redactada a proposta do Goberno central de regula-
mento de desenvolvemento da Lei 21/2022, do 19 de outubro, de creación dun fondo de compen-
sación para as vítimas do amianto 
Comisión 3ª, Economía, Facenda e Orzamentos 
 
- 25549 (12/POC-004154) 
Grupo Parlamentario do Bloque Nacionalista Galego 
Rodil Fernández, Olalla e 2 máis 
Sobre o grao de execución orzamentaria entre 2009 e 2023 en materia de I+D 
Comisión 3ª, Economía, Facenda e Orzamentos 
 
- 25550 (12/POC-004155) 
Grupo Parlamentario do Bloque Nacionalista Galego 
Fernández Alfonzo, Ramón Tomás e 2 máis 
Sobre a anunciada fusión das entidades bancarias BBVA e Sabadell, as súas repercusións en Galicia 
en termos de emprego, crédito e servizos e as actuacións previstas polo Goberno galego ante a po-
sibilidade de que se materialice esta operación 
Comisión 3ª, Economía, Facenda e Orzamentos 
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- 25557 (12/POC-004156) 
Grupo Parlamentario dos Socialistas de Galicia 
Rodríguez Dacosta, María del Carmen e Méndez López, Lara 
Sobre a postura do Goberno galego ante a posibilidade de prolongar a moratoria das plantacións 
de eucalipto máis aló de 2025 e a política de planificación forestal que prevé levar a cabo 
Comisión 7ª, Agricultura, Alimentación, Gandaría e Montes 
 
- 25577 (12/POC-004157) 
Grupo Parlamentario dos Socialistas de Galicia 
Espinosa Mangana, María Elena e 2 máis 
Sobre a valoración que fai a Xunta de Galicia da pertinencia dunha mellor dotación de recursos 
económicos para os plans de saúde mental e para a ampliación no Sergas do persoal especializado 
neste ámbito da saúde 
Comisión 3ª, Economía, Facenda e Orzamentos 
 
- 25578 (12/POC-004158) 
Grupo Parlamentario dos Socialistas de Galicia 
Espinosa Mangana, María Elena e 2 máis 
Sobre a postura da Xunta de Galicia ante as recomendacións do Consello de Contas recollidas no 
Informe de auditoría do Plan de saúde mental de Galicia poscovid-19 2020-2024 
Comisión 5ª, Sanidade, Política Social e Emprego 
 
- 25582 (12/POC-004159) 
Grupo Parlamentario do Bloque Nacionalista Galego 
Bará Torres, Xosé Luís e Valcárcel Armesto, Montserrat 
Sobre a valoración que fai o Goberno galego da permanencia das instalacións que ten na xunqueira do 
río Alba, en Pontevedra, e as súas previsións canto á súa retirada e á recuperación dese espazo natural 
Comisión 7ª, Agricultura, Alimentación, Gandaría e Montes 
 
- 25589 (12/POC-004160) 
Grupo Parlamentario do Bloque Nacionalista Galego 
Bará Torres, Xosé Luís e 2 máis 
Sobre as previsións da Xunta de Galicia verbo do traslado das instalacións públicas que mantén na 
xunqueira do río Alba, en Pontevedra, e da recuperación dese espazo natural 
Comisión 2ª, Ordenación Territorial, Obras Públicas, Medio Ambiente e Servizos 
 
- 25597 (12/POC-004161) 
Grupo Parlamentario do Bloque Nacionalista Galego 
Bará Torres, Xosé Luís e 2 máis 
Sobre os criterios da Xunta de Galicia verbo da xestión dos bens culturais do litoral e a valoración 
do impacto en caso dunha intensificación da súa orientación hostaleira e turística 
Comisión 2ª, Ordenación Territorial, Obras Públicas, Medio Ambiente e Servizos 
 
- 25602 (12/POC-004162) 
Grupo Parlamentario do Bloque Nacionalista Galego 
Fernández Gómez, Alexandra e 3 máis 
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Sobre o estado das instalacións do CEIP Chans-Bembrive, de Vigo, e os compromisos que prevé 
asumir a Xunta de Galicia en relación coas obras de rehabilitación que lle cómpren 
Comisión 4ª, Educación e Cultura 
 
- 25610 (12/POC-004163) 
Grupo Parlamentario do Bloque Nacionalista Galego 
Suárez Fernández, Iago e Queixas Zas, Mercedes 
Sobre os plans de futuro que o Goberno galego prevé pór en marcha na Ribeira Sacra en canto 
sexa recoñecida como Patrimonio da Humanidade da Unesco 
Comisión 4ª, Educación e Cultura 
 
- 25616 (12/POC-004164) 
Grupo Parlamentario do Bloque Nacionalista Galego 
Presas Bergantiños, Noa Olalla e Fernández Alfonzo, Ramón Tomás 
Sobre a execución orzamentaria do ano 2024 e as melloras que prevé impulsar o Goberno galego 
na execución do actual exercicio e na planificación do ano 2026 
Comisión 3ª, Economía, Facenda e Orzamentos 
 
- 25621 (12/POC-004165) 
Grupo Parlamentario dos Socialistas de Galicia 
Iglesias Rey, Patricia e López Font, Carlos 
Sobre o atraso das obras de prolongación da autovía da Costa da Morte entre Baio e Berdoias, as 
previsións da Xunta de Galicia en canto ao seu inicio e as razóns da conversión do proxecto inicial 
de autovía nunha vía de alta capacidade 
Comisión 2ª, Ordenación Territorial, Obras Públicas, Medio Ambiente e Servizos 
 
- 25625 (12/POC-004166) 
Grupo Parlamentario do Bloque Nacionalista Galego 
Queixas Zas, Mercedes e 2 máis 
Sobre o estado de conservación do patrimonio cultural situado na costa, os criterios da Xunta de 
Galicia verbo da súa xestión e a valoración do impacto en caso dunha intensificación da súa orien-
tación hostaleira e turística 
Comisión 4ª, Educación e Cultura 
 
- 25672 (12/POC-004167) 
Grupo Parlamentario do Bloque Nacionalista Galego 
Queixas Zas, Mercedes e Fernández González, Ariadna 
Sobre as valoracións que fai o Goberno galego no que se refire ás cifras actuais da oferta de prazas 
nas escolas infantís da rede pública da Xunta de Galicia na cidade da Coruña e as medidas previstas 
para cubrir a demanda 
Comisión 5ª, Sanidade, Política Social e Emprego 
 
- 25677 (12/POC-004168) 
Grupo Parlamentario do Bloque Nacionalista Galego 
González Iglesias, Carmela e Pérez Fernández, Rosana 
Sobre a ampliación do porto deportivo de Baiona e o impacto da crecente actividade turística na vila 
Comisión 8ª, Pesca e Marisqueo 
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- 25682 (12/POC-004169) 
Grupo Parlamentario do Bloque Nacionalista Galego 
Tabarés Pérez-Piñeiro, Iago e Insua Lema, Óscar 
Sobre a eventual privatización da xestión de procedementos administrativos ordinarios da Xunta 
de Galicia 
Comisión 1ª, Institucional, de Administración Xeral, Xustiza e Interior 
 
Santiago de Compostela, 20 de maio de 2025 
María Elena Candia López 
Vicepresidenta 1ª
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Grupo 
Parlamentario 
Socialista 

Grupo Parlamentario Socialista no Parlamento galego 

     gp-socialista@parlamentodegalicia.gal /       981.55.15.30 

28071 Madrid 

@PSdeG 

Á MESA DO PARLAMENTO 

 

María Elena Espinosa Mangana e Lara Méndez López, deputadas 

pertencentes ao Grupo Parlamentario dos Socialistas de Galicia, ao abeiro 

do disposto no artigo 152 do Regulamento da Cámara, presentan ante esta 

mesa a seguinte pregunta para a súa resposta oral en Pleno. 

 

EXPOSICIÓN DE MOTIVOS 

O día 5 de maio asináronse os acordos de xestión para as sete áreas sanitarias 

de Galicia, que son os instrumentos para materializar a xestión sanitaria, 

vinculados á planificación estratéxica con obxectivos de cada área. 

Os obxectivos plantéxanse en tres grandes áreas: Asistencial, Recursos 

Humanos e Recursos Económicos.  

Por outra parte, en canto ás áreas asistenciais diferéncianse catro bloques: 

eficiencia asistencial e sostible, calidade asistencial, integración asistencial, e 

resultados de saúde.  

Para realizar o seguimento, establécese un conxunto de indicadores. Nesta 

iniciativa non imos entrar en todos eles, senón que imos centralos nalgún 

ámbito concreto. 

Os acordos de xestión din que a prioridade do Sergas e acadar a máxima 

accesibilidade e ademais, a saúde mental consolídase como unha prioridade 

transversal para todo o sistema sanitario galego. 

Tamén sabemos que un dos asuntos que máis preocupa aos galegos e ás 

galegas en relación coa sanidade pública son as listas de espera. E para o 

Sergas debería ser unha liña de traballo prioritaria. 

Por este motivo é difícil de entender algúns dos obxectivos que se prevén nos 

acordos de xestión. 

 

Por todo o exposto, as deputadas que asinan formulan a seguinte pregunta 

para o seu debate en Pleno:  
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Grupo 
Parlamentario 
Socialista 

Grupo Parlamentario Socialista no Parlamento galego 

     gp-socialista@parlamentodegalicia.gal /       981.55.15.30 

28071 Madrid 

@PSdeG 

Vai a Xunta de Galicia rebaixar os días da vía rápida para atención a conducta 

suicida en adultos e infanto xuvenil que figura no acordo de xestión da Área 

Sanitaria de Lugo, A Mariña e Monforte de Lemos? 

 

 

 

 

Santiago de Compostela, a 9 de maio do 2025 

 

 

Asinado dixitalmente por: 

 

Elena Espinosa Mangana na data 09/05/2025 09:52:21 

 

Lara Méndez López na data 09/05/2025 09:52:30 
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Grupo 
Parlamentario 
Socialista 

Grupo Parlamentario Socialista no Parlamento galego 

     gp-socialista@parlamentodegalicia.gal /       981.55.15.30 

28071 Madrid 

@PSdeG 

Á MESA DO PARLAMENTO 

 

María Elena Espinosa Mangana e Paloma Castro Rey, deputadas 

pertencentes ao Grupo Parlamentario dos Socialistas de Galicia, ao abeiro 

do disposto no artigo 152 do Regulamento da Cámara, presentan ante a Mesa 

a seguinte pregunta para a súa resposta oral en Pleno. 

 

EXPOSICIÓN DE MOTIVOS 

 

O día 5 de maio, asínanse os acordos de xestión para as sete áreas sanitarias 

de Galicia, que son os instrumentos para materializar a xestión sanitaria, 

vinculados á planificación estratéxica con obxectivos de cada área. 

 

Os obxectivos exponse en tres grandes áreas: asistencial, recursos humanos e 

recursos económicos. 

 

Por outra parte, en canto ás áreas asistenciais, diferéncianse catro bloques: 

eficiencia asistencial e sostible, calidade asistencial, integración asistencial e 

resultados de saúde. 

 

E para realizar o seguimento establécense un conxunto de indicadores. Nesta 

iniciativa non imos entrar en todos eles senón centralos nalgún ámbito 

concreto. 

 

Os acordos de xestión din que a prioridade do Sergas é acadar a máxima 

accesibilidade, e a saúde mental consolídase como unha prioridade transversal 

para todo o sistema sanitario galego. 

 

E sabemos que un dos asuntos que máis preocupa os galegos e galegas en 

relación coa sanidade pública son as listas de espera. E para o Sergas debería 

ser unha liña de traballo prioritaria. 
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Grupo Parlamentario Socialista no Parlamento galego 

     gp-socialista@parlamentodegalicia.gal /       981.55.15.30 

28071 Madrid 

@PSdeG 

 

Por este motivo é difícil de entender algúns dos obxectivos que se prevén nos 

acordos de xestión. 

 

Por todo o exposto, as deputadas que asinan formulan a seguinte pregunta 

para o seu debate en Pleno: 

 

Vai a Xunta de Galicia a rebaixar os días da vía rápida para atención a 

conducta suicida en adultos e infanto xuvenil que figura no acordo de xestión 

da Área Sanitaria de Pontevedra? 

 

 

 

Santiago de Compostela, a 9 de maio de 2025 

 

 

Asinado dixitalmente por: 

 

Elena Espinosa Mangana na data 09/05/2025 10:02:10 

 

Paloma Castro Rey na data 09/05/2025 10:02:19 
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Parlamento de Galicia. Rúa Hórreo, 63 | 15701 Santiago de Compostela | Tel. 981 551 510  
 

gp-pp@parlamentodegalicia.gal  
    

@gppgalicia                         @GrupoPopularGal  

 

 

Á Mesa do Parlamento 
  
Miguel Fidalgo Iglesias, Jesús María Fernández Rosende, María Deza Martinez, 
Dolores Hermelo Piñeiro, Paula Mouzo Más, María Magdalena Pérez Millares, Raúl 
Santamaría González, Patricia García González e Manuel Santos Costa ao abeiro 
do disposto no artigo 152 e concordantes do Regulamento da Cámara, presenta ante 
esa Mesa, a seguinte pregunta oral en pleno. 
 
A Consellería do Mar e o Instituto de Investigacións Mariñas – Consejo Superior de 
Investigacións Científicas (IIM-CSIC) reforzarán o seu traballo en conxunto na mellora 
da produción de berberecho, ameixa xapónica e ameixa fina nos bancos marisqueiros  
para acadar as cifras necesarias que require o sector para abastecer á sociedade 
destes produtos pesqueiros tan altamente demandados. 
 
Esta colaboración será posible toda vez que o Consello da Xunta autorizaba o día 17 
de marzo de 2025 a sinatura do convenio de colaboración entre as dúas partes para a 
realización do proxecto “Estudo integral das condicións sedimentarias óptimas para a 
mellora da produtividade de bivalvos en bancos marisqueiros. MARISLAB“. 
 
Desenvolveranse distintas iniciativas para profundar na investigación e coñecer 
aqueles parámetros ambientais máis influíntes na supervivencia e, deste modo, poder 
optimizar as condicións de colleita destas especies de bivalvos. 
 
Polo exposto, os deputados e deputadas asinantes formulan a seguinte pregunta oral: 
 

➢ Canto destina o goberno galego a este acordo?. 
 

 
 
Santiago de Compostela, 9 de maio 2025. 
 
 
 
 
Asinado dixitalmente por: 

 
Miguel Fidalgo Iglesias na data 09/05/2025 10:58:25 

 
Maria Magdalena Perez Millares na data 09/05/2025 10:58:47 

 
Manuel Santos Costa na data 09/05/2025 10:59:04 
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Parlamento de Galicia. Rúa Hórreo, 63 | 15701 Santiago de Compostela | Tel. 981 551 510  
 

gp-pp@parlamentodegalicia.gal  
    

@gppgalicia                         @GrupoPopularGal  

 

 

Jesús María Fernández Rosende na data 09/05/2025 10:59:13 

 
María Deza Martínez na data 09/05/2025 10:59:21 

 
Paula Mouzo Mas na data 09/05/2025 10:59:30 

 
Raúl Santamaría González na data 09/05/2025 10:59:40 

 
Dolores Hermelo Piñeiro na data 09/05/2025 10:59:53 

 
Patricia García González na data 09/05/2025 11:00:19 
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Parlamento de Galicia. Rúa Hórreo, 63 | 15701 Santiago de Compostela | Tel. 981 551 510  
 

gp-pp@parlamentodegalicia.gal  
    

@gppgalicia                         @GrupoPopularGal  

 

 

Á Mesa do Parlamento 
  
Miguel Fidalgo Iglesias, Jesús María Fernández Rosende, María Deza Martinez, 
Dolores Hermelo Piñeiro, Paula Mouzo Más, María Magdalena Pérez Millares, Raúl 
Santamaría González, Patricia García González e Manuel Santos Costa ao abeiro 
do disposto no artigo 152 e concordantes do Regulamento da Cámara, presenta ante 
esa Mesa, a seguinte pregunta oral en pleno. 
 
O Consello da Xunta do día 24 de marzo de 2025 analizou o Informe de Portos de 
Galicia sobre a licitación do proxecto de dragaxe nos portos de Maniños-Barallobre, 
Miño e Pontedeume e tamén do proxecto de acordo da licitación da segunda fase das 
obras de dragaxe no porto de Cariño. 
 
Portos de Galicia, licitará con éxito as dragaxes nestes portos (Maniños-Barallobre, 
Miño e Pontedeume) ante os criterios cada vez máis restritivos do Goberno central e a 
súa constante revisión que dificultan a tramitación ambiental das dragaxes e 
incrementan notablemente os custos chegando a comprometer a súa viabilidade 
económica.  
 
O obxectivo destas actuacións é recuperar os calados nestas instalacións portuarias 
que permitan mellorar a súa operatividade en condicións de seguridade. 
 
Portos de Galicia, tamén licitou con éxito a dragaxe do porto de Cariño, actuación 
necesaria, pois a sedimentación natural que se está producindo nalgunhas zonas 
abrigadas está a empeorar a operatividade e zonas de manobra dos buques, xa que 
produce a redución de calado en varias zonas deste.  
 
Por tanto, para manter a operatividade e a seguridade é necesaria a realización destes 
traballos que permitirán aos traballadores e embarcacións o desenvolvemento da 
actividade marítimo-pesqueira, e con iso revitalizar a economía azul vinculada a este 
sector da comarca costeira de Ortegal.  
 
Polo exposto, os deputados e deputadas asinantes formulan a seguinte pregunta orail: 
 

1. A canto ascenden os importes destinados a estas dragaxes?. 
 
 
 
 
Santiago de Compostela, 9 de maio 2025. 
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Asinado dixitalmente por: 

 
Miguel Fidalgo Iglesias na data 09/05/2025 11:10:07 

 
Manuel Santos Costa na data 09/05/2025 11:10:27 

 
Jesús María Fernández Rosende na data 09/05/2025 11:10:37 

 
Maria Magdalena Perez Millares na data 09/05/2025 11:10:48 

 
Paula Mouzo Mas na data 09/05/2025 11:10:57 

 
María Deza Martínez na data 09/05/2025 11:11:09 

 
Dolores Hermelo Piñeiro na data 09/05/2025 11:11:17 

 
Raúl Santamaría González na data 09/05/2025 11:11:27 

 
Patricia García González na data 09/05/2025 11:11:39 
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Á Mesa do Parlamento 
  
Miguel Fidalgo Iglesias, Jesús María Fernández Rosende, María Deza Martinez, 
Dolores Hermelo Piñeiro, Paula Mouzo Más, María Magdalena Pérez Millares, Raúl 
Santamaría González, Patricia García González e Manuel Santos Costa ao abeiro 
do disposto no artigo 152 e concordantes do Regulamento da Cámara, presenta ante 
esa Mesa, a seguinte pregunta oral en pleno. 
 
O Consello da Xunta deu conta o 14 de abril de 2025 do proxecto de acordo relativo á 
implantación do novo programa de modernización tecnolóxica da comercialización e 
xestión nas lonxas e Confrarías de Pescadores de Galicia, Lonxas galegas 4.0. 
 
O Goberno galego completará ao longo deste ano o proceso que permite a 
rastrexabilidade e xestión completa de toda a información relativa ao procedemento 
que vai desde a pesada ata á propia poxa e posterior facturación e contabilidade. 
 
A súa posta en marcha redunda nunha xestión máis eficiente do sector pesqueiro, tanto 
no relativo á comercialización como na rastrexabilidade do produto, incrementando, en 
paralelo, a seguridade alimentaria; outro dos obxectivos que comparten tanto os 
profesionais do mar como a Xunta de Galicia. 
 
Polo exposto, os deputados e deputadas asinantes formulan a seguinte pregunta oral: 
 

➢ Cal é o investimento deste acordo?. 
 

 
 
 
 
Santiago de Compostela, 9 de maio 2025. 
 
 
 
 
 
Asinado dixitalmente por: 

 
Miguel Fidalgo Iglesias na data 09/05/2025 11:31:46 

 
Maria Magdalena Perez Millares na data 09/05/2025 11:32:00 

 
Manuel Santos Costa na data 09/05/2025 11:32:07 
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Patricia García González na data 09/05/2025 11:33:06 

 

C
SV

: R
EX

PG
-T

6g
H

vc
1g

U
-8

Ve
rif

ic
ac

ió
n:

ht
tp

s:
//s

ed
e.

pa
rla

m
en

to
de

ga
lic

ia
.g

al
/tr

am
ite

s/
cs

v/

84487

C
SV

: B
O

PG
D

SP
G

-tc
ijm

Y0
M

y-
7

Ve
rif

ic
ac

ió
n:

ht
tp

s:
//s

ed
e.

pa
rla

m
en

to
de

ga
lic

ia
.g

al
/tr

am
ite

s/
cs

v/

https://sede.parlamentodegalicia.gal/tramites/csv/BOPGDSPG-tcijmY0My-7


       

 

 

 

 

 

 

 

 

 
  

OFICINA PARLAMENTAR 

Parlamento de Galiza 

Rúa do Hórreo, 63. Tel. 0034 981 551 545 

gp-bng@parlamentodegalicia.gal 

15702 Santiago de Compostela 

Galiza 

 

1 

 

Á Mesa do Parlamento 

Olalla Rodil Fernández, Mercedes Queixas Zas e Montserrat Valcárcel 

Armesto, deputadas do Grupo Parlamentar do Bloque Nacionalista Galego (BNG), 

ao abeiro do disposto no Regulamento da Cámara, presentan a seguinte Pregunta para 

resposta oral en Pleno, sobre a demanda xudicial presentada pola Xunta de Galiza a 

respecto da Torre de Caldaloba e as medidas que debe adoptar ao respecto o goberno 

galego. 

 

EXPOSICIÓN DE MOTIVOS 

O 15 de abril a Vicepresidencia da Deputación Provincial de Lugo recibiu 

notificación do xulgado de Nº4 de Lugo por unha demanda que a Xunta de Galiza 

presentou a finais de 2023 para que sexa a xustiza quen dirima a titularidade da Torre de 

Caldaloba situada no Concello de Cospeito toda vez que a Vicepresidencia da 

Deputación adquiriu en 2022 a metade da propiedade, concretamente unha superficie de 

19.596 metros cadrados que inclúen 53 metros cadrados de planta da Torre así como o 

sistema de foxos e contrafoxos defensivos situados no perímetro do ben. A compra 

culminaba en outubro de 2022 un proceso iniciado meses atrás. 

Pola súa banda, a Xunta de Galiza asinou ese mesmo ano un convenio co 

Concello de Cospeito por valor de 100.000 euros para que adquirise a propiedade da 

Torre o que motivou o inicio do correspondente expediente de expropiación municipal. 

Cómpre lembrar que a Torre de Caldaloba é Ben de Interese Cultural (BIC) 

desde 1994 o que outorga á Xunta de Galiza o dereito de tanteo e retracto de acordo co 

disposto no artigo 49 da Lei 5/2016, de Patrimonio Cultural. 
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É sorprendente que ao longo de máis de dous anos desde a adquisición por parte 

da Deputación dunha parte de Caldaloba o Goberno galego non se reunise co executivo 

provincial, malia as solicitudes formuladas polas persoas responsábeis en materia 

cultural, para abordar nunha reunión conxunta a titularidade da Torre e sobre todo o 

proxecto de consolidación, restauración e posta en valor deste importante ben 

patrimonial. Máis ao contrario, 

De feito, esgotou a vía administrativa sen exercer os seus dereitos razón pola 

que presentou a demanda xudicial reclamando o retracto da propiedade adquirida pola 

Deputación e co obxectivo de que lle sexa conferida á Xunta. 

A Torre de Caldaloba, ademais de BIC, é o último resto en pé do que noutrora 

foi unha fortaleza destruída tras as revoltas irmandiñas. Pertenceu ao Mariscal Pardo de 

Cela, tras a súa decapitación, herdaron a Dona Constança de Castro e Fernán Ares de 

Saavedra filla e xenro do Mariscal. Foi o derradeiro reduto da nobreza galega en 

resistencia á na época dos Reis Católicos. 

Desde o G.P. do Bloque Nacionalista Galego levamos anos reclamándolle á 

Xunta de Galiza actuacións urxentes para impedir a degradación deste ben, o seu 

progresivo deterioro e sobre todo a súa posta en valor e divulgación. Nestas demandas 

sempre nos atopamos co non do Partido Popular que, sen ir máis lonxe, rexeitaba actuar 

en outubro de 2017 votando en contra da proposta do BNG no Parlamento galego. 

As actuacións xudiciais iniciadas pola Xunta de Galiza que se abstivo de 

dialogar administrativamente, só van dilatar máis as urxentes medidas de consolidación 

e recuperación da Torre de Caldaloba que motivaron a compra do ben por parte da 

Deputación. Sería inadmisible que o único obxectivo do goberno galego fose non deixar 

facer a outra administración unicamente por non ser da mesma cor política. 
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Por todo o exposto formúlase a seguinte pregunta para resposta oral en Pleno: 

Por que a Xunta de Galiza non dialoga coa Vicepresidencia da Deputación 

Provincial de Lugo na procura dun acordo que recolla medidas para a conservación, a 

posta en valor e a divulgación da historia da Torre de Caldaloba? 

 

Santiago de Compostela, 9 de maio de 2025 

 

Asdo.: Olalla Rodil Fernández 

Mercedes Queixas Zas  

Montserrat Valcárcel Armesto 

Deputadas do G.P. do BNG 

 

 

 

Asinado dixitalmente por: 

 

Olalla Rodil Fernández na data 09/05/2025 12:38:12 

 

Mercedes Queixas Zas na data 09/05/2025 12:38:26 

 

Montserrat Valcárcel Armesto na data 09/05/2025 12:38:37 

 

C
SV

: R
EX

PG
-i5

pY
IIG

U
e-

6
Ve

rif
ic

ac
ió

n:
ht

tp
s:

//s
ed

e.
pa

rla
m

en
to

de
ga

lic
ia

.g
al

/tr
am

ite
s/

cs
v/

84490

C
SV

: B
O

PG
D

SP
G

-tc
ijm

Y0
M

y-
7

Ve
rif

ic
ac

ió
n:

ht
tp

s:
//s

ed
e.

pa
rla

m
en

to
de

ga
lic

ia
.g

al
/tr

am
ite

s/
cs

v/

https://sede.parlamentodegalicia.gal/tramites/csv/BOPGDSPG-tcijmY0My-7


 

 

 

Parlamento de Galicia. Rúa Hórreo, 63 | 15701 Santiago de Compostela | Tel. 981 551 510  
 

gp-pp@parlamentodegalicia.gal  
    

@gppgalicia                         @GrupoPopularGal  

 

 

Á Mesa do Parlamento 
  
Miguel Fidalgo Iglesias, Jesús María Fernández Rosende, María Deza Martinez, 
Dolores Hermelo Piñeiro, Paula Mouzo Más, María Magdalena Pérez Millares, Raúl 
Santamaría González, Patricia García González e Manuel Santos Costa ao abeiro 
do disposto no artigo 152 e concordantes do Regulamento da Cámara, presenta ante 
esa Mesa, a seguinte pregunta oral en pleno. 
 
O Consello da Xunta deu conta o 10 de marzo de 2025 do informe do estado de 
execución do Programa de Ciencias Mariñas, destinado a transformar e mellorar a 
resiliencia da Galicia do mar, coordinando e impulsando a labor de investigación, 
desenvolvemento tecnolóxico e o diálogo entre o sector científico e de innovación e a 
sociedade galega. Esta dirección estratéxica céntrase na ciencia mariña e busca 
fomentar a colaboración entre a comunidade investigadora galega e os axentes sociais, 
económicos e institucionais vinculados á actividade marítimo pesqueira. 
 
Aborda tres grandes liñas de actuación enfocadas na observación e monitorización 
mariña, na acuicultura e nas actividades da economía azul. Está coordinado polo IIM-
CSIC, Centro Tecnolóxico do Mar-Fundación CETMAR o Centro de Investigación 
Mariña da Universidade de Vigo (CIM), e conta coa participación do Centro de 
Investigacións Mariñas (CIMA), Instituto Galego de Formación Acuícola (IGAFA), 
MeteoGalicia, o Instituto Español de Oceanografía (IEO-CSIC), o Instituto Tecnolóxico 
para o Control do Medio Mariño de Galicia (INTECMAR), o Centro de 
Supercomputación de Galicia (CESGA), a Universidade de Santiago de Compostela 
(USC) e a Universidade da Coruña (UdC). 
 
Dispón dun orzamento de 10 millóns de euros, dos que 6 millóns son achegados polo 
Ministerio de Ciencia e Innovación mediante os Fondos do Programa Next Generation 
EU, e 4 millóns da Xunta de Galicia, a través do Fondo Europeo Marítimo, da Pesca e 
da Acuicultura (Fempa). 
 
Polo exposto, os deputados e deputadas asinantes formulan as seguintes preguntas 
orais: 
 

• Cal foi o resultado deste informe e cal é a repercusión para a comunidade galega?. 
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Santiago de Compostela, 9 de maio 2025. 
 
 
 
 
 
Asinado dixitalmente por: 

 
Miguel Fidalgo Iglesias na data 09/05/2025 12:54:30 

 
Maria Magdalena Perez Millares na data 09/05/2025 12:54:44 

 
Manuel Santos Costa na data 09/05/2025 12:54:54 

 
Jesús María Fernández Rosende na data 09/05/2025 12:55:01 

 
Paula Mouzo Mas na data 09/05/2025 12:55:09 
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Dolores Hermelo Piñeiro na data 09/05/2025 12:55:36 

 
Raúl Santamaría González na data 09/05/2025 12:55:55 

 
Patricia García González na data 09/05/2025 12:56:05 
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Á Mesa do Parlamento 

Carmela González Iglesias, Iago Tabarés Pérez-Piñeiro e Oscar Insua 

Lema, deputada e deputados do Grupo Parlamentar do Bloque Nacionalista Galego 

(BNG), ao abeiro do disposto no Regulamento da Cámara, presentan a seguinte 

Pregunta para resposta oral en Pleno, sobre a precariedade do servizo do Grupo de 

Emerxencias Supramunicipal (GES) do Val Miñor. 

 

EXPOSICIÓN DE MOTIVOS 

O Grupo de Emerxencias Supramunicipal (GES) do Val Miñor é un servizo con 

só 12 traballadores/as cos que se fan quendas de 2 efectivos - cando, como mínimo e 

por seguridade, deberían ser de 3 –, un número mal dimensionado mesmo para 

mobilizar o número de vehículos de que dispoñen, pero sobre todo claramente 

insuficientes para facer fronte ás posíbeis emerxencias da poboación habitual do Val 

Miñor de 45.000 habitantes, poboación que se triplica en época estival. 

Para poder cubrir as quendas con máis efectivos estase a recorrer ás horas extras 

voluntarias, no canto reforzar o servizo con novas contratacións, tal como estaba 

establecido xa no convenio asinado en 2018 que contemplaba que en 2021 debíanse 

incrementar en seis efectivos até acadar 18 traballadores/as. Se a esta situación se lle 

suman baixas, permisos ou vacacións, as quendas chegan a ser dunha soa persoa ou, no 

peor dos casos, o servizo pecha por falta de persoal, como xa ten pasado moitas veces.   

A esta situación hai que lle engadir as derivadas da non solución do caso de 

acoso sufrido no seo do GES agora xudicializado e á paralización do proceso de 

estabilización do postos de traballo, ambos os dous asuntos dilatados durante anos pola 
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inacción reiterada da Xunta de Goberno da Mancomunidade formada polos alcaldes dos 

tres concellos do Val. 

A problemática laboral non é a única. A precariedade en que vive o servizo de 

emerxencias afecta tamén ás súas dependencias. Por un lado está a situación de absoluto 

abandono e deixamento da actual sede do GES. Nun edificio compartido con outros 

servizos do Concello de Nigrán, cunhas instalacións cheas de humidades, paredes 

desconchadas, varandas desprendidas, teitos con pingueiras, unha escaleira perigosa, 

sen espazo para o adestramento físico en interior; en definitiva un espazo insalubre e 

incompatible cunhas condicións laborais minimamente dignas, e que nin a Xunta do PP 

nin os sucesivos presidentes da Mancomunidade, os socialistas de Nigrán e Gondomar, 

e o popular de Baiona, fan nada por arranxar. E por outro, a desaxeitada localización da 

propia sede, situada ao carón dun instituto de educación secundaria que concentra en 

determinadas horas innumerables vehículos e persoas, o que pode dificultar 

enormemente as saídas de emerxencias. 

Esta situación fai imprescindible ou a construción dunha nova sede para o Grupo 

de Emerxencias ou o seu traslado a unhas novas dependencias, unha nova localización 

que evite ter os vehículos á intemperie, que estea situada nun lugar axeitado, que facilite 

a comunicación con todo o Val, deseñada funcionalmente para o seu cometido e 

específica para o servizo, que o dote de maior seguridade e efectividade. Unhas novas 

dependencias que deberan ser o resultado dun convenio no que a Mancomunidade debe 

sumar as outras administracións competentes, Deputación de Pontevedra e Xunta de 

Galicia. 

Toda esta realidade é de sobra coñecida, non é de onte, nin sequera dos últimos 

cinco anos, vén de lonxe, e xa se ten denunciado reiteradamente, mais a día de hoxe, 

nada se moveu por parte desta institución (Mancomunidade), nin doutras que comparten 

competencias en materia de emerxencias (Xunta e Deputación), cun desleixo temerario 
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por parte dos sucesivos gobernos, que pon en xogo nada máis e nada menos que o 

correcto funcionamento dun servizo do que poden chegar a depender os nosos bens e as 

nosas vidas, polo que as institucións responsábeis deben actuar e non mirar para outro 

lado, para evitarmos ter que lamentar non ter feito nada a tempo. 

 

Por todo o exposto formúlase a seguinte pregunta para resposta oral en Pleno: 

Pensa o Goberno Galego, en colaboración coa Deputación de Pontevedra e a 

Mancomunidade do Val Miñor, dotar dunhas novas dependencias ao Grupo de 

Emerxencias Supramunicipal do Val Miñor nunha nova localización que facilite a 

comunicación con todo o val, para garantir un servizo adecuado á poboación dos 

concellos de Baiona, Gondomar e Nigrán? 

 

Santiago de Compostela, 9 de maio de 2025 

 

Asdo.: Carmela González Iglesias 

Iago Tabarés Pérez-Piñeiro  

Oscar Insua Lema 

Deputada e deputados do G.P. do BNG 

 

 

 

Asinado dixitalmente por: 

 

Carmela González Iglesias na data 09/05/2025 13:16:26 
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Iago Tabarés Pérez-Piñeiro na data 09/05/2025 13:16:45 

 

Óscar Insua Lema na data 09/05/2025 13:17:00 
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Á Mesa do Parlamento 

Carmela González Iglesias, Alexandra Fernández Gómez, Ariadna 

Fernández González e Brais Ruanova Vilas-Boas, deputadas e deputado do Grupo 

Parlamentar do Bloque Nacionalista Galego (BNG), ao abeiro do disposto no 

Regulamento da Cámara, presentan a seguinte Pregunta para resposta oral en Pleno, 

sobre a falta de prazas para o curso 2025/2026 nas escolas infantís públicas dependentes 

da Xunta de Galiza na cidade de Vigo. 

 

EXPOSICIÓN DE MOTIVOS 

Vigo conta na actualidade con nove escolas infantís públicas de titularidade da 

Xunta de Galiza que, incluso incluíndo as nove de titularidade municipal, son 

totalmente insuficientes para cubrir a demanda. 

No procedemento de adxudicación de prazas nas escolas infantís dependentes da 

Xunta de Galiza para o curso 2024/2025 máis de 450 nenas e nenos quedaron sen praza. 

Nalgunhas como é o caso da Galiña Azul da Rúa Palencia ,no barrio do Calvario, máis 

de 100 crianzas non foron admitidas. 

No proceso que se está desenvolvendo na actualidade para o curso 2025/2026 as 

listas provisionais continúan practicamentes cos mesmos datos,  o número de familias 

que non conseguen praza nas escolas infantís da Xunta de Galicia seguen sendo parello 

ao número das que si conseguen praza. 

Na cidade de Vigo están censadas máis de 5.000 crianzas de entre 0 e 3 anos e 

as prazas ofertadas nas escolas infantís públicas son totalmente insuficientes. Ás máis 

de 400 nenas e nenos que non son admitidas nos centros dependentes da Xunta de 

Galiza hai que engadirlle os preto de 200 que quedan fora nas dependentes do Concello 
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de Vigo e as moitas familias que acoden directamente a centros privados ante a 

imposibili-dade de acceder a prazas públicas. 

Ás 1300 prazas públicas de escolas infantís ofertadas en Vigo cobren 

escasamen-te o 25% das necesidades das familias viguesas, polo que é preciso adoptar 

medidas para incrementar a oferta, como un recurso que se torna fundamental para 

posibilitar a conci-liación familiar. 

Medidas como a gratuidade das escolas infantís para todas as familias galegas, 

impulsada polo goberno do PP e que beneficia a iniciativa privada, son insuficientes xa 

que son moitas as nais e pais de Vigo que a pesar de  solicitar praza nas escolas públicas 

e nas privadas, teñen que recorrer ás avoas e aos avós ou a outros familiares para poder 

conciliar a súa vida laboral co coidado dos seus fillos e fillas. Ou incluso, 

principalmente no caso das nais, vense obrigadas a reducir a súa xornada (coa mingua 

salarial que su-pón) ou deixar o seu traballo para poder atendelos, acrecentando así a 

desigualdade la-boral entre homes e mulleres. 

Este é un servizo educativo esencial ao que teñen dereito todas as nenas e nenos 

e que o Goberno Galego ten o deber de garantirlles cunha rede pública de escolas infan-

tís que en Vigo, como a maior cidade de Galiza, debe estar suficientemente dotada. 

 

Por todo o exposto formúlase a seguinte pregunta para resposta oral en Pleno: 

Que actuacións pensa adoptar o Goberno Galego para Incrementar o número de 

prazas na rede pública de escolas infantís en Vigo, co obxectivo de que todas as familias 

viguesas teñan acceso a un sistema educativo público, gratuíto e de calidade para todas 

as nenas e nenos do concello? 
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Santiago de Compostela, 9 de maio de 2025 

 

Asdo.: Carmela González Iglesias 

 Alexandra Fernández Gómez 

Ariadna Fernández González 

Brais Ruanova Vilas-Boas 

Deputadas e deputado do G.P. do BNG 

 

 

 

Asinado dixitalmente por: 

 

Carmela González Iglesias na data 09/05/2025 13:48:05 

 

Alexandra Fernández Gómez na data 09/05/2025 13:48:17 

 

Ariadna Fernández González na data 09/05/2025 13:48:32 

 

Brais Ruanova Vilas-Boas na data 09/05/2025 13:48:44 
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Á MESA DO PARLAMENTO 

 

Lara Méndez López e Carlos López Font, deputada e deputado pertencentes 

ao Grupo Parlamentario dos Socialistas de Galicia, ao abeiro do disposto no 

artigo 152 do Regulamento da Cámara, presentan ante esa Mesa a seguinte 

pregunta para a súa resposta oral en Pleno. 

 

Exposición de motivos 

 

O investimento en infraestruturas de alta calidade é esencial para a mellora da 

seguridade viaria, xa que permite reducir en forma significativa a existencia de 

accidentes de tráfico e as súas consecuencias. O crecemento destas 

infraestruturas permite separar de maneira máis efectiva aos peóns dos 

vehículos, reducindo o risco de atropelos e aumentando a seguridade para os 

usuarios máis vulnerables da vía. Neste sentido, a ampliación das beirarrúas, 

fai posible que o tránsito peonil sexa máis cómodo e máis seguro, e tamén 

permite evitar a conxestión das zonas máis transitadas. O desenvolvemento de 

melloras en seguridade viaria tamén é fundamental para promover unha 

mobilidade inclusiva. Nas zonas nas que o tráfico é moi importante, unha 

mobilidade sostible solo é posible mediante a construción de beirarrúas e 

sendas peonís que melloran a seguridade viaria, tanto para os vehículos como 

para os peóns. 

 

No caso da Travesía de Cangas de Foz, trátase dunha zona moi poboada que 

se atopa na contorna do cruzamento entre a estrada nacional N-642, coa 

estrada autonómica LU-162. Como consecuencia desta localización, no lugar 

existe un volume de tráfico moi importante, con zonas urbanas e vivendas aos 

dous lados, co risco que iso conleva. A estrada autonómica LU-162 é unha das 

máis importantes do concello de Foz, así como dos municipios da súa 

contorna, xa que ademais de servir como principal vía de comunicación das 

parroquias de Cordido e Cangas coa capital municipal é a vía máis directa de 
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unión de Alfoz e O Valadouro con Burela e coa Mariña Occidental. Polo tanto, 

esta estrada soporta un elevado tráfico de vehículos, o que constitúe un perigo 

para os veciños e veciñas que viven na travesía de Cangas de Foz, no barrio 

de Vilamor. 

 

Parte desta travesía conta con beirarrúas, que se fixeron en tres fases distintas. 

Despois de anos de esixir a importancia destas obras para a seguridade viaria 

na zona, a primeira fase de construción de beirarrúas fíxose no ano 2013. 

Logo, nunha segunda etapa no ano 2015, ampliáronse outros 475 metros de 

beirarrúas e finalmente realizouse unha terceira etapa de ampliación no ano 

2023 a partir dunha iniciativa presentada polo grupo parlamentario socialista, 

na que se instaba ao Parlamento Galego para dar continuidade ás obras de 

mellora da seguridade viaria e peonil na estrada LU-162, impulsando na maior 

brevidade o proxecto dirixido á execución de novas beirarrúas no tramo urbano 

da travesía de Vilamor. Nesa ocasión ampliáronse en 125 metros as beirarrúas 

de Cangas de Foz en ambas marxes da estrada LU-162. 

 

A última ampliación de beirarrúas na LU-162 ao seu paso pola travesía de 

Cangas de Foz reduciuse a 65 metros lineais de estrada. Polos riscos que 

seguen existindo para os peóns é fundamental rematar coa obra das 

beirarrúas, para garantir a seguridade nunha travesía que soporta unha 

elevada circulación e que pon en perigo aos veciños e veciñas. Desde o 

Ministerio tamén se están realizando os esforzos necesarios para garantir a 

seguridade viaria na zona, coa instalación de unha rotonda que permite un 

acceso mais seguro a dita travesía. Por isto é importante que desde a Xunta de 

Galicia acompáñense estas actuacións e que se actúe con rapidez, antes de 

que teña que suceder unha desgraza para que se tomen as medidas que 

sexan definitivas para completar a seguridade viaria da parroquia de Cangas. 
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Por todo o exposto, a deputada e o deputado que asinan formulan a seguinte 

pregunta para o seu debate en Pleno:  

 

Ten previsto a Xunta de Galicia acompañar os esforzos que se están 

realizando por parte do Ministerio, coa execución dunha rotonda para un 

acceso máis seguro á travesía de Cangas de Foz e realizar unha ampliación 

das beirarrúas ata completar as vivendas en ambas marxes da travesía, para 

mellorar a seguridade viaria da parroquia de Cangas? 

 

 

Santiago de Compostela, 9 de maio de 2025 

 

 

 

Asinado dixitalmente por: 

 

Lara Méndez López na data 09/05/2025 14:37:24 

 

Carlos López Font na data 09/05/2025 14:37:35 
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Á MESA DO PARLAMENTO 

 

María Elena Espinosa Mangana e Carlos López Font, deputada e deputado 

pertencentes ao Grupo Parlamentario dos Socialistas de Galicia, ao abeiro 

do disposto no artigo 152 do Regulamento da Cámara, presentan ante esta 

mesa a seguinte pregunta para a súa resposta oral en Pleno. 

 

EXPOSICIÓN DE MOTIVOS 

O día 5 de maio asináronse os acordos de xestión para as sete áreas sanitarias 

de Galicia, que son os instrumentos para materializar a xestión sanitaria, 

vinculados á planificación estratéxica con obxectivos de cada área. 

Os obxectivos plantéxanse en tres grandes áreas: Asistencial, Recursos 

Humanos e Recursos Económicos.  

Por outra parte, en canto ás áreas asistenciais diferéncianse catro bloques: 

eficiencia asistencial e sostible, calidade asistencial, integración asistencial, e 

resultados de saúde.  

Para realizar o seguimento, establécese un conxunto de indicadores. Nesta 

iniciativa non imos entrar en todos eles, senón que imos centralos nalgún 

ámbito concreto. 

Os acordos de xestión din que a prioridade do Sergas e acadar a máxima 

accesibilidade e ademais, a saúde mental consolídase como unha prioridade 

transversal para todo o sistema sanitario galego. 

Tamén sabemos que un dos asuntos que máis preocupa aos galegos e ás 

galegas en relación coa sanidade pública son as listas de espera. E para o 

Sergas debería ser unha liña de traballo prioritaria. 

Por este motivo é difícil de entender algúns dos obxectivos que se prevén nos 

acordos de xestión. 

 

Por todo o exposto, a deputada e o deputado que asinan formulan a seguinte 

pregunta para o seu debate en Pleno: 
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Grupo 
Parlamentario 
Socialista 

Grupo Parlamentario Socialista no Parlamento galego 

     gp-socialista@parlamentodegalicia.gal /       981.55.15.30 

28071 Madrid 

@PSdeG 

Vai a Xunta de Galicia rebaixar os días da vía rápida para atención a conducta 

suicida en adultos e infanto xuvenil que figura no acordo de xestión da Área 

Sanitaria de Vigo? 

  

 

 

 

Santiago de Compostela, a 12 de maio do 2025 

 

 

Asinado dixitalmente por: 

 

Elena Espinosa Mangana na data 12/05/2025 10:13:57 

 

Carlos López Font na data 12/05/2025 10:14:07 

 

C
SV

: R
EX

PG
-n

ZB
jZ

U
q4

s-
7

Ve
rif

ic
ac

ió
n:

ht
tp

s:
//s

ed
e.

pa
rla

m
en

to
de

ga
lic

ia
.g

al
/tr

am
ite

s/
cs

v/

84504

C
SV

: B
O

PG
D

SP
G

-tc
ijm

Y0
M

y-
7

Ve
rif

ic
ac

ió
n:

ht
tp

s:
//s

ed
e.

pa
rla

m
en

to
de

ga
lic

ia
.g

al
/tr

am
ite

s/
cs

v/

https://sede.parlamentodegalicia.gal/tramites/csv/BOPGDSPG-tcijmY0My-7


       

 

 

 

 

 

 

 

 

 
  

OFICINA PARLAMENTAR 

Parlamento de Galiza 

Rúa do Hórreo, 63. Tel. 0034 981 551 545 

gp-bng@parlamentodegalicia.gal 

15702 Santiago de Compostela 

Galiza 

 

1 

 

Á Mesa do Parlamento 

Sonia Vidal Lama, Ariadna Fernández González e Secundino Fernández 

Fernández, deputadas e deputado do Grupo Parlamentar do Bloque Nacionalista 

Galego (BNG), ao abeiro do disposto no Regulamento da Cámara, presentan a seguinte 

Pregunta para resposta oral en Pleno, sobre o sector sector da planta ornamental. 

 

EXPOSICIÓN DE MOTIVOS 

O sector da planta ornamental e da flor cortada en Galiza representa unha 

oportunidade real para o desenvolvemento sostido e con perspectiva de xénero no rural, 

mais a política da Xunta nestes anos non estivo á altura das potencialidades nin das 

necesidades reais das produtoras e produtores. A administración autonómica ten feito 

presentacións grandilocuentes de plans estratéxicos, como o recente horizonte 2034, 

mais eses anuncios non van acompañados nin de recursos suficientes nin dunha vontade 

real de transformación estrutural do sector. Mentres se proclama a importancia da planta 

ornamental, a realidade é que as explotacións continúan a padecer os mesmos atrancos 

históricos: falta de apoio técnico, dificultade de acceso á terra, ausencia de planificación 

a longo prazo e un escaso acompañamento institucional nos procesos de 

comercialización e internacionalización. 

A Xunta, en vez de liderar un proxecto sólido de país para este sector, limítase a 

reaccionar con medidas puntuais, sen dotación orzamentaria seria nin mecanismos de 

seguimento nin avaliación. O apoio queda en declaracións de intencións e mesas de 

diálogo que moitas veces serven máis para lavar a cara que para transformar a realidade. 

Un dos aspectos máis criticables é a falla dunha política pública clara para garantir o 

relevo xeracional e a incorporación de mulleres novas ao sector. A pesar de que se 

recoñece que máis do 70% do emprego nesta actividade é feminino, non existe un plan 
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específico con perspectiva de xénero que promova a conciliación, o acceso á formación 

técnica ou ao crédito. A conciliación real non se resolve só con horarios flexibles, senón 

con servizos públicos no rural, con coidados compartidos, con políticas activas de 

igualdade. E aí, a Xunta chega tarde, mal e arrastro. 

Ademais, a escasa aposta pola innovación tecnolóxica e a transición ecolóxica 

amosa unha clara contradición entre o discurso institucional e as prácticas reais. O 

sector podería ser un exemplo de agroecoloxía, de produción con baixo impacto 

ambiental e alto valor engadido, mais non se vislumbra un plan serio para apoiar este 

modelo. A investigación pública está ausente, os centros tecnolóxicos apenas 

interveñen, e as axudas seguen favorecendo as grandes estruturas antes que os pequenos 

viveiros ou cooperativas que dinamizan o rural e xeran emprego de proximidade. 

Por outra banda, a Xunta tampouco ten desenvolvido políticas comerciais 

ambiciosas para reforzar a posición da flor e da planta galega nos mercados 

internacionais. A promoción exterior é escasa e descoordinada, e non se traballa cunha 

marca de país que identifique claramente a calidade e orixe galega. Mentres outras 

rexións do Estado español contan con estratexias sólidas e recoñecidas a nivel europeo, 

en Galiza seguimos sen ferramentas básicas como un selo de identidade sectorial ou 

unha rede comercial institucional estruturada. 

Cómpre tamén poñer en evidencia a falta de sinerxias entre departamentos da 

Xunta, o que impide unha visión transversal: Medio Rural actúa por un lado, Emprego 

por outro, e Igualdade está practicamente desaparecida cando se trata de promover o 

emprendemento feminino no agro. Todo isto responde a un modelo de gobernanza 

desfasado, que non entende a produción como parte dun proxecto de país soberano, 

sustentábel e feminista. 
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Por todo o exposto formúlase a seguinte pregunta para resposta oral en Pleno: 

Como valora o Goberno galego a situación actual dun sector estratéxico no 

desenvolvemento do rural galego como é o da planta ornamental e flor cortada en 

Galiza? 

 

Santiago de Compostela, 12 de maio de 2025 

 

Asdo.: Sonia Vidal Lamas 

Ariadna Fernández González  

Secundino Fernández Fernández 

Deputadas e deputado do G.P. do BNG 

 

 

 

Asinado dixitalmente por: 

 

Sonia Vidal Lamas na data 12/05/2025 10:18:34 

 

Ariadna Fernández González na data 12/05/2025 10:19:59 

 

Secundino Fernández Fernández na data 12/05/2025 10:20:07 
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Á Mesa do Parlamento 

Cristina Fernández Davila e Ariadna Fernández Gónzalez, deputadas do 

Grupo Parlamentar do Bloque Nacionalista Galego (BNG), ao abeiro do disposto no 

Regulamento da Cámara, presentan a seguinte Pregunta para resposta oral en Pleno, 

sobre o anuncio do Presidente da Xunta de Galiza de desgravación ás familias galegas 

pola compra de libros de texto. 

 

EXPOSICIÓN DE MOTIVOS 

O pasado 23 de abril, no Debate do Estado da Nación, o Presidente da Xunta de 

Galiza, o Sr. Rueda, anunciou unha batería de medidas entre as que se atopaba a 

desgravación ás familias galegas pola compra de libros de texto ata un máximo de 105 

euros por alumno. 

Unha medida que consiste nun desconto no IRPF equivalente ao 15% do gasto 

en libros de texto e material escolar e que entrará en vigor na vindeira declaración que 

se faga no 2026.  

Polo tanto en setembro deste ano, as familias con ata 10.000 € de renda por 

persoa da unidade familiar poderán optar ás axudas para libros e para material que 

convoca anualmente a Consellería de Educación, ampliando agora as rendas entre os 

10.000 e 30.000 € para desgravar o 15% do importe gastado no material educativo a 

comezo de curso. 

Nas iniciativas sobre o sistema de axudas de libros de texto rexistradas  polo 

BNG nos últimos anos, poñíase de manifesto a situación de crise económica pola que 

atravesaban as familias galegas para enfrontar cada inicio de curso e a súa incapacidade, 

cada vez maior, de asumir o custo do material educativo en cada curso escolar.  
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A situación non ten mellorado en todo este tempo e o sistema de axudas, e agora 

de desgravación no momento da Declaración da Renda no seguinte ano en que se 

produciu o gasto en material, non alivia en nada o desembolso que as familias deben 

facer nun momento puntual e na súa totalidade. 

Por outra parte, se temos en conta os trámites burocráticos, tanto para solicitar as 

axudas, como para a cumprimentación da Declaración de IRPF, para moitas familias é 

un escollo importante, así como o é principalmente para o centro (dirección e persoal 

administrativo) que proporcionan un traballo excesivo para a súa tramitación. 

Con esta medida que agora publicita o Partido Popular está a poñer remedio á 

involución e inxustiza que provocou a decisión de suprimir a gratuidade universal dos 

libros de texto, implementada polo bipartito. Pero sobre todo, o que está a facer é poñer 

parches que non solventan o problema principal da falta de recursos e o dereito das 

familias á gratuídade á educación obrigatoria. 

O Goberno do PP na Xunta de Galiza, despois de 16 anos de despropósitos 

educativos de distinta índole, debe deixar de enredar e volver a asumir a universalidade 

da gratuidade de libros de texto, de igual xeito que non conta a renda para a gratuidade 

das escolas infantís, por exemplo.  

Deben planificar financiar na súa totalidade os libros de texto e material escolar 

que precisa o alumnado mediante fondos solidarios, un sistema que xa demostrou o seu 

acerto durante o bipartito. Libros gratis en préstamo para todas e todos, xa que o dereito 

de todas as persoas á educación está consagrado como dereito fundamental no artigo 

27.1 da Constitución Española de 1978, que proclama o dereito á educación e a 

liberdade da ensinanza, pero é no 27.4. onde di textualmente “a ensinanza básica é 

obrigatoria e gratuíta”. 
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Por todo o exposto formúlase a seguinte pregunta para resposta oral en Pleno: 

Vai a Consellería de Educación implementar a gratuidade dos libros de texto en 

todas as etapas educativas obrigatorias, así como habilitar mecanismos para que as 

familias poidan facer fronte aos gastos de inicio de curso como a adquisición de 

material escolar ou a mellora do Proxecto Edixgal para dar ferramentas ao profesorado 

de apoio e consulta do resto dos materiais educativos utilizados na aula?  

 

Santiago de Compostela, 12 de maio de 2025 

 

Asdo.: Cristina Fernández Davila 

Ariadna Fernández González 

Deputada do G.P. do BNG 

 

 

 

Asinado dixitalmente por: 

 

Cristina Fernández Davila na data 12/05/2025 10:55:20 

 

Ariadna Fernández González na data 12/05/2025 10:56:20 
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Á Mesa do Parlamento 

Ariadna Fernández González, Secundino Fernández Fenrández e Sonia 

Vidal Lamas, deputadas e deputado do Grupo Parlamentar do Bloque Nacionalista 

Galego (BNG), ao abeiro do disposto no Regulamento da Cámara, presentan a seguinte 

Pregunta para resposta oral en Pleno, sobre a febre aftosa. 

 

EXPOSICIÓN DE MOTIVOS 

A Febre Aftosa é unha enfermidade vírica que afecta a grande cantidade de 

especies de animais dando lugar, durante o seu padecemento, a lesións vesiculares nas 

mucosas e o epitelio e que ten un período de incubación de 2 a 14 días na meirande 

parte dos casos. A mortalidade resultante é baixa, concentrándose especialmente en 

animais de curta idade, non tanto así a súa morbilidade, moi elevada. Trátase dunha 

enfermidade de declaración obrigatoria polo RD 779/2023 que está distribuída de xeito 

endémico en Africa, Sudamérica, Asia e Oriente medio, onde ven de detectarse unha 

cepa exótica.  

Esta transmisibilidade alta, onde os animais descenden moito nas súas 

producións, tanto de carne coma de leite, significa que a afección pode traer consigo 

perdas económicas moi pronunciadas no sector agrogandeiro, derivadas do seu poder de 

difusión. É por iso que a súa detección deriva en baleirados sanitarios e vixilancia das 

zonas afectadas para que a expansión non afecte a áreas extensas, co obxectivo de 

lograr, de dárense gromos, que o sector primario resulte o menos afectado posible polos 

seus efectos, tales coma os sacrificios e as restricións comerciais. 

No Estado Español o último foco apareceu no 1986 e tras 3 anos declarouse 

estado libre de Febre Aftosa, mais na actualidade, a situación pola que atravesan 
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distintas áreas da Unión Europea fixeron saltar as alarmas para a OMSA. Dende o 

comezo de 2025 houbo gromos en Alemaña, Hungría e Eslovaquia, este último país 

nunha situación sanitaria preocupante na actualidade ao respecto desta enfermidade 

vírica, con alomenos 6 explotacións afectadas e máis de 6000 animais sacrificados.  

A situación é a peor a este respecto dende 2001, coa alerta que iso implica a 

nivel de seguridade alimentaria, saúde animal e produtividade do sector agrogandeiro, 

polo cal urxen medidas de diagnose temperá e preventivas que minimicen o seu 

impacto.  

Dada a crucial importancia que o sector primario ten no noso país, o goberno 

galego debe seguir as indicacións das autoridades ao respecto, co obxectivo de que unha 

crise derivada da Febre Aftosa non chegue a Galiza e, no hipotético caso de sufrila, teña 

os mínimos impacto posibles, xa que as nosas explotacións tanto de bovino coma de 

porcino resultarían moi afectadas economicamente, co que iso implica no noso PIB e na 

supervivencia do sector gandeiro, xa acaecido doutras eivas. 

 

Por todo o exposto formúlase a seguinte pregunta para resposta oral en Pleno: 

Prevé a Xunta de Galiza levar a cabo as medidas preventivas precisas, revisar os 

plans de continxencia e comezar con campañas de concienciación e información para 

estar preparados ante a posible chegada da Febre Aftosa ao noso país? 

 

Santiago de Compostela, 12 de maio de 2025 

 

Asdo.: Ariadna Fernández González 

Sonia Vidal Lamas 
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Secundino Fernández Fernández 

Deputadas e deputado do G.P. do BNG 

 

 

 

Asinado dixitalmente por: 

 

Ariadna Fernández González na data 12/05/2025 11:10:26 

 

Sonia Vidal Lamas na data 12/05/2025 11:12:07 

 

Secundino Fernández Fernández na data 12/05/2025 11:12:35 
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Á Mesa do Parlamento 

Daniel Castro García e Mercedes Queixas Zas, deputado e deputada  do 

Grupo Parlamentar do Bloque Nacionalista Galego (BNG), ao abeiro do disposto no 

Regulamento da Cámara, presentan a seguinte Pregunta para resposta oral en Pleno, 

sobre a postura da Xunta de Galiza a respecto das novas iniciativas de universidade 

privada no noso país. 

 

EXPOSICIÓN DE MOTIVOS 

O pasado 30 de abril presentábase na Coruña o que podería chegar a ser a 

segunda universidade privada en Galiza, a denominada Universidade Emilia Pardo 

Bazán promovida polo grupo empresarial Cesuga. Este proxecto lanzado xa hai 4 anos, 

di pretender iniciar a súa actividade no curso 2026-2027 e crear un campus propio no 

noso país, neste caso na Coruña. 

No que ten a ver aos procesos administrativos a día de hoxe sabemos que a 

Conferencia Xeral de Política Universitaria votou en contra deste proxecto, mentres que 

a Xunta de Galiza segue sen facer pública a súa posición a respecto da vontade ou non 

de que este novo proxecto empresarial vaia para adiante. 

Ante esta situación, xa vivida no pasado, os reitores das universidades públicas 

xa mostraron o seu desacordo con esta nova iniciativa, sendo o propio reitor da 

Universidade da Coruña quen solicitou que esta universidade non tivese o visto e prace 

da Xunta de Galiza, reclamándolle ao mesmo tempo máis financiamento para a 

universidade pública, aludindo a que non se poden autorizar estas universidades se 

teñen informes negativos. 
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A toda esta ofensiva de proxectos de privatización da nosa universidade hai que 

sumarlle unha nova proposta como é a da Universidade Intercontinental da Empresa 

(UIE) que recentemente anunciou a súa vontade de aumentar a súa oferta con tres novos 

programas de doutorado de cara a que estean en funcionamento no curso 2027/2028. 

De novo, ante esta ameaza da expansión da universidade privada no noso país o 

goberno galego segue sen expresar a súa opinión e sen dar a coñecer se vai favorecer ou 

non a introdución destes dous novos proxectos que non farán outra cousa que afondar 

na privatización do noso sistema universitario, en detrimento da nosa universidade 

pública. 

 

Por todo o exposto formúlase a seguinte pregunta para resposta oral en Pleno: 

Cal é a postura da Xunta de Galiza a respecto da posibilidade da chegada da 

Universidade Emilia Pardo Bazán na Coruña? 

 

Santiago de Compostela, 12 de maio de 2025 

 

Asdo.: Daniel Castro García 

Mercedes Queixas Zas 

Deputado e deputada do G.P. do BNG 

 

 

 

Asinado dixitalmente por: 

 

Daniel Castro García na data 12/05/2025 12:47:36 
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Mercedes Queixas Zas na data 12/05/2025 12:48:25 
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Á Mesa do Parlamento 

Ramón Fernández Alfonzo, Xosé Manuel Golpe Acuña e Cristina 

Fernández Davila, deputados e deputada do Grupo Parlamentar do Bloque 

Nacionalista Galego (BNG), ao abeiro do disposto no Regulamento da Cámara, 

presentan a seguinte Pregunta para resposta oral en Pleno, sobre a situación do CEIP 

da Gándara no Concello de Narón. 

 

EXPOSICIÓN DE MOTIVOS  

A situación do CEIP A Gándara, no Concello de Narón, é nesta altura 

literalmente insostíbel e de risco. Malia as continuas comunicacións por parte do centro, 

as denuncias públicas da comunidade educativa, e mesmo as iniciativas do BNG, a 

Xunta segue negando a este centro as necesarias obras de reparación, o que ten 

provocado xa situacións de risco. 

Nos últimos 12 meses producíronse 3 desprendementos de cascotes, dous deles 

en horario en escolar, un xusto na entrada do centro e o último dentro dunha aula, o que 

significa que os 370 alumnos do centro, persoal docente, familias e persoal de servizos 

vive a diario unha situación de risco. 

Ante este novo episodio a comunidade educativa do centro demanda a 

realización inmediata das obras comprometidas, mais a Xunta contesta negando a 

realización das obras no presente ano e sen anunciar unha data certa para a súa 

realización. 

Ao estado das fachadas e aos desprendementos súmanse as pingueiras continuas 

no interior do centro, o mal estado do tellado, que é de fibrocemento, igual que o estado 
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das ventás, a necesidade de aumentar o espazo cuberto do patio exterior e de remodelar 

a pista polideportiva que na actualidade acumula tanta auga que cando chove parece 

unha piscina. 

Desde o BNG facemos nosas as protestas e demandas que sobre está a transmitir 

dun xeito unánime toda a representación da comunidade educativa do centro. 

 

Por todo isto formúlase a seguinte pregunta para resposta oral en Pleno: 

Por que a Xunta de Galiza rexeita as demandas da comunidade educativa do 

CEIP da Gándara do Concello de Narón? 

 

Santiago de Compostela, 12 de maio de 2025 

 

Asdo.: Ramón Fernández Alfonzo  

Xosé Manuel Golpe Acuña 

Cristina Fernández Davila 

Deputados e deputada do G.P. do BNG 

 

 

 

Asinado dixitalmente por: 

 

Ramón Fernández Alfonzo na data 12/05/2025 13:36:47 
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José Manuel Golpe Acuña na data 12/05/2025 13:37:07 

 

Cristina Fernández Davila na data 12/05/2025 13:37:38 
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Á MESA DO PARLAMENTO 

 

Paloma Castro Rey, María Elena Espinosa Mangana e Silvia Longueira 

Castro, deputadas pertencentes ao Grupo Parlamentario dos Socialistas de 

Galicia, ao abeiro do disposto no artigo 152 do Regulamento da Cámara, 

presentan ante a mesa a seguinte pregunta para a súa resposta oral en 

Pleno. 

 

Na IV Conferencia Mundial da Muller (Pequín, 1995) consolidouse o principio 

de transversalidade, deixando claro que o principio de igualdade entre mulleres 

e homes nunca chegaría a facerse efectivo se a súa aplicación continuaba 

facéndose de maneira sectorial e illada. 

 

Pero esta aplicación do principio de transversalidade ás políticas públicas e nas 

actuacións levadas a cabo nos diferentes eidos da sociedade, está lonxe de ter 

unha aplicación plena, a aplicación da perspectiva de xénero avanza pero con 

lentitude. 

 

 A pesares da prolífica regulación e promoción da presenza das mulleres nos 

diferentes espazos, así como da introdución paulatina da aplicación da 

perspectiva de xénero en todos os eidos, queda moito camiño por percorrer 

para chegar a unha presenza equilibrada e a abordaxe efectiva das políticas 

públicas en todos os ámbitos coa necesaria perspectiva de xénero. 

 

Para acadar os obxectivos que a paridade se propón, os socialistas cremos 

que é imprescindible que o Goberno da Xunta adopte medidas estruturais e 

orzamentarias que estean destinadas a atravesar todos os eidos da sociedade. 

 

 Por iso propoñemos: 
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• Destinar como mínimo o 1 % do orzamento consolidado da Xunta de Galicia 

ás políticas específicas de igualdade e contra a violencia machista. 

 

• Crear o Instituto Galego de Muller, recuperando así o senlleiro organismo 

público responsable da defensa da igualdade entre mulleres e homes en 

Galicia eliminado no ano 2010. 

 

• Poñer en marcha as Unidades de Igualdade entre mulleres e homes en todas 

as consellarías do goberno galego, garantindo así a aplicación transversal do 

principio de igualdade entre mulleres e homes. 

 

 • Garantir o uso dos datos desagregados por sexo, o cal permitirá ver o uso 

diferencial dos servizos públicos, así como as necesidades da poboación 

diferenciadas por sexos para contribuír a un deseño máis eficaz e igualitario 

das políticas públicas. 

 

• Garantir o uso da linguaxe non sexista tanto nos documentos administrativos 

como na comunicación institucional, necesaria para a visibilización das 

mulleres. 

 

 • Incorporar a perspectiva de xénero en toda a Administración pública, pulando 

pola súa introdución en todos os eidos da sociedade. 

 

• Garantir a representación equilibrada de homes e mulleres tanto na 

titularidade de todos e cada un dos órganos superiores e de dirección das 

administracións públicas galegas, como nos seus órganos instrumentais 

dependentes 

 

• Promover e impulsar a presenza de mulleres nunha proporción equilibrada 

nos órganos de dirección e decisión nos ámbitos sociais, político, económico, 

educativo, da saúde, cultural, científico e deportivo, entre outros. 
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Por iso, as deputadas que asinan preguntan: 

  

Vai o Goberno galego  impulsar medidas que garantan a presenza equilibrada 

de mulleres e homes  e a necesaria aplicación da perspectiva de xénero na 

abordaxe efectiva das políticas públicas en todos os ámbitos? 

 

Santiago de Compostela, 12 de Maio de 2025 

 

 

 

 

Asinado dixitalmente por: 

 

Paloma Castro Rey na data 12/05/2025 16:14:43 

 

Elena Espinosa Mangana na data 12/05/2025 16:14:56 

 

Silvia Longueira Castro na data 12/05/2025 16:15:12 
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Á Mesa do Parlamento 

Noa Presas Bergantiños, Daniel Pérez López e Iago Tabarés Pérez-Piñeiro, 

deputada e deputados do Grupo Parlamentar do Bloque Nacionalista Galego (BNG), 

ao abeiro do disposto no Regulamento da Cámara, presentan a seguinte Pregunta para 

resposta oral en Pleno, sobre as razóns e previsións do programa de turismo de 

benestar polo cal a Xunta prevé adxudicar un millón de euros á Fundación San Rosendo 

no lugar de abrir algún tipo de procedemento que permita a participación doutros 

axentes e no que se fixen obxectivos. 

 

EXPOSICIÓN DE MOTIVOS 

O pasado 9 de setembro, após o Consello da Xunta, o goberno galego anunciaba 

o apoio, por valor dun millón de euros, dun programa de turismo e benestar 

directamente dirixido á Fundación San Rosendo a través dun convenio de colaboración 

con Turismo de Galiza. 

O termalismo é un sector estratéxico para o noso país, non só do punto de vista 

turístico, senón tamén social e sanitario. Así mesmo, é un sector que necesita un 

adecuado impulso despois do fracaso de Lei de augas lúdico termais da Xunta. Por iso, 

é importante destinar recursos públicos para o seu apoio e fomento. Porén, sorprende tal 

anuncio ao non definir pormenorizadamente os obxectivos nin a relación con outros 

programas que existen para o sector, como o programa de Política Social Benestar en 

Balnearios, e que aparentemente coliden. Sorprende así mesmo a mestura de conceptos 

sinalados na comunicación pública, na que se mestura o desenvolvemento turístico e as 

necesidades terapéuticas sen que acabe de quedar claro cales son as áreas responsables e 

cales son os elementos preponderantes. 
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Así mesmo, resulta sorprendente que non se aclare quen vai ser o público albo. 

Por unha banda, fálase de “análise das necesidades das persoas residentes”, pola outra 

de “desestacionalizar”. Non fica claro, polo tanto, se o público obxectivo son persoas 

residentes nalgún dos centros da Fundación, se as persoas residentes nas comarcas ou 

municipios afectados ou se ben, como podería inferirse doutros puntos da comunicación 

pública, se poderán ser usuarias e usuarios doutros centros residenciais ou mesmo 

cidadás e cidadáns. A maior abundancia, é estraña a mención a “persoas con doenzas 

específicas identificadas pola Fundación” sen explicitar que implicacións ten iso nin que 

criterios se van seguir do punto de vista sanitario cando despois se dá a impresión de 

que xa están previsto o número de usuarios e usuarias e as súas patoloxías. Ademais, hai 

unha clara ambigüidade entre a priorización dos tratamentos terapéuticos ou a 

dinamización turística. Neste último sentido, tampouco se explícita se a aposta pola 

“desestacionalización” vai implicar a apertura durante todo o ano das instalacións 

citadas. 

Finalmente, cómpre sinalar que non parece tampouco unha aposta seria e 

rigorosa fundamentar un investimento público deste calibre en que son “obxectivos 

enmarcados na Estratexia de Turismo de Galicia 2024-2030” sinalando que aínda está 

“en fase de redacción” e que polo tanto nin é un documento aprobado nin é coñecido e 

socializado como debería ser unha Estratexia deste tipo que aspire a ser 

verdadeiramente útil. 

É por estes motivos que é preciso afondar na transparencia, nas razóns e nas 

previsións do programa de turismo de benestar polo cal a Xunta prevé adxudicar un 

millón de euros á Fundación San Rosendo no lugar de abrir algún tipo de procedemento 

que permita a participación doutros axentes e no que se fixen obxectivos ou de fixar 

programas e medidas concretas, ben ao fío da planificación sanitaria, termal ou turística, 

en coherencia cos demais instrumentos e contando coa participación de todos os axentes 

do sector. 
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Por todo o exposto formúlase a seguinte pregunta para resposta oral en Pleno: 

Que criterios obxectivos do punto de vista técnico e económico seguiu o 

goberno á hora de aprobar un convenio dun millón de euros cunha única empresa? 

 

Santiago de Compostela, 12 de maio de 2025 

 

Asdo.: Noa Presas Bergantiños 

Daniel Pérez López  

Iago Tabarés Pérez-Piñeiro 

Deputada e deputados do G.P. do BNG 

 

 

Asinado dixitalmente por: 

 

Noa Presas Bergantiños na data 12/05/2025 16:31:38 

 

Daniel Pérez López na data 12/05/2025 16:32:05 

 

Iago Tabarés Pérez-Piñeiro na data 12/05/2025 16:32:21 
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Á Mesa do Parlamento 

Ramón Fernández Alfonzo, Brais Ruanova Vilas-Boas, deputados do Grupo 

Parlamentar do Bloque Nacionalista Galego (BNG), ao abeiro do disposto no 

Regulamento da Cámara, presentan a seguinte Pregunta para resposta oral en Pleno, 

sobre o acordo asinado polo ministerio de Seguridade Social, patronal e sindicatos 

españois relativo á xubilación do sector manufactureiro. 

 

EXPOSICIÓN DE MOTIVOS 

A reforma do sistema de pensións do ano 2011 marcou un punto de inflexión. 

Non foi a primeira, e non diremos tampouco que foi a de maior alcance, mais veu 

condicionar todo o discurso político posterior e até os nosos días a partir do mesmo 

momento no que se aprobou. 

Foi o goberno do presidente Zapatero, do PSOE, quen asinou esta reforma 

premido pola situación económica provocada pola crise financeira e os mandatos da 

UE. Parecía, pois, unha reforma de circunstancias, unha reforma conxuntural que todos 

os partidos políticos da esquerda no estado español se comprometeron a derrogar 

campaña tras campaña electoral. O propio PSOE, incapaz de defender a súa reforma, 

ven lanzando desde aquela mensaxes calculadamente confusos. 

Non podía ser de outro xeito tendo en conta que a reforma do 2011 foi 

especialmente agresiva para as clases populares, xa que atrasar a idade de xubilación en 

todas as súas as formas, ordinaria, anticipada e parcial, e aumentar as carreiras de 

cotización e as penalizacións, impacta especialmente nas persoas que realizan traballos 

máis duros, peor retribuídos, ou que realizan xornadas parciais, mulleres na maioría dos 

casos. 
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Mais os feitos veñen constatar que nin o autodenominado goberno máis 

progresista da historia, nin o seu sucedáneo, tomaron ningunha medida dirixida a 

derrogar aquela reforma, senón que veñen empeñándose en acadar aqueles mesmos 

obxectivos que se explicitaban no ano 2011, atrasar a idade de xubilación, e aqueles 

outros non tan explícitos mais que tamén veñen marcando a axenda das sucesivas 

reformas do sistema público de pensións para favorecer o negocio das pensións 

privadas. 

O acordo recentemente asinado entre goberno estatal, CEOE, CEPYME, CC.OO 

e UGT, e anunciado aos catro ventos, aínda a expensas de coñecer o que poida 

finalmente publicarse nos boletíns oficiais, vai mesma liña. 

De feito, dunha primeira análise, apenas poden tirarse dúas  conclusións. A 

primeira, a máis demoledora, que ningunha das medidas anunciadas significa recuperar 

o existente antes da reforma do 2011. A segunda, que ningunha das medidas anunciadas 

que significan mellorar o actualmente existente son claras e inequívocas, senón que 

precisan de importantes matizacións, caso da xubilación parcial para o sector 

manufactureiro e do novo sistema que se anuncia para establecer coeficientes redutores, 

moi demandado en certos sectores industriais importantes no noso país. Pola contra, 

aquelas medidas dirixidas a incentivar o atraso da idade de xubilación, por exemplo a 

través do que denominan xubilación activa, están xa bastante debulladas. 

Para o BNG este novo acordo significa, polo tanto, consolidar aquela reforma do 

ano 2011 e os lesivos efectos que tivo para as clases populares, máis que comprobados 

nestes 13 anos que van desde a súa aprobación, redución da pensión media, atraso da 

idade efectiva de xubilación e a imposibilidade de establecer novos coeficientes 

redutores para ocupacións penosas, como por exemplo no sector naval. Sen que 

poidamos esquecer os efectos colaterais sobre o acceso ao primeiro emprego por parte 

da mocidade e mesmo sobre os salarios deses primeiros empregos. 
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Por todo o exposto formúlase a seguintes pregunta para resposta oral en Pleno: 

Que opina a Xunta de Galiza do acordo da mesa de diálogo social de 31 de xullo 

deste ano sobre pensións? 

 

Santiago de Compostela, 12 de maio de 2025 

 

Asdo.: Ramón Fernández Alfonzo 

Brais Ruanova Vilas-Boas 

Deputados do G.P. do BNG 

 

 

 

Asinado dixitalmente por: 

 

Ramón Fernández Alfonzo na data 12/05/2025 17:32:44 

 

Brais Ruanova Vilas-Boas na data 12/05/2025 17:32:54 
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Á Mesa do Parlamento 

Brais Ruanova Vilas-Boas, Ramón Fernández Alfonzo e Paulo Ríos 

Santomé, deputados do Grupo Parlamentar do Bloque Nacionalista Galego (BNG), 

ao abeiro do disposto no Regulamento da Cámara, presentan a seguinte Pregunta para 

resposta oral en Pleno, sobre as empresas afectadas por impagos do sector naval. 

 

EXPOSICIÓN DE MOTIVOS 

Máis alá do relato oficial da suposta recuperación do sector naval galego existe 

unha realidade oculta de perda de postos de traballo, emigración de profesionais, 

rebaixa das condicións salariais e laborais e impagamentos a empresas auxiliares.  

No ámbito da ría de Vigo hai numerosas empresas auxiliares do naval afectadas 

gravemente polos impagos das principais empresas do sector. Falamos a día de hoxe de 

13 empresas afectadas polas consecuencias derivadas de impagamentos que están neste 

momento preto dos 3 millóns de euros e que levaron ao paro a máis de 500 persoas 

traballadoras. 

Esta situación provocou a entrada en concurso, o peche das empresas, o 

embargo de propiedades e a imposibilidade de poder retomar a actividade empresarial 

polas débedas acumuladas con diferentes entidades.  

A realidade, que xa leva existindo 16 anos, que viven estas empresas, as persoas 

propietarias e as súas familias é dramática: moitas delas perderon as súas casas e outros 

bens, teñen elevadas débedas pendentes de pagamento e padecen cadros de estrés, 

ansiedade e outras doenzas como infartos. Nalgúns casos as persoas responsábeis destas 

empresas faleceron e as súas débedas tiveron que ser asumidas pola súa familia. 
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Entre as empresas que non realizaron o pago polos traballos realizados e que 

entregaron pagarés sen fondos están Barreras e Vulcano, ámbolos dous estaleiros agora 

desaparecidos e cun concurso resolto, o que limitou as súas responsabilidades coas 

débedas adquiridas coa industria auxiliar. 

Estas situación de impagos non fai máis que acentuar unha problemática do 

sector naval galego, no que os traballos son subcontratados de xeito abusivo, onde as 

matrices só dispoñen do espazo físico onde realizar os traballos pero son unha 

concatenación de auxiliares quen realiza o traballo, con problemas graves como a 

seguridade nos propios estaleiros. 

Para defenderse desta situación de abuso e abandono, doce empresas auxiliares 

do Morrazo crearon unha plataforma de Autónomos e Pequenas empresas afectadas 

polo impago do naval que acadaron numerosos pronunciamentos de apoio por parte de 

concellos do Morrazo, organizacións sindicais e outras entidades. Malia que o 

solicitaron xa en 2017 e repetiron a solicitude en varias ocasións até este 2024, aínda 

non foron recibidos polo presidente da Xunta.  

No 2017 a plataforma foi recibida polo director do Igape do momento onde 

comprometeu atopar unha solución, mais infelizmente a día de hoxe seguen a ser 

esquecidos e esquecidas polo goberno galego. 

 

Por todo o exposto formúlase a seguinte pregunta para resposta oral en Pleno: 

Que medidas ten previsto adoptar o goberno galego para resolver a dramática 

situación das empresas auxiliares afectadas polos impagos das empresas do naval da ría 

de Vigo? 
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Santiago de Compostela, 12 de maio de 2025 

 

Asdo.: Brais Ruanova Vilas-Boas 

Ramón Fernández Alfonzo 

Paulo Ríos Santomé 

Deputados do G.P. do BNG 

 

 

 

Asinado dixitalmente por: 

 

Brais Ruanova Vilas-Boas na data 12/05/2025 17:37:22 

 

Ramón Fernández Alfonzo na data 12/05/2025 17:37:33 

 

Paulo Ríos Santomé na data 12/05/2025 17:37:44 
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Á Mesa do Parlamento 

Ramón Fernández Alfonzo, Xosé Manuel Golpe Acuña e Paulo Ríos 

Santomé, deputados do Grupo Parlamentar do Bloque Nacionalista Galego (BNG), 

ao abeiro do disposto no Regulamento da Cámara, presentan a seguinte Pregunta para 

resposta oral en Pleno, sobre as actuacións que debe levar a cabo a Xunta de Galiza na 

estrada AC566. 

 

EXPOSICIÓN DE MOTIVOS 

A estrada AC566, ou Estrada de Cedeira, é titularidade da Xunta de Galiza e 

conecta a Estrada de Castela a altura de Freixeiro, no Concello de Narón, coa vila de 

Cedeira. 

É unha das principais vías de comunicación do concello de Narón, xa que no seu 

primeiro quilómetro, na zona urbana, sitúanse numerosos servizos como institutos e 

supermercados, de seguido atravesa o polígono industrial das Lagoas, de gran 

importancia para o Concello e no que se concentra un gran número de traballadores e 

traballadoras, e xusto despois a parroquia de Castro, no límite xa co concello de 

Valdoviño. 

Ese primeiro quilómetro de zona urbana atópase nun lamentábel estado de 

deterioro. Non é a primeira vez que desde a asemblea local do BNG de Narón 

denuncian a falta de adaptación das súas beirarrúas, con tramos a distinto nivel e sen 

rampa, que fan totalmente imposíbel camiñar nunha cadeira de rodas ou cun carriño 

para as crianzas, obrigando ás persoas viandantes a camiñar pola estrada nunha zona de 

moito tráfico. 
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Por todo o exposto formúlase a seguinte pregunta para resposta oral en Pleno: 

Cando ten pensado a Xunta de Galiza reformar as beirarrúas da AC566 ao seu 

paso polo Concello de Narón para facelas transitábeis para todas as persoas? 

 

Santiago de Compostela, 13 de maio de 2025 

 

Asdo.: Ramón Fernández Alfonzo 

Xosé Manuel Golpe Acuña 

Paulo Ríos Santomé 

Deputados do G.P. do BNG 

 

 

 

Asinado dixitalmente por: 

 

Ramón Fernández Alfonzo na data 13/05/2025 10:30:10 

 

José Manuel Golpe Acuña na data 13/05/2025 10:31:14 

 

Paulo Ríos Santomé na data 13/05/2025 10:33:46 
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Á Mesa do Parlamento 

Iria Taibo Corsanego, Ariadna Fernández González e Mercedes Queixas 

Zas, deputadas do Grupo Parlamentar do Bloque Nacionalista Galego (BNG), ao 

abeiro do disposto no Regulamento da Cámara, presentan a seguinte Pregunta para 

resposta oral en Pleno, sobre a escaseza de prazas nas escolas infantís públicas da 

comarca da Coruña para o curso 2025-26. 

 

EXPOSICIÓN DE MOTIVOS 

O pasado día 6 de maio saíron publicadas as listaxes provisionais nas que se 

indica que solicitantes fican admitidos/as e en agarda para as escolas infantís para o 

curso 2025-2026.  

Nas escolas infantís públicas existentes na actualidade na comarca da Coruña (A 

Coruña cidade, Arteixo, Cambre, Carral, Culleredo, Oleiros e Sada) neste primeiro 

prazo de matrícula fican case 900 crianzas sen praza. Ademais disto, hai concellos que 

aínda non dispoñen de escola infantil pública do Consorcio de Servizos de Igualdade e 

Benestar na nosa comarca, como é o caso de Cerceda, no que unicamente existe unha 

escola municipal de xestión privada que tamén rexistra unha demanda de prazas moi 

alta, e non cobre as necesidades da poboación do concello. O elevadísimo número de 

crianzas en agarda demostra, sen lugar a dúbidas, que existe unha importante demanda 

de prazas públicas que non se está a cubrir. 

A Xunta de Galiza comunicou no pasado mes de novembro ao Estado que vai 

devolver 22 millóns de euros procedentes de fondos europeos, correspondentes ao Plan 

de Recuperación, Transformación e Resiliencia, destinados á creación de prazas en 

escolas infantís, que permitirían crear até 3.417 novas prazas públicas de educación 

infantil de 0 a 3 anos. 
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O goberno galego manifestou en diversas ocasións a súa discrepancia coa 

distribución destes fondos por non poder utilizalos para outros fins, como obras en 

escolas xa existentes ou para subvencionar centros privados incorporados ao programa 

de gratuidade que está vixente en Galiza desde o curso 2022-23. 

O sistema da gratuidade da Xunta de Galiza subvenciona con diñeiro público 

escolas infantís privadas, que non forman parte do Consorcio de Servizos de Igualdade 

e Benestar. Na actualidade, das máis de 30.000 prazas dispoñíbeis en Galiza, máis 

dunha terceira parte pertencen á rede privada (13.552), outra terceira á pública 

autonómica (10.142) e case un 20% aos concellos. De acordo coa FEGAMP, a Xunta de 

Galiza aboa algo máis de 90 euros mensuais por crianza ás escolas infantís municipais, 

mentres que as escolas infantís privadas reciben 310 do goberno galego por alumno ou 

alumna. 

A demanda demostrada neste primeiro prazo de matrícula deixa claro, por unha 

banda, que non está xustificado que o goberno galego rexeite o financiamento europeo 

que permitiría crear máis de 3.000 novas prazas en toda Galiza e, por outra, que é 

preciso aumentar, sexa con financiamento europeo ou con fondos propios do goberno 

galego, o número de prazas públicas en escolas infantís, como medida imprescindíbel de 

conciliación. 

No que respecta á comarca da Coruña, fica claro que os concellos nos que a 

poboación aumenta en maior medida son os que rexistran un maior crecemento da 

demanda. O goberno galego dispón de ferramentas para informarse da evolución da 

poboación e, dese xeito, adaptar este tipo de servizos fundamentais para a poboación ás 

mudanzas que se van producindo.  
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Por todo o exposto formúlase a seguinte pregunta para resposta oral en Pleno: 

Como ten previsto o goberno galego atender a demanda de prazas públicas nas 

escolas infantís da comarca da Coruña? 

 

Santiago de Compostela, 13 de maio de 2025 

 

Asdo.: Iria Taibo Corsanego 

Ariadna Fernández González  

Mercedes Queixas Zas  

Deputadas do G.P. do BNG 

 

 

 

Asinado dixitalmente por: 

 

Iria Taibo Corsanego na data 13/05/2025 11:54:56 

 

Ariadna Fernández González na data 13/05/2025 11:55:15 

 

Mercedes Queixas Zas na data 13/05/2025 11:55:28 
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Á Mesa do Parlamento 

Iria Taibo Corsanego e Luis Bará Torres,   deputada e deputado do Grupo 

Parlamentar do Bloque Nacionalista Galego (BNG), ao abeiro do disposto no 

Regulamento da Cámara, presentan a seguinte Pregunta para resposta oral en Pleno, 

sobre o Centro Loxístico de Transportes de Culleredo. 

 

EXPOSICIÓN DE MOTIVOS 

O Centro Loxístico de Transportes de Culleredo, coñecido como CLT de 

Ledoño, dispón de conexión directa coa A-6 e a AC-14 (Terceira Ronda), ademais da 

súa proximidade coa AP-9 e co porto da Coruña e o aeroporto de Alvedro, que permite 

que se transforme nun nodo loxístico para a industria e a distribución na comarca da 

Coruña. 

O proxecto inicial incluía moitos bens e servizos que quedaron sen executar, 

mais na actualidade estase a executar a conexión ferroviaria co Porto Exterior da 

Coruña, polo que é o momento máis axeitado para completar a conexión ferroviaria co 

CLT de Culleredo (tal e como estimou o Pleno do Concello de Culleredo por 

unanimidade, incluídos os votos da representación do partido que goberna a Xunta). 

Esta era unha das medidas que prevía o plan inicial, e quedou sen executar. Esta 

iniciativa permitiría o cumprimento dos obxectivos para os que foi creado o CLT de 

Culleredo. A vía existía porque formaba parte do antigo trazado A Coruña-Santiago e 

foi retirada, aínda que existe espazo e a nivelación do terreo xa dispoñíbel para 

recuperala de contado.  

Na actualidade, o Centro Loxístico de Culleredo, coñecido como CLT de 

Ledoño, despois dun conflito administrativo entre o Concello e a empresa 
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concesionaria, que  non executaron os bens e servizos nin o mantemento que lles 

correspondía, está desde hai anos nun estado lamentable, con grandes defectos no 

pavimento, con ausencia de servizos como a vixilancia ou os que estaban previstos, 

como a habilitación do edificio de usos administrativos, ou o edificio de recepción de 

flotas onde transportistas poidan ter un espazo de aseo, descanso e tramitacións dos 

fretes. 

O CLT foi declarado pola daquela Consellería de Política Territorial, Obras 

Públicas e Vivenda da Xunta de Galiza mediante a RESOLUCIÓN do 22 de setembro 

de 2000, da Dirección Xeral de Transportes, pola que se publica o acordo da Xunta de 

Galiza, como proxecto sectorial de incidencia supramunicipal, de utilidade pública. Esa 

resolución indicaba “de conformidade co disposto na disposición adicional primeira da 

Lei 10/1995, do 23 de novembro, de ordenación do territorio de Galicia, quedan 

expresamente cualificadas como de marcado carácter territorial as obras necesarias para 

a execución do proxecto” e, polo tanto, o Goberno Galego debe implicarse no seu 

funcionamento pleno, especialmente tendo en conta a cantidade de tempo que 

transcorreu desde a súa declaración como proxecto sectorial de incidencia 

supramunicipal. 

 

Por todo o exposto formúlase a seguinte pregunta para resposta oral en Pleno: 

Ten prevista a Xunta de Galiza levar a cabo algunha actuación para impulsar o 

Centro Loxístico de Transportes, como recuperar o trazado das vías para conectar o 

Centro Loxístico de Transportes de Culleredo coa conexión ferroviaria a punta 

Langosteira, acondicionar o pavimento, ampliar o aparcadoiro de camións ou establecer 

un sistema de seguridade apropiado? 
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Santiago de Compostela, 13 de maio de 2025 

 

Asdo.: Iria Taibo Corsanego 

Luis Bará Torres 

Deputada e deputado do G.P. do BNG 

 

 

 

Asinado dixitalmente por: 

 

Iria Taibo Corsanego na data 13/05/2025 12:14:34 

 

Luis Bará Torres na data 13/05/2025 12:15:18 
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Á Mesa do Parlamento 

Paulo Ríos Santomé e Cristina Fernández Davila, deputado e deputada do 

Grupo Parlamentar do Bloque Nacionalista Galego (BNG), ao abeiro do disposto no 

Regulamento da Cámara, presentan a seguinte Pregunta para resposta oral en Pleno, 

sobre as incidencias recorrentes no servizo de transporte escolar compartido. 

 

EXPOSICIÓN DE MOTIVOS 

O transporte colectivo debe xogar un papel fundamental na Galiza do futuro. É 

necesario poñer o transporte público, tanto por estrada como por ferrocarril, ao servizo 

da pobo galego e ao servizo da vertebración do noso territorio nacional. 

Hoxe entendemos os múltiples beneficios que ten gozar dun servizo de 

transporte público, reducir así o uso do transporte privado e, polo tanto, rebaixar as 

emisións de gases contaminantes axudando na loita contra o cambio climático. 

Alén desta cuestión, o transporte público e unha mobilidade moderna, áxil e útil 

para o pobo galego debe ser vista coma un dereito e como un elemento vertebrador e 

democratizador da nosa sociedade. 

Coa posta en marcha do Plan de Transporte de Galiza, entrou en funcionamento 

o servizo de trasporte escolar compartido, que non só pretende dar servizo ao alumnado 

dos centros de ensino obrigatorio no noso país, senón que se inclúe a posibilidade de 

acceder a estas liñas para público xeral de xeito regular. 

Esta modalidade, que pretende optimizar recursos e poñer máis servizos para o 

público xeral, non pode entrar en contradición cun bo funcionamento do transporte 
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escolar, que debe ser rigoroso e seguro para as menores que utilizan estas liñas para 

chegar aos seus centros de ensino. 

Na última memoria anual do Plan de Transporte de Galiza, advírtese como este 

servizo está a baixar na valoración dos usuarios e usuarias que o utilizan, aumentando á 

súa vez as incidencias e as queixas, con falta de prazas e irregularidades tales como o 

incumprimentos dos horarios, atrasos etc. 

A Xunta de Galiza, como responsábel deste servizo debe facer cumprir os 

contratos de transporte na súa totalidade, sendo especialmente escrupulosa á hora de 

controlar as condicións nas que se está a prestar un servizo tan sensíbel como o do 

transporte escolar, para garantir que non se producen incumprimentos recorrentes como 

os antes descritos. 

Alén desta cuestión faise preciso un plan máis ambicioso que contemple as 

necesidades do estudantado do ensino non obrigatorio que se presta en centros públicos, 

sendo estes os estudos de formación profesional, ao que moitos mozos e mozas do noso 

país teñen dificultades para acceder, mesmo renunciando a facelo, pola imposibilidade 

de chegar en tempo ás aulas. 

 

Por todo o exposto formúlase a seguinte pregunta para resposta oral en Pleno: 

Que medidas vai adoptar a Xunta de Galiza ante a desvalorización e os 

incumprimentos que se están a dar no servizo de transporte escolar compartido? 
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Santiago de Compostela, 13 de maio de 2025 

 

Asdo.: Paulo Ríos Santomé 

Cristina Fernández Davila 

Deputado e deputada do G.P. do BNG 

 

 

 

 

Asinado dixitalmente por: 

 

Paulo Ríos Santomé na data 13/05/2025 12:56:47 

 

Cristina Fernández Davila na data 13/05/2025 12:57:01 
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Á Mesa do Parlamento 

Ariadna Fernández González, Secundino Fernández Fenrández e Sonia 

Vidal Lamas, deputadas e deputado do Grupo Parlamentar do Bloque Nacionalista 

Galego (BNG), ao abeiro do disposto no Regulamento da Cámara, presentan a seguinte 

Pregunta para resposta oral en Pleno, sobre o cabalo de monte. 

 

EXPOSICIÓN DE MOTIVOS 

A paisaxe galega débelle moita da súa biodiversidade actual aos grandes 

herbívoros típicos de zonas do noroeste da península ibérica. Esta é cada vez menos 

ampla polos usos que se lle dan as terras, o constante cambio do sector agrogandeiro e o 

abandono do territorio debido ao despoboamento que sofre o noso país nas áreas rurais, 

que en zonas do interior perdeu preto do 30% da poboación dende os anos 50. 

O noso país é unha das reservas de cabalo de monte máis importantes de 

Europa, aínda despois de ter perdido dende os anos 70, un tempo no que as greas eran 

elemento principal do monte galego e vivían en liberdade, á metade dos exemplares cos 

que contabamos, superando daquela os 20.000 individuos. O seu descenso poboacional 

non cesa, co efecto que a desaparición deste sistema tradicional trae consigo, nun 

momento no que a maioría dos seus usos están perdidos e as greas de cabalos salvaxes 

deixaron atrás o seu carácter de elemento principal do monte galego, coa súa vida en 

liberdade e a súa conexión ancestral cos humanos, mesmo representada en petróglifos e 

pinturas rupestres que, ao longo do noso país, amosan o vínculo entre os europeos e a 

natureza.   

A transformación do noso rural fixo que as bestas deixasen de ser útiles no caso 

dos traballos coa redución da venda dos exemplares para eses usos, converténdose en 
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moitos casos nunha carga que non ven acompañada de rendibilidade económica e que 

noutros, incluso implica perdas. A pervivencia deste sistema vai ligada comunmente á 

propia identidade, aos vínculos emocionais e a tradición que se transmite de xeración en 

xeración nas áreas onde os cabalos continúan a ser protagonistas dunha forte conexión 

cultural e social coas comunidades nas que se atopan.  

A evolución derivada dos cambios de manexo destes grandes herbívoros implica 

un problema medioambiental de grande magnitude en Galiza segundo os expertos, que 

alertan de que a desaparición do cabalo de monte desencadeará en dificultades para a 

conservación de hábitats naturais recoñecidos pola Unión Europea e que cobren os 

nosos espazos abertos nas montañas, onde estes animais están perfectamente adaptados 

ao seu aproveitamento a través da dieta. Son, polo tanto, indispensables no control da 

vexetación e favorecedores de especies de plantas sensibles, en risco pola diminución en 

número das bestas en Galiza, que leva anos tratando de resistir a pesares da grande 

cantidade de atrancos que se lle presentan aos animais e aos seus propietarios e que se 

traduce nunha ampla regresión da especie.  

Polo tanto e, aínda que non se contabilicen os mesmos beneficios que antano, as 

bestas e os besteiros traen consigo consecuencias indirectas a través dun sistema 

sustentable e que no territorio se traduce en importantes servizos ecosistémicos. En 

grande parte do noso territorio existe unha cuberta forestal que pode tratarse de bosques 

naturais ou de repoboacións de diferentes especies, mentres os espazos abertos se 

manteñen pola presenza destes grandes herbívoros, xeradores coa súa presenza de 

queirogais típicos nas paisaxes atlánticas coma a nosa e que contribúen a 

heteroxeneidade da paisaxe e que serven de morada a animais e plantas en perigo en 

outras áreas do continente, favorecendo tamén a vida baixo a terra, almacén de carbono, 

co que iso implica no quecemento global e a emerxencia climática actual. 
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A presenza do cabalo de monte é, deste xeito, unha opción a ter en conta fronte a 

outras coma as repoboacións forestais, os pastizais artificiais ou o abandono da 

superficie. O consumo de especies arbustivas aumentan a calidade dos pastos e reducen 

custos de xestión mecánica e prevención de incendios, cun papel crucial na 

conservación dos montes ao controlar a biomasa a través do consumo de toxo, por 

exemplo, mantendo a vexetación a raia nas zonas de campeo das greas. Non menos 

importante, e reflectido de xeito claro en celebracións coma as rapas, moi estendidas e 

arraigadas polo país, é o valor turístico e etnolóxico dos cabalos salvaxes, que podería 

aumentarse a través do turismo de natureza durante o resto do ano, onde as greas 

xerarían un valor incalculable que na actualidade non está a ser aproveitado, restando 

valor as expresións da nosa cultura local e a construción identitaria coma parte 

imprescindible do patrimonio galego e da memoria popular colectiva.  

A importancia deste ben, que os galegos levamos preservando durante anos e 

que agora se ve en perigo por diferentes motivos, non pode quedar relegada ao 

descoñecemento por parte dos que non están vinculados á cría e coidado do cabalo de 

monte. Precísase dar a coñecer todo aquilo que esta especie nos aporta a nivel 

económico, social e medioambiental para evitar, na medida do posible, os atrancos que 

arrodean este tipo de gandería en semiliberdade, que poden ser tanto de carácter 

económico coma administrativo entre os que destacan, por exemplo, a falla de axudas 

para a conservación destes animais que son a base de ecosistemas singulares, cunha 

importancia chave no desenvolvemento dos sistemas silvopastorís que nos permiten 

adaptarnos ao cambio climático e protexernos dos eventos extremos, frecuentes na 

actualidade. Non menos relevante é a carga burocrática que soportan os propietarios dos 

cabalos e os problemas derivados da súa coexistencia co lobo, que nesta situación 

desfavorable de conservación por falla de xestión intensifican, en ámbolos dous casos, a 

desaparición de bestas e besteiros, na actualidade minusvalorados. 
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Por todo o exposto formúlase a seguinte pregunta para resposta oral en Pleno: 

Considera a Xunta de Galiza que está tomando medidas para favorecer a 

pervivencia do cabalo de monte e os beneficios ecosistémicos, sociais e económicos que 

esta especie representa e que minguan de xeito recorrente? 

 

Santiago de Compostela, 13 de maio de 2025 

 

Asdo.: Ariadna Fernández González 

Sonia Vidal Lamas 

Secundino Fernández Fernández 

Deputadas e deputado do G.P. do BNG 

 

 

 

Asinado dixitalmente por: 

 

Ariadna Fernández González na data 13/05/2025 15:57:18 

 

Sonia Vidal Lamas na data 13/05/2025 15:58:39 

 

Secundino Fernández Fernández na data 13/05/2025 15:59:18 
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Á Mesa do Parlamento 

Ariadna Fernández González e Secundino Fernández Fenrández, deputada e 

deputado do Grupo Parlamentar do Bloque Nacionalista Galego (BNG), ao abeiro 

do disposto no Regulamento da Cámara, presentan a seguinte Pregunta para resposta 

oral en Pleno. 

 

EXPOSICIÓN DE MOTIVOS 

O compromiso da Consellería de Medio Rural con Lalín tiña varios obxectivos 

primordiais a curto prazo que, tras máis dun ano do comezo da nova lexislatura cunha 

nova responsable da Consellería veñen de ser incumpridos. Un dos máis anunciados, xa 

no tempo de José González, en marzo do 2023, e posteriormente coa visita en maio do 

2024 de María José Gómez, foi a base de helicópteros. O traballo nos pregos de 

licitación de dita infraestrutura remóntase a fai agora un ano, cando se comunicaba por 

parte da Xunta de Galiza que a adxudicación se levaría a cabo en datas próximas e que 

doce meses despois aínda non chegou.  

Para levar a cabo esta base de carácter integral no Polígono Lalín 2000, que 

contará con máis de 17.000 m2 onde as unidades terrestres terán dispoñibles 285m2 e as 

dependencias de persoal de helicópteros, tripulación e control uns 255 m2 a Consellería 

fará un investimento de máis de 4 millóns de euros que, alomenos polo de agora, non se 

especificou nos orzamentos da Xunta de Galiza coma un investimento real, polo que o 

compromiso queda diluído e adiado sen que a función fiscalizadora sexa quen de 

reclamar unha partida orzamentaria non executada, ao descoñecerse de cal se sacarán os 

fondos e en que período se fará. 
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Por todo o exposto formúlase a seguinte pregunta para resposta oral en Pleno: 

Levouse a cabo a licitación e adxudicación das obras da base de helicópteros de 

Lalín anunciada en marzo do 2023 polo daquela Conselleiro de Medio Rural José 

González e fai un ano pola Conselleira no cargo actualmente? 

 

Santiago de Compostela, 13 de maio de 2025 

 

Asdo.: Ariadna Fernández González 

Secundino Fernández Fernández 

Deputada e deputado do G.P. do BNG 

 

 

 

Asinado dixitalmente por: 

 

Ariadna Fernández González na data 13/05/2025 16:46:14 

 

Secundino Fernández Fernández na data 13/05/2025 16:47:00 
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Á Mesa do Parlamento 

Ariadna Fernández González e Secundino Fernández Fenrández, deputada e 

deputado do Grupo Parlamentar do Bloque Nacionalista Galego (BNG), ao abeiro 

do disposto no Regulamento da Cámara, presentan a seguinte Pregunta para resposta 

oral en Pleno. 

 

EXPOSICIÓN DE MOTIVOS 

O edificio de servizos integrados da Xunta situado en Lalín, é nova polo atraso 

nas súas obras, onde se acumulan varias semanas de paro, que posiblemente impidan a 

apertura das instalacións no momento en que a Consellería de Medio Rural e o goberno 

local tiña previsto. 

A adxudicación desta obra produciuse en setembro de 2023 por 3718761 millóns 

de euros, cun tempo de execución fixado nos 21 meses dende ese momento e que non se 

cumprirán, xa que a súa apertura antes do verán do presente ano prevese practicamente 

imposible. Parte dese atraso débese, segundo a propia Consellería, a unha modificación 

orzamentaria da obra da que non se dan razóns, e que disporá duns 2100 m² de 

superficie e que albergará a oficina agraria comarcal e as do distrito forestal, a parte de 

servizos da Consellería de Medio Ambiente e Vivenda.  

 

Por todo o exposto formúlase a seguinte pregunta para resposta oral en Pleno: 

Que prazos manexa a Xunta de Galiza para a posta en funcionamento do 

Edificio de Servizos Integrados de Lalín?  
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Santiago de Compostela, 13 de maio de 2025 

 

Asdo.: Ariadna Fernández González 

Secundino Fernández Fernández 

Deputada e deputado do G.P. do BNG 

 

 

 

Asinado dixitalmente por: 

 

Ariadna Fernández González na data 13/05/2025 16:53:23 

 

Secundino Fernández Fernández na data 13/05/2025 16:53:28 
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Á Mesa do Parlamento 

Iago Tabarés Pérez-Piñeiro, Sonia Vidal Lamas e Montserrat Prado Cores, 

deputado e deputadas do Grupo Parlamentar do Bloque Nacionalista Galego (BNG), 

ao abeiro do disposto no Regulamento da Cámara, presentan a seguinte Pregunta para 

resposta oral en Pleno, sobre as medidas da Xunta de Galiza para protexer a saúde das 

persoas ante a eventual contaminación das augas do encoro das Conchas. 

 

EXPOSICIÓN DE MOTIVOS 

A Sala do Contencioso-Administrativo do Tribunal Superior de Xustiza de 

Galiza admitiu a trámite recurso contra a Xunta de Galiza, Confederación Hidrográfica 

Miño-Sil e contra os concellos de Bande, Muiños, Lobeira, Trasmiras e Os Blancos pola 

vulneración de dereitos fundamentais das persoas derivada da contaminación ambiental 

das augas, superficiais e subterráneas, e tamén do solos e do ar da conca do río Limia, 

en xeral, e do encoro das Conchas en particular. 

Na tramitación do referido procedemento o representante do Ministerio Fiscal, 

cuxa actuación está rexida polos principios de legalidade e imparcialidade, emitiu 

informe no que, entre outros extremos, facía constar que: 

-Dende o ano 2011 se fixo patente unha grave contaminación das auguas do 

encoro das Conchas por nitratos, nitritos, microcistinas e diversas bacterias, nalgúns 

casos mesmo resistentes aos antibióticos.  

- A contaminación da auga supón un risco tanto para as persoas que, 

directamente ou indirectamente a consuman, como tamén para aquelas que, xa sexa por 

pasear ou por residir na zona, respiren o aire procedente do encoro. Os bioaerosois 

procedentes do encoro non só provocan un cheiro insoportábel, senón que supoñen un 
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risco para a saúde das persoas, estando relacionadas dende con infeccións gástricas e 

intestinais como con distintos tipos de cancros. 

En opinión xa non dos recorrentes, senón do propio representante do Ministerio 

Fiscal o risco que supón o consumo e/ou inhalación do ar procedente das augas do río 

Limia, así como o sue desagradable fedor esta a limitar a vida das veciñas da contorna, 

impedíndolles non só a realización de actividades lúdicas ou deportivas no encoro, 

senón tamén a realización de tarefas tan cotiáns como pasear ou abrir as fiestras das 

casas.  

A contaminación das augas non atinxe exclusivamente ás augas do encoro, 

senón que análises realizados en fontes públicas ou de abastecemento domiciliario no 

concello dos Blancos, ou augas subterráneas de Xinzo de Limia ou Vilar de Lebres en 

Trasmiras constataron un elevado nivel de nitratos e xa que logo a súa falla de aptitude 

para o consumo humano. 

Segundo constata o Ministerio Público as autoridades públicas son plenamente 

conscientes, especialmente dende 2007, do grave deterioro da calidade das augas 

derivado da presenza de fosfatos, nitritos e dos baixos niveis de oxixeno que supoñen un 

elevado risco de eutrofización, ante o que non consta tomasen medida algunha destinada 

a evitar continuase a proliferación da contaminación detectada.  

Ante tan importante degradación ambiental diferentes veciñas e asociacións 

representativas de intereses colectivos presentaron distintas reclamacións e 

requirimentos ante as administracións públicas competentes, sen recibir resposta 

algunha, agás no caso da Dirección Xeral de Calidade Ambiental da Consellaría de 

Medio Ambiente e Cambio Climático da Xunta de Galiza. 
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Por todo isto formúlase a seguinte pregunta para resposta oral en Pleno: 

Que medidas ten previsto adoptar o Goberno Galego para mellorar a cualidade 

ambiental da conca do río Limia? 

 

Santiago de Compostela, 13 de maio de 2025 

 

Asdo.: Iago Tabarés Pérez-Piñeiro 

Sonia Vidal Lamas 

Montserrat Prado Cores 

Deputado e deputadas do G.P. do BNG 

 

 

 

Asinado dixitalmente por: 

 

Iago Tabarés Pérez-Piñeiro na data 13/05/2025 17:22:02 

 

Sonia Vidal Lamas na data 13/05/2025 17:22:52 

 

María Montserrat Prado Cores na data 13/05/2025 17:23:15 
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Á Mesa do Parlamento 

Brais Ruanova Vilas-Boas, Noa Presas Bergantiños e Ramón Fernández 

Alfonzo, deputados e deputada do Grupo Parlamentar do Bloque Nacionalista 

Galego (BNG), ao abeiro do disposto no Regulamento da Cámara, presentan a seguinte 

Pregunta para resposta oral en Pleno, sobre a baixa execución orzamentaria da 

Consellería de Economía e Industria no ano 2024. 

 

EXPOSICIÓN DE MOTIVOS 

O orzamento é a maior ferramenta que ten un goberno para a posta en marcha de 

políticas públicas activas que contribúan á cohesión social e ao desenvolvemento dos 

sectores produtivos e, polo tanto, ao avance dun país. Así, a súa correcta planificación e 

execución son fundamentais para que cada euro dos recursos dispoñíbeis redunden en 

beneficios para o conxunto do país. 

Polo tanto os orzamentos mostran especial interese naquelas áreas relativas á 

prestación de servizos públicos e ao deseño de políticas activas no desenvolvemento dos 

sectores produtivos. 

Estes últimos levan acaparando un protagonismo inusual en pasados anos de 

goberno do Partido Popular, mais dun tempo a esta parte non é anómalo ver novas nos 

medios de comunicación sobre diferentes liñas de axudas, subvencións ou 

planificacións que pon en marcha a Consellería de Economía e Industria para o suposto 

desenvolvemento do noso tecido productivo. 

E cómpre salientar o de suposto, xa que cando se contrastan os datos de 

execución orzamentaria para a sección 09 dos orzamentos, ano tras ano vense 

arrastrando unha porcentaxe de execución moi por debaixo do esperado dun goberno 
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que di facer unha aposta directa sobre a robustez dos nosos sectores económicos, 

nomeadamente o industrial. 

O pasado exercicio 2024 volve mostrar unha vez máis como o goberno do 

Partido Popular relega a industria a un plano puramente mediático que continúa 

ancorado na nota de prensa e no anuncio, pois cos datos do 31 de decembro de 2024 a 

execución orzamentaria da Consellería de Economía e Industria foi do 64,6 %, deixando 

sen executar 84.042.000€. 

Este dato derívase dos datos de obrigas recoñecidas (153.281.000€) e do crédito 

vixente (237.323.000€), o que pon de manifesto que a pesar de que o Goberno de Rueda 

“innova” na importancia mediática que da ao sector industrial mantén unha actitude 

continuísta nos baixos niveis de execución na consellería. 

Dentro dos programas que atende a consellería resulta rechamante como do 

programa 741A-Apoio á modernización, internacionalización e mellora da 

competitividade, innovación e produtividade empresarial quedaron sen executar preto 

de 20 millóns de euros ou que no programa 733A-Eficiencia enerxética e enerxías 

renovables só se executara o 51,2 % do orzamento, quedando sen gastar case 70 millóns 

de euros nun momento no que os sectores produtivos deben de se adaptar á transición 

enerxética e tecnolóxica. 

Polo tanto faise preciso que o Goberno Galego adopte medidas que vaian no 

camiño dunha mellor planificación orzamentaria e dunha execución dos mesmos 

adecuada ás necesidades de Galiza, como é o desenvolvemento dos sectores produtivos 

e a industria na liña de acadar un tecido económico dinámico e forte que xere valor 

engadido e emprego no noso territorio. 
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Por todo o exposto formúlase a seguinte pregunta para resposta oral en Pleno: 

Que actuacións vai impulsar o goberno galego para evitar que a súa deficiente 

planificación orzamentaria furte capacidade económica para enfrontar as necesidades 

dos sectores produtivos? 

 

Santiago de Compostela, 13 de maio de 2025 

 

Asdo.: Brais Ruanova Vilas-Boas 

Ramón Fernández Alfonzo 

Noa Presas Bergantiños 

Deputados e deputada do G.P. do BNG 

 

 

 

Asinado dixitalmente por: 

 

Brais Ruanova Vilas-Boas na data 13/05/2025 18:08:15 

 

Ramón Fernández Alfonzo na data 13/05/2025 18:10:05 

 

Noa Presas Bergantiños na data 13/05/2025 18:10:17 
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Á MESA DO PARLAMENTO 

 

María Elena Espinosa Mangana e Carlos López Font, deputada e deputado 

pertencentes ao Grupo Parlamentario dos Socialistas de Galicia, ao abeiro 

do disposto no artigo 152 do Regulamento da Cámara, presentan ante a Mesa 

a seguinte pregunta para a súa resposta oral en Pleno. 

 

EXPOSICIÓN DE MOTIVOS 

 

O desenvolvemento e mantemento de infraestruturas de calidade son 

fundamentais para o progreso e benestar da sociedade galega. En Galicia, a 

mellora das nosas estradas é primordial para o día a día da cidadanía galega, 

especialmente naquelas zonas rurais e máis afastadas dos grandes núcleos 

urbanos. 

 

A PO-261 é unha estrada da Rede Secundaria da Xunta de Galicia que une as 

localidades de Mondariz e Maceira (Covelo), atravesa os concellos de 

Mondariz e Covelo, ten unha lonxitude de 16,11 quilómetros e iníciase nun 

cruzamento coa PO-252 en Mondariz e finaliza nun cruzamento coa PO-255 en 

Maceira (Covelo). 

 

É unha estrada de moito tráfico e na actualidade, a capa de rodadura da 

estrada está nun estado de claro deterioro despois de décadas sen facer un 

asfaltado integral da mesma, que fai que transitar en vehículo sexa perigoso ao 

ir esquivando co mesmo as zonas en mal estado. 

 

Polo tanto, sería preciso realizar unha mellora do firme e trazado da estrada 

PO-261, coa finalidade de mellorar a seguridade viaria nunha zona do noso 

rural onde hai moitas veciñas e veciños que usan esta estrada para os seus 
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desprazamentos en vehículo e tamén a pé. Ademais da mellora do asfaltado 

podería incluírse unha zona de seguridade para os peóns e tamén cuestións 

como a iluminación ou novos pasos de peóns e outras medidas de seguridade 

que se precisen. 

 

Por todo o exposto, a deputada e o deputado que asinan formulan a seguinte 

pregunta para o seu debate en Pleno:  

 

Vai a Xunta de Galicia a valorar a mellora do firme e trazado da PO-261 nos 

tramos de Mondariz a Lougares? 

 

 

 

 

Santiago de Compostela, a 14 de maio de 2025 

 

 

Asinado dixitalmente por: 

 

Elena Espinosa Mangana na data 14/05/2025 11:22:32 

 

Carlos López Font na data 14/05/2025 11:22:40 
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Á Mesa do Parlamento 

Rosana Pérez Fernández, Carmela González Iglesias, Daniel Castro García, 

Daniel Pérez López e Paulo Ríos Santomé, deputados e deputadas do Grupo 

Parlamentar do Bloque Nacionalista Galego (BNG), ao abeiro do disposto no 

Regulamento da Cámara, presentan a seguinte Pregunta para resposta oral en Pleno, 

relativa á redacción dun novo proxecto paisaxístico integral para a transformación do 

paseo marítimo de Noia. 

 

EXPOSICIÓN DE MOTIVOS 

O pasado mes de novembro, o conselleiro de Mar presentou un informe ao 

Consello da Xunta con diversas actuacións para melloras nos portos da comarca do 

Barbanza e Muros-Noia. 

A previsión de Portos de Galiza, recolle as obras de urbanización da zona 

portuaria de Noia, cunha anualidade para este exercicio orzamentario de 121.000 euros 

e cunha previsión plurianual de máis de 700.000, cantidades que varían levemente 

respecto das que se contemplaban na relación de investimentos de Portos de Galiza nos 

documentos orzamentarios para 2025. 

O proxecto, cuxa proposta xa se anunciara no 2023, malia a presentarse polos 

propios responsábeis da Xunta de Galiza como de humanización e ordenación da 

fachada marítima, prevé unha importante pavimentación en asfalto, contemplando entre 

outros elementos unha zona de estacionamento de 4.000 metros cadrados, e obvia a 

relevancia paisaxística e ambiental da contorna. 
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Pola contra, a humanización debera consistir precisamente niso, na 

transformación do paseo marítimo nun lugar atractivo, nun pulmón verde e nun punto 

de interacción e lecer das persoas. 

De feito, o propio Pleno da Corporación de Noia vén de rexeitar, sen ningún 

voto en contra, o proxecto xa previsto de pavimentación en asfalto do paseo marítimo, 

ao considerar que non resposta a unha planificación do espazo que teña en conta os 

aspectos sociais, paisaxísticos, ambientais e urbanísticos do lugar onde se atopa 

enclavado. 

A zona da explanada de Labarta, situada no paseo marítimo, representa unha das 

conexións máis significativas entre o núcleo urbano de Noia e a contorna litoral. A súa 

situación é estratéxica e o seu potencial como espazo de encontro e lecer convértena nun 

espazo fundamental para o deseño dunha vila máis sostíbel, humana e integrada co 

medio natural, por iso é acaído que, tomando como base o acordo plenario do pasado 24 

de abril, Portos de Galiza reconsidere o proxecto actual. 

 

Por todo o exposto formúlase a seguinte pregunta para resposta oral en Pleno: 

Vai atender o Goberno galego o acordo plenario da Corporación de Noia do 

pasado 24 de abril a respecto da realización dun novo proxecto de transformación do 

paseo marítimo? 

 

Santiago de Compostela, 14 de maio de 2025 

 

Asdo.: Rosana Pérez Fernández 

Paulo Ríos Santomé  
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Carmela González Iglesias 

Daniel Castro García 

Daniel Pérez López 

Deputados e deputadas do G.P. do BNG 

 

 

 

Asinado dixitalmente por: 

 

Rosana Pérez Fernández na data 14/05/2025 11:38:09 

 

Paulo Ríos Santomé na data 14/05/2025 11:38:19 

 

Carmela González Iglesias na data 14/05/2025 11:38:47 

 

Daniel Castro García na data 14/05/2025 11:38:51 

 

Daniel Pérez López na data 14/05/2025 11:39:28 
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Á Mesa do Parlamento 

Rosana Pérez Fernández e Olalla Rodil Fernández, deputadas do Grupo 

Parlamentar do Bloque Nacionalista Galego (BNG), ao abeiro do disposto no 

Regulamento da Cámara, presentan a seguinte Pregunta para resposta oral en Pleno, 

sobre o comezo das obras da residencia de Ribeira para persoas maiores e á execución 

orzamentaria das partidas consignadas a tal efecto. 

 

EXPOSICIÓN DE MOTIVOS 

No mes de marzo de 2021, o Concello de Ribeira aprobaba unanimemente 

solicitar á Xunta de Galiza “construír unha residencia pública de maiores no municipio” 

e “poñer a disposición da Consellaría de Política Social o edificio “Hesta Kurva” 

podendo ceder o terreo e a edificación para a construción dunha residencia pública de 

maiores”. 

Meses máis tarde, o Goberno galego anunciou a construción dunha residencia de 

maiores no concello de Ribeira, destinada daquela a ser “a primeira do novo modelo”, 

segundo as declaracións públicas da propia conselleira de Política Social. 

Nunha resposta escrita a este Grupo Parlamentario, en novembro de 2021, o 

Goberno aseguraba que “cos fondos europeos construiremos a primeira residencia piloto 

do novo modelo de coidados, en Ribeira, con preto de 100 prazas públicas. Neste senso, 

o concello de Ribeira ofreceu á Xunta de Galicia o terreo e o edificio onde se atopaba a 

discoteca Hesta Kurva, co fin de crear neste inmoble unha nova residencia de atención 

residencial para persoas maiores que será pioneira nesta etapa post-covid”. 

Tres anos despois dos primeiros anuncios, a Xunta comprometeuse en febreiro 

de 2024, en plena campaña electoral, a que en xuño dese mesmo ano comezarían as 
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obras e que en outono de 2025 a nova residencia estaría en funcionamento. “No 

próximo ano 2025 imos rematar a construción da nova residencia da comarca do 

Barbanza que estará en Ribeira e dará servizo a todos os veciños da comarca con cen 

novas prazas públicas”, asegurou a conselleira de Política Social. 

No mes de maio, tamén de 2024, transcendeu que a Consellaría presentara a 

solicitude de licenza urbanística para executar as obras no Concello de Ribeira e a día 

de hoxe, un ano despois, as obras seguen sen comezar. 

Mentres, nos orzamentos da Xunta de Galiza para este exercicio recóllense 

7.332.000  euros para a “construción residencia de persoas maiores novo modelo 

asistencial-Provincia da Coruña”. Mais tamén se contemplaban  para o mesmo concepto 

2,5 millóns de euros nos orzamentos de 2024, 4,7 nos de 2023 e 3,4 nos de 2022. 

Supoñendo que esas partidas se refiren á residencia de Ribeira, sumariamos xa 

17,9 millóns de euros en distintos orzamentos que, malia os compromisos da 

Consellaría, non terían tradución aínda no comezo das obras sequera e que, ademais, 

superarían con moito os 10 millóns previstos no 2021 e incluso a nova cantidade 

corrixida despois pola propia Consellaría de 12 millóns de euros. 

En definitiva, cen prazas comprometidas por primeira vez en setembro de 2021 

que a día de hoxe continúan sen existir e sen poder aliviar, sequera minimamente, a 

importante carencia de prazas residenciais na comarca, onde só existe dende hai case 40 

anos unha única residencia pública, a da Pobra do Caramiñal con 48 prazas, e onde as 

outras dúas residencias de xestión privada existentes suman menos de 150 prazas.  
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Por todo o exposto formúlase a seguinte pregunta para resposta oral en Pleno: 

Cando vai comezar o Goberno galego as obras da residencia de Ribeira para 

persoas maiores anunciada hai case catro anos? 

 

Santiago de Compostela, 13 de maio de 2025 

 

Asdo.: Rosana Pérez Fernández 

Olalla Rodil Fernández 

Deputadas do G.P. do BNG 

 

 

 

Asinado dixitalmente por: 

 

Rosana Pérez Fernández na data 14/05/2025 11:51:02 

 

Olalla Rodil Fernández na data 14/05/2025 11:51:52 
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Á Mesa do Parlamento 

Luis Bará Torres e Montserrat Valcárcel Armesto, deputado e deputada do 

Grupo Parlamentar do Bloque Nacionalista Galego (BNG), ao abeiro do disposto no 

Regulamento da Cámara, presentan a seguinte Pregunta para resposta oral en Pleno, 

sobre a autorización de medidas de control do lobo. 

 

EXPOSICIÓN DE MOTIVOS 

O venres 11 de abril de 2025 a consellaria de medio ambiente publicou no DOG 

a Resolución do 3 de abril de 2025 pola que se modifica a Resolución do 27 de marzo 

de 2024 pola que se determinan as épocas hábiles de caza, as medidas de control e os 

reximes especiais por especies durante a tempada 2024-2025. 

O obxecto desta modificación é incluir o lobo entre as especies cinexéticas, 

autorizando esperas, batidas e montarías do lobo todo o ano. Mais esta disposición 

contravén o previsto no punto 10.3 do Plan de xestión do lobo, que indica o seguinte: 

“Evitarase, salvo casos excepcionais debidamente xustificados, a realización de controis 

durante a época de reprodución desta especie (de marzo a xullo)”. 

Parece cando menos un contrasentido que o Plan de xestión do lobo estableza 

estas fortes restriccións ás medidas de control da especie e que a citada resolución se 

faga pública e levante a veda xustamente no mes de abril. 
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Por todo o exposto formúlase a seguinte pregunta para resposta oral en Pleno: 

Cantas medidas de control do lobo se solicitaron e autorizaron desde a 

publicación da Resolución do 3 de abril de 2025 e en que concellos? 

 

Santiago de Compostela, 14 de maio de 2025 

 

Asdo.: Luis Bará Torres 

Montserrat Valcárcel Armesto 

Deputado e deputada do G.P. do BNG 

 

 

 

Asinado dixitalmente por: 

 

Luis Bará Torres na data 14/05/2025 12:06:07 

 

Montserrat Valcárcel Armesto na data 14/05/2025 12:07:26 
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Á Mesa do Parlamento 

Olalla Rodil Fernández, Montserrat Prado Cores e Montserrat Valcárcel 

Armesto deputadas do Grupo Parlamentar do Bloque Nacionalista Galego (BNG), 

ao abeiro do disposto no Regulamento da Cámara, presentan a seguinte Pregunta para 

resposta oral en Pleno, sobre a reforma do edificio da Xunta na Rampa de Claudio 

López en Lugo. 

 

EXPOSICIÓN DE MOTIVOS 

En outubro de 2024 a Xunta de Galiza, a través da Consellaría de Política 

Social, anunciou a reserva nos Orzamentos de 2025 de 1,3 millóns de euros para 

rehabilitar o edificio que ten na Rampa de Claudio López co obxectivo de crear nel un 

centro de atención integral a persoas con eferminades mentais graves. 

O anuncio da Xunta viña acompañado dun outro que é a sinatura dun convenio 

con Alume para que fose a entidade social quen se encargue da posta en funcionamento 

dun centro de día e residencia. 

En xaneiro de 2025  nun acto público presidido pola propia conselleira de 

Política Social, o goberno galego aseguraba que a redacción do proxecto sairía a 

licitación no primeiro trimestre de 2025 co obxectivo de iniciar a obra en 2026 e poñer 

en funcionamento o centro en 2027. 

O investimento final comprometido pola Xunta para a rehabilitación e 

adaptación do edificio é de 3,6 millóns de euros, segundo a información pública 

trasladada a través dos medios de comunicación. 
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Porén, até o momento na web de contratación pública da Xunta de Galiza non se 

licitou ningún proxecto. 

 

Por todo o exposto formúlase a seguinte pregunta para resposta oral en Pleno: 

Cando vai licitar a Xunta de Galiza a redacción do proxecto de rehabilitación do 

edificio da Rampa de Claudio López, en Lugo, para a creación dun centro de atención 

integral para persoas con enfermidades mentais graves? 

 

Santiago de Compostela, 14 de maio de 2025 

 

Asdo.: Olalla Rodil Fernández 

Montserrat Prado Cores 

Montserrat Valcárcel Armesto 

Deputadas do G.P. do BNG 

 

 

 

Asinado dixitalmente por: 

 

Olalla Rodil Fernández na data 14/05/2025 12:21:44 

 

María Montserrat Prado Cores na data 14/05/2025 12:22:26 

 

Montserrat Valcárcel Armesto na data 14/05/2025 12:22:27 
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Á Mesa do Parlamento 

Noa Presas Bergantiños Iria Carreira Pazos e Iago Tabaŕes Pérez Piñeiro, 

deputadas e deputado do Grupo Parlamentar do Bloque Nacionalista Galego (BNG),  

ao abeiro do disposto no Regulamento da Cámara, presentan a seguinte Pregunta para 

resposta oral en Pleno, relativa á previsión de dotación orzamentaria por parte do 

goberno galego para a demolición do Hospital Materno Infantil de Ourense, a 

construción dun novo edificio e á remisión de información clara e transparente verbo da 

execución orzamentaria real do Plan Director. 

 

EXPOSICIÓN DE MOTIVOS 

A execución dos distintos plans e proxectos sanitarios do goberno da Xunta na 

área sanitaria de Ourense vén sendo obxecto de controversia polos distintos 

incumprimentos, demoras e falta de adaptación á realidade. 

Exemplo disto é o denominado Plan Director de Ourense, que foi sucesivamente 

abandonado, paralizado e/ou modificado por diferentes gobernos do Partido Popular sen 

dar unha resposta integral ás necesidades dun conxunto de instalacións sanitarias con 

fondos problemas estruturais. Así, este Plan, iniciado no ano 2001 e reprogramado vinte 

anos despois logo da crise financeira, no ano 2021, non está avaliado nin consta 

publicamente información detallada respecto da súa execución práctica ou orzamentaria. 

Máis aínda, dentro do que ten que ver co Plan Director merece especial mención 

a situación respecto do deterioro do edificio do Hospital Materno-Infantil do Complexo 

Hospitalario Universitario de Ourense, do que hoxe coñecemos ata tres derrubes das 

instalacións. Cómpre recordar que malia o seu deterioro, advertido por profesionais e 
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por usuarios e usuarias, a Xunta de Galiza negou reiteradamente a necesidade dun novo 

edificio e apostou en todas e cada unha das revisións que fixo do Plan Director. Porén, 

no verán de 2024 a conselleira responsable de infraestruturas anunciou que o edificio 

sería demolido. 

Porén, nos orzamentos de 2025, tal e como sinalou este Grupo Parlamentario, 

non aparecía concretada ningunha partida específica para esta cuestión nin tampouco se 

recollía na memoria respecto da actuación do SERGAS ou da Consellaría de Sanidade, 

ao contrario doutros investimentos. 

No pasado Consello da Xunta do 12 de maio a Xunta de Galiza informaba, un 

mes e medio despois do derrube coñecido máis recente do Materno, do e o visto e prace 

a un investimento autonómico “urxente” de 2,79 millóns de euros para obras de reforzo 

dos falsos teitos do edificio para as actuacións para habilitar os espazos necesarios para 

o traslado da área de hospitalización. Así mesmo, informábase da previsión de culminar 

o traslado de toda a área de hospitalización do Materno Infantil a comezos do verán e 

falábase dunha completa renovación do Complexo Hospitalario de Ourense, cun 

investimento de máis de 52 millóns de euros que prevé a construción dun novo edificio 

de hospitalización mais segue sen concretar a demolición do edificio actual e se cando a 

Xunta fala dun “novo” edificio Materno continúa defendendo a demolición e 

construción dun novo edificio ou volve limitarse a unha renovación do edificio actual. 

É polo tanto aclarar as intencións da Xunta de Galiza, o grao de execución e 

desviacións do Plan Director e as previsións económico orzamentarias e temporais para 

unha solución integral para o Materno Infantil, que debe pasar pola demolición e 

construción dun novo edificio.  
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Con base a estas cuestións formúlase a seguinte pregunta para resposta oral en 

Pleno: 

Cal é a previsión de contía e data da Xunta para aprobar unha partida 

orzamentaria extraordinaria para executar a demolición do Hospital Materno Infantil de 

Ourense? 

 

Santiago de Compostela, 14 de maio de 2025 

 

Asdo.: Noa Presas Bergantiños 

Iria Carreira Pazos 

Iago Tabaŕes Pérez Piñeiro 

Deputadas e deputado do G.P. do BNG 

 

 

 

Asinado dixitalmente por: 

 

Noa Presas Bergantiños na data 14/05/2025 12:40:40 

 

Iria Carreira Pazos na data 14/05/2025 12:42:01 

 

Iago Tabarés Pérez-Piñeiro na data 14/05/2025 12:42:02 
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Á MESA DO PARLAMENTO 

 

María Elena Espinosa Mangana e Carlos López Font, deputada e deputado 

pertencentes ao Grupo Parlamentario dos Socialistas de Galicia, ao abeiro 

do disposto no artigo 152 do Regulamento da Cámara, presentan ante a Mesa 

a seguinte pregunta para a súa resposta oral en Pleno. 

 

EXPOSICIÓN DE MOTIVOS 

 

O desenvolvemento e mantemento de infraestruturas de calidade son 

fundamentais para o progreso e benestar da sociedade galega. En Galicia, a 

mellora das nosas estradas, ferrocarrís, portos, aeroportos, redes de 

telecomunicacións e sistemas enerxéticos non só é crucial para fortalecer a 

nosa economía, senón tamén para garantir a cohesión social, a igualdade de 

oportunidades e o desenvolvemento sostible de todo o territorio, especialmente 

naquelas zonas rurais e máis afastadas dos grandes núcleos urbanos. 

 

A estrada PO-264 (Pontevedra) é un tramo do antigo camiño real que ía de Tui 

a Santiago e que nalgún tramo coincide coa ruta portuguesa do Camiño de 

Santiago, ten unha lonxitude de 400 metros no termo municipal de Vilaboa, no 

que se concentran 10 vivendas unifamiliares e 4 negocios.  

 

Este vial precisa dunha reforma para mellorar a súa seguridade xa que supón 

un perigo para as persoas residentes neste entorno que se ven na necesidade 

de camiñar pola estrada.  

 

As principais carencias deste vial céntranse na inexistencia de itinerarios 

peonís e a sección insuficiente da calzada, que provoca atrancos debido ao 

tráfico pesado que soporta o vial e as deficiencias no estado do firme. 
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Por todo o exposto, a deputada e o deputado que asinan formulan a seguinte 

pregunta para o seu debate en Pleno:  

 

Vai a Xunta de Galicia a reformar e mellorar a seguridade viaria da PO-264? 

 

 

 

Santiago de Compostela, a 14 de maio de 2025 

 

 

Asinado dixitalmente por: 

 

Elena Espinosa Mangana na data 14/05/2025 13:01:04 

 

Carlos López Font na data 14/05/2025 13:01:14 
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Á MESA DO PARLAMENTO 

 

Lara Méndez López, María Elena Espinosa Mangana e Silvia Longueira 

Castro, deputadas pertencentes ao Grupo Parlamentario Socialista de 

Galicia, ao abeiro do disposto no artigo 152 do Regulamento da Cámara, 

presentan ante esa Mesa a seguinte pregunta para a súa resposta oral en 

Pleno. 

 

A sanidade segue a protagonizar noticias diarias, e non precisamente positivas; 

no rural, a situación é aínda máis preocupante. No Concello de Vicedo, os días 

23 e 25 de abril, así como o día 2 de maio, o centro de saúde quedou sen 

médico. E coma sempre a forma de comunicar esta grave carencia foi 

mediante un papel colgado na porta do centro, no que se informaba da 

ausencia do facultativo e se indicaba que as urxencias serían atendidas no 

centro de saúde de Viveiro. Este aviso, ademais, carece de sinatura ou 

identificación de autoridade responsable. 

 

Cómpre salientar que esta situación non é nova nin puntual, senón que se está 

a converter, desgraciadamente, nunha tónica habitual. Durante o último ano, as 

ausencias médicas repetíronse cada vez con máis frecuencia.  

 

Esta condición afecta os case 1.600 habitantes do concello mariñán do Vicedo, 

especialmente, as persoas de maior idade que en moitos casos non teñen 

forma de desprazarse ao Concello de Viveiro, tal e como se lles indica no 

citado papel. 

 

Ante esta realidade, os veciños e veciñas de Vicedo xunto con colectivos 

culturais, deportivas e veciñais,  están a mobilizarse para esixir a  cobertura 

permanente do servizo sanitario. Denuncian unha situación sanitaria insostible, 

marcada por axendas pechadas durante semanas, xornadas sen facultativo, 
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días nos que so se atenden urxencias, citas anuladas ou redución de horario a 

tan so catro horas en moitos casos. 

 

Por todo isto, as deputadas que asinan formulan a seguinte pregunta para o 

seu debate en Pleno: 

 

Prevé a Xunta de Galicia dar cobertura inmediata ás prazas médicas vacantes 

no Concello do Vicedo, para garantir unha atención continua e estable? 

 

 

 

 

 

 

Santiago de Compostela, a 14 de maio do 2025 

 

 

Asinado dixitalmente por: 

 

Lara Méndez López na data 14/05/2025 13:08:39 

 

Elena Espinosa Mangana na data 14/05/2025 13:08:49 

 

Silvia Longueira Castro na data 14/05/2025 13:09:01 
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Á Mesa do Parlamento 

Luís Bará Torres e Alexandra Fernández Gómez,  deputado e deputada do 

Grupo Parlamentar do Bloque Nacionalista Galego (BNG), ao abeiro do disposto no 

Regulamento da Cámara, presentan a seguinte Pregunta para resposta oral en Pleno, 

sobre a regularización de edificacións no litoral e incidencia do cambio climático e da 

subida do nivel do mar nas zonas costeiras. 

 

EXPOSICIÓN DE MOTIVOS 

No ano 2022 a Xunta impulsou o anteproxecto de lei do litoral coa intención de 

“regularizar” edificacións na faixa costeira”. Segundo informacións divulgadas polo 

propio goberno galego habería unhas 4.000 edificacións en risco, entre as que se 

encontrarían 232 empresas, 59 lonxas, 24 gasolineiras, 24 depuradoras, 11 mercados 

municipais, 10 centros de saúde, 7 campings e 6 cemiterios, ademais de vivendas e 

construcións anexas. 

Unha vez aprobada a lei galega de xestión integrada do litoral e acordada a 

transferencia das competencias sobre os medios de xestión do dominio público 

marítimo terrestre, cómpre coñecer cales son as previsións do goberno galego para a 

“regularización” destas construcións. 

Por outra parte, no ano 2021 a Xunta asinou un convenio coas tres universidades 

galegas para elaborar un informe sobre a incidencia do cambio climático na costa 

galega. Un dos obxectivos deste estudo era dispoñer de información “valiosa para 

adiantar as posibles infraestruturas e edificacións que poderían verse afectadas, así 

como os impactos nos espazos naturais situados nestas zonas”. 
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Por todo o exposto formúlase a seguinte pregunta para resposta oral en Pleno: 

Ten previsto a Xunta facer público un informe sobre as 4.000 edificacións que 

estarían en risco e que serían regularizadas ao abeiro da lei do litoral, especificando a 

tipoloxía de edificacións e as medidas que se levarán a cabo para a súa regularización? 

 

Santiago de Compostela, 14 de maio de 2025 

 

Asdo.: Luís Bará Torres 

Alexandra Fernández Gómez 

Deputado e deputada do G.P. do BNG 

 

 

 

 

 

Asinado dixitalmente por: 

 

Luis Bará Torres na data 14/05/2025 16:29:31 

 

Alexandra Fernández Gómez na data 14/05/2025 16:29:41 
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Á Mesa do Parlamento 

Sonia Vidal Lamas e Secundino Fernández Fernández, deputada e deputado 

do Grupo Parlamentar do Bloque Nacionalista Galego (BNG), ao abeiro do disposto 

no Regulamento da Cámara, presentan a seguinte Pregunta para resposta oral en 

Pleno, relativa á grave crise do sector agrario na Limia. 

 

EXPOSICIÓN DE MOTIVOS 

A comarca da Limia, coñecida como o “celeiro de Galiza”, leva anos sendo 

vítima dun abandono institucional e dunha conxunción de factores que poñen en risco a 

continuidade da súa actividade agraria, especialmente na produción de pataca e cereal. A 

realidade no campo fala por si soa, e non admite máis escusas, nin xogos de 

competencias entre administracións. 

O ano pasado xa foi especialmente duro. A climatoloxía extrema, marcada por 

episodios de chuvias persistentes e inundacións en momentos clave do ciclo agrícola, 

provocou perdas millonarias. Moitas explotacións non puideron rematar a colleita de 

patacas, e outras nin sequera chegaron a sementar. A humidade nas fincas e nos 

almacéns favoreceu a aparición de enfermidades nas patacas, como fungos e podres, e a 

falta de apoio técnico e económico foi total. Nesta situación moitas leiras quedaron sen 

recoller, traducíndose en perdas superiores aos 24 millóns de euros. 

Agora, en maio de 2025, a situación é dramática. A sementeira de primavera tiña 

que estar xa feita, pero o campo está anegado, completamente impracticable. As poucas 

persoas que lograron sementar, ven as súas leiras cubertas de auga; o resto, simplemente 

non puido entrar nas fincas. As condicións climatolóxicas seguen sendo imprevisibles e 

C
SV

: R
EX

PG
-F

oz
XC

9S
D

o-
5

Ve
rif

ic
ac

ió
n:

ht
tp

s:
//s

ed
e.

pa
rla

m
en

to
de

ga
lic

ia
.g

al
/tr

am
ite

s/
cs

v/

84578

C
SV

: B
O

PG
D

SP
G

-tc
ijm

Y0
M

y-
7

Ve
rif

ic
ac

ió
n:

ht
tp

s:
//s

ed
e.

pa
rla

m
en

to
de

ga
lic

ia
.g

al
/tr

am
ite

s/
cs

v/

https://sede.parlamentodegalicia.gal/tramites/csv/BOPGDSPG-tcijmY0My-7


       

 

 

 

 

 

 

 

 

 
  

OFICINA PARLAMENTAR 

Parlamento de Galiza 

Rúa do Hórreo, 63. Tel. 0034 981 551 545 

gp-bng@parlamentodegalicia.gal 

15702 Santiago de Compostela 

Galiza 

 

2 

 

extremas, agravadas polo cambio climático. Pero non hai medidas de apoio reais nin 

adaptacións efectivas por parte das administracións.  

A isto hai que sumarlle outra “espada de Damocles” sobre a cabeza do sector: a 

declaración da Limia como zona vulnerable a nitratos. Esta decisión, sen planificación e 

sen consenso, supón restricións ás prácticas agrícolas que, sen alternativas reais, 

condenan a moitas explotacións á inviabilidade. 

Ademais, por se todo isto fose pouco, as canles de drenaxe e regadío están sen 

limpar, converténdose nun factor máis de anegamento das fincas. Pero aquí, coma 

sempre, ninguén asume responsabilidades: a Xunta bota balóns fóra cara ao Ministerio, 

e viceversa. Mentres tanto, os agricultores e agricultoras ven como as súas terras se 

afunden na lama... literalmente. 

No seu momento, elaborouse un Plan Estratéxico para a Limia, contando coa 

participación de todos os sectores implicados. Un exercicio de diálogo, diagnóstico e 

proposta. O único que foron quen de poñer en marcha foi un novo sistema de regadío. 

Pero, para que serve un regadío se non se pode sementar, se as fincas están anegadas, se 

non se limpan canles, se as políticas agrarias afogan en vez de axudar. 

Mais, a pregunta que se fan os agricultores e agricultoras é onde está un Plan 

que debeu quedar gardado nun caixón, esquecido, como tantos outros documentos que 

só serven para fotos e titulares. 

A Limia necesita actuacións, non escusas, diante dunha situación límite na que o 

campo está esgotado, económica e emocionalmente. Non se pode seguir botando balóns 

fóra, nin vivir de titulares baleiros. 

 

Por todo o exposto formúlase a seguinte pregunta para resposta oral en Pleno: 
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Como pretende a Xunta garantir a viabilidade presente e futura do sector agrario 

da Limia fronte a unha climatoloxía cada vez máis extrema, a declaración como zona 

vulnerable a nitratos, a falta de limpeza das canles e a parálise dun Plan Estratéxico que 

continúa gardado nun caixón mentres as explotacións agrarias afunden? 

 

Santiago de Compostela, 14 de maio de 2025 

 

Asdo.: Sonia Vidal Lamas 

Secundino Fernández Fernández  

Deputada e deputado G.P. do BNG 

 

 

 

 

Asinado dixitalmente por: 

 

Sonia Vidal Lamas na data 14/05/2025 17:10:39 

 

Secundino Fernández Fernández na data 14/05/2025 17:10:52 
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Á MESA DO PARLAMENTO 

 

Lara Méndez López e Carlos López Font, deputada e deputado pertencentes 

ao Grupo Parlamentario dos Socialistas de Galicia, ao abeiro do disposto no 

artigo 152 do Regulamento da Cámara, presentan ante esta mesa a seguinte 

pregunta para a súa resposta oral en Pleno. 

 

EXPOSICIÓN DE MOTIVOS 

As infraestruturas desempeñan un papel clave no desenvolvemento de Galicia, 

xa que facilitan a conectividade, estimulan a actividade económica e aseguran 

o acceso equitativo aos servizos públicos. A súa mellora e expansión axudan a 

reducir as diferenzas entre territorios, fortalecen o sector produtivo e elevan a 

calidade de vida da poboación. Así pois, investir en infraestruturas é 

fundamental para o desenvolvemento sostible e equilibrado de Galicia, 

asegurando a súa competitividade e benestar futuro. 

A Plataforma Intermodal do Porto Seco de Monforte de Lemos é unha 

infraestrutura estratéxica para o desenvolvemento económico e loxístico de 

Galicia, especialmente para o interior sur da comunidade. A súa concepción 

como nodo intermodal ferroviario-viario no marco do Corredor Atlántico 

europeo pretende converter a Monforte nun centro de distribución clave, 

reducindo a dependencia dos portos marítimos e potenciando a vertebración 

territorial. 

Non obstante, malia o tempo transcorrido dende a súa planificación e a 

inversión inicial da Xunta de Galicia, a realidade actual do proxecto dista moito 

de cumprir cos obxectivos marcados. A plataforma carece a día de hoxe dunha 

conexión viaria directa coa rede principal, concretamente coa N-120, e non 

conta cun operador loxístico que xestione e active o seu potencial. Así mesmo, 

a liña ferroviaria Monforte-Palencia, clave para a funcionalidade intermodal da 

infraestrutura, precisa dunha modernización que permita o tránsito eficiente de 

trens de longo percorrido e 750 metros de lonxitude. 
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Aínda que recentemente fixéronse anuncios por parte da Xunta de Galicia, 

estes movementos resultan claramente insuficientes dende o punto de vista 

estrutural. A carencia dunha planificación sólida a medio prazo, a inexistencia 

dun calendario definido para completar as conexións viarias e ferroviarias, e a 

falta dunha estratexia activa para atraer operadores loxísticos, poñen en perigo 

tanto a posta en marcha como a rendibilidade a longo prazo desta 

infraestrutura. 

En resumo, a execución da Plataforma Intermodal do Porto Seco de Monforte 

de Lemos avanza a un ritmo lento, con investimentos iniciais realizados, pero 

con importantes infraestruturas pendentes de completar. 

 

Por todo o exposto, a deputada e o deputado que asinan formulan a seguinte 

pregunta para o seu debate en Pleno:  

 

Ten previsto a Xunta de Galicia adoptar medidas para poder completar as 

conexións viarias pendentes da Plataforma Intermodal do Porto Seco de 

Monforte de Lemos, especialmente coa N-120, co obxectivo de garantir a súa 

posta en funcionamento efectiva? 

 

 

 

Santiago de Compostela, a 13 de maio do 2025 

 

 

Asinado dixitalmente por: 

 

Lara Méndez López na data 13/05/2025 09:42:02 

 

Carlos López Font na data 13/05/2025 09:42:12 

 

C
SV

: R
EX

PG
-q

N
sx

pS
YZ

R
-8

Ve
rif

ic
ac

ió
n:

ht
tp

s:
//s

ed
e.

pa
rla

m
en

to
de

ga
lic

ia
.g

al
/tr

am
ite

s/
cs

v/

84582

C
SV

: B
O

PG
D

SP
G

-tc
ijm

Y0
M

y-
7

Ve
rif

ic
ac

ió
n:

ht
tp

s:
//s

ed
e.

pa
rla

m
en

to
de

ga
lic

ia
.g

al
/tr

am
ite

s/
cs

v/

https://sede.parlamentodegalicia.gal/tramites/csv/BOPGDSPG-tcijmY0My-7


       

 

 

 

 

 

 

 

 

 
  

OFICINA PARLAMENTAR 

Parlamento de Galiza 

Rúa do Hórreo, 63. Tel. 0034 981 551 545 

gp-bng@parlamentodegalicia.gal 

15702 Santiago de Compostela 

Galiza 

 

1 

 

Á Mesa do Parlamento 

Rosana Pérez Fernández, Carmela González Iglesias, Daniel Castro García, 

Daniel Pérez López e Paulo Ríos Santomé, deputados e deputadas do Grupo 

Parlamentar do Bloque Nacionalista Galego (BNG), ao abeiro do disposto no 

Regulamento da Cámara, presentan a seguinte Pregunta para resposta oral en Pleno, 

relativa á perda continuada de produción do sector mexilloeiro galego e ás medidas a 

adoptar pola Xunta de Galiza  para recuperala. 

 

EXPOSICIÓN DE MOTIVOS 

Hai menos dunha semana que se vén de dar a coñecer, mediante o Anuario de 

Acuicultura de Galiza 2024, a produción de mexillón nas rías galegas nese ano. 

Os datos, un total de 178.000,8 toneladas, apenas difiren dos correspondentes ao 

2023 (178.000) que fora un 19% inferior á do 2022 e a peor en décadas. Uns datos que 

xa nese ano foran preocupantes por se reduciren nun 12,5% a respecto de 2021, e 

baixando de 250.863 a 219.698 Tn. naquel momento. 

Chama ademais moito a atención que é precisamente a ría de Arousa, onde se 

concentran máis do 70% das bateas de Galiza, a que segue descendendo dun xeito 

relevante no 2024, máis de 10.000 Tn. respecto do ano 2023, pasando de 121.105 a 111. 

É obvio que a produción de mexillón segue sen recuperarse en xeral, e na ría de 

Arousa moi en particular e que, máis alá dos coñecidos argumentos do aumento da 

temperatura da auga e das sucesivas choivas e o incremento da auga doce, o sector 

continúa sen ter respostas ás dificultades do mexillón nos últimos anos: Problemas para 

engordar e medrar, debilidade por mor de desoves continuos, desprendementos masivos 

e importante mortalidade . 
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E malia á posíbel influencia dos factores meteorolóxicos e climáticos, que a día 

de hoxe non nos consta que foran certificados por ningún estudo dos centros de 

investigación da Consellaría de Mar, o sector descoñece a incidencia doutras posíbeis 

causas que tampouco se investigaron ou, cando menos, non se deron a coñecer, así 

como as accións a emprender para deter unha mingua continuada, que xa ten provocado 

ademais a perda significativa de mercado do mexillón galego que ocupa, cada vez con 

máis intensidade, o mexillón foráneo. 

A falta de información é pois evidente, mais a de actuación tamén. Da anunciada 

normativa de extracción da mexilla dende hai máis de 5 anos, da falta de avaliación das 

medidas que supostamente se tomaron en febreiro de 2023 e que, segundo a propia 

Consellaría, tiñan un orzamento de dous millóns de euros ou da valoración das súas 

actuacións unilaterais de imposición e limitación de zonas de extracción, tampouco hai 

ningunha noticia. 

Este desleixo non se corresponde coa envergadura económica, laboral e social 

do sector mexilloeiro en Galiza, aínda un dos máis potentes do mundo, e tampouco coa 

das moitas industrias que dependen en grande medida da súa produción e nin sequera 

coa pletórica propaganda que difunden a cotío os representantes do Goberno galego. 

As alertas da perda de produción do mexillón sucédense dende hai anos, a 

última o estudo que recentemente vén de publicar o CSIC no que se volve poñer de 

manifesto a preocupación existente pola situación das rías galegas, nomeadamente a de 

Arousa, e que conclúe que o mexillón está diante dunha situación ameazante e que é 

necesario actuar. 

 

 

 

C
SV

: R
EX

PG
-Z

eb
VA

6H
zg

-3
Ve

rif
ic

ac
ió

n:
ht

tp
s:

//s
ed

e.
pa

rla
m

en
to

de
ga

lic
ia

.g
al

/tr
am

ite
s/

cs
v/

84584

C
SV

: B
O

PG
D

SP
G

-tc
ijm

Y0
M

y-
7

Ve
rif

ic
ac

ió
n:

ht
tp

s:
//s

ed
e.

pa
rla

m
en

to
de

ga
lic

ia
.g

al
/tr

am
ite

s/
cs

v/

https://sede.parlamentodegalicia.gal/tramites/csv/BOPGDSPG-tcijmY0My-7


       

 

 

 

 

 

 

 

 

 
  

OFICINA PARLAMENTAR 

Parlamento de Galiza 

Rúa do Hórreo, 63. Tel. 0034 981 551 545 

gp-bng@parlamentodegalicia.gal 

15702 Santiago de Compostela 

Galiza 

 

3 

 

Por todo o exposto formúlase a seguinte pregunta para resposta oral en Pleno: 

Que actuacións vai levar a cabo o Goberno galego para frear a perda de 

produción do sector mexilloeiro galego e iniciar a súa recuperación e potenciamento? 

 

Santiago de Compostela, 15 de maio de 2025 

 

Asdo.: Rosana Pérez Fernández 

Paulo Ríos Santomé  

Carmela González Iglesias 

Daniel Castro García 

Daniel Pérez López 

Deputados e deputadas do G.P. do BNG 

 

 

 

Asinado dixitalmente por: 

 

Rosana Pérez Fernández na data 15/05/2025 09:55:32 

 

Paulo Ríos Santomé na data 15/05/2025 09:57:24 

 

Carmela González Iglesias na data 15/05/2025 09:58:05 

 

Daniel Castro García na data 15/05/2025 09:58:56 

 

Daniel Pérez López na data 15/05/2025 09:59:29 
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Á MESA DO PARLAMENTO 

 

María Elena Espinosa Mangana e Silvia Longueira Castro, deputadas 

pertencentes ao Grupo Parlamentario Socialista de Galicia, ao abeiro do 

disposto no artigo 152 do Regulamento da Cámara, presentan ante esa Mesa a 

seguinte pregunta para a súa resposta oral en Pleno. 

 

O pasado 5 de maio, deuse a coñecer o informe do Consello de Contas de 

Galicia referente a: “informe auditoría operativa de actuacións, plans, proxectos 

e programas no ámbito da saúde mental”. E como conclusión global e en 

palabras do citado informe di “…..a partir da pandemia da Covid-19 o problema 

de saúde mental empeoro una nosa Comunidade Autónoma e persisten as 

debilidades identificadas na elaboración (do plan referido)”. 

 

Entra en moitos datos e conclusións como que o Sergas executou entre os 

anos 2021 e 2023 algo máis de 24.5 millóns de euros ao amparo do plan de 

seguridade mental, cando o previsto inicialmente, na memoria económica, eran 

29,1 millóns. É dicir que a pesar de ter crédito dotado, non se executou o gasto.   

E tamén sinala que "se logrou a implantación de varios proxectos estratéxicos, 

pero non se dotaron dos recursos económicos considerados como necesarios"  

 

Esta falta de recursos supuxo "atrasos significativos na contratación do persoal 

e que non se executasen proxectos cualificados como prioritarios.” 

 

Tamén recolle datos sobre o persoal de saúde mental que se prevía contratar 

entre 2020 e 2023. En total esperábase incorporar a 241 profesionais neste 

campo e só se contrataron 224. Empezouse con atraso a contratación, e aínda 

que se foi aumentando en anos sucesivos, como se sinala nunca se chegou a 

ter o 100 % das persoas que estaban previstas no plan.  
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E fronte a esta situación o propio informe confirma o que outras fontes 

véñennos dicindo que o forte impacto que tivo a pandemia da covid na saúde 

mental da poboación. E cuxo primeiro reflexo é o incremento das consultas 

atendidas en Psiquiatría que aumentaron tanto no ano 2021 como no 2022 con 

respecto ao 2019. Sendo ademais o impacto diferente segundo a área sanitaria 

da que esteamos a falar.  

 

E tamén o Consello de Contas subliña que o obxectivo que incluía o plan de 

saúde mental para reducir as listas de espera só se cumpre en tres das sete 

áreas sanitarias e que hai falta de equidade no acceso a estes servizos. 

 

Pero o Consello de Contas, recolle un estado de situación da atención e a 

saúde mental en Galicia moi preocupante, que ademais vén sendo denunciada 

desde hai tempo, por varias organizacións médicas e sociais. 

 

Por todo elo, as deputadas que asinan formulan a seguinte pregunta para o seu 

debate en Pleno: 

 

Está disposta a Xunta de Galicia a elaborar un plan de saúde mental urxente 

baseado nas necesidades identificadas, nas experiencias anteriores e 

consensuado co persoal sanitario especializado? 

 

Santiago de Compostela, a 14 de maio do 2025 

 

 

Asinado dixitalmente por: 

 

Elena Espinosa Mangana na data 15/05/2025 09:49:49 

 

Silvia Longueira Castro na data 15/05/2025 09:49:56 
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Á Mesa do Parlamento 

Ramón Fernández Alfonzo, Xosé Manuel Golpe Acuña e Iria Carreira 

Pazos, deputados e deputada do Grupo Parlamentar do Bloque Nacionalista Galego 

(BNG), ao abeiro do disposto no Regulamento da Cámara, presentan a seguinte 

Pregunta para resposta oral en Pleno, sobre o necesario impulso do Fondo de 

compensación das vítimas do amianto para a súa xusta reparación económica. 

 

EXPOSICIÓN DE MOTIVOS 

A Lei 21/2022 de creación dun Fondo de compensación para as vítimas do 

amianto  prevé na súa disposición adicional única a aprobación dun regulamento de 

desenvolvemento no prazo de 3 meses desde a publicación oficial da lei, que tivo lugar 

o 19 de outubro do 2022. 

Vai, polo tanto, máis dun ano da publicación da Lei e o regulamento aínda non 

existe. Para o BNG resulta inxustificábel unha demora semellante que ademais ven 

engadirse a un proceso artificiosamente prolongado, atrasando cada un dos sucesivos 

trámites lexislativos ou provocando discusións aberrantes sobre aspectos que deberan 

estar fora de toda dúbida. 

Temos que lembrar que o proxecto de lei foi tomado en consideración por 

segunda vez no Congreso dos deputados o 13 de abril do ano 2021, e que o período para 

a presentación de emendas en comisión foi prorrogado nada menos que 20 veces pola 

mesa do congreso da anterior lexislatura, antes da aprobación final da Lei para a 

creación do Fondo 21/2022. 
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Na actualidade, tanto o BNG como as asociacións de vítimas do amianto, 

tivemos coñecemento dun borrador ou proposta de Regulamento elaborado polo 

anterior goberno que non satisfai a ninguén. 

De feito, de aprobarse esta versión do Regulamento que coñecemos poderiamos 

dicir sen medo a nos enganar que o Fondo de compensación quedaría moi lonxe de 

cumprir os obxectivos e as expectativas de todas as entidades, sindicatos e partidos 

políticos que temos defendido ou feito nosa a demanda da creación deste Fondo de 

compensación para as vítimas do amianto, unha demanda que nace con un espírito e uns 

obxectivos moi determinados, e con unhas referencias internacionais tamén moi claras 

entre os países da nosa contorna. 

Desde o BNG temos realizado un traballo a partir da proposta de Regulamento 

elaborada polo goberno estatal, consultando con diferentes persoas expertas na materia, 

así como coa asociación AGAVIDA e o sindicato CIG. E o resultado deste traballo é 

unha serie de propostas para modificar o borrador de Regulamento que consideramos 

gañarían peso político de contar co respaldo, tamén, das forzas políticas galegas con 

representación neste Parlamento. 

 

Por todo o exposto formúlase a seguinte pregunta para resposta oral en Pleno: 

Que actuacións ten pensado realizar a Xunta de Galiza para que o  Regulamento 

de desenvolvemento da Lei 21/2022 de creación dun Fondo de compensación para as 

vítimas do amianto dea cumprimento real e efectivo ás demandas e lexítimas 

expectativas das persoas vítimas? 

 

Santiago de Compostela, 15 de maio de 2025 
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Asdo.: Ramón Fernández Alfonzo 

Xosé Manuel Golpe Acuña 

Iria Carreira Pazos 

Deputados e deputada do G.P. do BNG 

 

 

 

Asinado dixitalmente por: 

 

Ramón Fernández Alfonzo na data 15/05/2025 10:22:55 

 

José Manuel Golpe Acuña na data 15/05/2025 10:23:05 

 

Iria Carreira Pazos na data 15/05/2025 10:24:24 
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Á Mesa do Parlamento 

Ramón Fernández Alfonzo, Oscar Insua Lema e Noa Presas Bergantiños, 

deputados e deputada do Grupo Parlamentar do Bloque Nacionalista Galego (BNG),  

ao abeiro do disposto no Regulamento da Cámara, presentan a seguinte Pregunta para 

resposta oral en Pleno, sobre a fusión anunciada entre as entidades BBVA e 

SABADELL. 

 

EXPOSICIÓN DE MOTIVOS 

Vimos de coñecer o interese do BBVA por realizar unha operación de fusión co 

Banco Sabadell. Tamén coñecemos nesta altura algunha reacción desde o ámbito 

político, nomeadamente o presidente da Comunidade Autónoma de Valencia que, 

conxuntamente coa patronal territorial, manifestou a súa preocupación así como o feito 

de estar a estudar con detalle a operación e máis a resposta que van dar. 

Certamente o caso galego non é comparable en termos de cota de mercado ao 

valenciano mais no caso de confirmarse a fusión o resultado sería a creación da segunda 

entidade bancaria da Galiza con 176 oficinas e 1.143 persoas empregadas, so por detrás 

de ABANCA, o que aumentaría dun xeito evidente a xa elevadísima concentración de 

servizos bancarios e financeiros no noso país, reducindo aínda máis a competencia, 

dificultando o acceso ao crédito de empresas e particulares, aumentando as comisións, 

así como empeorando as condicións da retribución do aforro. 

Por outra banda o nivel e calidade dos servizos bancarios e financeiros tamén se 

vería reducida pois é sabido que o primeiro efecto destas operacións é o de peche de 

oficinas e o despedimento de persoal coa escusa de eliminar duplicidades, o que como 
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adiantan desde fontes sindicais chega a superar en ocasións o volume de emprego da 

entidade de menor tamaño, sobrecargando de traballo ao persoal que a nova entidade 

conserve en detrimento tamén dos servizos que prestan ás persoas usuarias.   

 

Por estes motivos formúlase a seguinte pregunta para resposta oral en Pleno: 

Como valora a Xunta de Galiza que pode repercutir a fusión en termos de 

acceso ao crédito, cobro de comisións, retribución do aforro e emprego? 

 

Santiago de Compostela, 15 de maio de 2025 

 

Asdo.: Ramón Fernández Alfonzo 

Noa Presas Bergantiños 

Oscar Insua Lema 

Deputada e deputados do G.P. do BNG 

 

 

 

Asinado dixitalmente por: 

 

Ramón Fernández Alfonzo na data 15/05/2025 10:37:09 

 

Noa Presas Bergantiños na data 15/05/2025 10:37:19 
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Óscar Insua Lema na data 15/05/2025 10:37:36 
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Á MESA DO PARLAMENTO 

 

Carmen Rodríguez Dacosta e Lara Méndez López, deputadas pertencentes 

ao Grupo Parlamentario Socialista de Galicia, ao abeiro do disposto no 

artigo 152 do Regulamento da Cámara, presentan ante esa Mesa a seguinte 

pregunta para a súa resposta oral en Pleno. 

 

O 23 de febreiro de 2021, o entón conselleiro do Medio Rural anunciou a 

suspensión temporal das novas plantacións de eucalipto en Galicia. A 

moratoria foi formulada como unha medida transitoria, sen data concreta de 

entrada en vigor, e vinculouse á aprobación da Lei de recuperación da terra 

agraria, daquela en tramitación parlamentaria. 

 

A citada Lei 11/2021, do 14 de maio, establece na súa disposición transitoria 

novena un-ha moratoria sobre as novas plantacións de eucalipto, vixente ata o 

31 de decembro de 2025. Esta medida, susceptible de ser prorrogada en 

función dos datos do Inventario Forestal Continuo de Galicia, foi adoptada ante 

a expansión incontrolada do eucalipto, que podería acadar ata 600.000 ha na 

comunidade, sen que ata o de agora se adoptaran políticas públicas suficientes 

para frear o seu crecemento. 

 

Durante este período de moratoria, é responsabilidade da Xunta avaliar os 

seus efectos reais e decidir se a prórroga resulta xustificada, especialmente 

tendo en conta o contexto actual de regresión das masas de piñeiro, afectadas 

por pragas (como o nematodo do piñeiro) e enfermidades como a banda 

marrón do Pinus radiata. A situación é especialmente grave: os datos do IV 

Inventario Forestal Nacional e do 1º Inventario Forestal Continuo de Galicia 

reflicten unha perda de 127.000 ha de coníferas entre 2015 e 2022. 

 

Esta regresión pon en risco a continuidade da industria galega da 

transformación da madeira de piñeiro e a súa cadea de valor, con implicacións 
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económicas para toda a Eurorexión Galicia–Norte de Portugal. Por outra 

banda, o ditame aprobado polo Parlamento de Galicia tras a vaga de lumes de 

2017 xa incidía na necesidade de limitar as plantacións de eucalipto en función 

dos Plans de Ordenación dos Recursos Forestais (PORF) e de eliminar as 

axudas públicas á forestación con esta especie. 

 

Cómpre avanzar cara a un modelo forestal máis equilibrado, que promova a 

biodiversidade, garanta o aproveitamento sostible do monte e incentive a 

recuperación das masas de coníferas. 

  

Por todo o exposto, as deputadas que asinan formulan a seguinte pregunta 

para o seu debate en Pleno: 

 

Ten previsto o Goberno galego prorrogar a moratoria das plantacións de 

eucalipto máis aló de decembro de 2025? 

 

 

 

  

Santiago de Compostela, a 15 de maio do 2025 

 

 

Asinado dixitalmente por: 

 

Carmen Rodríguez Dacosta na data 15/05/2025 11:27:50 

 

Lara Méndez López na data 15/05/2025 11:27:58 
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Á MESA DO PARLAMENTO 

 

María Elena Espinosa Mangana, Silvia Longueira Castro e Julio Ernesto 

Abalde Alonso, deputadas e deputado pertencentes ao Grupo Parlamentario 

Socialista de Galicia, ao abeiro do disposto no artigo 152 do Regulamento da 

Cámara, presentan ante esa Mesa a seguinte pregunta para a súa resposta 

oral en Pleno. 

 

O pasado 5 de maio, deuse a coñecer o informe do Consello de Contas de 

Galicia referente a: “informe auditoría operativa de actuacións, plans, proxectos 

e programas no ámbito da saúde mental.” 

 

Entra en moitos datos e conclusións como que o Sergas executou entre os 

anos 2021 e 2023 algo máis de 24,5 millóns de euros ao amparo do Plan de 

seguridade mental, cando o previsto inicialmente, na memoria económica, eran 

29,1 millóns. É dicir que a pesar de ter crédito dotado, non se executou o gasto.   

E tamén sinala que "se logrou a implantación de varios proxectos estratéxicos, 

pero non se dotaron dos recursos económicos considerados como necesarios."  

 

Esta falta de recursos supuxo "atrasos significativos na contratación do persoal 

e que non se executasen proxectos cualificados como prioritarios.” 

 

Tamén recolle datos sobre o persoal de saúde mental que se prevía contratar 

entre 2020 e 2023. En total esperábase incorporar a 241 profesionais neste 

campo e só se contrataron 224. Empezouse con atraso a contratación, e aínda 

que se foi aumentando en anos sucesivos, como se sinala nunca se chegou a 

ter o 100 % das persoas que estaban previstas no plan.  

 

E fronte a esta situación o propio informe confirma o que outras fontes 

véñennos dicindo que o forte impacto que tivo a pandemia da covid na saúde 

mental da poboación. E cuxo primeiro reflexo é o incremento das consultas 
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atendidas en Psiquiatría que aumentaron tanto no ano 2021 como no 2022 con 

respecto ao 2019. Sendo ademais o impacto diferente segundo a área sanitaria 

da que esteamos a falar.  

 

E tamén o Consello de Contas subliña que o obxectivo que incluía o plan de 

saúde mental para reducir as listas de espera só se cumpre en tres das sete 

áreas sanitarias e que hai falta de equidade no acceso a estes servizos. 

 

Pero o Consello de Contas propón tamén ao Sergas unha serie de 

recomendacións. 

 

Por todo iso, as deputadas e o deputado que asinan formulan a seguinte 

pregunta para o seu debate en Pleno: 

 

Está disposta a Xunta de Galicia a poñer en marcha todas e cada unha das 

recomendacións do Consello de Contas referente recollidas no informe de 

auditoría do Plan de Saúde Mental de Galicia posCovid-19 2020-2024? 

 

 

Santiago de Compostela, a 15 de maio do 2025 

 

 

Asinado dixitalmente por: 

 

Elena Espinosa Mangana na data 15/05/2025 11:42:05 

 

Silvia Longueira Castro na data 15/05/2025 11:42:14 

 

Julio Abalde Alonso na data 15/05/2025 11:42:22 

 

C
SV

: R
EX

PG
-4

XK
ni

yb
yJ

-8
Ve

rif
ic

ac
ió

n:
ht

tp
s:

//s
ed

e.
pa

rla
m

en
to

de
ga

lic
ia

.g
al

/tr
am

ite
s/

cs
v/

84597

C
SV

: B
O

PG
D

SP
G

-tc
ijm

Y0
M

y-
7

Ve
rif

ic
ac

ió
n:

ht
tp

s:
//s

ed
e.

pa
rla

m
en

to
de

ga
lic

ia
.g

al
/tr

am
ite

s/
cs

v/

https://sede.parlamentodegalicia.gal/tramites/csv/BOPGDSPG-tcijmY0My-7


       

 

 

 

 

 

 

 

 

 
  

OFICINA PARLAMENTAR 

Parlamento de Galiza 

Rúa do Hórreo, 63. Tel. 0034 981 551 545 

gp-bng@parlamentodegalicia.gal 

15702 Santiago de Compostela 

Galiza 

 

1 

 

Á Mesa do Parlamento 

Luis Bará Torres e Montserrat Valcárcel Armesto, deputado e deputada do 

Grupo Parlamentar do Bloque Nacionalista Galego (BNG), ao abeiro do disposto no 

Regulamento da Cámara, presentan a seguinte Pregunta para resposta oral en Pleno,  

sobre a recuperación dos terreos ocupados pola consellaría do Medio Rural na 

Xunqueira do río Alba ou da Gándara (Pontevedra).. 

 

EXPOSICIÓN DE MOTIVOS 

O pasado ano 2022 o grupo parlamentar do BNG promoveu un conxunto de 

iniciativas nas que instaba á Xunta a trasladar as instalacións situadas no ENIL da 

Xunqueira do río Alba ou da Gándara (Pontevedra), en dominio público marítimo 

terrestre e con concesións caducadas. 

Estas propostas camiñaban en paralelo co proceso iniciado pola Deputación 

Provincial , que aprobou e levou a cabo o proxecto de demolición da imprenta 

provincial e o traslado ao polígono de Barro do parque de maquinaria, o que permitiu 

gañar no ano 2024 unha zona verde de 17.700 m2. 

En resposta a unha pregunta parlamentar do BNG, a consellaría do Medio Rural 

anunciou en 2022 o traslado das instalación que ocupa na Xunqueira do Alba sobre un 

predio de 8.700 metros cadrados que funcionaba como centro loxístico, taller e base 

para o servizo de bombeiros forestais. 

O plan de Medio Rural pasaba por trasladar o centro loxístico ao polígono de 

Botos, en Lalín, a unha nave de nova construción que contaba con un orzamento de 1,3 

millóns de euros.  No que respecta á base dos bombeiros forestais a previsión era o 

traslado ao polígono do Campiño, a unha parcela cedida polo Concello. 
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Naquela altura, o director de Defensa do Monte manifestou que "O obxectivo é 

ter o proxecto de demolición e rexeneración en 2023 para deixar os terreos libres e 

rexenerados na medida do posible". 

A día de hoxe, transcorridos tres anos desde o primeiro anuncio do traslado, o 

predio en cuestión segue ocupado por instalacións, maquinaria e vehículos da 

consellaría e non hai ningunha nova sobre a recuperación deses terreos situados no 

dominio público e incluidos no espazo natural de interese local da Xunqueira do Alba. 

 

Por todo o exposto formúlase a seguinte pregunta para resposta oral en Pleno: 

Ten previsto a consellaría do Medio Rural desmantelar e recuperar os terreos que 

ocupa en zona de dominio público marítimo terrestre na Xunqueira do Alba, no concello 

de Pontevedra? 

 

Santiago de Compostela, 15 de maio de 2025 

 

Asdo.: Luis Bará Torres 

Montserrat Valcárcel Armesto 

Deputado e deputada do G.P. do BNG 

 

 

 

Asinado dixitalmente por: 

 

Luis Bará Torres na data 15/05/2025 11:51:35 
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Montserrat Valcárcel Armesto na data 15/05/2025 11:52:23 
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Á Mesa do Parlamento 

Luís Bará Torres, Paulo Ríos Santomé e Montserrat Valcárcel Armesto,  

deputados e deputada do Grupo Parlamentar do Bloque Nacionalista Galego (BNG), 

ao abeiro do disposto no Regulamento da Cámara, presentan a seguinte Pregunta para 

resposta oral en Pleno, o traslado das instalacións que ten a Xunta na Xunqueira do 

Alba ou da Gándara destinadas a Centro de Conservación e Vialidade Invernal da Rede 

de Estradas. 

 

EXPOSICIÓN DE MOTIVOS 

A Xunta está ocupando actualmente dous terreos no ámbito do ENIL da 

Xunqueira do Alba, en dominio público marítimo terrestre. Un deles, de 8.700 m2 está 

dedicado a servizos de extinción de incendios da Consellaría do Medio Rural, 

departamento que anunciou xa fai tres anos o traslado e desmantelamento destas 

instalacións. O outro está ocupado polas instalación da Axencia Galega de Infraestruturas 

destinadas ao Centro de Conservación e Vialidade Invernal da Rede de Estradas (AGI) 

Cómpre ter en conta que os dous terreos que ocupa de maneira irregular a Xunta 

suman 13.700 m2, que unha vez liberados permitirían -xunto con outras parcelas- crear 

unha gran zona verde de máis de 40.000 m2 entre a avenida de Domingo Fontán, a rúa 

Martin Códax e a canle da desembocadura do río da Gándara. 

Ao mesmo tempo, está en proceso o traslado das instalacións do centro de exames 

da DGT (6.875m2), para o que o concello ofreceu unha parcela no polígono industrial do 

Campiño. Quedaría pendente a recuperación dos terreos que ocupa o parque móbil do 

Estado (7.900 m2) xunto con outros terreos actualmente en desuso que suman máis de 

10.000 m2. 
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Aínda que na xuntanza que mantivo o alcalde co presidente da Xunta en outubro 

de 2023 Rueda amosou a disposición ao traslado das instalacións da Axencia Galega de 

Infraestruturas, a realidade é que transcorrido máis de dous anos e medio non se coñece 

ningún avance neste proxecto. 

En relación co traslado e recuperación dos terreos que ocupa a AGI, cabe lembrar 

que no ano 2022 houbo un ofrecemento por parte da Deputación da cesión dun terreo no 

polígono de Barro, sen que se manifestase interese por parte da Xunta. En relación co 

custo que tería o desmantelamento e construción das novas instalacións, cómpre ter en 

conta que se trata dun equipamento de competencia autonómica e de ámbito 

supramunicipal polo que non resulta razoábel que teña que ser sufragado polo concello de 

Pontevedra. Se ben esta institución amosou sempre a súa vontade de diálogo e 

colaboración para recuperar estes terreos para o uso público. 

Cómpre finalmente ter en conta que a renaturalización de espazos artificializados 

debe ser unha prioridade do goberno da Xunta, máxime neste caso ao tratarse dun espazo 

natural de interese local (ENIL da Xunqueira do Alba) e de terreos situados no ámbito do 

dominio público marítimo terrestre, ámbito que nos vindeiros meses pasará a estar 

xestionado pola Xunta. Ademais, a Xunqueira do Alba foi incluída no Inventario de 

Zonas Húmidas de Galiza e tamén na Estratexia Galega de Infraestrutura Verde e para a 

Conectividade e a Restauración Ecolóxica, neste caso como “área prioritaria de 

restauración ecolóxica”. 

 

Por todo o exposto formúlase a seguinte pregunta para resposta oral en Pleno: 

Fixo a Xunta algunha estimación dos custos que tería o traslado, a nova 

construción e o desmantelamento das instalacións da Xunqueira e a renaturalización dos 
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terreos que ocupa o Centro de Conservación e Vialidade Invernal da Rede de Estradas 

situado na Xunqueira do Alba en Pontevedra? 

 

Santiago de Compostela, 15 de maio de 2025 

 

Asdo.: Luís Bará Torres 

Paulo Ríos Santomé 

Montserrat Valcárcel Armesto 

Deputado e deputada do G.P. do BNG 

 

 

 

Asinado dixitalmente por: 

 

Luis Bará Torres na data 15/05/2025 11:58:20 

 

Paulo Ríos Santomé na data 15/05/2025 11:58:25 

 

Montserrat Valcárcel Armesto na data 15/05/2025 11:58:40 
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Á Mesa do Parlamento 

Luis Bará Torres, Mercedes Queixas Zas e  Rosana Pérez Fernández, 

deputado e deputada do Grupo Parlamentar do Bloque Nacionalista Galego (BNG), 

ao abeiro do disposto no Regulamento da Cámara, presentan a seguinte Pregunta para 

resposta oral en Pleno, sobre o catálogo de bens culturais costeiros e a rede de 

establecementos turísticos do litoral. 

 

EXPOSICIÓN DE MOTIVOS 

O goberno galego leva anos anunciando o censo do patrimonio marítimo, 

vencellado ao Plan da Cultura Marítima, un documento que foi levado ao Consello da 

Xunta do 7 de setembro de 2023. 

O pasado 13 de xaneiro de 2025 a Xunta anunciou que o Censo do patrimonio 

marítimo será unha ferramenta clave para a elaboración do catálogo de bens culturais e 

a rede de establecementos turísticos previstos na lei do litoral. Chama a atención que na 

tramitación tanto do Plan da Cultura Marítima como no Catálogo de bens culturais 

participen as Consellarías do Medio Ambiente e do Mar e teñan un papel secundario a 

Consellaría de Cultura e a Dirección Xeral do Patrimonio Cultural. 

Esta marxinación explícase por un feito evidente: o interese da Xunta non é 

traballar seriamente na protección, conservación, restauración e posta en valor dos bens 

do patrimonio cultural costeiro. A máxima prioridade da Xunta é identificar bens 

arquitectónicos que poidan ter aproveitamento turístico, facendo prevalecer o 

aproveitamento privado, exclusivo e elitista destes bens.  

O normal neste caso sería que o proceso de elaboración e aprobación do 

Catálogo sexa coordinado polo departamento con competencias en patrimonio cultural. 
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E que ao mesmo tempo se elabore un estudo sobre os instrumentos de protección, sobre 

os criterios de actuación en materia de conservación e restauración e sobre os usos que 

poden ter estes bens, que non se deben restrinxir ao aproveitamento turístico. Desde 

unha perspectiva ampla e integradora, deberíase estudar o seu posíbel aproveitamento 

social, cultural, educativo e económico, incluindo neste último ámbito non só o uso 

turístico. Sería un grave erro considerar estes bens unica ou prioritariamente como 

espazos dedicados ao negocio privado e á actividade hostaleira-hoteleira.  

En todo caso débese levar a cabo unha análise e lectura de conxunto, nun 

proceso participativo do que deben facer parte os concellos e as entidades sociais e 

culturais, nomeadamente aquelas máis directamente relacionadas coa conservación e 

defensa da cultura marítima. 

Segundo as informacións difundidas pola Xunta, o inventario de bens culturais 

do litoral elaborado no ano 2019 recolle 459 elementos etnográficos e edificacións de 

carácter público e privado, se ben o Plan de Ordenación do Litoral recollía un número 

sensibelmente maior. 

 

Por todo o exposto formúlase a seguinte pregunta para resposta oral en Pleno: 

Considera o goberno galego que debe prevalecer o aproveitamento e xestión 

pública dos bens culturais do litoral ou debe primar a cesión dos mesmos á iniciativa 

privada, co conseguinte uso exclusivo e elitista destes espazos? 

 

Santiago de Compostela, 15 de maio de 2025 

 

Asdo.: Luis Bará Torres 
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Mercedes Queixas Zas 

Rosana Pérez Fernández 

Deputado e deputadas do G.P. do BNG 

 

 

 

Asinado dixitalmente por: 

 

Luis Bará Torres na data 15/05/2025 12:05:03 

 

Mercedes Queixas Zas na data 15/05/2025 12:06:50 

 

Rosana Pérez Fernández na data 15/05/2025 12:07:20 
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Á Mesa do Parlamento 

Alexandra Fernández Gómez, Cristina Fernández Davila, Brais Ruanova 

Vilas-Boas e Carmela González Iglesias,, deputadas e deputado do Grupo 

Parlamentar do Bloque Nacionalista Galego (BNG), ao abeiro do disposto no 

Regulamento da Cámara, presentan a seguinte Pregunta para resposta oral en Pleno, 

sobre a degradación do CEIP Chans Bembrive. 

 

EXPOSICIÓN DE MOTIVOS 

A comunidade educativa de Vigo vén denunciando de forma reiterada ao longo 

dos últimos anos a degradación das infraestruturas educativas por falla de investimento, 

así como as carencias en cuestión básicas que a Xunta non atende.  

En numerosas ocasións o grupo parlamentar do Bloque Nacionalista Galego 

trasladamos á cámara galega iniciativas demandando que se corrixa esta situación. A 

última destas recompilaba problemas nas infraestruturas de máis de 20 centros da cidade 

e na que se incluía, precisamente, a necesidade de actuar no CEIP Chans Bembrive. En 

concreto reclamábamos o cambio da cuberta de fibrocemento e a substitución da 

carpintería exterior e da caldeira.  

Ningunha destas actuación foi resolta e o proceso de degradación continúa, ao 

punto de que cada vez que hai choivas parte das instalación do CEIP Chans Bembrive se 

inundan, co agravante de que o material degradado contén amianto, coñecido polo seu 

grave impacto na saúde. As filtracións de auga continuas ademais afectan ás instalacións 

eléctricas, degradan o inmoble e arruínan os bens mobles e materiais de aula. Do mesmo 

xeito as carpinterías exteriores tampouco se substituíron e as actuais, sen rotura térmica, 

xeran problemas de eficiencia enerxética, confort térmico e condensacións.  
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A ANPA do centro e este grupo parlamentario levamos tempo reclamando a 

actuación inmediata por parte da Xunta. Porén dende a Xefatura Territorial de 

Educación incumpriu os seus compromiso de resolvelo no verán de 2024 e telo listo 

para o inicio do curso 2024-2025. 

Dende hai máis dun ano non hai ningún tipo de resposta por parte da Consellería 

de Educación, Ciencia, Universidades e Formación Profesional. No que vai de curso a 

ANPA presentou xa 250 escritos e realizou diversas reivindicacións sen que houbese 

resposta por parte do goberno galego. 

 

Por todo o exposto formúlase a seguinte pregunta para resposta oral en Pleno: 

Que vai facer a Xunta de Galiza para solucionar antes de que comece o curso 

2025-2026 os graves problemas que presenta o inmoble do CEIP Chans Bembrive? 

 

Santiago de Compostela, 15 de maio de 2025 

 

Asdo.: Alexandra Fernández Gómez 

Cristina Fernández Davila 

Brais Ruanova Vilas-Boas 

Carmela González Iglesias 

Deputadas e deputado do G.P. do BNG 

 

 

 

Asinado dixitalmente por: 
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Alexandra Fernández Gómez na data 15/05/2025 12:21:40 

 

Cristina Fernández Davila na data 15/05/2025 12:22:30 

 

Brais Ruanova Vilas-Boas na data 15/05/2025 12:23:04 

 

Carmela González Iglesias na data 15/05/2025 12:23:17 
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Á Mesa do Parlamento 

Iago Suárez Fernández e Mercedes Queixas Zas, deputado e deputada do 

Grupo Parlamentar do Bloque Nacionalista Galego (BNG), ao abeiro do disposto no 

Regulamento da Cámara, presentan a seguinte Pregunta para resposta oral en Pleno, 

sobre a candidatura da Ribeira Sacra a patrimonio da humanidade e o proxecto do 

Goberno galego para o territorio.  

 

EXPOSICIÓN DE MOTIVOS 

O territorio que comprende a Ribeira Sacra aspira, como é sabido, a ser 

recoñecido como Patrimonio da Humanidade pola Unesco. Unha noticia que se ben tivo 

boa acollida por parte da poboación que habita o territorio, foi recibida tamén con certas 

reticencias por outra boa parte, principalmente por mor da falta de información que 

existe arredor da candidatura e os plans do Goberno galego para os momentos 

posteriores ao recoñecemento. 

A Xunta de Galiza non achega nin ao Grupo Parlamentar do BNG nin á 

poboación nativa e residente na Ribeira Sacra a información necesaria, nin sequera 

achegou a propia candidatura. Desde hai tempo percíbese unha falta preocupante de 

participación das comunidades locais neste proceso así como falta de conservación real 

dos usos históricos da terra, algo fundamental para o futuro. Cómpre lembrar que a 

Ribeira Sacra non é un parque temático para a recepción de turismo masivo, nos 

concellos que a comprenden vive e traballa xente. Moita desta xente vive con certa 

preocupación a falta de transparencia do Goberno galego no relativo a como se está a 

xestionar todo este proceso. E é que de pouco vale o recoñecemento como Patrimonio 

da Humanidade se este pode traer consigo eivas para a vida diaria da poboación. 
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Desde o Grupo Parlamentar do BNG cremos que o territorio da Ribeira Sacra 

merece un plan de futuro consensuado con todos os sectores implicados e tamén coas 

organizacións políticas que representan o pobo galego e as persoas que habitan o 

territorio. Este plan debería implicar unha planificación seria do futuro do sector 

vitivinícola (actualmente en perigo), unha planificación para resolver os problemas 

demográficos no territorio, unha planificación laboral ou un plan turístico para o 

territorio unha vez este sexa declarado patrimonio da humanidade, entre moitas outras 

cuestións. 

 

Por todo o exposto formúlase a seguinte pregunta para resposta oral en Pleno: 

- Por que a Xunta de Galiza oculta a candidatura da Ribeira Sacra a Patrimonio 

da Humanidade ao Parlamento e que plans de futuro ten a Xunta para a Ribeira Sacra 

após esta ser recoñecida como Patrimonio da Humanidade? 

 

Santiago de Compostela, 15 de maio de 2025 

 

 

Asdo.: Iago Suárez Fernández 

Mercedes Queixas Zas 

Deputado e deputada do G.P. do BNG 

 

 

 

Asinado dixitalmente por: 
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Iago Suárez Fernández na data 15/05/2025 12:30:25 

 

Mercedes Queixas Zas na data 15/05/2025 12:30:39 
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Á Mesa do Parlamento 

Noa Presas Bergantiños e Ramón Fernández Alfonzo, deputada e deputado 

do Grupo Parlamentar do Bloque Nacionalista Galego (BNG), ao abeiro do disposto 

no Regulamento da Cámara, presentan a seguinte Pregunta para resposta oral en 

Pleno, relativa á valoración do goberno galego respecto da execución orzamentaria do 

ano 2024 e ás melloras que debe impulsar para o presente exercicio e para a 

planificación do ano 2026. 

 

EXPOSICIÓN DE MOTIVOS 

O orzamento é a principal ferramenta que ten o goberno galego para a posta en 

marcha das políticas públicas encamiñadas a garantir e desenvolver os dereitos da 

cidadanía e as competencias que ten o noso país. En lóxica coherencia, a súa correcta 

planificación e execución son fundamentais para que cada euro dos recursos 

dispoñíbeis, máis aínda nun contexto de suba de prezos e límite do endebedamento así 

como de perda de recursos extraordinarios europeos, redunden en beneficios para o 

conxunto do país. 

Porén, a planificación e execución orzamentaria do goberno galego arrastra 

recorrentes eivas que podemos comprobar tanto á luz da información de execución 

como á luz das distintas observacións que recorrentemente fai o Consello de Contas 

referidos á Conta Xeral, tal e como vimos de comprobar na de 2023, onde se reiteran o 

abuso do recurso ao fondo de continxencia, a constancia das modificacións 

orzamentarias, a incorrecta inclusión no capítulo VI do orzamento de gastos da 

Administración xeral gastos de carácter inmaterial que non teñen natureza de capital, 

cuestións referidas á contabilidade do SERGAS, abuso da contratación menor ou das 

subvencións sen réxime de concorrencia competitiva, etc. 
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Así, recentemente o goberno galego facía públicos e remitía á Cámara os datos 

de execución orzamentaria respecto do exercicio económico do ano 2024. Analizados os 

datos, podemos observar como o nivel global de execución dos orzamentos a 

31/12/2024 foi dun 94,6%. Este índice, malia supoñer unha lixeira mellora respecto do 

ano anterior, supón que en termos globais no total de seccións ficaron sen executar máis 

de 800 millóns de euros. 

Malia a reordenación orzamentaria que supón a reorganización do goberno 

galego neste mandato, observamos comparativamente que entre as seccións con menor 

nivel relativo de execución están, como en exercicios precedentes, Medio Ambiente, 

Emprego e Emigración, Economía e Industria, Comercio ou Mar. Así, en termos 

absolutos quedaron sen executar 217 M€ en Comercio, 

Emprego e Emigración; 126 M€ en Vivenda e Planificación de Infraestruturas; 

105 M€ en Medio 

Rural ou 84 M€ en Comercio, Emprego e Emigración. 

Tal e como temos reiterado en ocasións anteriores, os estados de execución 

mostran de forma clara cales son aqueles ámbitos das políticas públicas son menos 

atendidas e que habitualmente arrastran datos semellantes, polo que non é suficiente 

unha explicación baseada na pluranualidade de fondos e programas. Así mesmo, 

vólvese constatar a baixa execución relativa dos capítulos de transferencias de capital e 

de Investimentos reais. En concreto, en 2023 deixáronse sen realizar transferencias de 

capital por case 4390 M€ e Investimentos reais por case 88M€ dos créditos vixentes. É 

dicir, repítese unha eiva xa sinalada. 

Canto á execución por programas, non superan un nivel de execución do 50% 

programas relacionados co acceso á vivenda, a formación profesional de persoas 

ocupadas e desempregadas, a mellora e fomento  da empregabilidade e o agro, etc. Por 
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outra banda, entre o 50% e o 75% de execución figuran programas relacionados con 

ámbitos diversos e algúns reiterados, como enerxía, emprego, vivenda ou ámbitos do 

tecido produtivo. 

Para alén destas cuestións, cómpre insistir novamente na reiteración de 

modificacións orzamentarias abusivas e que mesmamente en ocasións consúmanse sen 

despois levar acorde unha adecuada execución, para alén doutras valoracións respecto 

da limitada transparencia ou da evidencia da falta de planificación pola súa repetición 

ao longo dos exercicios. 

 

Por todo o exposto formúlase a seguinte pregunta para resposta oral en Pleno: 

Cal é a valoración do goberno galego das eivas da execución e planificación 

orzamentaria no exercicio económico de 2024? 

 

Santiago de Compostela, 15 de maio de 2025 

 

Asdo.: Noa Presas Bergantiños 

Ramón Fernández Alfonzo 

Deputada e deputado do G.P. do BNG 

 

 

 

Asinado dixitalmente por: 

 

Noa Presas Bergantiños na data 15/05/2025 12:57:32 
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Ramón Fernández Alfonzo na data 15/05/2025 12:57:49 
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Socialista 

Grupo Parlamentario Socialista no Parlamento galego 

     gp-socialista@parlamentodegalicia.gal /       981.55.15.30 

28071 Madrid 

@PSdeG 

Á MESA DO PARLAMENTO 

 

Patricia Iglesias Rey e Carlos López Font, deputada e deputado 

pertencentes ao Grupo Parlamentario dos Socialistas de Galicia, ao abeiro 

do disposto no artigo 152 do Regulamento da Cámara, presentan ante a Mesa 

a seguinte pregunta para a súa resposta oral en Pleno. 

 

EXPOSICIÓN DE MOTIVOS 

 

O desenvolvemento e o mantemento de infraestruturas de calidade son 

fundamentais para o progreso e seguridade da sociedade galega. En Galicia, a 

mellora das nosas estradas é primordial para o día a día da cidadanía galega, 

especialmente naquelas zonas rurais e máis afastadas dos grandes núcleos 

urbanos. 

 

Na comarca da Costa Atlántica, e particularmente no concello de Cee, levan 

máis dunha década agardando pola prolongación do tramo Baio - Berdoias. 

Inicialmente, o proxecto contemplaba a construción dunha autovía ata Cee, 

mais co paso do tempo pasouse a considerar como unha vía de alta 

capacidade (VAC), o que supón un modelo de infraestrutura inferior ao 

proxectado en orixe. 

 

Nos orzamentos da Xunta de Galicia consígnanse dende hai varios anos 

partidas económicas para a prolongación do tramo Baio - Berdoias, sendo a 

última delas de 8.000.000 de euros. Porén, a realidade é que, malia esas 

consignacións orzamentarias reiteradas, non se ten avanzado en absoluto na 

execución da obra. A cidadanía da zona, que xa viu como se procedeu á 

expropiación dos terreos fai máis dunha década, segue sen ver materializada 
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unha infraestrutura que é clave para a mobilidade, a seguridade viaria e o 

desenvolvemento socioeconómico da Costa da Morte. 

 

Esta situación de inacción prolongada é inaceptable, e a Xunta debe explicar 

os motivos polos cales non se ten executado unha obra comprometida e con 

partidas aprobadas, así como proceder de maneira inmediata a súa posta en 

marcha. 

 

Por todo o exposto, a deputada e o deputado que asinan formulan a seguinte 

pregunta para o seu debate en Pleno:  

 

Vai a Xunta de Galicia a iniciar de forma inmediata as obras da prolongación da 

autovía entre Baio e Berdoias? 

 

 

 

 

Santiago de Compostela, a 15 de maio de 2025 

 

 

Asinado dixitalmente por: 

 

Patricia Iglesias Rey na data 15/05/2025 13:23:34 

 

Carlos López Font na data 15/05/2025 13:23:43 
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Á Mesa do Parlamento 

Mercedes Queixas Zas e Ariadna Fernández González, deputadas do Grupo 

Parlamentar do Bloque Nacionalista Galego (BNG), ao abeiro do disposto no 

Regulamento da Cámara, presentan a seguinte Pregunta para resposta oral en Pleno, 

sobre o insuficiente número de prazas ofertadas nas escolas infantís dependentes da 

Xunta de Galiza na cidade da Coruña. 

 

EXPOSICIÓN DE MOTIVOS 

A Xunta de Galiza comunicou no pasado mes de novembro ao Estado que vai 

devolver 22 millóns de euros procedentes de fondos europeos, correspondentes ao Plan 

de Recuperación, Transformación e Resiliencia, destinados á creación de prazas en 

escolas infantís, que permitirían crear até 3.417 novas prazas públicas de educación 

infantil de 0 a 3 anos. 

O goberno galego manifestou en diversas ocasións a súa discrepancia coa 

distribución destes fondos por non poder utilizalos para outros fins, como obras en 

escolas xa existentes ou para subvencionar centros privados incorporados ao programa 

de gratuidade que está vixente en Galiza desde o curso 2022-23. 

O sistema da gratuidade da Xunta de Galiza subvenciona con diñeiro público 

escolas infantís privadas, que non forman parte do Consorcio de Servizos de Igualdade 

e Benestar. Na actualidade, das máis de 30.000 prazas dispoñíbeis en Galiza, máis 

dunha terceira parte pertencen á rede privada (13.552), outra terceira á pública 

autonómica (10.142) e case un 20% aos concellos. De acordo coa FEGAMP, a Xunta de 

Galiza aboa algo máis de 90 euros mensuais por crianza ás escolas infantís municipais, 
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mentres que as escolas infantís privadas reciben 310 do goberno galego por alumno ou 

alumna. 

As listaxes provisionais resultantes do baremo extraordinario de decembro de 

persoas admitidas e de agarda nas Escolas Infantís xestionadas polo Consorcio de 

Servizos de Igualdade e Benestar para o curso 2024/2025, publicadas hai uns días, 

indican que na cidade da Coruña a oferta de prazas nas tres escolas infantís públicas é 

totalmente insuficiente e incapaz de atender a actual demanda, pois acaban de quedar en 

listaxe de agarda un total de 161 crianzas. 

Unha problemática que, lonxe de se solucionar, volve agravarse agora coa 

publicación da adxudicación provisional de prazas das escolas infantís dependentes da 

Xunta para o curso 2025-26 na cidade da Coruña. 

A Coruña confírmase como o concello con maior número de peticións de prazas 

que ficaron en listaxe de agarda, concretamente 587, sendo as escolas infantís de Eirís e 

da Sardiñeira as que presentan maior número de crianzas sen praza adxudicada. 

Desde o BNG non entendemos a irresponsabilidade do goberno da Xunta, que 

rexeita o apoio económico do goberno do Estado para reforzar a atención educativa na 

etapa 0-3, e en correspondencia facilitar a conciliación familiar, ao tempo que impide o 

acceso a unha praza na escola infantil pública por insuficiente oferta de prazas, 

totalmente inadecuada esta á demanda actual, coas consecuencias que isto conleva para 

a conciliación familiar. 

 

Por todo o exposto formúlase a seguinte pregunta para resposta oral en Pleno: 

Como ten previsto o goberno galego resolver a insuficiente oferta de prazas 

públicas das Escolas Infantís dependentes da Xunta de Galiza na cidade da Coruña? 
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Santiago de Compostela, 15 de maio de 2025 

 

Asdo.: Mercedes Queixas Za 

Ariadna Fernández González 

Deputadas do G.P. do BNG 

 

 

 

Asinado dixitalmente por: 

 

Mercedes Queixas Zas na data 15/05/2025 16:35:10 

 

Ariadna Fernández González na data 15/05/2025 16:35:14 

 

C
SV

: R
EX

PG
-w

vo
4k

Yj
pt

-8
Ve

rif
ic

ac
ió

n:
ht

tp
s:

//s
ed

e.
pa

rla
m

en
to

de
ga

lic
ia

.g
al

/tr
am

ite
s/

cs
v/

84621

C
SV

: B
O

PG
D

SP
G

-tc
ijm

Y0
M

y-
7

Ve
rif

ic
ac

ió
n:

ht
tp

s:
//s

ed
e.

pa
rla

m
en

to
de

ga
lic

ia
.g

al
/tr

am
ite

s/
cs

v/

https://sede.parlamentodegalicia.gal/tramites/csv/BOPGDSPG-tcijmY0My-7


       

 

 

 

 

 

 

 

 

 
  

OFICINA PARLAMENTAR 

Parlamento de Galiza 

Rúa do Hórreo, 63. Tel. 0034 981 551 545 

gp-bng@parlamentodegalicia.gal 

15702 Santiago de Compostela 

Galiza 

 

1 

 

Á Mesa do Parlamento 

Carmela González Iglesias e Rosana Pérez Fernández,  deputadas do Grupo 

Parlamentar do Bloque Nacionalista Galego (BNG), ao abeiro do disposto no 

Regulamento da Cámara, presentan a seguinte Pregunta para resposta oral en Pleno, 

sobre os recheos para a ampliación do porto deportivo de Baiona. 

 

EXPOSICIÓN DE MOTIVOS 

Baiona sofre unha forte presión turística, en especial nos meses do verán, que 

afecta a vida cotiá da veciñanza baionesa. Xa é unha realidade que o turismo masivo e 

estacional que sufre colapsa as oportunidades de mercar ou alugar unha vivenda e como 

consecuencia a veciñanza de Baiona ten que marchar a outros Concellos para poder 

vivir. 

As oportunidades de emprendemento en Baiona son limitadas ou inexistentes 

fóra do sector turístico e lonxe do mes de xullo e agosto, e como mostra a infinidade de 

establecementos que pecharon e que están a pechar. Ao que hai que engadir o 

incremento de tráfico polas estradas de acceso a vila que se colapsan e dificultan a 

comunicación da veciñanza para a súa vida cotiá, como ir ao traballo, acudir a un centro 

hospitalario ou a calquera servizo na cidade de Vigo. 

Unha actividade que durante anos foi, e é, un medio de vida para moitas 

baionesas e baioneses estase a converter nun auténtico problema para a vida das persoas 

dese concello como consecuencia da aposta polo turismo de masas das administracións 

local e galega. Baiona foi sempre sinónimo de turismo de calidade e sostible e a aposta 

do PP polo turismo sen control vai ter consecuencias nefastas non só para Baiona senón 

para todo o Val Miñor. 
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O recheo para a ampliación do porto deportivo de Baiona, que está a piques de 

comezar, é un paso máis para ese avance na turistificación masiva que non ten en conta 

as consecuencias sobre a veciñanza. 

Ademais este recheo vai supoñer unha grave afección ao ambiente, tal e como 

indica o informe de avaliación ambiental estratéxica do Plan especial do Porto de 

Baiona no punto 4. “Efectos ambientais previsibles” onde di: “considerase que o Plan 

especial pode ter efectos significativos sobre o ambiente, caracterizándose estes como 

significativos en relación a súa probabilidade, duración, reversibilidade, acumulación e 

sinerxía”. 

Este recheo, segundo o informe de impacto ambiente sinalado, vai a ter graves 

afeccións: 

* na paisaxe ao modificar a fachada marítima de Baiona xa moi afectada, 

* no patrimonio natural xa que o recheo vai a ocupar hábitats nos que existen 

elementos naturais a preservar e provocará contaminación que afectará ás especies 

mariñas e a calidade das augas, 

* na atmosfera e no cambio climático polo aumento do tráfico tanto marítimo 

como terrestre. 

* no ciclo hídrico, xa que os fondos ocupados pola ampliación do peirao 

pesqueiro, ou pola creación dun aparcadoiro na zona náutico recreativa producirán un 

efecto negativo sobre o ciclo hídrico. 

Este recheo está tendo un forte rexeitamento social en Baiona e en todo o Val 

Miñor polo desastre medioambiental e paisaxístico que vai supor esta ampliación de 

máis de 4000 metros cadrados na nosa baía, igual que xa o fixo o primeira fase non só 

coa modificación da circulación da correntes mariñas senón tamén coa contaminación 
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que supoñen mais embarcacións e coas novas restricións de zonas de pesca que isto 

traerá consigo. 

Rexeitamento que tamén mostra moita preocupación pola repercusión que  este 

recheo vai ter sobre a vida da veciñanza de Baiona, xa que esta actuación incide no 

modelo de turismo masivo que xa sofre a vila. 

Por todo isto o Goberno Galego debe paralizar este recheo para preservar a baía 

de Baiona e, sobre todo, garantirlle á veciñanza de Baiona a posibilidade de vivir no seu 

concello evitando a masificación turística que lles impide o acceso a unha vivenda, que 

lastra ao comercio local, que incide na súa calidade de vida sufrindo altos niveis de 

ruído e de tráfico. 

 

Por todo o exposto formúlanse as seguintes preguntas para resposta oral na 

Comisión 8ª: 

Pensa o Goberno Galego, tal e como demanda a veciñanza de Baiona, paralizar 

o recheo para a ampliación do porto deportivo de Baiona pola afectación que este vai ter 

no ambiente da baía de Baiona e na veciñanza da vila? 

 

Santiago de Compostela, 15 de maio de 2025 

 

Asdo.: Carmela González Iglesias 

Rosana Pérez Fernández 

Deputadas do G.P. do BNG 
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Asinado dixitalmente por: 

 

Carmela González Iglesias na data 15/05/2025 16:50:43 

 

Rosana Pérez Fernández na data 15/05/2025 16:52:05 
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Á Mesa do Parlamento 

Iago Tabarés Pérez-Piñeiro e Oscar Insua Lema, deputados do Grupo 

Parlamentar do Bloque Nacionalista Galego (BNG), ao abeiro do disposto no 

Regulamento da Cámara, presentan a seguinte Pregunta para resposta oral en Pleno, 

sobre a eventual privatización da actividade de xestión administrativa na Xunta de 

Galiza. 

 

EXPOSICIÓN DE MOTIVOS 

O Presidente da Xunta ven de manifestar a sua intención de “dar entrada á 

participación privada na xestión do día a día da administración” considerando que tal 

“participación” redundaría nunha xestión máis eficiente. 

Segundo recollen diferentes medios de comunicación, o Sr. Rueda após expresar 

o seu rexeitamento a “sacralizar o público”, indicou que coa privatización das xestións 

competencia a Administración Pública “non ten por que funcionar peor, non ten por que 

ser un desastre”. 

Certamente non é novidosa esa vontade privatizadora da Xunta de Galiza do 

Partido Popular, nin na prestación de servizos públicos, que se externalizan en empresas 

privadas en evidente prexuízo da cidadanía, tanto polo detrimento da condicións en que 

se presta o servizo público como polo incremento de custes que, a máis das veces, 

implica; nin na externalización da intervención na tramitación e xestión de 

procedementos administrativos. Porén, tampouco son novidosos, nin descoñecidos pola 

Xunta de Galiza, os pronunciamentos xudiciais que determinan que con carácter xeral a 

tramitación dos procedementos administrativos está reservada a funcionarios públicos; 

reserva que non só restrinxida ás funcións propias das Administracións Públicas, senón 
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que tamén inclúe a aquelas funcións que afecten, directa ou indirectamente, ás 

potestades públicas ou a protección dos intereses xerais. 

A reserva á función pública da tramitación administrativa xa non é por cuestións 

dunha máis eficiente e eficaz xestión dos recursos públicos, senón por preservar os 

principios esenciais do Estado de Dereito, como son a obxectividade, imparcialidade e o 

sometemento pleno á Lei e ao Dereito, dos que os funcionarios públicos son garantes. 

Tampouco é descoñecida para a Xunta de Galiza a doutrina fixada pola Sala do 

Contencioso-Administrativo do Tribunal Supremo na que se establece que, como regra 

xeral, a tramitación dos procedementos administrativos debe ser realizada polo persoal 

ao servizo da administración, sen que sexa admisible que, con carácter xeral, de 

permanencia e de maneira continua, se poidan encomendar funcións de auxilio material 

ou de asistencia técnica a persoas externas. 

 

Por todo o exposto formúlase a seguinte pregunta para resposta oral en Pleno: 

Ten previsto o Goberno Galego a privatización de actos propios da xestión 

ordinaria da Administración Autonómica? 

 

Santiago de Compostela, 15 de maio de 2025 

 

Asdo.: Iago Tabarés Pérez-Piñeiro 

Oscar Insua Lema 

Deputados do G.P. do BNG 
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Asinado dixitalmente por: 

 

Iago Tabarés Pérez-Piñeiro na data 15/05/2025 18:19:17 

 

Óscar Insua Lema na data 15/05/2025 18:19:56 
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28071 Madrid 

@PSdeG 

Á MESA DO PARLAMENTO 

 

María Elena Espinosa Mangana e Lara Méndez López, deputadas 

pertencentes ao Grupo Parlamentario dos Socialistas de Galicia, ao abeiro 

do disposto no artigo 152 do Regulamento da Cámara, presentan ante esta 

mesa a seguinte pregunta para a súa resposta oral en Comisión 5.ª, 

Sanidade, Política Social e Emprego. 

 

EXPOSICIÓN DE MOTIVOS 

O día 5 de maio asináronse os acordos de xestión para as sete áreas sanitarias 

de Galicia, que son os instrumentos para materializar a xestión sanitaria, 

vinculados á planificación estratéxica con obxectivos de cada área. 

Os obxectivos plantéxanse en tres grandes áreas: Asistencial, Recursos 

Humanos e Recursos Económicos.  

Por outra parte, en canto ás áreas asistenciais diferéncianse catro bloques: 

eficiencia asistencial e sostible, calidade asistencial, integración asistencial, e 

resultados de saúde.  

Para realizar o seguimento, establécese un conxunto de indicadores. Nesta 

iniciativa non imos entrar en todos eles, senón que imos centralos nalgún 

ámbito concreto. 

Os acordos de xestión din que a prioridade do Sergas e acadar a máxima 

accesibilidade e ademais, a saúde mental consolídase como unha prioridade 

transversal para todo o sistema sanitario galego. 

Tamén sabemos que un dos asuntos que máis preocupa aos galegos e ás 

galegas en relación coa sanidade pública son as listas de espera. E para o 

Sergas debería ser unha liña de traballo prioritaria. 

Por este motivo é difícil de entender algúns dos obxectivos que se prevén nos 

acordos de xestión. 

 

Por todo o exposto, as deputadas que asinan formulan as seguintes preguntas 

para o seu debate en Comisión: 
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- Vai a Xunta de Galicia rebaixar os días da vía rápida para atención a 

conducta suicida en adultos e infanto xuvenil que figura no acordo de 

xestión da Área Sanitaria de Lugo, A Mariña e Monforte de Lemos? 

 

- Vai a Xunta de Galicia modificar o acordo de xestión da Área Sanitaria 

de Lugo, A Mariña e Monforte de Lemos, para que o tempo medio de 

espera para unha cirurxía sexa inferior a 47,5 días que son os días de 

espera  a 31/12/2024? 

 

- Vai a Xunta de Galicia modificar o acordo de xestión da Área Sanitaria 

de Lugo, A Mariña e Monforte de Lemos, para que o tempo medio de 

espera para unha cirurxía en prioridade 1, sexa inferior a 18,9 días que 

son os días de espera a 31/12/2024? 

 

 

 

 

Santiago de Compostela, a 9 de maio do 2025 

 

 

Asinado dixitalmente por: 

 

Elena Espinosa Mangana na data 09/05/2025 09:51:47 

 

Lara Méndez López na data 09/05/2025 09:51:58 
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Á MESA DO PARLAMENTO 

 

María Elena Espinosa Mangana e Paloma Castro Rey, deputadas 

pertencentes ao Grupo Parlamentario dos Socialistas de Galicia, ao abeiro 

do disposto no artigo 152 do Regulamento da Cámara, presentan ante a Mesa 

a seguinte pregunta para a súa resposta oral en Comisión 5.ª, Sanidade, 

Política Social e Emprego. 

 

EXPOSICIÓN DE MOTIVOS 

 

O día 5 de maio, asínanse os acordos de xestión para as sete áreas sanitarias 

de Galicia, que son os instrumentos para materializar a xestión sanitaria, 

vinculados á planificación estratéxica con obxectivos de cada área. 

 

Os obxectivos exponse en tres grandes áreas: asistencial, recursos humanos e 

recursos económicos. 

 

Por outra parte, en canto ás áreas asistenciais, diferéncianse catro bloques: 

eficiencia asistencial e sostible, calidade asistencial, integración asistencial e 

resultados de saúde. 

 

E para realizar o seguimento establécense un conxunto de indicadores. Nesta 

iniciativa non imos entrar en todos eles senón centralos nalgún ámbito 

concreto. 

 

Os acordos de xestión din que a prioridade do Sergas é acadar a máxima 

accesibilidade, e a saúde mental consolídase como unha prioridade transversal 

para todo o sistema sanitario galego. 
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E sabemos que un dos asuntos que máis preocupa os galegos e galegas en 

relación coa sanidade pública son as listas de espera. E para o Sergas debería 

ser unha liña de traballo prioritaria. 

 

Por este motivo é difícil de entender algúns dos obxectivos que se prevén nos 

acordos de xestión. 

 

Por todo o exposto, as deputadas que asinan formulan as seguintes preguntas 

para o seu debate en Comisión: 

 

1. Vai a Xunta de Galicia a rebaixar os días da vía rápida para atención a 

conducta suicida en adultos e infanto xuvenil que figura no acordo de 

xestión da Área Sanitaria de Pontevedra? 

 

2. Vai a Xunta de Galicia a modificar o acordo de xestión da Área Sanitaria 

de Pontevedra para que o tempo medio de espera para unha cirurxía  en 

prioridade 1 sexa inferior a 15 días que son os días de espera a 

31.12.2024? 

 

 

Santiago de Compostela, a 9 de maio de 2025 

 

 

Asinado dixitalmente por: 

 

Elena Espinosa Mangana na data 09/05/2025 10:00:19 

 

Paloma Castro Rey na data 09/05/2025 10:00:32 
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Parlamento de Galicia. Rúa Hórreo, 63 | 15701 Santiago de Compostela | Tel. 981 551 510  
 

gp-pp@parlamentodegalicia.gal  
    

@gppgalicia                         @GrupoPopularGal  

 

 

Á Mesa do Parlamento 
  
Miguel Fidalgo Iglesias, Jesús María Fernández Rosende, María Deza Martinez, 
Dolores Hermelo Piñeiro, Paula Mouzo Más, María Magdalena Pérez Millares, Raúl 
Santamaría González, Patricia García González e Manuel Santos Costa ao abeiro 
do disposto no artigo 152 e concordantes do Regulamento da Cámara, presenta ante 
esa Mesa, a seguinte pregunta oral en comisión 8ª Pesca e Marisqueo. 
 
A Consellería do Mar e o Instituto de Investigacións Mariñas – Consejo Superior de 
Investigacións Científicas (IIM-CSIC) reforzarán o seu traballo en conxunto na mellora 
da produción de berberecho, ameixa xapónica e ameixa fina nos bancos marisqueiros  
para acadar as cifras necesarias que require o sector para abastecer á sociedade 
destes produtos pesqueiros tan altamente demandados. 
 
Esta colaboración será posible toda vez que o Consello da Xunta autorizaba o día 17 
de marzo de 2025 a sinatura do convenio de colaboración entre as dúas partes para a 
realización do proxecto “Estudo integral das condicións sedimentarias óptimas para a 
mellora da produtividade de bivalvos en bancos marisqueiros. MARISLAB“. 
 
Desenvolveranse distintas iniciativas para profundar na investigación e coñecer 
aqueles parámetros ambientais máis influíntes na supervivencia e, deste modo, poder 
optimizar as condicións de colleita destas especies de bivalvos. 
 
Polo exposto, os deputados e deputadas asinantes formulan as seguintes preguntas 
orais: 
 

➢ Canto destina o goberno galego a este acordo?. 
 

➢ Cal será a vixencia de este convenio plurianual?. 
 

➢ Cales son as accións contempladas ou liñas de actuación ao abeiro deste 
convenio?. 

 
 
Santiago de Compostela, 9 de maio 2025. 
 
 
 
 
Asinado dixitalmente por: 

 
Miguel Fidalgo Iglesias na data 09/05/2025 11:01:34 
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Maria Magdalena Perez Millares na data 09/05/2025 11:01:53 

 
Manuel Santos Costa na data 09/05/2025 11:02:01 

 
Jesús María Fernández Rosende na data 09/05/2025 11:02:11 

 
Paula Mouzo Mas na data 09/05/2025 11:02:22 

 
María Deza Martínez na data 09/05/2025 11:02:41 

 
Dolores Hermelo Piñeiro na data 09/05/2025 11:02:59 

 
Patricia García González na data 09/05/2025 11:03:08 

 
Raúl Santamaría González na data 09/05/2025 11:03:29 
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Parlamento de Galicia. Rúa Hórreo, 63 | 15701 Santiago de Compostela | Tel. 981 551 510  
 

gp-pp@parlamentodegalicia.gal  
    

@gppgalicia                         @GrupoPopularGal  

 

 

Á Mesa do Parlamento 
  
Miguel Fidalgo Iglesias, Jesús María Fernández Rosende, María Deza Martinez, 
Dolores Hermelo Piñeiro, Paula Mouzo Más, María Magdalena Pérez Millares, Raúl 
Santamaría González, Patricia García González e Manuel Santos Costa ao abeiro 
do disposto no artigo 152 e concordantes do Regulamento da Cámara, presenta ante 
esa Mesa, a seguinte pregunta oral en comisión 8ª Pesca e Marisqueo. 
 
O Consello da Xunta do día 24 de marzo de 2025 analizou o Informe de Portos de 
Galicia sobre a licitación do proxecto de dragaxe nos portos de Maniños-Barallobre, 
Miño e Pontedeume e tamén do proxecto de acordo da licitación da segunda fase das 
obras de dragaxe no porto de Cariño. 
 
Portos de Galicia, licitará con éxito as dragaxes nestes portos (Maniños-Barallobre, 
Miño e Pontedeume) ante os criterios cada vez máis restritivos do Goberno central e a 
súa constante revisión que dificultan a tramitación ambiental das dragaxes e 
incrementan notablemente os custos chegando a comprometer a súa viabilidade 
económica.  
 
O obxectivo destas actuacións é recuperar os calados nestas instalacións portuarias 
que permitan mellorar a súa operatividade en condicións de seguridade. 
 
Portos de Galicia, tamén licitou con éxito a dragaxe do porto de Cariño, actuación 
necesaria, pois a sedimentación natural que se está producindo nalgunhas zonas 
abrigadas está a empeorar a operatividade e zonas de manobra dos buques, xa que 
produce a redución de calado en varias zonas deste.  
 
Por tanto, para manter a operatividade e a seguridade é necesaria a realización destes 
traballos que permitirán aos traballadores e embarcacións o desenvolvemento da 
actividade marítimo-pesqueira, e con iso revitalizar a economía azul vinculada a este 
sector da comarca costeira de Ortegal.  
 
Polo exposto, os deputados e deputadas asinantes formulan as seguintes preguntas 
orais: 
 

1. A canto ascenden os importes destinados a estas dragaxes?. 
 

2. Qué tipo de actuación se acometerán nestes portos? 
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Santiago de Compostela, 9 de maio 2025. 
 
 
 
 
Asinado dixitalmente por: 

 
Miguel Fidalgo Iglesias na data 09/05/2025 11:12:15 

 
Maria Magdalena Perez Millares na data 09/05/2025 11:12:31 

 
Manuel Santos Costa na data 09/05/2025 11:12:37 

 
Jesús María Fernández Rosende na data 09/05/2025 11:12:44 

 
Paula Mouzo Mas na data 09/05/2025 11:13:00 

 
María Deza Martínez na data 09/05/2025 11:13:14 

 
Dolores Hermelo Piñeiro na data 09/05/2025 11:13:28 

 
Raúl Santamaría González na data 09/05/2025 11:13:40 

 
Patricia García González na data 09/05/2025 11:14:08 
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Á Mesa do Parlamento 
  
Miguel Fidalgo Iglesias, Jesús María Fernández Rosende, María Deza Martinez, 
Dolores Hermelo Piñeiro, Paula Mouzo Más, María Magdalena Pérez Millares, Raúl 
Santamaría González, Patricia García González e Manuel Santos Costa ao abeiro 
do disposto no artigo 152 e concordantes do Regulamento da Cámara, presenta ante 
esa Mesa, a seguinte pregunta oral en comisión 8ª Pesca e Marisqueo. 
 
O Consello da Xunta deu conta o 14 de abril de 2025 do proxecto de acordo relativo á 
implantación do novo programa de modernización tecnolóxica da comercialización e 
xestión nas lonxas e Confrarías de Pescadores de Galicia, Lonxas galegas 4.0. 
 
O Goberno galego completará ao longo deste ano o proceso que permite a 
rastrexabilidade e xestión completa de toda a información relativa ao procedemento 
que vai desde a pesada ata á propia poxa e posterior facturación e contabilidade. 
 
A súa posta en marcha redunda nunha xestión máis eficiente do sector pesqueiro, tanto 
no relativo á comercialización como na rastrexabilidade do produto, incrementando, en 
paralelo, a seguridade alimentaria; outro dos obxectivos que comparten tanto os 
profesionais do mar como a Xunta de Galicia. 
 
Polo exposto, os deputados e deputadas asinantes formulan as seguintes preguntas 
orais: 
 

➢ Cal é o investimento deste acordo?. 
 

➢ Que obxectivos ten este acordo e que tipo de obras se van a realizar?. 
 
 
 
 
Santiago de Compostela, 9 de maio 2025. 
 
 
 
 
 
Asinado dixitalmente por: 

 
Miguel Fidalgo Iglesias na data 09/05/2025 11:35:08 

 
Maria Magdalena Perez Millares na data 09/05/2025 11:36:59 
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Jesús María Fernández Rosende na data 09/05/2025 11:37:08 

 
Manuel Santos Costa na data 09/05/2025 11:37:17 

 
María Deza Martínez na data 09/05/2025 11:37:25 

 
Dolores Hermelo Piñeiro na data 09/05/2025 11:37:34 

 
Paula Mouzo Mas na data 09/05/2025 11:37:44 

 
Raúl Santamaría González na data 09/05/2025 11:37:57 

 
Patricia García González na data 09/05/2025 11:38:11 
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OFICINA PARLAMENTAR 

Parlamento de Galiza 

Rúa do Hórreo, 63. Tel. 0034 981 551 545 

gp-bng@parlamentodegalicia.gal 

15702 Santiago de Compostela 

Galiza 

 

1 

 

Á Mesa do Parlamento 

Olalla Rodil Fernández, Mercedes Queixas Zas e Montserrat Valcárcel 

Armesto, deputadas do Grupo Parlamentar do Bloque Nacionalista Galego (BNG), 

ao abeiro do disposto no Regulamento da Cámara, presentan a seguinte Pregunta para 

resposta oral na Comisión 4ª, sobre a demanda xudicial presentada pola Xunta de 

Galiza a respecto da Torre de Caldaloba e as medidas que debe adoptar ao respecto o 

goberno galego. 

 

EXPOSICIÓN DE MOTIVOS 

O 15 de abril a Vicepresidencia da Deputación Provincial de Lugo recibiu 

notificación do xulgado de Nº4 de Lugo por unha demanda que a Xunta de Galiza 

presentou a finais de 2023 para que sexa a xustiza quen dirima a titularidade da Torre de 

Caldaloba situada no Concello de Cospeito toda vez que a Vicepresidencia da 

Deputación adquiriu en 2022 a metade da propiedade, concretamente unha superficie de 

19.596 metros cadrados que inclúen 53 metros cadrados de planta da Torre así como o 

sistema de foxos e contrafoxos defensivos situados no perímetro do ben. A compra 

culminaba en outubro de 2022 un proceso iniciado meses atrás. 

Pola súa banda, a Xunta de Galiza asinou ese mesmo ano un convenio co 

Concello de Cospeito por valor de 100.000 euros para que adquirise a propiedade da 

Torre o que motivou o inicio do correspondente expediente de expropiación municipal. 

Cómpre lembrar que a Torre de Caldaloba é Ben de Interese Cultural (BIC) 

desde 1994 o que outorga á Xunta de Galiza o dereito de tanteo e retracto de acordo co 

disposto no artigo 49 da Lei 5/2016, de Patrimonio Cultural. 
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É sorprendente que ao longo de máis de dous anos desde a adquisición por parte 

da Deputación dunha parte de Caldaloba o Goberno galego non se reunise co executivo 

provincial, malia as solicitudes formuladas polas persoas responsábeis en materia 

cultural, para abordar nunha reunión conxunta a titularidade da Torre e sobre todo o 

proxecto de consolidación, restauración e posta en valor deste importante ben 

patrimonial. Máis ao contrario, 

De feito, esgotou a vía administrativa sen exercer os seus dereitos razón pola 

que presentou a demanda xudicial reclamando o retracto da propiedade adquirida pola 

Deputación e co obxectivo de que lle sexa conferida á Xunta. 

A Torre de Caldaloba, ademais de BIC, é o último resto en pé do que noutrora 

foi unha fortaleza destruída tras as revoltas irmandiñas. Pertenceu ao Mariscal Pardo de 

Cela, tras a súa decapitación, herdaron a Dona Constança de Castro e Fernán Ares de 

Saavedra filla e xenro do Mariscal. Foi o derradeiro reduto da nobreza galega en 

resistencia á na época dos Reis Católicos. 

Desde o G.P. do Bloque Nacionalista Galego levamos anos reclamándolle á 

Xunta de Galiza actuacións urxentes para impedir a degradación deste ben, o seu 

progresivo deterioro e sobre todo a súa posta en valor e divulgación. Nestas demandas 

sempre nos atopamos co non do Partido Popular que, sen ir máis lonxe, rexeitaba actuar 

en outubro de 2017 votando en contra da proposta do BNG no Parlamento galego. 

As actuacións xudiciais iniciadas pola Xunta de Galiza que se abstivo de 

dialogar administrativamente, só van dilatar máis as urxentes medidas de consolidación 

e recuperación da Torre de Caldaloba que motivaron a compra do ben por parte da 

Deputación. Sería inadmisible que o único obxectivo do goberno galego fose non deixar 

facer a outra administración unicamente por non ser da mesma cor política. 
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Por todo o exposto formúlase a seguinte pregunta para resposta oral na 

Comisión 4ª: 

Por que a Xunta de Galiza non dialoga coa Vicepresidencia da Deputación 

Provincial de Lugo na procura dun acordo que recolla medidas para a conservación, a 

posta en valor e a divulgación da historia da Torre de Caldaloba? 

 

Santiago de Compostela, 9 de maio de 2025 

 

Asdo.: Olalla Rodil Fernández 

Mercedes Queixas Zas  

Montserrat Valcárcel Armesto 

Deputadas do G.P. do BNG 

 

 

 

Asinado dixitalmente por: 

 

Olalla Rodil Fernández na data 09/05/2025 12:36:51 

 

Mercedes Queixas Zas na data 09/05/2025 12:36:58 

 

Montserrat Valcárcel Armesto na data 09/05/2025 12:37:08 
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Á Mesa do Parlamento 

Carmela González Iglesias, Iago Tabarés Pérez-Piñeiro e Oscar Insua 

Lema, deputada e deputados do Grupo Parlamentar do Bloque Nacionalista Galego 

(BNG), ao abeiro do disposto no Regulamento da Cámara, presentan a seguinte 

Pregunta para resposta oral na Comisión 1ª, sobre a precariedade do servizo do 

Grupo de Emerxencias Supramunicipal (GES) do Val Miñor. 

 

EXPOSICIÓN DE MOTIVOS 

O Grupo de Emerxencias Supramunicipal (GES) do Val Miñor é un servizo con 

só 12 traballadores/as cos que se fan quendas de 2 efectivos - cando, como mínimo e 

por seguridade, deberían ser de 3 –, un número mal dimensionado mesmo para 

mobilizar o número de vehículos de que dispoñen, pero sobre todo claramente 

insuficientes para facer fronte ás posíbeis emerxencias da poboación habitual do Val 

Miñor de 45.000 habitantes, poboación que se triplica en época estival. 

Para poder cubrir as quendas con máis efectivos estase a recorrer ás horas extras 

voluntarias, no canto reforzar o servizo con novas contratacións, tal como estaba 

establecido xa no convenio asinado en 2018 que contemplaba que en 2021 debíanse 

incrementar en seis efectivos até acadar 18 traballadores/as. Se a esta situación se lle 

suman baixas, permisos ou vacacións, as quendas chegan a ser dunha soa persoa ou, no 

peor dos casos, o servizo pecha por falta de persoal, como xa ten pasado moitas veces.   

A esta situación hai que lle engadir as derivadas da non solución do caso de 

acoso sufrido no seo do GES agora xudicializado e á paralización do proceso de 

estabilización do postos de traballo, ambos os dous asuntos dilatados durante anos pola 
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inacción reiterada da Xunta de Goberno da Mancomunidade formada polos alcaldes dos 

tres concellos do Val. 

A problemática laboral non é a única. A precariedade en que vive o servizo de 

emerxencias afecta tamén ás súas dependencias. Por un lado está a situación de absoluto 

abandono e deixamento da actual sede do GES. Nun edificio compartido con outros 

servizos do Concello de Nigrán, cunhas instalacións cheas de humidades, paredes 

desconchadas, varandas desprendidas, teitos con pingueiras, unha escaleira perigosa, 

sen espazo para o adestramento físico en interior; en definitiva un espazo insalubre e 

incompatible cunhas condicións laborais minimamente dignas, e que nin a Xunta do PP 

nin os sucesivos presidentes da Mancomunidade, os socialistas de Nigrán e Gondomar, 

e o popular de Baiona, fan nada por arranxar. E por outro, a desaxeitada localización da 

propia sede, situada ao carón dun instituto de educación secundaria que concentra en 

determinadas horas innumerables vehículos e persoas, o que pode dificultar 

enormemente as saídas de emerxencias. 

Esta situación fai imprescindible ou a construción dunha nova sede para o Grupo 

de Emerxencias ou o seu traslado a unhas novas dependencias, unha nova localización 

que evite ter os vehículos á intemperie, que estea situada nun lugar axeitado, que facilite 

a comunicación con todo o Val, deseñada funcionalmente para o seu cometido e 

específica para o servizo, que o dote de maior seguridade e efectividade. Unhas novas 

dependencias que deberan ser o resultado dun convenio no que a Mancomunidade debe 

sumar as outras administracións competentes, Deputación de Pontevedra e Xunta de 

Galicia. 

Toda esta realidade é de sobra coñecida, non é de onte, nin sequera dos últimos 

cinco anos, vén de lonxe, e xa se ten denunciado reiteradamente, mais a día de hoxe, 

nada se moveu por parte desta institución (Mancomunidade), nin doutras que comparten 

competencias en materia de emerxencias (Xunta e Deputación), cun desleixo temerario 
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por parte dos sucesivos gobernos, que pon en xogo nada máis e nada menos que o 

correcto funcionamento dun servizo do que poden chegar a depender os nosos bens e as 

nosas vidas, polo que as institucións responsábeis deben actuar e non mirar para outro 

lado, para evitarmos ter que lamentar non ter feito nada a tempo. 

 

Por todo o exposto formúlanse as seguintes preguntas para resposta oral na 

Comisión 1ª: 

- Coñece o Goberno Galego as instalacións do Grupo de Emerxencias 

Supramunicipal do Val Miñor? 

- Como valora o Goberno Galego a situación na que se atopan estas 

instalacións? 

- Pensa o Goberno Galego que é necesario dotar ao GES dunha nova sede 

acorde co servizo que presta? 

- Sabe o Goberno Galego que a localización actual do GES do Val Miñor non 

responde ás necesidades dos tres concellos da val? 

- Como valora o Goberno Galego a falta de persoal do GES do Val Miñor? 

- Pensa o Goberno Galego que o GES do Val Miñor pode prestar un servizo 

adecuado con unha soa persoa traballando, tal e como ocorre en ocasións pola falta de 

persoal? 

- Considera o Goberno Galego necesario resolver o proceso de estabilización e 

incrementar o número de efectivos deste GES? 
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- Como pensa o Goberno Galego que se vai garantir a seguridade da poboación 

do Val Miñor se non se dota ao GES de suficiente persoal? 

- Ten intención o Goberno Galego, en colaboración coa Deputación de 

Pontevedra e a Mancomunidade do Val Miñor, de dotar dunhas novas dependencias ao 

Grupo de Emerxencias Supramunicipal do Val Miñor que cumpra con todas as 

necesidades do servizo, nunha nova localización que facilite a comunicación con todo o 

val, que estea deseñado funcionalmente para o seu cometido e que sexa específico para 

garantir un servizo adecuado a poboación dos concellos de Baiona, Gondomar e 

Nigrán? 

 

Santiago de Compostela, 9 de maio de 2025 

 

Asdo.: Carmela González Iglesias 

Iago Tabarés Pérez-Piñeiro  

Oscar Insua Lema 

Deputada e deputados do G.P. do BNG 

 

 

 

Asinado dixitalmente por: 

 

Carmela González Iglesias na data 09/05/2025 13:12:57 

 

Iago Tabarés Pérez-Piñeiro na data 09/05/2025 13:13:12 
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Óscar Insua Lema na data 09/05/2025 13:13:24 
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Á Mesa do Parlamento 

Carmela González Iglesias, Alexandra Fernández Gómez, Ariadna 

Fernández González e Brais Ruanova Vilas-Boas, deputadas e deputado do Grupo 

Parlamentar do Bloque Nacionalista Galego (BNG), ao abeiro do disposto no 

Regulamento da Cámara, presentan a seguinte Pregunta para resposta oral na 

Comisión 5ª, sobre a falta de prazas para o curso 2025/2026 nas escolas infantís 

públicas dependentes da Xunta de Galiza na cidade de Vigo. 

 

EXPOSICIÓN DE MOTIVOS 

Vigo conta na actualidade con nove escolas infantís públicas de titularidade da 

Xunta de Galiza que, incluso incluíndo as nove de titularidade municipal, son 

totalmente insuficientes para cubrir a demanda. 

No procedemento de adxudicación de prazas nas escolas infantís dependentes da 

Xunta de Galiza para o curso 2024/2025 máis de 450 nenas e nenos quedaron sen praza. 

Nalgunhas como é o caso da Galiña Azul da Rúa Palencia ,no barrio do Calvario, máis 

de 100 crianzas non foron admitidas. 

No proceso que se está desenvolvendo na actualidade para o curso 2025/2026 as 

listas provisionais continúan practicamentes cos mesmos datos,  o número de familias 

que non conseguen praza nas escolas infantís da Xunta de Galicia seguen sendo parello 

ao número das que si conseguen praza. 

Na cidade de Vigo están censadas máis de 5.000 crianzas de entre 0 e 3 anos e 

as prazas ofertadas nas escolas infantís públicas son totalmente insuficientes. Ás máis 

de 400 nenas e nenos que non son admitidas nos centros dependentes da Xunta de 

Galiza hai que engadirlle os preto de 200 que quedan fora nas dependentes do Concello 
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de Vigo e as moitas familias que acoden directamente a centros privados ante a 

imposibili-dade de acceder a prazas públicas. 

Ás 1300 prazas públicas de escolas infantís ofertadas en Vigo cobren 

escasamen-te o 25% das necesidades das familias viguesas, polo que é preciso adoptar 

medidas para incrementar a oferta, como un recurso que se torna fundamental para 

posibilitar a conci-liación familiar. 

Medidas como a gratuidade das escolas infantís para todas as familias galegas, 

impulsada polo goberno do PP e que beneficia a iniciativa privada, son insuficientes xa 

que son moitas as nais e pais de Vigo que a pesar de  solicitar praza nas escolas públicas 

e nas privadas, teñen que recorrer ás avoas e aos avós ou a outros familiares para poder 

conciliar a súa vida laboral co coidado dos seus fillos e fillas. Ou incluso, 

principalmente no caso das nais, vense obrigadas a reducir a súa xornada (coa mingua 

salarial que su-pón) ou deixar o seu traballo para poder atendelos, acrecentando así a 

desigualdade la-boral entre homes e mulleres. 

Este é un servizo educativo esencial ao que teñen dereito todas as nenas e nenos 

e que o Goberno Galego ten o deber de garantirlles cunha rede pública de escolas infan-

tís que en Vigo, como a maior cidade de Galiza, debe estar suficientemente dotada. 

 

Por todo o exposto formúlanse as seguintes preguntas para resposta oral na 

Comisión 5ª: 

- Como valora o Goberno Galego que máis de 450 nenas e nenos, a metade das 

solicitudes, quedaran sen praza na rede pública de escolas infantís da Xunta de Galiza 

en Vigo no curso 2024/2025? 
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- Pensa o Goberno Galego positivo que no curso 2025/2026 segan manténdose 

estas cifras de familias que non conseguen praza nas escolas infantís públicas 

dependentes da Xunta de Galicia? 

- Como valora o Goberno Galego que moitos pais e nais teñan que recorrer ás 

avoas e aos avós ou a outros familiares para poder conciliar a súa vida laboral co 

coidado dos seus fillos e fillas; ou incluso, principalmente no caso das nais, se vexan 

obrigadas a reducir a súa xornada (coa merma salarial que supón) ou deixar o seu 

traballo para poder atendelos, acrecentando así a desigualdade laboral entre homes e 

mulleres? 

- Considera o Goberno Galego que, ao ser este un servizo educativo esencial ao 

que teñen dereito todas as nenas e nenos, ten o deber de garantirlles cunha rede pública 

de escolas infantís ? 

- Pensa o Goberno Galego que é necesario incrementar o número de prazas na 

rede pública de escolas infantís en Vigo, co obxectivo de que todas as familias viguesas 

teñan acceso a un sistema educativo público, gratuíto e de calidade para todas as nenas e 

nenos do concello? 

- Vai incluír o Goberno Galego nos próximos orzamentos unha partida para a 

construción de novos centros nas zonas de As Travesas, Balaidos, Navia, Casco Vello e 

Travesía de Vigo para garantir o acceso a unha praza nas escolas infantís públicas a 

todas as nenas e nenos da cidade de Vigo? 
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Santiago de Compostela, 9 de maio de 2025 

 

Asdo.: Carmela González Iglesias 

 Alexandra Fernández Gómez 

Ariadna Fernández González 

Brais Ruanova Vilas-Boas 

Deputadas e deputado do G.P. do BNG 

 

 

 

Asinado dixitalmente por: 

 

Carmela González Iglesias na data 09/05/2025 13:44:56 

 

Alexandra Fernández Gómez na data 09/05/2025 13:45:09 

 

Ariadna Fernández González na data 09/05/2025 13:45:28 

 

Brais Ruanova Vilas-Boas na data 09/05/2025 13:45:40 
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Parlamento de Galicia. Rúa Hórreo, 63 | 15701 Santiago de Compostela | Tel. 981 551 510  
 

gp-pp@parlamentodegalicia.gal  
    

@gppgalicia                         @GrupoPopularGal  

 

 

Á Mesa do Parlamento 
  
Miguel Fidalgo Iglesias, Jesús María Fernández Rosende, María Deza Martinez, 
Dolores Hermelo Piñeiro, Paula Mouzo Más, María Magdalena Pérez Millares, Raúl 
Santamaría González, Patricia García González e Manuel Santos Costa ao abeiro 
do disposto no artigo 152 e concordantes do Regulamento da Cámara, presenta ante 
esa Mesa, a seguinte pregunta oral en comisión 8ª Pesca e Marisqueo. 
 
 
O Consello da Xunta deu conta o 10 de marzo de 2025 do informe do estado de 
execución do Programa de Ciencias Mariñas, destinado a transformar e mellorar a 
resiliencia da Galicia do mar, coordinando e impulsando a labor de investigación, 
desenvolvemento tecnolóxico e o diálogo entre o sector científico e de innovación e a 
sociedade galega. Esta dirección estratéxica céntrase na ciencia mariña e busca 
fomentar a colaboración entre a comunidade investigadora galega e os axentes sociais, 
económicos e institucionais vinculados á actividade marítimo pesqueira. 
 
Aborda tres grandes liñas de actuación enfocadas na observación e monitorización 
mariña, na acuicultura e nas actividades da economía azul. Está coordinado polo IIM-
CSIC, Centro Tecnolóxico do Mar-Fundación CETMAR o Centro de Investigación 
Mariña da Universidade de Vigo (CIM), e conta coa participación do Centro de 
Investigacións Mariñas (CIMA), Instituto Galego de Formación Acuícola (IGAFA), 
MeteoGalicia, o Instituto Español de Oceanografía (IEO-CSIC), o Instituto Tecnolóxico 
para o Control do Medio Mariño de Galicia (INTECMAR), o Centro de 
Supercomputación de Galicia (CESGA), a Universidade de Santiago de Compostela 
(USC) e a Universidade da Coruña (UdC). 
 
Dispón dun orzamento de 10 millóns de euros, dos que 6 millóns son achegados polo 
Ministerio de Ciencia e Innovación mediante os Fondos do Programa Next Generation 
EU, e 4 millóns da Xunta de Galicia, a través do Fondo Europeo Marítimo, da Pesca e 
da Acuicultura (Fempa). 
 
Polo exposto, os deputados e deputadas asinantes formulan as seguintes preguntas 
orais: 
 

• Cal foi o resultado deste informe e cal é a repercusión para a comunidade galega?. 
 

• Cales son as actuacións do programa de ciencias mariñas? 
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Parlamento de Galicia. Rúa Hórreo, 63 | 15701 Santiago de Compostela | Tel. 981 551 510  
 

gp-pp@parlamentodegalicia.gal  
    

@gppgalicia                         @GrupoPopularGal  

 

 

 
 
Santiago de Compostela, 9 de maio 2025. 
 
 
 
 
 
Asinado dixitalmente por: 

 
Miguel Fidalgo Iglesias na data 09/05/2025 11:21:12 

 
Manuel Santos Costa na data 09/05/2025 11:21:25 

 
Jesús María Fernández Rosende na data 09/05/2025 11:21:33 

 
Paula Mouzo Mas na data 09/05/2025 11:21:50 

 
María Deza Martínez na data 09/05/2025 11:22:20 

 
Dolores Hermelo Piñeiro na data 09/05/2025 11:22:31 

 
Raúl Santamaría González na data 09/05/2025 11:22:42 

 
Patricia García González na data 09/05/2025 11:22:52 

 
Maria Magdalena Perez Millares na data 09/05/2025 11:26:55 
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     gp-socialista@parlamentodegalicia.gal /       981.55.15.30 

28071 Madrid 

@PSdeG 

Á MESA DO PARLAMENTO 

 

Lara Méndez López e Carlos López Font, deputada e deputado pertencentes 

ao Grupo Parlamentario dos Socialistas de Galicia, ao abeiro do disposto no 

artigo 152 do Regulamento da Cámara, presentan ante esa Mesa a seguinte 

pregunta para a súa resposta oral en Comisión 2.ª, Ordenación Territorial, 

Obras Públicas, Medio Ambiente e Servizos. 

 

Exposición de motivos 

 

O investimento en infraestruturas de alta calidade é esencial para a mellora da 

seguridade viaria, xa que permite reducir en forma significativa a existencia de 

accidentes de tráfico e as súas consecuencias. O crecemento destas 

infraestruturas permite separar de maneira máis efectiva aos peóns dos 

vehículos, reducindo o risco de atropelos e aumentando a seguridade para os 

usuarios máis vulnerables da vía. Neste sentido, a ampliación das beirarrúas, 

fai posible que o tránsito peonil sexa máis cómodo e máis seguro, e tamén 

permite evitar a conxestión das zonas máis transitadas. O desenvolvemento de 

melloras en seguridade viaria tamén é fundamental para promover unha 

mobilidade inclusiva. Nas zonas nas que o tráfico é moi importante, unha 

mobilidade sostible solo é posible mediante a construción de beirarrúas e 

sendas peonís que melloran a seguridade viaria, tanto para os vehículos como 

para os peóns. 

 

No caso da Travesía de Cangas de Foz, trátase dunha zona moi poboada que 

se atopa na contorna do cruzamento entre a estrada nacional N-642, coa 

estrada autonómica LU-162. Como consecuencia desta localización, no lugar 

existe un volume de tráfico moi importante, con zonas urbanas e vivendas aos 

dous lados, co risco que iso conleva. A estrada autonómica LU-162 é unha das 

máis importantes do concello de Foz, así como dos municipios da súa 

contorna, xa que ademais de servir como principal vía de comunicación das 
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parroquias de Cordido e Cangas coa capital municipal é a vía máis directa de 

unión de Alfoz e O Valadouro con Burela e coa Mariña Occidental. Polo tanto, 

esta estrada soporta un elevado tráfico de vehículos, o que constitúe un perigo 

para os veciños e veciñas que viven na travesía de Cangas de Foz, no barrio 

de Vilamor. 

 

Parte desta travesía conta con beirarrúas, que se fixeron en tres fases distintas. 

Despois de anos de esixir a importancia destas obras para a seguridade viaria 

na zona, a primeira fase de construción de beirarrúas fíxose no ano 2013. 

Logo, nunha segunda etapa no ano 2015, ampliáronse outros 475 metros de 

beirarrúas e finalmente realizouse unha terceira etapa de ampliación no ano 

2023 a partir dunha iniciativa presentada polo grupo parlamentario socialista, 

na que se instaba ao Parlamento Galego para dar continuidade ás obras de 

mellora da seguridade viaria e peonil na estrada LU-162, impulsando na maior 

brevidade o proxecto dirixido á execución de novas beirarrúas no tramo urbano 

da travesía de Vilamor. Nesa ocasión ampliáronse en 125 metros as beirarrúas 

de Cangas de Foz en ambas marxes da estrada LU-162. 

 

A última ampliación de beirarrúas na LU-162 ao seu paso pola travesía de 

Cangas de Foz reduciuse a 65 metros lineais de estrada. Polos riscos que 

seguen existindo para os peóns é fundamental rematar coa obra das 

beirarrúas, para garantir a seguridade nunha travesía que soporta unha 

elevada circulación e que pon en perigo aos veciños e veciñas. Desde o 

Ministerio tamén se están realizando os esforzos necesarios para garantir a 

seguridade viaria na zona, coa instalación de unha rotonda que permite un 

acceso mais seguro a dita travesía. Por isto é importante que desde a Xunta de 

Galicia acompáñense estas actuacións e que se actúe con rapidez, antes de 

que teña que suceder unha desgraza para que se tomen as medidas que 

sexan definitivas para completar a seguridade viaria da parroquia de Cangas. 
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Por todo o exposto, a deputada e o deputado que asinan formulan a seguintes 

preguntas para o seu debate en Comisión: 

 

1- Ten previsto a Xunta de Galicia acompañar os esforzos que se están 

realizando por parte do Ministerio para mellorar a seguridade viaria da 

parroquia de Cangas, coa execución dunha rotonda para un acceso máis 

seguro á travesía de Cangas de Foz e realizar unha ampliación das beirarrúas 

ata completar as vivendas en ambas marxes da travesía? 

 

2- Cando prevé a Xunta de Galicia que poden estar rematadas as beirarrúas ao 

longo de toda a travesía? 

 

Santiago de Compostela, 9 de maio de 2025 

 

 

 

Asinado dixitalmente por: 

 

Lara Méndez López na data 09/05/2025 14:36:46 

 

Carlos López Font na data 09/05/2025 14:36:58 
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Á MESA DO PARLAMENTO 

 

María Elena Espinosa Mangana e Carlos López Font, deputada e deputado 

pertencentes ao Grupo Parlamentario dos Socialistas de Galicia, ao abeiro 

do disposto no artigo 152 do Regulamento da Cámara, presentan ante esta 

mesa a seguinte pregunta para a súa resposta oral en Comisión 5.ª, 

Sanidade, Política Social e Emprego. 

 

EXPOSICIÓN DE MOTIVOS 

O día 5 de maio asináronse os acordos de xestión para as sete áreas sanitarias 

de Galicia, que son os instrumentos para materializar a xestión sanitaria, 

vinculados á planificación estratéxica con obxectivos de cada área. 

Os obxectivos plantéxanse en tres grandes áreas: Asistencial, Recursos 

Humanos e Recursos Económicos.  

Por outra parte, en canto ás áreas asistenciais diferéncianse catro bloques: 

eficiencia asistencial e sostible, calidade asistencial, integración asistencial, e 

resultados de saúde.  

Para realizar o seguimento, establécese un conxunto de indicadores. Nesta 

iniciativa non imos entrar en todos eles, senón que imos centralos nalgún 

ámbito concreto. 

Os acordos de xestión din que a prioridade do Sergas e acadar a máxima 

accesibilidade e ademais, a saúde mental consolídase como unha prioridade 

transversal para todo o sistema sanitario galego. 

Tamén sabemos que un dos asuntos que máis preocupa aos galegos e ás 

galegas en relación coa sanidade pública son as listas de espera. E para o 

Sergas debería ser unha liña de traballo prioritaria. 

Por este motivo é difícil de entender algúns dos obxectivos que se prevén nos 

acordos de xestión. 

 

Por todo o exposto, a deputada e o deputado que asinan formulan as seguintes 

preguntas para o seu debate en Comisión:  
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1. Vai a Xunta de Galicia rebaixar os días da vía rápida para atención a 

conducta suicida en adultos e infanto xuvenil que figura no acordo de 

xestión da Área Sanitaria de Vigo? 

 

2. Vai a Xunta de Galicia modificar o acordo de xestión da Área Sanitaria 

de Vigo, para que o tempo medio de espera para unha cirurxía sexa 

inferior a 63,8 días que son os días de espera  a 31/12/2024? 

 

3. Vai a Xunta de Galicia modificar o acordo de xestión da Área Sanitaria 

de Vigo, para que o tempo medio de espera para unha cirurxía en 

prioridade 1, sexa inferior a 17,4 días que son os días de espera a 

31/12/2024? 

 

 

 

 

Santiago de Compostela, a 12 de maio do 2025 

 

 

Asinado dixitalmente por: 

 

Elena Espinosa Mangana na data 12/05/2025 10:14:27 

 

Carlos López Font na data 12/05/2025 10:14:36 

 

C
SV

: R
EX

PG
-J

O
lA

kj
qC

a-
2

Ve
rif

ic
ac

ió
n:

ht
tp

s:
//s

ed
e.

pa
rla

m
en

to
de

ga
lic

ia
.g

al
/tr

am
ite

s/
cs

v/

84657

C
SV

: B
O

PG
D

SP
G

-tc
ijm

Y0
M

y-
7

Ve
rif

ic
ac

ió
n:

ht
tp

s:
//s

ed
e.

pa
rla

m
en

to
de

ga
lic

ia
.g

al
/tr

am
ite

s/
cs

v/

https://sede.parlamentodegalicia.gal/tramites/csv/BOPGDSPG-tcijmY0My-7


       

 

 

 

 

 

 

 

 

 
  

OFICINA PARLAMENTAR 

Parlamento de Galiza 

Rúa do Hórreo, 63. Tel. 0034 981 551 545 

gp-bng@parlamentodegalicia.gal 

15702 Santiago de Compostela 

Galiza 

 

1 

 

Á Mesa do Parlamento 

Sonia Vidal Lama, Ariadna Fernández González e Secundino Fernández 

Fernández, deputadas e deputado do Grupo Parlamentar do Bloque Nacionalista 

Galego (BNG), ao abeiro do disposto no Regulamento da Cámara, presentan a seguinte 

Pregunta para resposta oral na Comisión 7ª, sobre o sector sector da planta 

ornamental. 

 

EXPOSICIÓN DE MOTIVOS 

O sector da planta ornamental e da flor cortada en Galiza representa unha 

oportunidade real para o desenvolvemento sostido e con perspectiva de xénero no rural, 

mais a política da Xunta nestes anos non estivo á altura das potencialidades nin das 

necesidades reais das produtoras e produtores. A administración autonómica ten feito 

presentacións grandilocuentes de plans estratéxicos, como o recente horizonte 2034, 

mais eses anuncios non van acompañados nin de recursos suficientes nin dunha vontade 

real de transformación estrutural do sector. Mentres se proclama a importancia da planta 

ornamental, a realidade é que as explotacións continúan a padecer os mesmos atrancos 

históricos: falta de apoio técnico, dificultade de acceso á terra, ausencia de planificación 

a longo prazo e un escaso acompañamento institucional nos procesos de 

comercialización e internacionalización. 

A Xunta, en vez de liderar un proxecto sólido de país para este sector, limítase a 

reaccionar con medidas puntuais, sen dotación orzamentaria seria nin mecanismos de 

seguimento nin avaliación. O apoio queda en declaracións de intencións e mesas de 

diálogo que moitas veces serven máis para lavar a cara que para transformar a realidade. 

Un dos aspectos máis criticables é a falla dunha política pública clara para garantir o 

relevo xeracional e a incorporación de mulleres novas ao sector. A pesar de que se 
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recoñece que máis do 70% do emprego nesta actividade é feminino, non existe un plan 

específico con perspectiva de xénero que promova a conciliación, o acceso á formación 

técnica ou ao crédito. A conciliación real non se resolve só con horarios flexibles, senón 

con servizos públicos no rural, con coidados compartidos, con políticas activas de 

igualdade. E aí, a Xunta chega tarde, mal e arrastro. 

Ademais, a escasa aposta pola innovación tecnolóxica e a transición ecolóxica 

amosa unha clara contradición entre o discurso institucional e as prácticas reais. O 

sector podería ser un exemplo de agroecoloxía, de produción con baixo impacto 

ambiental e alto valor engadido, mais non se vislumbra un plan serio para apoiar este 

modelo. A investigación pública está ausente, os centros tecnolóxicos apenas 

interveñen, e as axudas seguen favorecendo as grandes estruturas antes que os pequenos 

viveiros ou cooperativas que dinamizan o rural e xeran emprego de proximidade. 

Por outra banda, a Xunta tampouco ten desenvolvido políticas comerciais 

ambiciosas para reforzar a posición da flor e da planta galega nos mercados 

internacionais. A promoción exterior é escasa e descoordinada, e non se traballa cunha 

marca de país que identifique claramente a calidade e orixe galega. Mentres outras 

rexións do Estado español contan con estratexias sólidas e recoñecidas a nivel europeo, 

en Galiza seguimos sen ferramentas básicas como un selo de identidade sectorial ou 

unha rede comercial institucional estruturada. 

Cómpre tamén poñer en evidencia a falta de sinerxias entre departamentos da 

Xunta, o que impide unha visión transversal: Medio Rural actúa por un lado, Emprego 

por outro, e Igualdade está practicamente desaparecida cando se trata de promover o 

emprendemento feminino no agro. Todo isto responde a un modelo de gobernanza 

desfasado, que non entende a produción como parte dun proxecto de país soberano, 

sustentábel e feminista. 
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Por todo o exposto anteriormente formúlanse as seguintes preguntas para 

resposta oral na Comisión 7ª: 

- Por que razón o Plan Estratéxico do sector ornamental (2024–2034) non inclúe 

obxectivos medibles nin prazos definidos para a súa avaliación? Prevese a súa revisión 

ou concreción? 

- Cal é a dotación orzamentaria concreta destinada pola Xunta de Galiza á 

execución do Plan Estratéxico da planta ornamental e da flor cortada no exercicio 

actual? 

- Cal é o plan da Xunta para mellorar a promoción da planta ornamental galega 

en feiras nacionais e internacionais? 

- Como xustifica a Xunta que, a pesar da importancia económica e social do 

sector ornamental, este non teña unha canle directa e permanente de diálogo co Goberno 

galego a través dunha Mesa Sectorial Galega? 

 

Santiago de Compostela, 12 de maio de 2025 

 

Asdo.: Sonia Vidal Lamas 

Ariadna Fernández González  

Secundino Fernández Fernández 

Deputadas e deputado do G.P. do BNG 

 

 

 

Asinado dixitalmente por: 
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Sonia Vidal Lamas na data 12/05/2025 10:17:26 

 

Ariadna Fernández González na data 12/05/2025 10:19:56 

 

Secundino Fernández Fernández na data 12/05/2025 10:21:28 
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Á Mesa do Parlamento 

Cristina Fernández Davila e Ariadna Fernández Gónzalez, deputadas do 

Grupo Parlamentar do Bloque Nacionalista Galego (BNG), ao abeiro do disposto no 

Regulamento da Cámara, presentan a seguinte Pregunta para resposta oral na 

Comisión 4ª, sobre o anuncio do Presidente da Xunta de Galiza de desgravación ás 

familias galegas pola compra de libros de texto. 

 

EXPOSICIÓN DE MOTIVOS 

O pasado 23 de abril, no Debate do Estado da Nación, o Presidente da Xunta de 

Galiza, o Sr. Rueda, anunciou unha batería de medidas entre as que se atopaba a 

desgravación ás familias galegas pola compra de libros de texto ata un máximo de 105 

euros por alumno. 

Unha medida que consiste nun desconto no IRPF equivalente ao 15% do gasto 

en libros de texto e material escolar e que entrará en vigor na vindeira declaración que 

se faga no 2026.  

Polo tanto en setembro deste ano, as familias con ata 10.000 € de renda por 

persoa da unidade familiar poderán optar ás axudas para libros e para material que 

convoca anualmente a Consellería de Educación, ampliando agora as rendas entre os 

10.000 e 30.000 € para desgravar o 15% do importe gastado no material educativo a 

comezo de curso. 

Nas iniciativas sobre o sistema de axudas de libros de texto rexistradas  polo 

BNG nos últimos anos, poñíase de manifesto a situación de crise económica pola que 

atravesaban as familias galegas para enfrontar cada inicio de curso e a súa incapacidade, 

cada vez maior, de asumir o custo do material educativo en cada curso escolar.  
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A situación non ten mellorado en todo este tempo e o sistema de axudas, e agora 

de desgravación no momento da Declaración da Renda no seguinte ano en que se 

produciu o gasto en material, non alivia en nada o desembolso que as familias deben 

facer nun momento puntual e na súa totalidade. 

Por outra parte, se temos en conta os trámites burocráticos, tanto para solicitar as 

axudas, como para a cumprimentación da Declaración de IRPF, para moitas familias é 

un escollo importante, así como o é principalmente para o centro (dirección e persoal 

administrativo) que proporcionan un traballo excesivo para a súa tramitación. 

Con esta medida que agora publicita o Partido Popular está a poñer remedio á 

involución e inxustiza que provocou a decisión de suprimir a gratuidade universal dos 

libros de texto, implementada polo bipartito. Pero sobre todo, o que está a facer é poñer 

parches que non solventan o problema principal da falta de recursos e o dereito das 

familias á gratuídade á educación obrigatoria. 

O Goberno do PP na Xunta de Galiza, despois de 16 anos de despropósitos 

educativos de distinta índole, debe deixar de enredar e volver a asumir a universalidade 

da gratuidade de libros de texto, de igual xeito que non conta a renda para a gratuidade 

das escolas infantís, por exemplo.  

Deben planificar financiar na súa totalidade os libros de texto e material escolar 

que precisa o alumnado mediante fondos solidarios, un sistema que xa demostrou o seu 

acerto durante o bipartito. Libros gratis en préstamo para todas e todos, xa que o dereito 

de todas as persoas á educación está consagrado como dereito fundamental no artigo 

27.1 da Constitución Española de 1978, que proclama o dereito á educación e a 

liberdade da ensinanza, pero é no 27.4. onde di textualmente “a ensinanza básica é 

obrigatoria e gratuíta”. 
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Por todo o exposto formúlanse as seguintes preguntas para resposta oral na 

Comisión 4ª: 

1.- Vai a Consellería de Educación planificar a implementación dun sistema de 

Gratuidade Universal de libros de texto para todo o alumnado matriculado en etapas de 

estudos obrigatorios e habilitar mecanismos para que as familias poidan facer fronte aos 

gastos do inicio de curso para material escolar, reducción do número de libros ou outras 

opcións? 

2.- Vai a Consellería reforzar e mellorar a plataforma do Proxecto Educativo E-

Dixgal para que poida ofrecer tanto ao persoal docente, como ao alumnado e as súas 

familias a formación e información suficiente como apoio e consulta do resto dos 

materiais educativos utilizados?  

 

Santiago de Compostela, 12 de maio de 2025 

 

Asdo.: Cristina Fernández Davila 

Ariadna Fernández González 

Deputada do G.P. do BNG 

 

 

 

Asinado dixitalmente por: 

 

Cristina Fernández Davila na data 12/05/2025 10:52:29 

 

Ariadna Fernández González na data 12/05/2025 10:56:25 
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Á Mesa do Parlamento 

Ariadna Fernández González, Secundino Fernández Fenrández e Sonia 

Vidal Lamas, deputadas e deputado do Grupo Parlamentar do Bloque Nacionalista 

Galego (BNG), ao abeiro do disposto no Regulamento da Cámara, presentan a seguinte 

Pregunta para resposta oral na Comisión 7ª, sobre a febre aftosa. 

 

EXPOSICIÓN DE MOTIVOS 

A Febre Aftosa é unha enfermidade vírica que afecta a grande cantidade de 

especies de animais dando lugar, durante o seu padecemento, a lesións vesiculares nas 

mucosas e o epitelio e que ten un período de incubación de 2 a 14 días na meirande 

parte dos casos. A mortalidade resultante é baixa, concentrándose especialmente en 

animais de curta idade, non tanto así a súa morbilidade, moi elevada. Trátase dunha 

enfermidade de declaración obrigatoria polo RD 779/2023 que está distribuída de xeito 

endémico en Africa, Sudamérica, Asia e Oriente medio, onde ven de detectarse unha 

cepa exótica.  

Esta transmisibilidade alta, onde os animais descenden moito nas súas 

producións, tanto de carne coma de leite, significa que a afección pode traer consigo 

perdas económicas moi pronunciadas no sector agrogandeiro, derivadas do seu poder de 

difusión. É por iso que a súa detección deriva en baleirados sanitarios e vixilancia das 

zonas afectadas para que a expansión non afecte a áreas extensas, co obxectivo de 

lograr, de dárense gromos, que o sector primario resulte o menos afectado posible polos 

seus efectos, tales coma os sacrificios e as restricións comerciais. 

No Estado Español o último foco apareceu no 1986 e tras 3 anos declarouse 

estado libre de Febre Aftosa, mais na actualidade, a situación pola que atravesan 
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distintas áreas da Unión Europea fixeron saltar as alarmas para a OMSA. Dende o 

comezo de 2025 houbo gromos en Alemaña, Hungría e Eslovaquia, este último país 

nunha situación sanitaria preocupante na actualidade ao respecto desta enfermidade 

vírica, con alomenos 6 explotacións afectadas e máis de 6000 animais sacrificados.  

A situación é a peor a este respecto dende 2001, coa alerta que iso implica a 

nivel de seguridade alimentaria, saúde animal e produtividade do sector agrogandeiro, 

polo cal urxen medidas de diagnose temperá e preventivas que minimicen o seu 

impacto.  

Dada a crucial importancia que o sector primario ten no noso país, o goberno 

galego debe seguir as indicacións das autoridades ao respecto, co obxectivo de que unha 

crise derivada da Febre Aftosa non chegue a Galiza e, no hipotético caso de sufrila, teña 

os mínimos impacto posibles, xa que as nosas explotacións tanto de bovino coma de 

porcino resultarían moi afectadas economicamente, co que iso implica no noso PIB e na 

supervivencia do sector gandeiro, xa acaecido doutras eivas. 

 

Por todo o exposto formúlanse as seguintes preguntas para resposta oral na 

Comisión 7ª: 

. Prevé a Xunta de Galiza revisar os seus plans de continxencia para evitar a 

chegada da Febre Aftosa a Galiza? 

. Considera a Xunta de Galiza necesario un control máis exhaustivo no caso das 

especies silvestres susceptibles de padecer Febre Aftosa en canto á toma de mostras que 

favoreza a vixilancia e levar a cabo un plan de xestión do xabarín? 

. Prevé a Consellería de Medio Rural levar a cabo campañas de concienciación e 

información para o noso sector agrogandeiro  e daqueles que traballan directamente con 

animais susceptibles coa intención de estar preparados fronte a un gromo de Febre 
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Aftosa e minimizar o seu impacto na nosa economía e saúde animal a través do 

coñecemento do risco? 

 

Santiago de Compostela, 12 de maio de 2025 

 

Asdo.: Ariadna Fernández González 

Sonia Vidal Lamas 

Secundino Fernández Fernández 

Deputadas e deputado do G.P. do BNG 

 

 

 

Asinado dixitalmente por: 

 

Ariadna Fernández González na data 12/05/2025 11:09:15 

 

Sonia Vidal Lamas na data 12/05/2025 11:12:02 

 

Secundino Fernández Fernández na data 12/05/2025 11:12:40 
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Á Mesa do Parlamento 

Daniel Castro García e Mercedes Queixas Zas, deputado e deputada  do 

Grupo Parlamentar do Bloque Nacionalista Galego (BNG), ao abeiro do disposto no 

Regulamento da Cámara, presentan a seguinte Pregunta para resposta oral na 

Comisión 4ª, sobre a postura da Xunta de Galiza a respecto das novas iniciativas de 

universidade privada no noso país. 

 

EXPOSICIÓN DE MOTIVOS 

O pasado 30 de abril presentábase na Coruña o que podería chegar a ser a 

segunda universidade privada en Galiza, a denominada Universidade Emilia Pardo 

Bazán promovida polo grupo empresarial Cesuga. Este proxecto lanzado xa hai 4 anos, 

di pretender iniciar a súa actividade no curso 2026-2027 e crear un campus propio no 

noso país, neste caso na Coruña. 

No que ten a ver aos procesos administrativos a día de hoxe sabemos que a 

Conferencia Xeral de Política Universitaria votou en contra deste proxecto, mentres que 

a Xunta de Galiza segue sen facer pública a súa posición a respecto da vontade ou non 

de que este novo proxecto empresarial vaia para adiante. 

Ante esta situación, xa vivida no pasado, os reitores das universidades públicas 

xa mostraron o seu desacordo con esta nova iniciativa, sendo o propio reitor da 

Universidade da Coruña quen solicitou que esta universidade non tivese o visto e prace 

da Xunta de Galiza, reclamándolle ao mesmo tempo máis financiamento para a 

universidade pública, aludindo a que non se poden autorizar estas universidades se 

teñen informes negativos. 
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A toda esta ofensiva de proxectos de privatización da nosa universidade hai que 

sumarlle unha nova proposta como é a da Universidade Intercontinental da Empresa 

(UIE) que recentemente anunciou a súa vontade de aumentar a súa oferta con tres novos 

programas de doutorado de cara a que estean en funcionamento no curso 2027/2028. 

De novo, ante esta ameaza da expansión da universidade privada no noso país o 

goberno galego segue sen expresar a súa opinión e sen dar a coñecer se vai favorecer ou 

non a introdución destes dous novos proxectos que non farán outra cousa que afondar 

na privatización do noso sistema universitario, en detrimento da nosa universidade 

pública. 

 

Por todo o exposto formúlanse as seguintes preguntas para resposta oral na 

Comisión 4ª: 

- Cal é a postura da Xunta de Galiza a respecto da posibilidade da chegada da 

Universidade Emilia Pardo Bazán na Coruña? 

- Vai a Xunta de Galiza permitir o aumento de oferta educativa da Universidade 

Intercontinental da Empresa (UIE)? 

- Considera necesaria a Xunta de Galiza a chegada da Universidade Emilia 

Pardo Bazán? 

 

Santiago de Compostela, 12 de maio de 2025 

 

Asdo.: Daniel Castro García 

Mercedes Queixas Zas 

Deputado e deputada do G.P. do BNG 
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Asinado dixitalmente por: 

 

Daniel Castro García na data 12/05/2025 12:46:41 

 

Mercedes Queixas Zas na data 12/05/2025 12:48:36 
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Á Mesa do Parlamento 

Xosé Manuel Golpe Acuña, Iago Suárez Fernández, Ramón Fernández 

Alfonzo e Olalla Rodil Fernández, deputados e deputada do Grupo Parlamentar do 

Bloque Nacionalista Galego (BNG), ao abeiro do disposto no Regulamento da 

Cámara, presentan as seguintes Preguntas para resposta oral na Comisión 6ª, sobre a 

LAT 220 kV SET PE Chao do Marco-SE Belesar (REE) e SEC Soilán nos concellos de 

Becerreá, Baralla, Láncara, Sarria, Paradela, O Saviñao e Chantada (Lugo).  

.  

 

EXPOSICIÓN DE MOTIVOS 

O xoves 25 de abril de 2024 o Diario Oficial de Galicia publica a ACORDO do 7 de 

marzo de 2024, da Xefatura Territorial de Lugo, polo que se someten a información 

pública a solicitude de autorización administrativa previa, a declaración de utilidade 

pública, en concreto, a necesidade de urxente ocupación que iso implica, a autorización 

administrativa de construción e o estudo de impacto ambiental do proxecto de 

execución LAT 220 kV SET PE Chao do Marco-SE Belesar (REE) e SEC Soilán nos 

concellos de Becerreá, Baralla, Láncara, Sarria, Paradela, O Saviñao e Chantada (Lugo) 

(expediente IN408A 2020/163). 

Nesta publicación aparece a ligazón para acceder á documentación técnica, xunto coa 

avaliación ambiental de toda o proxecto. Tamén aparece na mesma publicación unha 

relación de bens e dereitos afectados pola liña proxectada. 

Unha vez analizada a documentación, existen argumentos suficientes para aplicar o 

principio de prudencia, debido aos seguintes argumentos: 
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• O trazado dos tramos aéreos non está deseñado polo principio de menor 

afección, tanto á propiedade privada como ao medio ambiente. En moitos tramos a liña 

de alta tensión transcorre próxima a edificacións privadas, incluso vivendas, sen que se 

mida de xeito preciso a afección que este feito terá sobre as persoas que as habitan. 

• Non se recollen no estudo de impacto ambiental as afeccións sobre as augas 

superficiais, nin sobre as numerosas captacións de auga para o consumo que atravesa, 

obviando a transcendencia que pode ter para persoas e negocios locais unha inxerencia 

directa no aprovisionamento de auga. 

• O estudo de impacto ambiental recoñece afección a especies de avifauna 

protexida, sen que se deseñen medidas de mitigación que as corrixan. Especies 

protexidas como o morcego de ferradura, con protección vixente, non son tratadas coa 

debida sensibilidade dentro das medidas correctoras deseñadas. 

• O inventario de bens culturais afectados non se corresponde coa realidade, 

faltando no mesmo numerosos elementos a protexer.  

• A relación de bens e dereitos afectados contén numerosos erros a respecto da 

propiedade dos terreos. Faltan identificacións correctas sobre predios afectados. 

• Os bens afectados polo proxecto acada a cifra de 1.719 fincas. Cifra 

considerable froito de todo a lonxitude que acada a liña. 

Como aspecto final, e non menos relevante observamos o seguinte: 

• A documentación deste proxecto preséntase nun formato de código privado, 

debendo os afectados contar cunha licencia de uso para ter acceso a todos os tomos que 

forman parte da mesma. Este feito vulnera o principio de transparencia que ten que 

rexer nunha exposición pública dun proxecto desta envergadura.  

A citada documentación, en concreto a referida ao Estudo de Impacto Ambiental, 

incumpre o Real Decreto 4/2010, de 8 de xaneiro, polo que se regula o Esquema 

Nacional de Interoperabilidade no ámbito da Administración Electrónica. Así, no artigo 
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11, apartado 1 indica que “os documentos e servizos de  administración electrónica que 

os órganos ou Entidades de Dereito Público emisores poñan a disposición dos cidadáns 

(sic) ou de outras Administracións públicas atoparanse, como mínimo, dispoñíbeis 

mediante estándares abertos”. No anexo, glosario de termos, do citado Real Decreto 

4/2010, explica que un “ Estándar aberto: Aquel que reúne as seguintes condiciones: 

  a) Que sexa público e a súa utilización sexa dispoñible de maneira gratuíta ou a 

un custe que non supoña unha dificultade de acceso,  

 b) Que o seu uso e aplicación no estea condicionado ao pago dun dereito de 

propiedade intelectual o industrial. 

Pois ben, para acceder á documentación do Estudo de Impacto Ambiental só é posíbel a 

través dunha aplicación de pago, “Adobe Acrobat”. Esta aplicación é pago, logo dos 7 

días de proba. Sen embargo, o software “Adobe PDF” só se fornece para plataformas 

tecnolóxicas de Windows, deixando fóra aos veciños e veciñas que utilice Linux ou 

MacOS, incumprindo así o apartado 2 do artigo 11, do Real Decreto 4/2010, que indica 

que “ os documentos, servizos electrónicos e aplicacións postos polas administracións 

públicas a disposición dos cidadáns (sic) ou de outras administracións públicas serán, 

segundo corresponda, visualizábeis, accesíbeis e funcionalmente operábeis en 

condicións que permitan satisfacer o principio de neutralidade tecnolóxica e eviten a 

discriminación dos cidadáns (sic) por razón da súa elección tecnolóxica ”, cousa que 

evidentemente non se cumpre. 

O incumprimento do artigo 11, apartado 1 e 2 , do Real Decreto 4/2010, impediu 

que moitas persoas afectadas non puideran acceder á documentación do Estudo de 

Impacto Ambienta, vulnerando o seu dereito a acceder a información que é pública, 

clave para coñecer o proxecto de construción do parque eólico e o seu alcance. 
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Por todo o exposto formúlanse as seguintes preguntas para resposta oral na 

Comisión 6ª: 

- Modificará o goberno galego o formato da documentación do proxecto da LAT 

CMDLAT 220 kV SET PE Chao do Marco-SE Belesar (REE) e SEC Soilán nos 

concellos de Becerreá, Baralla, Láncara, Sarria, Paradela, O Saviñao e Chantada 

(Lugo)? 

-  En que prazo o vai facer? 

- Unha vez corrixido o formato da documentación, terá lugar unha nova 

exposición pública? 

Santiago de Compostela, 12 de maio de 2025 

 

Asdo.: Xosé Manuel Golpe Acuña 

Iago Suárez Fernández 

Ramón Fernández Alfonzo  

Olalla Rodil Fernández 

Deputados e deputada do G.P. do BNG 

 

 

 

Asinado dixitalmente por: 

 

José Manuel Golpe Acuña na data 12/05/2025 16:11:47 

 

Iago Suárez Fernández na data 12/05/2025 16:12:03 

 

Ramón Fernández Alfonzo na data 12/05/2025 16:12:24 
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Olalla Rodil Fernández na data 12/05/2025 16:12:34 
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Á Mesa do Parlamento 

Iago Suárez Fernández e Daniel Pérez López, deputados do Grupo 

Parlamentar do Bloque Nacionalista Galego (BNG), ao abeiro do disposto no 

Regulamento da Cámara, presentan as seguintes Preguntas para resposta oral na 

Comisión 6ª, sobre a entrega de 2 millóns de euros da Xunta ao Consorcio de Turismo 

da Ribeira Sacra. 

 

EXPOSICIÓN DE MOTIVOS 

O Consorcio de Turismo da Ribeira Sacra nace no ano 2005 co “obxectivo de 

articular a cooperación das administracións integrantes para o desenvolvemento dun 

Plan de Dinamización Turística”, segundo se pode ler na propia páxina web do 

Consorcio. Con todo, a realidade contrastada no territorio é ben diferente. 

Nos últimos días sóubose que o Consello da Xunta de Galiza aprobou a entrega 

de dous millóns de euros a este ente para, en teoría, a “mellora da mobilidade 

sustentable” nos concellos pertencentes á Ribeira Sacra. Dous millóns de euros que, ben 

empregados, poderían servir de moito para unha zona do país como a Ribeira Sacra. 

Non obstante, revélase cando menos curioso que sexa despois da entrega dese diñeiro 

cando se saiba que parte deses fondos se van empregar para expropiar terreos que 

servirán como aparcadoiros e para fomentar o uso de lanzadeiras cuxos servizos se 

descoñecen.  

Nunha zona con cada vez máis afluencia turística e onde a poboación local non 

se está a ver beneficiada deste crecente turismo, desde o BNG cremos que a xestión dos 

fondos públicos debe ser máis seria e implementar plans reais de xestión turística. 
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Por todo o exposto formúlanse as seguintes preguntas para resposta oral na 

Comisión 6ª: 

- Cal vai ser o destino concreto dos 2 millóns de euros a Turismo da Ribeira 

Sacra? 

- Cales serán os horarios, percorridos e meses nos que existan as lanzadeiras? 

- Terá en conta a Xunta de Galiza outros recursos turísticos como as feiras de 

mes á hora do deseño dos horarios das lanzadeiras? 

- Por que non se fomentan e fixan liñas de buses que unan poboacións nas cales 

tamén vaian turistas, mais favorecendo a poboación local? 

- Por que parte destes fondos non se destinan aos viticultores, as mans que 

manteñen a paisaxe da Ribeira Sacra? 

- Por que non hai unha planificación previa e consensuada por parte do Goberno 

galego coa comunidade local para o deseño deses novos produtos que anuncian? 

 

Santiago de Compostela, 12 de maio de 2025 

 

Asdo.: Iago Suárez Fernández 

Daniel López Pérez 

Deputados do G.P. do BNG 

 

 

 

Asinado dixitalmente por: 
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Iago Suárez Fernández na data 12/05/2025 16:18:51 

 

Daniel Pérez López na data 12/05/2025 16:19:07 
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Grupo 
Parlamentario 
Socialista 

Grupo Parlamentario Socialista no Parlamento galego 

     gp-socialista@parlamentodegalicia.gal /       981.55.15.30 

28071 Madrid 

@PSdeG 

Á MESA DO PARLAMENTO 

 

 

Paloma Castro Rey, María Elena Espinosa Mangana e Silvia Longueira 

Castro, deputadas pertencentes ao Grupo Parlamentario dos Socialistas de 

Galicia, ao abeiro do disposto no artigo 152 do Regulamento da Cámara, 

presentan ante a mesa a seguinte pregunta para a súa resposta oral na 

Comisión 5ª. 

 

Na IV Conferencia Mundial da Muller (Pequín, 1995) consolidouse o principio 

de transversalidade, deixando claro que o principio de igualdade entre mulleres 

e homes nunca chegaría a facerse efectivo se a súa aplicación continuaba 

facéndose de maneira sectorial e illada. 

 

Pero esta aplicación do principio de transversalidade ás políticas públicas e nas 

actuacións levadas a cabo nos diferentes eidos da sociedade, está lonxe de ter 

unha aplicación plena, a aplicación da perspectiva de xénero avanza pero con 

lentitude. 

 

 A pesares da prolífica regulación e promoción da presenza das mulleres nos 

diferentes espazos, así como da introdución paulatina da aplicación da 

perspectiva de xénero en todos os eidos, queda moito camiño por percorrer 

para chegar a unha presenza equilibrada e a abordaxe efectiva das políticas 

públicas en todos os ámbitos coa necesaria perspectiva de xénero. 

 

Para acadar os obxectivos que a paridade se propón, os socialistas cremos 

que é imprescindible que o Goberno da Xunta adopte medidas estruturais e 

orzamentarias que estean destinadas a atravesar todos os eidos da sociedade. 

 

 Por iso propoñemos: 
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• Destinar como mínimo o 1 % do orzamento consolidado da Xunta de Galicia 

ás políticas específicas de igualdade e contra a violencia machista. 

 

• Crear o Instituto Galego de Muller, recuperando así o senlleiro organismo 

público responsable da defensa da igualdade entre mulleres e homes en 

Galicia eliminado no ano 2010. 

 

• Poñer en marcha as Unidades de Igualdade entre mulleres e homes en todas 

as consellarías do goberno galego, garantindo así a aplicación transversal do 

principio de igualdade entre mulleres e homes. 

 

 • Garantir o uso dos datos desagregados por sexo, o cal permitirá ver o uso 

diferencial dos servizos públicos, así como as necesidades da poboación 

diferenciadas por sexos para contribuír a un deseño máis eficaz e igualitario 

das políticas públicas. 

 

• Garantir o uso da linguaxe non sexista tanto nos documentos administrativos 

como na comunicación institucional, necesaria para a visibilización das 

mulleres. 

 

 • Incorporar a perspectiva de xénero en toda a Administración pública, pulando 

pola súa introdución en todos os eidos da sociedade. 

 

• Garantir a representación equilibrada de homes e mulleres tanto na 

titularidade de todos e cada un dos órganos superiores e de dirección das 

administracións públicas galegas, como nos seus órganos instrumentais 

dependentes 

 

• Promover e impulsar a presenza de mulleres nunha proporción equilibrada 

nos órganos de dirección e decisión nos ámbitos sociais, político, económico, 

educativo, da saúde, cultural, científico e deportivo, entre outros. 

C
SV

: R
EX

PG
-IH

W
EY

Fc
EQ

-5
Ve

rif
ic

ac
ió

n:
ht

tp
s:

//s
ed

e.
pa

rla
m

en
to

de
ga

lic
ia

.g
al

/tr
am

ite
s/

cs
v/

84680

C
SV

: B
O

PG
D

SP
G

-tc
ijm

Y0
M

y-
7

Ve
rif

ic
ac

ió
n:

ht
tp

s:
//s

ed
e.

pa
rla

m
en

to
de

ga
lic

ia
.g

al
/tr

am
ite

s/
cs

v/

https://sede.parlamentodegalicia.gal/tramites/csv/BOPGDSPG-tcijmY0My-7


 

 

Grupo 
Parlamentario 
Socialista 

Grupo Parlamentario Socialista no Parlamento galego 

     gp-socialista@parlamentodegalicia.gal /       981.55.15.30 

28071 Madrid 

@PSdeG 

Por iso, as deputadas que asinan preguntan: 

  

Vai o Goberno galego  impulsar medidas que garantan a presenza equilibrada 

de mulleres e homes  e a necesaria aplicación da perspectiva de xénero na 

abordaxe efectiva das políticas públicas en todos os ámbitos? 

 

Santiago de Compostela, 12 de Maio de 2025 

 

 

 

Asinado dixitalmente por: 

 

Paloma Castro Rey na data 12/05/2025 16:13:31 

 

Elena Espinosa Mangana na data 12/05/2025 16:13:43 

 

Silvia Longueira Castro na data 12/05/2025 16:13:57 
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Á Mesa do Parlamento 

Mercedes Queixas Zas e Brais Ruanova Vilas-Boas, deputada e deputado do 

Grupo Parlamentar do Bloque Nacionalista Galego (BNG), ao abeiro do disposto no 

Regulamento da Cámara, presentan a seguinte Pregunta para resposta oral na 

Comisión 6ª, sobre a necesidade de avaliar a participación económica da Xunta na 

empresa Castelao Productions SA. 

 

EXPOSICIÓN DE MOTIVOS 

A Consellería de Economía e Industria ten adscrita a sociedade mercantil 

pública autonómica Xesgalicia, centrada na xestión de diversas entidades de capital 

risco.   

A través de Sodiga, sociedade de capital risco da xunta, os investimentos da 

Xunta van dirixidos a empresas cun alto potencial de crecemento, xestionadas por 

empresarios de recoñecida solvencia profesional e relacionadas co desenvolvemento e 

consolidación da economía de Galiza. 

Unha destas empresas privadas que contan con investimento público é Castelao 

Productions SA; concretamente Sodiga conta cun 9,23% do seu capital que representa 

unha participación de 6,9 millóns de euros. 

As últimas contas de Castelao Productions correspondentes ao ano 2022 

confirma unhas perdas acumuladas de exercicios anteriores por importe de 76,2 millóns 

de euros e cun volume de negocio moi inferior ao do ano anterior, caendo a máis da 

metade. 

C
SV

: R
EX

PG
-9

TV
W

f2
ga

a-
7

Ve
rif

ic
ac

ió
n:

ht
tp

s:
//s

ed
e.

pa
rla

m
en

to
de

ga
lic

ia
.g

al
/tr

am
ite

s/
cs

v/

84682

C
SV

: B
O

PG
D

SP
G

-tc
ijm

Y0
M

y-
7

Ve
rif

ic
ac

ió
n:

ht
tp

s:
//s

ed
e.

pa
rla

m
en

to
de

ga
lic

ia
.g

al
/tr

am
ite

s/
cs

v/

https://sede.parlamentodegalicia.gal/tramites/csv/BOPGDSPG-tcijmY0My-7


       

 

 

 

 

 

 

 

 

 
  

OFICINA PARLAMENTAR 

Parlamento de Galiza 

Rúa do Hórreo, 63. Tel. 0034 981 551 545 

gp-bng@parlamentodegalicia.gal 

15702 Santiago de Compostela 

Galiza 

 

2 

 

Segundo as propias contas de Sodiga, esta empresa, que leva máis dunha década 

en concurso de acredores do que non dá saído, conta cun patrimonio neto negativo de 

141 millóns de euros e unhas reservas en negativo superiores aos 117 millóns. 

 

Por todo o exposto formúlanse as seguintes preguntas para resposta oral na 

Comisión 6ª: 

- Como valora a Xunta a situación económica da empresa Castelao Productions 

SA participada por Sodiga? 

- Desde cando ten coñecemento da situación económica da empresa? 

- Impulsou a Xunta un estudo económicos para avaliar a evolución da situación 

económica de Castelao Productions SA? 

- Vai facer unha auditoría específica sobre esta situación?  

- Entende o goberno do PP que está a cumprir os obxectivos de investimento 

público desde Sodiga en relación a Castelao Productions SA? 

 

Santiago de Compostela, 12 de maio de 2025 

 

Asdo.: Mercedes Queixas Zas 

Brais Ruanova Vilas-Boas 

Deputada e deputado do G.P. do BNG 

 

 

 

Asinado dixitalmente por: 

C
SV

: R
EX

PG
-9

TV
W

f2
ga

a-
7

Ve
rif

ic
ac

ió
n:

ht
tp

s:
//s

ed
e.

pa
rla

m
en

to
de

ga
lic

ia
.g

al
/tr

am
ite

s/
cs

v/

84683

C
SV

: B
O

PG
D

SP
G

-tc
ijm

Y0
M

y-
7

Ve
rif

ic
ac

ió
n:

ht
tp

s:
//s

ed
e.

pa
rla

m
en

to
de

ga
lic

ia
.g

al
/tr

am
ite

s/
cs

v/

https://sede.parlamentodegalicia.gal/tramites/csv/BOPGDSPG-tcijmY0My-7


       

 

 

 

 

 

 

 

 

 
  

OFICINA PARLAMENTAR 

Parlamento de Galiza 

Rúa do Hórreo, 63. Tel. 0034 981 551 545 

gp-bng@parlamentodegalicia.gal 

15702 Santiago de Compostela 

Galiza 

 

3 

 

 

Mercedes Queixas Zas na data 12/05/2025 16:23:12 

 

Brais Ruanova Vilas-Boas na data 12/05/2025 16:23:31 
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Á Mesa do Parlamento 

Brais Ruanova Vilas-Boas e Ramón Fernández Alfonzo, deputados do 

Grupo Parlamentar do Bloque Nacionalista Galego (BNG), ao abeiro do disposto no 

Regulamento da Cámara, presentan a seguinte Pregunta para resposta oral na 

Comisión 6ª, sobre as accións que debe levar a cabo o Goberno Galego co fin de 

garantir carga de traballo no sector auxiliar da automoción. 

 

EXPOSICIÓN DE MOTIVOS 

Como xa se leva tratado neste Parlamento, o sector da automoción, 

nomeadamente o seu sector auxiliar, precisan garantir carga de traballo que pulen pola 

súa continuidade, desenvolvemento e mellora da calidade do emprego que xeren. 

Dentro deste panorama a propia patronal do sector metal, a Asociación de 

Industrias do Metal e Tecnoloxías Asociadas (ASIME), ven de censurar que as 

industrias auxiliares do sector da automoción levan tempo quedando excluídas da 

adxudicación de novos proxectos por parte da empresa matriz Stellantis, a cal leva 

tempo deslocalizando actividades priorizando como único criterio o custo económico. 

Todo isto fai que a automoción galega, a cal debe garantir uns estándares de 

calidade de produto e de calidade do emprego, teña dificultades para competir con polos 

“low cost” como poden ser, Tunisia, Marrocos ou Portugal. 

Neste contexto o propio Goberno Galego habilitou dúas liñas de axudas por 

valor de 18 millóns de euros anunciadas para o sector auxiliar pero que non poñen 

limitacións reais a que a empresa matriz poida acceder a elas. Todo isto sumado a que a 

empresa Stellantis beneficiouse de 81 millóns de euros de cartos públicos galegos 

segundo declaracións da propia conselleira de Economía e Industria. 
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Como afea a propia ASIME, deben de establecerse ferramentas que permitan a 

adxudicación de proxectos a nivel local (entendendo a automoción galega como entorno 

local) por parte da empresa matriz. 

Ao tempo, o Goberno Galego debe establecer mecanismos que permitan á 

industria auxiliar a captación de proxectos independentes á empresa matriz que vaian na 

liña de diminuír a súa dependencia desta, co fin de garantir a súa actividade sen contar 

case exclusivamente dos ritmos de traballo e vontades na adxudicación de carga de 

traballo por parte de Stellantis. 

Un entorno económico que se gaba de cifras récord de facturación e 

exportacións debe recibir a atención, específica e pormenorizada, por parte da 

administración que merece. Neste sentido debe priorizarse que aquelas empresas que 

reciben axudas públicas por parte da administración galega garantan a carga de traballo 

no conxunto do seu entorno económico máis inmediato, sobre todo cando se lles 

presupón función tractora. 

Todo isto debe cumprir unha máxima na que as axudas públicas á industria 

cheguen a toda a cadea de valor galega directa ou indirectamente. 

 

Por todo o exposto formúlanse as seguintes preguntas para resposta oral na 

Comisión 6ª: 

1. Que medidas está a desenvolver o Goberno Galego para garantir a carga de 

traballo e a adxudicación de proxectos á industria auxiliar da automoción galega? 

2. Cantas empresas se presentaron ás dúas liñas A e B de axudas á automoción 

por valor de 18 millóns de euros? 
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3. Cando prevé a Consellería de Economía e Industria facer público o plan 

director para a automoción? 

4. Considera o Goberno Galego acertadas as críticas da propia patronal ASIME 

á deslocalización na adxudicación de proxectos para a industria auxiliar? 

5. Realiza o Goberno Galego un seguimento exhaustivo de que as axudas 

prestadas pola administración galega repercutan positivamente no aumento de carga de 

traballo e xeración de emprego de calidade e duradeiro no sector industrial auxiliar? 

Que metodoloxía de seguimento utiliza? 

6. Ten pensado o goberno galego establecer ferramentas de devolución de 

axudas para a que as empresas que, após ter recibido subvencións públicas, deslocalicen 

actividades que puideran ser prestadas por empresas galegas? 

 

Santiago de Compostela, 12 de maio de 2025 

 

Asdo.: Brais Ruanova Vilas-Boas 

Ramón Fernández Alfonzo 

Deputados do G.P. do BNG 

 

 

 

Asinado dixitalmente por: 

 

Brais Ruanova Vilas-Boas na data 12/05/2025 16:27:06 
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Ramón Fernández Alfonzo na data 12/05/2025 16:27:13 
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Á Mesa do Parlamento 

Noa Presas Bergantiños, Daniel Pérez López e Iago Tabarés Pérez-Piñeiro, 

deputada e deputados do Grupo Parlamentar do Bloque Nacionalista Galego (BNG), 

ao abeiro do disposto no Regulamento da Cámara, presentan a seguinte Pregunta para 

resposta oral na Comisión 6ª, sobre as razóns e previsións do programa de turismo de 

benestar polo cal a Xunta prevé adxudicar un millón de euros á Fundación San Rosendo 

no lugar de abrir algún tipo de procedemento que permita a participación doutros 

axentes e no que se fixen obxectivos. 

 

EXPOSICIÓN DE MOTIVOS 

O pasado 9 de setembro, após o Consello da Xunta, o goberno galego anunciaba 

o apoio, por valor dun millón de euros, dun programa de turismo e benestar 

directamente dirixido á Fundación San Rosendo a través dun convenio de colaboración 

con Turismo de Galiza. 

O termalismo é un sector estratéxico para o noso país, non só do punto de vista 

turístico, senón tamén social e sanitario. Así mesmo, é un sector que necesita un 

adecuado impulso despois do fracaso de Lei de augas lúdico termais da Xunta. Por iso, 

é importante destinar recursos públicos para o seu apoio e fomento. Porén, sorprende tal 

anuncio ao non definir pormenorizadamente os obxectivos nin a relación con outros 

programas que existen para o sector, como o programa de Política Social Benestar en 

Balnearios, e que aparentemente coliden. Sorprende así mesmo a mestura de conceptos 

sinalados na comunicación pública, na que se mestura o desenvolvemento turístico e as 

necesidades terapéuticas sen que acabe de quedar claro cales son as áreas responsables e 

cales son os elementos preponderantes. 
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Así mesmo, resulta sorprendente que non se aclare quen vai ser o público albo. 

Por unha banda, fálase de “análise das necesidades das persoas residentes”, pola outra 

de “desestacionalizar”. Non fica claro, polo tanto, se o público obxectivo son persoas 

residentes nalgún dos centros da Fundación, se as persoas residentes nas comarcas ou 

municipios afectados ou se ben, como podería inferirse doutros puntos da comunicación 

pública, se poderán ser usuarias e usuarios doutros centros residenciais ou mesmo 

cidadás e cidadáns. A maior abundancia, é estraña a mención a “persoas con doenzas 

específicas identificadas pola Fundación” sen explicitar que implicacións ten iso nin que 

criterios se van seguir do punto de vista sanitario cando despois se dá a impresión de 

que xa están previsto o número de usuarios e usuarias e as súas patoloxías. Ademais, hai 

unha clara ambigüidade entre a priorización dos tratamentos terapéuticos ou a 

dinamización turística. Neste último sentido, tampouco se explícita se a aposta pola 

“desestacionalización” vai implicar a apertura durante todo o ano das instalacións 

citadas. 

Finalmente, cómpre sinalar que non parece tampouco unha aposta seria e 

rigorosa fundamentar un investimento público deste calibre en que son “obxectivos 

enmarcados na Estratexia de Turismo de Galicia 2024-2030” sinalando que aínda está 

“en fase de redacción” e que polo tanto nin é un documento aprobado nin é coñecido e 

socializado como debería ser unha Estratexia deste tipo que aspire a ser 

verdadeiramente útil. 

É por estes motivos que é preciso afondar na transparencia, nas razóns e nas 

previsións do programa de turismo de benestar polo cal a Xunta prevé adxudicar un 

millón de euros á Fundación San Rosendo no lugar de abrir algún tipo de procedemento 

que permita a participación doutros axentes e no que se fixen obxectivos ou de fixar 

programas e medidas concretas, ben ao fío da planificación sanitaria, termal ou turística, 

en coherencia cos demais instrumentos e contando coa participación de todos os axentes 

do sector. 
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Por todo o exposto formúlanse as seguintes preguntas para resposta oral na 

Comisión 6ª: 

Que criterios obxectivos do punto de vista técnico e económico seguiu o 

goberno á hora de aprobar un convenio dun millón de euros cunha única empresa? 

Por que este investimento ten a mesma previsión de persoas beneficiarias que é 

equivalente a outros programas semellantes que teñen tres veces menos orzamento? 

Cal é a orixe deste convenio? 

Que estudos socioeconómicos os acompañan? 

Pasou esta proposta por algún dos organismos de participación e asesoramento 

en materia de termalismo? 

Que papel ten ou vai ter a área termal? 

E a área sanitaria? 

Que encaixe ten este novo instrumento en relación co programa Benestar en 

Balnearios, que ofrece estadías en 15 establecementos da nosa Comunidade para 

persoas maiores de 60 anos? 

Que tipo de criterios se seguiron para avaliar a idoneidade desta empresa para a 

“dinamización do rural”? 

Cales son as accións detalladas que se van impulsar? Cal é o cronograma? 

Que mecanismos de avaliación, seguimento e retorno dos obxectivos se van 

seguir? 

Que marco temporal? 
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Santiago de Compostela, 12 de maio de 2025 

 

Asdo.: Noa Presas Bergantiños 

Daniel Pérez López  

Iago Tabarés Pérez-Piñeiro 

Deputada e deputados do G.P. do BNG 

 

 

Asinado dixitalmente por: 

 

Noa Presas Bergantiños na data 12/05/2025 16:30:36 

 

Daniel Pérez López na data 12/05/2025 16:30:50 

 

Iago Tabarés Pérez-Piñeiro na data 12/05/2025 16:31:03 
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Á Mesa do Parlamento 

Iago Suárez Fernández, Xosé Manuel Golpe Acuña e Mercedes Queixas 

Zas, deputados e deputada do Grupo Parlamentar do Bloque Nacionalista Galego 

(BNG), ao abeiro do disposto no Regulamento da Cámara, presentan a seguinte 

Pregunta para resposta oral na Comisión 6ª, sobre as obras para unha mina de lousa 

na parroquia de Montefurado, en Quiroga. 

 

EXPOSICIÓN DE MOTIVOS 

Hai arredor de 2.000 anos levábase a cabo no territorio do concello que hoxe 

coñecemos como Quiroga unha das maiores obras de enxeñaría con que contamos no 

noso país. Lideraba o Imperio Romano o emperador Traxano cuxo mandato se estendía 

até territorio galaico. Para extraer unha reserva de ouro que se encontraba no río Sil, os 

romanos furaron un monte realizando galerías horizontais e verticais nun pronunciado 

meandro que o río fai pouco antes de converxer con outro río, o Bibei. Isto creou un 

túnel que aínda a día de hoxe se mantén e que representa un dos lugares máis dignos de 

conservación da Ribeira Sacra, a parroquia de Montefurado. 

Un patrimonio que debe ser defendido por todas as Administracións e que, 

infelizmente, se ve ameazado por unha prospección mineira que podería facer colapsar 

o túnel romano. Estas obras para unha mina de lousa recomezaron hai semanas despois 

de anos de parálise e de denuncias e alegacións por parte da veciñanza da parroquia. 

Segundo se puido saber, a Xunta de Galiza outorgou unha concesión á empresa no ano 

2019 para o inicio destas obras algo que se debe revisar por parte do goberno galego por 

se tratar dun territorio BIC e por estar na contorna do Camiño de Inverno así como por 

afectar directamente até catro núcleos de poboación que están a menos dun quilómetro 

da mina. 
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A defensa do túnel romano de Montefurado, da Camiño de Inverno e da 

veciñanza do lugar deben ser prioritarias para a Xunta de Galiza polo que é imperativo 

que o goberno galego reconsidere a súa posición e se poña do lado da defensa do noso 

patrimonio sen ningún tipo de escusa. 

 

Por todo o exposto formúlanse as seguintes preguntas para resposta oral na 

Comisión 6ª: 

- Como valora a Xunta de Galiza a actividade mineira que se está a iniciar na 

parroquia de Montefurado e na contorna do túnel romano, no concello de Quiroga? 

- Sabe o Goberno galego que, de se iniciaren as obras, o túnel romano e o 

camiño de inverno resultarían gravemente danados? 

- Coñece a Xunta que a canteira de lousa se encontra a menos dun quilómetro de 

varios núcleos de poboación? 

- Que resposta dá á veciñanza dos núcleos de poboación afectados o Goberno 

galego? 

- Coñecendo todas as afectacións negativas que este proxecto mineiro pode ter 

no territorio, considera a Xunta que as obras deberían paralizarse cando menos 

cautelarmente? 

 

Santiago de Compostela, 12 de maio de 2025 
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Asdo.: Iago Suárez Fernández 

Xosé Manuel Golpe Acuña  

Mercedes Queixas Zas  

Deputados e deputada do G.P. do BNG 

 

 

 

Asinado dixitalmente por: 

 

Iago Suárez Fernández na data 12/05/2025 17:19:21 

 

José Manuel Golpe Acuña na data 12/05/2025 17:19:44 

 

Mercedes Queixas Zas na data 12/05/2025 17:19:54 
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Á Mesa do Parlamento 

Mercedes Queixas Zas e Brais Ruanova Vilas-Boas, deputada e deputado do 

Grupo Parlamentar do Bloque Nacionalista Galego (BNG), ao abeiro do disposto no 

Regulamento da Cámara, presentan a seguinte Pregunta para resposta oral na 

Comisión 6ª, sobre o proxecto de creación dunha planta de fundición de chatarra de 

aluminio no concello de Coirós. 

 

EXPOSICIÓN DE MOTIVOS 

O pasado 24 de agosto o DOG publicaba un anuncio polo que se sometía a 

información pública a solicitude de autorización ambiental do proxecto para unha planta 

de fundición de chatarra de aluminio situada no parque empresarial de Pedra Partida, 

concello de Coirós. O titular desta planta é Aluminios Cortizo SL. 

O concello de Coirós é un concello de 1.923 habitantes (INE 2023), parte da 

Reserva da Biosfera das Mariñas Coruñesas e Terras do Mandeo e que ten unha parte 

incluída na rede Natura 2000, que é a que se corresponde ás concas dos ríos Mendo e 

Mandeo e unha microrreserva de anfibios, que custodia a entidade de custodia do 

territorio Fragas do Mandeo. 

Ademais de ser un concello rural, onde agricultura sobre todo a horta ten certa 

importancia, Coirós conta cun parque empresarial, o polígono de Pedra Partida, onde se 

compatibilizan usos industriais con terciarios ou de servizos. O sector forestal en Coirós 

ten unha incidencia importante tamén dentro da economía produtiva. 

A empresa Aluminios Cortizo instalouse hai pouco tempo no polígono 

empresarial de Coirós, solicitando no seu momento autorización como centro xestor de 

residuos non perigosos en Coirós. A actividade consiste até o momento na valorización 
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de chatarra de aluminio mediante un proceso de tratamento mecánico, consistente nunha 

fase de. trituración e unha fase posterior de clasificación de chatarra. O proceso 

realizase integramente no interior da nave na que se instalaron sistemas de filtrado de 

partículas. 

O proxecto que agora presenta Aluminios Cortizo “consiste na modificación do 

proceso de trituración existente para ampliar a súa capacidade, pasando das actuais 60 

toneladas/día a unha capacidade trituración final de 360 toneladas/día”. Ademais propón 

unha reforma. da actividade que consiste na instalación neste lugar dunha fase adicional 

do proceso recuperación, consistente en fundición de aluminio, que será o principal 

proceso desenvolvido na planta porque procederá á reciclaxe de chatarra de aluminio. 

(mediante tratamento en fornos de fundición) para a obtención de tocho de aluminio. 

Por outra banda, amplíase a capacidade actual dunha das etapas da tratamento mecánico 

existente (etapa de trituración), e, por motivos de seguridade, a fase de trituración o 

corte con cizalla realizarase no exterior da nave”. 

Desde o BNG consideramos que hai algúns aspectos do proxecto que deben ser 

obxecto de explicación detallada. 

Por exemplo, as distancias ás vivendas que se mencionan no proxecto son 

bastantes inexactas, o que xera desconfianza e transmite a sensación de minimizar de 

xeito premeditado o impacto que a actividade industrial poida xerar no medio ambiente 

e nas persoas da contorna. Non debemos esquecer que Coirós é un concello 

eminentemente residencial e que nas proximidades do emprazamento da planta de 

Cortizo, nun radio de 2 quilómetros, hai varios núcleos de poboación nos que viven 

máis de 1.000 persoas. 

Outra das cuestións que merece ser examinada con detalle é o consumo de auga, 

que segundo o proxecto presentado pola empresa será dun volume equivalente ao 76% 

do consumo previsto para toda a poboación de Coirós, dato que faría necesario buscar 

alternativas para evitar comprometer o subministro de auga a domicilios e empresas. 
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Por outra banda, o proceso de trituración con cizalla realizarase no exterior das 

naves alegando motivos de seguridade no traballo, mais tamén se indica que este 

proceso xerará po que se emitira á atmosfera e/ou que será arrastrado pola auga de 

choiva. 

A maiores, ao trasladar esta actividade ao exterior, e sumado a que a actividade 

da fábrica será de 24 horas e ao incremento de tráfico no polígono e vías de acceso, 

suporá un aumento significativo no ruído xerado. 

A importancia deste ruído non debe ser minimizada alegando que se sitúa nun 

“polígono industrial”, xa que se trata dun polígono empresarial con usos permitidos para 

actividades terciarias e de servizos. O ruído xerado polo tráfico da A6 ou a N VI non é 

comparábel porque se reduce notablemente no horario nocturno. 

 

Por todo o exposto formúlanse as seguintes preguntas para resposta oral na 

Comisión 6ª: 

- Ten pensado reunirse a Xunta con representantes do Concello de Coirós e máis 

con representantes veciñais para explicar os pormenores deste proxecto industrial? 

- Considera necesario corrixir as distancias que figuran na solicitude de 

autorización entre a situación da futuro complexo industrial e os núcleos de poboación e 

instalacións de servizos? 

- Valora a necesidade de reducir o consumo de auga implantando un sistema de 

aproveitamento da auga da choiva, e dotarse dunha nova fonte de captación de auga 

velando pola seguridade dos recursos hídricos? 

- Entende que están recollidos todos os procesos susceptíbeis de emitir po á 

atmosfera ou ruído? 
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- Valora a importancia de mellorar a monitorización dos focos de fumes, 

ampliando os elementos a controlar? 

- Prevé o goberno da Xunta incluír novas medidas de control que reforcen a 

autorización ambiental? 

 

Santiago de Compostela, 12 de maio de 2025 

 

Asdo.: Mercedes Queixas Zas 

Brais Ruanova Vilas-Boas 

Deputada e deputado do G.P. do BNG 

 

 

 

Asinado dixitalmente por: 

 

Mercedes Queixas Zas na data 12/05/2025 17:26:02 

 

Brais Ruanova Vilas-Boas na data 12/05/2025 17:26:09 
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Á Mesa do Parlamento 

Ramón Fernández Alfonzo, Brais Ruanova Vilas-Boas, deputados do Grupo 

Parlamentar do Bloque Nacionalista Galego (BNG), ao abeiro do disposto no 

Regulamento da Cámara, presentan a seguinte Pregunta para resposta oral na 

Comisión 6ª, sobre o acordo asinado polo ministerio de Seguridade Social, patronal e 

sindicatos españois relativo á xubilación do sector manufactureiro. 

 

EXPOSICIÓN DE MOTIVOS 

A reforma do sistema de pensións do ano 2011 marcou un punto de inflexión. 

Non foi a primeira, e non diremos tampouco que foi a de maior alcance, mais veu 

condicionar todo o discurso político posterior e até os nosos días a partir do mesmo 

momento no que se aprobou. 

Foi o goberno do presidente Zapatero, do PSOE, quen asinou esta reforma 

premido pola situación económica provocada pola crise financeira e os mandatos da 

UE. Parecía, pois, unha reforma de circunstancias, unha reforma conxuntural que todos 

os partidos políticos da esquerda no estado español se comprometeron a derrogar 

campaña tras campaña electoral. O propio PSOE, incapaz de defender a súa reforma, 

ven lanzando desde aquela mensaxes calculadamente confusos. 

Non podía ser de outro xeito tendo en conta que a reforma do 2011 foi 

especialmente agresiva para as clases populares, xa que atrasar a idade de xubilación en 

todas as súas as formas, ordinaria, anticipada e parcial, e aumentar as carreiras de 

cotización e as penalizacións, impacta especialmente nas persoas que realizan traballos 

máis duros, peor retribuídos, ou que realizan xornadas parciais, mulleres na maioría dos 

casos. 
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Mais os feitos veñen constatar que nin o autodenominado goberno máis 

progresista da historia, nin o seu sucedáneo, tomaron ningunha medida dirixida a 

derrogar aquela reforma, senón que veñen empeñándose en acadar aqueles mesmos 

obxectivos que se explicitaban no ano 2011, atrasar a idade de xubilación, e aqueles 

outros non tan explícitos mais que tamén veñen marcando a axenda das sucesivas 

reformas do sistema público de pensións para favorecer o negocio das pensións 

privadas. 

O acordo recentemente asinado entre goberno estatal, CEOE, CEPYME, CC.OO 

e UGT, e anunciado aos catro ventos, aínda a expensas de coñecer o que poida 

finalmente publicarse nos boletíns oficiais, vai mesma liña. 

De feito, dunha primeira análise, apenas poden tirarse dúas  conclusións. A 

primeira, a máis demoledora, que ningunha das medidas anunciadas significa recuperar 

o existente antes da reforma do 2011. A segunda, que ningunha das medidas anunciadas 

que significan mellorar o actualmente existente son claras e inequívocas, senón que 

precisan de importantes matizacións, caso da xubilación parcial para o sector 

manufactureiro e do novo sistema que se anuncia para establecer coeficientes redutores, 

moi demandado en certos sectores industriais importantes no noso país. Pola contra, 

aquelas medidas dirixidas a incentivar o atraso da idade de xubilación, por exemplo a 

través do que denominan xubilación activa, están xa bastante debulladas. 

Para o BNG este novo acordo significa, polo tanto, consolidar aquela reforma do 

ano 2011 e os lesivos efectos que tivo para as clases populares, máis que comprobados 

nestes 13 anos que van desde a súa aprobación, redución da pensión media, atraso da 

idade efectiva de xubilación e a imposibilidade de establecer novos coeficientes 

redutores para ocupacións penosas, como por exemplo no sector naval. Sen que 

poidamos esquecer os efectos colaterais sobre o acceso ao primeiro emprego por parte 

da mocidade e mesmo sobre os salarios deses primeiros empregos. 
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Por todo o exposto formúlanse as seguintes preguntas para resposta oral na 

Comisión 6ª: 

1. Coñece a Xunta de Galiza o contido deste acordo da Mesa de diálogo social 

da Seguridade Social? 

2. Coñece os efectos da reforma do ano 2011 sobre as pensións causadas con 

posterioridade á reforma? Pode ter efectos diferenciados por nivel de renda ou xénero? 

3. Como estima a Xunta de Galiza que está a afectar á saúde das persoas o atraso 

da idade de xubilación na Galiza? Pode ter efectos diferenciados por nivel de renda ou 

xénero? 

4. Como estima a Xunta de Galiza que está a afectar ao absentismo laboral o 

atraso da idade de xubilación na Galiza? Pode ter efectos diferenciados por nivel de 

renda ou xénero? 

5. Como estima a Xunta de Galiza que está a afectar ao desemprego xuvenil e 

aos salarios dos primeiros empregos o atraso da idade de xubilación na Galiza? Pode ter 

efectos diferenciados por nivel de renda ou xénero? 

 

Santiago de Compostela, 12 de maio de 2025 

 

Asdo.: Ramón Fernández Alfonzo 

Brais Ruanova Vilas-Boas 

Deputados do G.P. do BNG 
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Asinado dixitalmente por: 

 

Ramón Fernández Alfonzo na data 12/05/2025 17:30:39 

 

Brais Ruanova Vilas-Boas na data 12/05/2025 17:30:49 
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Á Mesa do Parlamento 

Brais Ruanova Vilas-Boas, Ramón Fernández Alfonzo e Paulo Ríos 

Santomé, deputados do Grupo Parlamentar do Bloque Nacionalista Galego (BNG), 

ao abeiro do disposto no Regulamento da Cámara, presentan a seguinte Pregunta para 

resposta oral na Comisión 6ª, sobre as empresas afectadas por impagos do sector 

naval. 

 

EXPOSICIÓN DE MOTIVOS 

Máis alá do relato oficial da suposta recuperación do sector naval galego existe 

unha realidade oculta de perda de postos de traballo, emigración de profesionais, 

rebaixa das condicións salariais e laborais e impagamentos a empresas auxiliares.  

No ámbito da ría de Vigo hai numerosas empresas auxiliares do naval afectadas 

gravemente polos impagos das principais empresas do sector. Falamos a día de hoxe de 

13 empresas afectadas polas consecuencias derivadas de impagamentos que están neste 

momento preto dos 3 millóns de euros e que levaron ao paro a máis de 500 persoas 

traballadoras. 

Esta situación provocou a entrada en concurso, o peche das empresas, o 

embargo de propiedades e a imposibilidade de poder retomar a actividade empresarial 

polas débedas acumuladas con diferentes entidades.  

A realidade, que xa leva existindo 16 anos, que viven estas empresas, as persoas 

propietarias e as súas familias é dramática: moitas delas perderon as súas casas e outros 

bens, teñen elevadas débedas pendentes de pagamento e padecen cadros de estrés, 

ansiedade e outras doenzas como infartos. Nalgúns casos as persoas responsábeis destas 

empresas faleceron e as súas débedas tiveron que ser asumidas pola súa familia. 
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Entre as empresas que non realizaron o pago polos traballos realizados e que 

entregaron pagarés sen fondos están Barreras e Vulcano, ámbolos dous estaleiros agora 

desaparecidos e cun concurso resolto, o que limitou as súas responsabilidades coas 

débedas adquiridas coa industria auxiliar. 

Estas situación de impagos non fai máis que acentuar unha problemática do 

sector naval galego, no que os traballos son subcontratados de xeito abusivo, onde as 

matrices só dispoñen do espazo físico onde realizar os traballos pero son unha 

concatenación de auxiliares quen realiza o traballo, con problemas graves como a 

seguridade nos propios estaleiros. 

Para defenderse desta situación de abuso e abandono, doce empresas auxiliares 

do Morrazo crearon unha plataforma de Autónomos e Pequenas empresas afectadas 

polo impago do naval que acadaron numerosos pronunciamentos de apoio por parte de 

concellos do Morrazo, organizacións sindicais e outras entidades. Malia que o 

solicitaron xa en 2017 e repetiron a solicitude en varias ocasións até este 2024, aínda 

non foron recibidos polo presidente da Xunta.  

No 2017 a plataforma foi recibida polo director do Igape do momento onde 

comprometeu atopar unha solución, mais infelizmente a día de hoxe seguen a ser 

esquecidos e esquecidas polo goberno galego. 

 

Por todo o exposto formúlanse as seguintes preguntas para resposta oral na 

Comisión 6ª: 

1. Está ao tanto o goberno galego da situación actual das persoas autónomas e 

pequenas empresas auxiliares afectadas polos impagos das empresas do naval? 
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2. Que xestións realizou o goberno galego para axudar a resolver a dramática 

situación pola que están atravesando estas empresas? 

3. Que medidas ten previsto adoptar a Xunta de Galiza para resolver a dramática 

situación das empresas auxiliares afectadas polos impagos das empresas do naval da ría 

de Vigo? 

 

Santiago de Compostela, 12 de maio de 2025 

 

Asdo.: Brais Ruanova Vilas-Boas 

Ramón Fernández Alfonzo 

Paulo Ríos Santomé 

Deputados do G.P. do BNG 

 

 

 

Asinado dixitalmente por: 

 

Brais Ruanova Vilas-Boas na data 12/05/2025 17:36:35 

 

Ramón Fernández Alfonzo na data 12/05/2025 17:36:41 

 

Paulo Ríos Santomé na data 12/05/2025 17:36:50 
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Á Mesa do Parlamento 

Ariadna Fernández González e Daniel Pérez López, deputada e deputado do 

Grupo Parlamentar do Bloque Nacionalista Galego (BNG), ao abeiro do disposto no 

Regulamento da Cámara, presentan a seguinte Pregunta para resposta oral na 

Comisión 6ª. 

 

EXPOSICIÓN DE MOTIVOS 

O cámping de Medelo, situado na parroquia de Manduas (Silleda), foi 

inaugurado coma tal no ano 1997 polo daquela presidente da Xunta de Galiza, Manuel 

Fraga. Trátase dun recinto de 31000 metros cadrados que tivo ese uso de xeito breve, 

durante catro anos, xa que dende 2001 non volveu recibir campistas tras desatarse un 

conflito entre o propietario das instalacións, o Xacobeo, e a empresa concesionaria por 

aquel entón.  

Posteriormente as instalacións, para a construción das cales se investiran 1,4 

millóns de euros no seu momento, usáronse coma albergue de peregrinos, a pesares de 

que se desviaba da Ruta da Prata uns 3 quilómetros, o que xa facía prever que non 

acadaría grande éxito. Foi dese xeito como 2 anos despois, motivado pola apertura dun 

novo albergue na Bandeira, Medelo volveu pechar sen ser de utilidade ata a data de 

hoxe, permanecendo abandonado dende 2013. O deterioro das instalacións, tras 11 anos 

sen uso e a falla total de posibles proxectos por parte da Xunta de Galiza, é evidente, 

producíndose roubos de materiais no interior, actos vandálicos, pintadas e unha falla 

total de medidas de seguridade que deriva en que calquera pode acceder sen dificultade. 

Dada a titularidade da Xunta, dende o concello mantivéronse reunións en 2021 

para darlle vida ás instalacións ou, no caso de non ser posible, declarar o complexo en 
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ruínas e derrubalo, evitando a imaxe penosa de todo aquel que ve o seu estado e a 

inseguridade que leva consigo que calquera poida entrar e sufrir un accidente dentro, xa 

que o escombro está por todas as estancias, hai cristais rotos, portas caídas e outros 

desperfectos que constitúen un risco en si mesmos. Mais nunca se chegou a materializar 

ningún acordo nin avance sobre este caso nas xuntanzas celebradas entre o concello e a 

xerencia do Xacobeo, de xeito que as instalacións continúan a empeorar. 

O gasto realizado para a construción do complexo no seu día ascendía a máis 

dun millón de euros que foron dilapidados e que actualmente están perdidos nas 

instalacións sen que ninguén bote man delas para darlles unha nova vida útil ou 

derrubalas de non ser posible o seu aproveitamento, nunha comarca na que as inversións 

por parte da Xunta de Galiza no tocante ao turismo non son excesivamente elevadas, 

perdéndose grande parte da riqueza que este podería xerar na zona. 

 

Por todo o exposto formúlanse as seguintes preguntas para resposta oral na 

Comisión 6ª: 

. Prevé levar a cabo a Xunta de Galiza accións nun curto período de tempo no 

antigo camping de Medelo para darlle unha nova vida útil ou derrubalo de non ser 

posible esa opción? 

. Que conclusións se sacaron nas reunións durante a pandemia entre o concello 

de Silleda e a Xunta de Galiza a respecto do estado de deterioro do cámping de Medelo? 

. Considera a Xunta de Galiza, a través da S.A de xestión do Plan Xacobeo, que 

investir 1,4 millóns de euros na construción das instalacións do cámping de Medelo 

para a súa apertura en 1997 para deixalo abandonado en 2013 é unha boa xestión dos 

recursos públicos? 
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. Que datos ten a Xunta de Galiza sobre o turismo na comarca do Deza e as 

necesidades que se presentan para esta actividade económica? 

. Considera a Xunta de Galiza que a comarca do Deza está aproveitando todos 

os seus recursos xeradores de turismo e riqueza que posúe? 

. No caso de prever darlle unha nova vida a estas instalacións titularidade da 

Xunta de Galiza, que accións se prevén e a que se estima que estean destinadas? 

 

Santiago de Compostela, 12 de maio de 2025 

 

Asdo.: Ariadna Fernández González  

Daniel Pérez López 

Deputada e deputado do G.P. do BNG 

 

 

 

Asinado dixitalmente por: 

 

Ariadna Fernández González na data 12/05/2025 17:41:40 

 

Daniel Pérez López na data 12/05/2025 17:41:54 
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Á Mesa do Parlamento 

Xosé Manuel Golpe Acuña, Ramón Fernández Alfonzo e Luis Bará Torres, 

deputados do Grupo Parlamentar do Bloque Nacionalista Galego (BNG), ao abeiro 

do disposto no Regulamento da Cámara, presentan a seguinte Pregunta para resposta 

oral na Comisión 6ª, relativa ao parque eólico Tesouro. 

 

EXPOSICIÓN DE MOTIVOS 

No BOE do 07 de febreiro de 2023, o MITECO facía pública a  Resolución da 

súa Dirección Xeral de Calidade e Avaliación Ambiental, segundo proposta da 

Subdirección Xeral de Avaliación Ambiental, pola que formulaba declaración de 

impacto ambiental do proxecto do parque eólico Tesouro, de 60 MW, e da súa 

infraestrutura de evacuación, situado nos concellos da Capela e As Pontes, na que se 

estabelecían condicións ambientais, incluídas as medidas preventivas, correctoras e 

compensatorias, a contemplar no desenvolvemento do proxecto “para unha adecuada 

protección do medio ambiente e os recursos naturais”. 

Entre os departamentos da Xunta consultados que contestaron figuraban a D.X. 

de Gandería, Agricultura e Industria Agroalimentaria, D.X. de Saúde Pública, D.X. de 

Planificación Enerxética e Recursos Naturais, D.X. Emerxencias e Interior, D.X. de 

Patrimonio Cultural, Servizo de Planificación e Innovación da Axencia Galega de 

Infraestruturas, D.X. de Patrimonio Natural, e Augas de Galiza; porén, os dous últimos, 

manifestaran inicialmente que non procedía a emisión de informe xa que parte das 

instalacións estaban fóra das áreas incluídas no desfasado Plan Sectorial Eólico e da lei 

8/2009 que regula o aproveitamento eólico de Galiza, posición corrixida máis tarde polo 

Consello da Xunta ao aprobar a excepcionalidade do parque por considerar que ten “un 

claro impacto territorial pola súa entidade económica e social, e unha función 

C
SV

: R
EX

PG
-V

lW
w

U
cJ

XL
-8

Ve
rif

ic
ac

ió
n:

ht
tp

s:
//s

ed
e.

pa
rla

m
en

to
de

ga
lic

ia
.g

al
/tr

am
ite

s/
cs

v/

84710

C
SV

: B
O

PG
D

SP
G

-tc
ijm

Y0
M

y-
7

Ve
rif

ic
ac

ió
n:

ht
tp

s:
//s

ed
e.

pa
rla

m
en

to
de

ga
lic

ia
.g

al
/tr

am
ite

s/
cs

v/

https://sede.parlamentodegalicia.gal/tramites/csv/BOPGDSPG-tcijmY0My-7


       

 

 

 

 

 

 

 

 

 
  

OFICINA PARLAMENTAR 

Parlamento de Galiza 

Rúa do Hórreo, 63. Tel. 0034 981 551 545 

gp-bng@parlamentodegalicia.gal 

15702 Santiago de Compostela 

Galiza 

 

2 

 

vertebradora e estruturante do territorio”. Entre os consultados pero que non contestaron 

estaban a D.X. de Calidade Ambiental e o Concello das Pontes. 

O estudo ambiental presentado pola promotora, a respecto da xeoloxía dos 

terreos para a instalación do parque, afirmaba que “localízase principalmente sobre 

rochas graníticos ... e sobre ... Filitas negras e Cuarcitas e cuarzoesquistos ...”, mentres 

que a liña de evacuación “atravesa terreos de capas detríticas, area e arxila, pertencentes 

ao Cuaternario.” Mais o texto tamén fai referencia a que “cómpre salientar que boa 

parte do PE Tesouro atópase nunha antiga Escombreira pertencente á Central das 

Pontes”, pero para subliñar o seu carácter antropizado e, polo tanto, o baixo impacto do 

proxecto. 

Pola contra, ningunha das administración públicas que participaron ou deberon 

participar no expediente ambiental e no posterior administrativo de autorizacións, foi 

quen de evidenciar a realidade do sitio elixido para o parque; toda a documentación 

existente sobre da Escombreira quedou agochada, dende a regulamentaria (Estudo de 

Impacto Ambiental da Restauración de 1983, Plan de Restauración de 1985, e 

posteriores documentos de seguimento e estado final) até a académica ou científica, 

nomeadamente da UdC e da USC, dirixidas/coordinadas polo profesor Felipe Macías 

Vázquez (p. ex. Procesos de Oxidación da Pirita en Medios Superficiais: Potencial 

Acidificante e Interese para a Recuperación de Solos Mineiros; Caracterización dos 

Solos da Escombreira da Mina das Pontes en Proceso de Restauración Ambiental; 

Composición da Disolución do Solo da Escombreira da Mina das Pontes no Proceso de 

Restauración Ambiental), e tamén os artigos escritos por Aníbal Gil Bueno, responsábel 

dos traballos de rehabilitación (A Escombreira Exterior da Mina das Pontes: Un 

Ecosistema Rico e Diverso en Permanente Transformación; A Escombreira e o Lago da 

Mina das Pontes: un Patrimonio Mineiro en Permanente Evolución Susceptíbel de Usos 

Sociais; Herbario da Escombreira da Mina das Pontes), pasando polos de divulgación 

editados por Endesa (Vida sobre Estéril. A Rehabilitación da Escombreira Exterior da 
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Mina das Pontes; Os Moradores da Escombreira. A Fauna de Vertebrados da 

Escombreira Exterior da Mina de Endesa nas Pontes). 

Na meritada documentación descríbese e analízase a fondo o proceso da 

Escombreira na que depositouse, durante anos, materiais de diverso tipo e procedencia, 

entre eles o estéril extraído da mina xunto co carbón e cinzas producidas na Central 

Térmica; ditos materiais teñen unha capacidade de acidificación ao exporse aos 

elementos que condicionou a planificación e execución de todo o depósito, cuns 

criterios de selección e da súa correcta localización na Escombreira, como primeiro e 

imprescindíbel paso no proceso de rehabilitación, ademais doutras actuacións realizadas 

para garantir a súa estabilidade, controlar as augas e evitar a erosión. A materia 

carbonosa, nomeadamente as piritas asociadas a ela, son as que dan acidez a estes 

materiais, polo que cando permanecen na superficie teñen que ser rapidamente 

confinados por outros materiais para evitar que se inicien procesos oxidativos, que 

afectarían moi negativamente ás augas e impediría o estabelecemento de vexetación ou, 

o que é máis habitual, elimina a xa estabelecido. Ademais, favorece a formación de 

drenaxes ácidas que contaminan tanto as augas superficiais como as subterráneas. 

De levarse a cabo o proxecto do parque eólico Tesouro, con aeroxeradores de 

7,2 MW, quedaría exposto aos elementos un volume moi importante de material 

carbonoso que agora está confinado, o que levaría á reactivación do proceso que sempre 

se tivo que evitar: material carbonoso en superficie e xeración de augas superácidas. 

Actualmente, pódese afirmar que a Escombreira é un ecosistema que tende á 

naturalidade pola súa dinámica evolutiva, mais esta aparente madurez é sumamente 

fráxil e iso maniféstase na resposta que dá ante calquera alteración, por pequena que 

sexa. A execución do parque provocaría impactos negativos practicamente irreversíbeis 

ao afectar, de xeito moi importante, a todo o ecosistema e, especialmente, ás augas, que 

descargan no Lago, que tamén se vería afectado no seu conxunto. 
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Por todo o exposto formúlanse as seguintes preguntas para resposta oral na 

Comisión 6ª: 

1. Cal ou cales foron os motivos ou causas da non resposta da D.X. de Calidade 

Ambiental á consulta do MITECO no procedemento de avaliación ambiental do parque 

eólico Tesouro? 

2. Considera a Consellaría de Medio Ambiente e Cambio Climático que o 

procedemento ambiental foi rigoroso e acaído á realidade da Escombreira exterior da 

Mina das Pontes? 

3. Considera a Consellaría de Medio Ambiente e Cambio Climático que a 

execución na Escombreira exterior da Mina das Pontes  dun parque eólico con 7 

aeroxeradores de 7,2 MW de potencia individual, os de maior tamaño e potencia non 

instalados na actualidade no Estado, xunto co resto de infraestruturas, é compatíbel 

protección do medio ambiente e os recursos naturais? Considera acaídas e suficientes as 

medidas preventivas, correctoras e compensatorias, a contemplar no desenvolvemento 

do proxecto, establecidas na súa D.I.A.? 

4. Cal é a opinión da Consellaría de Medio Ambiente e Cambio Climático sobre 

o contido e conclusións do informe sobre do proxecto que se achega? Comparte a 

conclusión sobre dos impactos negativos practicamente irreversíbeis ao afectar, de xeito 

moi importante, a todo o ecosistema e, especialmente, ás augas, que descargan no Lago, 

que tamén se vería afectado no seu conxunto? 

5. Coñece a Consellaría de Medio Ambiente e Cambio Climático as limitacións 

e afeccións que derivan da execución do parque eólico Tesouro no posíbel uso futuro 

dos terreos da Central Térmica de Endesa como superficie industrial? Cal é a súa 

valoración? 

Santiago de Compostela, 12 de maio de 2025 
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Asdo.: Xosé Manuel Golpe Acuña 

Ramón Fernández Alfonzo 

Luis Bará Torres  

Deputados do G.P. do BNG 

 

 

 

Asinado dixitalmente por: 

 

José Manuel Golpe Acuña na data 12/05/2025 17:44:46 

 

Ramón Fernández Alfonzo na data 12/05/2025 17:44:55 

 

Luis Bará Torres na data 12/05/2025 17:45:05 
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Á Mesa do Parlamento 

Daniel Pérez López, Iago Tabarés Pérez-Piñeiro e Óscar Insua Lema, 

deputados do Grupo Parlamentar do Bloque Nacionalista Galego (BNG), ao 

abeiro do disposto no Regulamento da Cámara, presentan a seguinte Pregunta 

para resposta oral na Comisión 6ª, relativa á necesidade de que a Xunta de 

Galiza remita ao Parlamento para o seu debate o proxecto de lei para crear, 

xestionar e desenvolver a taxa turística. 

 

EXPOSICIÓN DE MOTIVOS 

O turismo experimentou nos últimos anos un crecemento sostido no noso 

país, até o punto de transformarse nunhas das actividades económicas máis 

fornecedoras de emprego (xera máis de 130.000) e con peso crecente no Produto 

Interior Bruto (PIB) galego até atoparse entre o 11% e o 14%. 

Unha vez superada a COVID-19 a nivel mundial, o turismo en Galiza no 

ano 2022 superou o récord do 2019, e pechou o 2023 mantendo un crecemento 

que ese estende ao 2024, polo que se abren novas oportunidades para o sector no 

noso país, mais tamén retos enormes.  

A pandemia serviu como acelerador de debates relativos ao modelo 

turístico a nivel global que discorren aparentemente en diferentes planos, mais 

que conflúen na necesidade de avanzar cara un turismo comprometido coa 

sustentabilidade económica, social e medioambiental do destino.  
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O turismo galego non pode ser alleo a ese obxectivo, e por iso desde o 

Bloque Nacionalista Galego defendemos que esta actividade debe ter como 

principio reitor a sustentabilidade real. E isto esixe un adecuado equilibrio entre 

os aspectos ambiental, económico e sociocultural. Sen ese equilibrio non é 

posible garantir a sustentabilidade a longo prazo. A importancia e peso 

indiscutible que o turismo ten na nosa economía esixe apuntalar o futuro da 

actividade e do propio sector dentro deses parámetros de equilibrio e 

sustentabilidade. E por iso entendemos necesario adaptar o marco lexislativo 

actual e contar cun novo corpus normativo que permita abordar estes desafíos e 

proporcionar un marco regulador actualizado e adaptado á realidade turística 

actual de Galiza.  

E para isto, é imprescindible que a Xunta de Galiza dea pasos na 

promoción dun turismo sustentable e responsable, protexendo os dereitos dos 

residentes locais, preservando o medio ambiente e garantindo unha experiencia 

turística de alta calidade. 

Asemade, o turismo galego tamén precisa de políticas claras e reais de 

planificación, de xestión de fluxos, de regular actividades e de establecer servizos 

e infraestruturas turísticas no territorio. 

Nese contexto amplo, enmárcase a necesidade concreta de contar con 

ferramentas para financiar políticas encamiñadas a reparar o impacto que o 

turismo pode provocar sobre o patrimonio, as contornas naturais, as 

infraestruturas ou a calidade de vida da cidadanía, nomeadamente en zonas con 

presión turística. Porque é evidente que o turismo non é unha actividade inocua, 
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senón que obriga á comunidade receptora a gastar importantes fondos no 

mantemento da vila ou cidade, sendo as veciñanza que reside e paga tributos nesa 

vila ou cidade a que asume o esforzo fiscal.  

Neste sentido xa se deron pasos no noso país, a través de iniciativas coma 

as do goberno municipal de Santiago de Compostela que deseñou unha taxa 

turística en colaboración coa Universidade de Santiago de Compostela, que lle 

foi presentada á Xunta de Galiza fai xa un ano. 

E foi neste mes de setembro cando a Xunta de Galiza anunciou que se 

comprometía a aprobar a normativa da taxa turística antes do 1 de xaneiro. Desde 

o Goberno galego indicouse que se remitiría unha proposta de tributo ao 

Parlamento galego para sometelo a debate parlamentario e aprobalo antes de 

rematar o ano, de xeito que os concellos que o desexasen, contasen con esa 

ferramenta o antes posible. Mais esa vontade ten que concretarse nun texto 

específico que permita o debate en sede parlamentar seguindo o procedemento 

lexislativo ordinario e que teña como obxecto acadar o maior apoio posible, dada 

a súa relevancia para o futuro do sector. 

En definitiva, garantir o futuro do sector e a adaptación da propia 

actividade aos cambios producidos nos últimos anos esixe actuacións de máis 

calado, mais que precisan ser afrontadas canto antes, non é menos certo que o 

debate da proposta de tributo que remita a Xunta de Galiza ao Parlamento é 

urxente e necesario. 
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Por todo isto formúlase as seguintes preguntas para resposta oral na 

Comisión 6ª: 

Cando ten previsto a Xunta de Galiza remitir ao Parlamento o proxecto de 

lei para crear e xestionar a taxa turística? 

Dada a súa relevancia para o futuro do sector, non considera a Xunta de 

Galiza que é necesario dar o debate en sede parlamentar seguindo o 

procedemento lexislativo ordinario? 

 

Santiago de Compostela, 12 de maio de 2025 

 

Asdo.: Daniel Pérez López 

Óscar Insua Lema 

Iago Tabarés Pérez-Piñeiro 

Deputados do G.P. do BNG 

 

 

 

Asinado dixitalmente por: 

 

Daniel Pérez López na data 12/05/2025 17:48:34 

 

Óscar Insua Lema na data 12/05/2025 17:49:13 
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Iago Tabarés Pérez-Piñeiro na data 12/05/2025 17:49:24 
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Á Mesa do Parlamento 

Montserrat Valcárcel Armesto, Olalla Rodil Fernández,  Xosé Manuel 

Golpe Acuña e Brais Ruanova Vilas-Boas, deputadas e deputados do Grupo 

Parlamentar do Bloque Nacionalista Galego (BNG), ao abeiro do disposto no 

Regulamento da Cámara, presentan a seguinte Pregunta para resposta oral na 

Comisión 6ª, sobre a consideración do proxecto de planta de biometanización de 

Coeses (Lugo) como iniciativa empresarial prioritaria. 

 

EXPOSICIÓN DE MOTIVOS 

A empresa Bioenergía Lugo SL iniciou o proceso para instalar unha planta de 

Xestión de Residuos Orgánicos e Biometanización en Coeses, no concello de Lugo. 

Trátase dun proxecto declarado como iniciativa empresarial prioritaria en outubro de 

2021 por parte da Xunta de Galiza. Esta declaración permite unha importante 

simplificación dos trámites administrativos ante a Xunta, reducindo á metade os 

trámites da administración galega, e ademais é a Xunta de Galiza a que vai determinar 

se a planta cumpre ou non coa normativa medioambiental. 

O proxecto consiste na valorización de residuos orgánicos de procedencia 

agrogandeira e agroindustrial, mediante dixestión anaerobia, para a produción de 

biometano, con características tales que permitan inxectalo na rede gasista nacional. 

Prevé o procesamento dun máximo de 53.000 tn/ano dunha mestura de residuos 

orgánicos (non urbanos), das cales 12.000 tn/ano estarán clasificadas como residuos 

SANDACH. Realizará un tratamento completo do dixerido, de tal xeito que se poida 

xestionar mediante terceiros a fracción sólida e verter o efluente líquido unha vez 

depurado. E prevé a existencia de redes separadas de recollida dos distintos fluxos de 

augas residuais que se xerarán na instalación. As augas residuais procedentes do lavado 
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dos camións de transporte de SANDACH incorporaranse ao proceso de hixienización. 

Así como tamén contempla que se verterán ao dominio público hidráulico (rego de 

Vilalvite, afluente do río Miño):  

a) As augas residuais sanitarias e as xeradas nas distintas fases do proceso 

industrial, despois do tratamento nunha depuradora biolóxica propia.  

b) As augas residuais pluviais contaminadas, procedentes de vías de rodamento 

e plataformas, despois do tratamento nun separador de graxas.  

c) As augas pluviais non contaminadas, procedentes das cubertas, despois da 

recollida nun depósito de regulación. 

Desde a publicación do proxecto, a veciñanza da contorna e de toda a cidade de 

Lugo amosou unha enorme implicación en contra deste proxecto, o que se demostrou 

non só cos centos de alegacións presentadas denunciando a afectación negativa que 

suporá esta planta aos núcleos de poboación e á contorna, senón tamén cunha 

importante mobilización o pasado mes de setembro. 

A empresa recoñece no seu proxecto para a construción da planta que emitirá 

cheiros e gases contaminantes e un vertido de 76,7 m³ de augas residuais ao regato de 

Vilalbite que logo desemboca no río Miño. O tratamento destas augas foi considerado 

ineficiente por parte da Confederación Hidrográfica Miño Sil (CHMS), o que fixo que 

este proxecto fose informado desfavorablemente dado que este regato conta con pouco 

caudal de auga, especialmente nos meses estivais, co cal non hai case posibilidades de 

dilución. 

 

Por todo o exposto formúlanse as seguintes preguntas para resposta oral na 

Comisión 6ª: 
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Ten previsto a Xunta de Galiza retirar a declaración de iniciativa empresarial 

prioritaria ao proxecto de planta de biometanización de Coeses (Lugo)? 

Considera a Xunta de Galiza estudar o cambio de ubicación da planta proxectada 

para que non provoque afeccións á poboación, onde as vivendas estean a maior 

distancia e non se vexan afectadas as persoas? 

 

Santiago de Compostela, 12 de maio de 2025 

 

Asdo.: Montserrat Valcárcel Armesto 

Xosé Manuel Golpe Acuña 

Brais Ruanova Vilas-Boas 

Olalla Rodil Fernández 

Deputadas e deputados do G.P. do BNG 

 

 

 

Asinado dixitalmente por: 

 

Montserrat Valcárcel Armesto na data 12/05/2025 17:52:48 

 

José Manuel Golpe Acuña na data 12/05/2025 17:53:05 

 

Brais Ruanova Vilas-Boas na data 12/05/2025 17:53:15 

 

Olalla Rodil Fernández na data 12/05/2025 17:53:27 
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Á Mesa do Parlamento 

Iago Suárez Fernández, Xosé Manuel Golpe Acuña, Iago Tabarés Pérez-

Piñeiro e Noa Presas Bergantiños, deputados e deputada do Grupo Parlamentar do 

Bloque Nacionalista Galego (BNG), ao abeiro do disposto no Regulamento da 

Cámara, presentan a seguinte Pregunta para resposta oral na Comisión 6ª, sobre o 

parque eólico híbrido Neboreiro, nos concellos de Bóveda, O Saviñao, Paradela, 

Monforte de Lemos, Pantón (provincia de Lugo) e Nogueira de Ramuín provincia de 

Ourense). 

 

EXPOSICIÓN DE MOTIVOS 

O pasado 16 de agosto de 2024 Publicouse no Boletín oficial do estado a 

Anuncio  da Área Funcional de Industria e Enerxía da Subdelegación do Goberno na 

Coruña e da Dependencia da Área de Industria e Enerxía da Subdelegación do Goberno 

en Pontevedra, polo que se somete, ao trámite de Información Pública (IP), a solicitude 

de autorización administrativa previa (AAP) ou o estudo de impacto ambiental (EsIA), 

da instalación híbrida eólica e fotovoltaica «NEBOREIRO» de 45 MW de potencia 

eólica instalada e 9 MW de potencia fotovoltaica instalada en inversores, e a súa 

infraestrutura de evacuación, nos termos municipais de Bóveda, O Saviñao, Paradela, 

Monforte de Lemos, Pantón (Provincia de Lugo) e Nogueira de Ramuín (provincia de 

Ourense), promovido por la mercantil «NEBOREIRO EOLICA, S.L.U.». Referencia do 

expediente: PEol-FV-153. 

O parque eólico Neboreiro forma parte dunha instalación conxunta co parque 

eólico Ferroedo (do mesmo grupo empresarial e co que compartiría a liña de 

evacuación). No 2023 a empresa Vestas propuxo a instalación dun parque eólico ao 

MVMC “Serra de Regulfe e outras” de Martín e ao MVMC “Neboreiro e Agrolongo” 
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de Remesar, sendo a proposta rexeitada por ambas comunidades de montes. Nas 

propostas feitas pola empresa incluían nun único parque eólico con certas variacións o 

que agora está fragmentando no parque eólico Neboreiro e o parque eólico Ferroedo. 

O que acontece cando se fragmentan os proxectos, sexa pola razón que sexa, é 

que se minoran as garantías de protección ambiental, ao aniquilar a posibilidade de 

avaliar conxuntamente o proxecto. 

En calquera caso, o proxecto básico, en particular, o estudo de impacto 

ambiental, non acometen tampouco unha avaliación acaída de impactos acumulativos e 

sinérxicos,  obvian o parque eólico Ferroedo. 

Practicamente todos os aeroxeradores están localizados a menos de cinco veces 

a altura total do aeroxerador con respecto dos núcleos de poboación (972,5m de todos 

os aeroxeradores a excepción do NBR10 que tería que gardar 897,5m), incumprindo 

polo tanto a citada lei. Por exemplo o núcleo de Agrelos, con vivendas a menos de 

300m do RES01, ou o de Raíña a tan só 897,58m do NBR03 e 799,67m  do NBR02 e 

141,21m da liña de evacuación. 

O proxecto do PE que nos ocupa sitúa gran parte das infraestruturas en zonas 

con indicadores de exclusión de enerxía eólica. 

Na zona onde se pretende a instalación están presente especies de aves 

ameazadas como a tartaraña cincenta (Circus pygargus ), en estado vulnerábel segundo 

o CGEA, a gatafornela (Circus cyaneus ), en estado vulnerábel segundo o CGEA, o 

millafre real (Milvus milvus) en perigo de extinción segundo o CGEA, ou o rabirrubio 

de testa branca (Phoenicurus phoenicurus) en estado vulnerábel segundo o CGEA. 

En canto a quirópteros están presentes o morcego das covas (Miniopterus 

scheibersii), o morcego grande de ferradura (Rhinolophus ferrumequinum) e o morcego 

pequeno de ferradura (Rhinolophus hipposideros) todos eles en estado vulnerábel 

segundo o CGEA, e os dous primeiros tamén no CEEA coa mesma categoría. 
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Esta instalación afectaría gravemente aos mananciais que abastecen os núcleos 

próximos ao parque eólico/fotovoltaico e que non foron considerados no estudo de 

impacto ambiental. A implantación do proxecto tería grave impacto sobre os recursos 

hídricos existentes mediante a modificación do microclima, cambios no uso do solo, e 

modificación na calidade e cantidade das augas tanto superficiais como subterráneas. 

No eido da afección patrimonial observamos que nas proximidades do parque 

eólico atópanse varios elementos patrimoniais como o castro de Remesar, restos de 

ferrería e actividades metalúrxicas, petróglifos de ferraduras e restos da capilla de 

Santiago, ou a pena dos Mouros. Este parque eólico tería un efecto negativo na 

conservación dos elementos ao eliminar o potencial turístico (e polo tanto os fondos 

dedicados para conservalos) polo deterioro da paisaxe circundante. 

Tampouco ten en conta, nin a documentación do parque eólico, nin o estudo de 

avaliación ambiental, as actividades existentes no territorio, obviando por completo a 

afección que este terá sobre terras produtivas agrogandeiras e forestais. Creando unha 

prevalencia antinatural da instalación industrial sobre as que achegan bens de consumo 

primario a toda a poboación. 

 

Por todo o exposto formúlanse as seguintes preguntas para resposta oral na 

Comisión 6ª: 

1. Cal é o estado da tramitación do parque eólico Neboreiro? 

2. Existen novos condicionantes, sobre todo en materia de patrimonio, para a 

execución deste parque eólico? 

3. Vai ter en conta a consellería a afección á PAC deste parque eólico? 
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4. Ten coñecemento das alegacións realizadas por particulares e colectivos a 

este proxecto? 

5. Vai a Xunta ter en conta a afección ao conxunto da Ribeira Sacra da liña de 

evacuación? 

6. Avalía a Xunta os efectos que vai ter a liña de evacuación no pazo de Tor? 

7. Que valoración fai do proxecto no seu conxunto? 

 

Santiago de Compostela, 12 de maio de 2025 

 

Asdo.: Iago Suárez Fernández 

Xosé Manuel Golpe Acuña  

Iago Tabarés Pérez-Piñeiro  

Noa Presas Bergantiños  

Deputados e deputada do G.P. do BNG 

 

 

 

Asinado dixitalmente por: 

 

Iago Suárez Fernández na data 12/05/2025 17:57:36 

 

José Manuel Golpe Acuña na data 12/05/2025 17:57:53 

 

Iago Tabarés Pérez-Piñeiro na data 12/05/2025 17:58:12 
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Noa Presas Bergantiños na data 12/05/2025 17:58:34 
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Á Mesa do Parlamento 

Ramón Fernández Alfonzo, Brais Ruanova Vilas-Boas e Montserrat Prado 

Cores, deputados e deputada do Grupo Parlamentar do Bloque Nacionalista Galego 

(BNG), ao abeiro do disposto no Regulamento da Cámara, presentan a seguinte 

Pregunta para resposta oral na Comisión 5ª, sobre o ERE da empresa CIRCET. 

 

EXPOSICIÓN DE MOTIVOS 

A empresa CIRCET dedícase á enxeñería, construción, reparación e mantemento 

de redes eléctricas e de telecomunicacións. Tamén opera marxinalmente na instalación e 

mantemento de paneis solares. CIRCET é propiedade da francesa CIRCET EUROPE 

S.A.S., que pola súa vez está controlada polo fondo de investimento INTERMEDIATE 

CAPITAL GROUP PLC. 

Esta compañía ven de adquirir unha unidade produtiva autónoma dedicada á 

instalación e mantemento de redes de fixas de telecomunicacións propiedade de 

COMFICA que conta entre os seus clientes a MOVISTAR e á propia Xunta de Galiza, e 

que ten un cadro de persoal no noso país de máis de 350 traballadores e traballadoras. 

Unha vez que a empresa CIRCET conseguiu a autorización da CNMC para 

facerse coa  unidade de negocio de COMFICA, e despois de toma o control efectivo das 

súas operacións, presentou un Expediente de Regulación Extintivo para un terzo do seu 

persoal no estado español que impactaría moi especialmente na Galiza, estando 

inicialmente afectadas por este expediente 118 persoas dos centros de traballo situados 

no noso país. 

A CIG, como central sindical maioritaria nesta empresa, ten manifestado a súa 

frontal oposición a esta medida, xa que non observa causa legal obxectiva que a 
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xustifique, existindo un volume de ocupación máis que suficiente para o total do 

persoal, e sobre todo pola evidencia de que a auténtica finalidade deste ERE é impoñer 

un sistema de traballo baseado na desregulación absoluta do sector a través da 

subcontratación en cadea, mesmo dun xeito fraudulento, e da non aplicación do 

convenio colectivo de aplicación. 

Un sistema de traballo ben coñecido no sector das telecomunicacións do estado 

español e que o persoal ten combatido en numerosas ocasións, dando lugar a coñecidos 

e prolongados conflitos entre os que é de salientar a folga do ano 2015 que na Galiza 

durou máis de mes e medio. 

O xoves 14 de novembro, e os días 20 e 21, terán lugar as primeiras xornadas de 

paro e mobilizacións convocadas polos cadros de persoal. 

 

Por todo o exposto formúlanse as seguintes preguntas para resposta oral na 

Comisión 5ª: 

1. Que contratos ten a Xunta de Galiza coa empresa CIRCET? 

2. A canto ascende cada un dos contratos anualmente? 

3. Cónstalle á Xunta de Galiza como autoridade laboral no noso país que esta 

empresa estea cumprindo coa normativa laboral de aplicación? 

4. Que ten pensado facer a Xunta de Galiza para evitar a imposición por parte da 

empresa CIRCET dun sistema de traballo absolutamente ilegal? 

5. Que opina a Xunta de Galiza do impacto que este sistema de traballo ilegal 

ten ou terá na calidade do servizo de telefonía no noso país? 

 

Santiago de Compostela, 12 de maio de 2025 
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Asdo.: Ramón Fernández Alfonzo 

Brais Ruanova Vilas-Boas 

Montserrat Prado Cores 

Deputados e deputada do G.P. do BNG 

 

 

 

Asinado dixitalmente por: 

 

Ramón Fernández Alfonzo na data 12/05/2025 18:02:05 

 

Brais Ruanova Vilas-Boas na data 12/05/2025 18:02:16 

 

María Montserrat Prado Cores na data 12/05/2025 18:02:45 
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Á Mesa do Parlamento 

Ramón Fernández Alfonzo, Xosé Manuel Golpe Acuña e Paulo Ríos 

Santomé, deputados do Grupo Parlamentar do Bloque Nacionalista Galego (BNG), 

ao abeiro do disposto no Regulamento da Cámara, presentan a seguinte Pregunta para 

resposta oral na Comisión 2ª, sobre as actuacións que debe levar a cabo a Xunta de 

Galiza na estrada AC566. 

 

EXPOSICIÓN DE MOTIVOS 

A estrada AC566, ou Estrada de Cedeira, é titularidade da Xunta de Galiza e 

conecta a Estrada de Castela a altura de Freixeiro, no Concello de Narón, coa vila de 

Cedeira. 

É unha das principais vías de comunicación do concello de Narón, xa que no seu 

primeiro quilómetro, na zona urbana, sitúanse numerosos servizos como institutos e 

supermercados, de seguido atravesa o polígono industrial das Lagoas, de gran 

importancia para o Concello e no que se concentra un gran número de traballadores e 

traballadoras, e xusto despois a parroquia de Castro, no límite xa co concello de 

Valdoviño. 

Ese primeiro quilómetro de zona urbana atópase nun lamentábel estado de 

deterioro. Non é a primeira vez que desde a asemblea local do BNG de Narón 

denuncian a falta de adaptación das súas beirarrúas, con tramos a distinto nivel e sen 

rampa, que fan totalmente imposíbel camiñar nunha cadeira de rodas ou cun carriño 

para as crianzas, obrigando ás persoas viandantes a camiñar pola estrada nunha zona de 

moito tráfico. 
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Por todo o exposto formúlanse as seguintes preguntas para resposta oral na 

Comisión 2ª: 

. Coñece a Xunta de Galiza o estado das beirarrúas na AC566 no Concello de 

Narón? 

. Cando foi a última vez que se realizou algunha obra na estrada AC566 ao seu 

paso polo Concello de Narón? Por que non se aproveitou para reformar as beirarrúas 

. Cando ten pensado a Xunta de Galiza reformar estas beirarrúas para facelas 

transitábeis para todas as persoas? 

 

Santiago de Compostela, 13 de maio de 2025 

 

Asdo.: Ramón Fernández Alfonzo 

Xosé Manuel Golpe Acuña 

Paulo Ríos Santomé 

Deputados do G.P. do BNG 

 

 

 

Asinado dixitalmente por: 

 

Ramón Fernández Alfonzo na data 13/05/2025 10:28:20 

 

José Manuel Golpe Acuña na data 13/05/2025 10:31:29 

 

Paulo Ríos Santomé na data 13/05/2025 10:31:38 
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Á Mesa do Parlamento 

Iria Taibo Corsanego, Ariadna Fernández González e Mercedes Queixas 

Zas, deputadas do Grupo Parlamentar do Bloque Nacionalista Galego (BNG), ao 

abeiro do disposto no Regulamento da Cámara, presentan a seguinte Pregunta para 

resposta oral na Comisión 5ª, sobre a escaseza de prazas nas escolas infantís públicas 

da comarca da Coruña para o curso 2025-26. 

 

EXPOSICIÓN DE MOTIVOS 

O pasado día 6 de maio saíron publicadas as listaxes provisionais nas que se 

indica que solicitantes fican admitidos/as e en agarda para as escolas infantís para o 

curso 2025-2026.  

Nas escolas infantís públicas existentes na actualidade na comarca da Coruña (A 

Coruña cidade, Arteixo, Cambre, Carral, Culleredo, Oleiros e Sada) neste primeiro 

prazo de matrícula fican case 900 crianzas sen praza. Ademais disto, hai concellos que 

aínda non dispoñen de escola infantil pública do Consorcio de Servizos de Igualdade e 

Benestar na nosa comarca, como é o caso de Cerceda, no que unicamente existe unha 

escola municipal de xestión privada que tamén rexistra unha demanda de prazas moi 

alta, e non cobre as necesidades da poboación do concello. O elevadísimo número de 

crianzas en agarda demostra, sen lugar a dúbidas, que existe unha importante demanda 

de prazas públicas que non se está a cubrir. 

A Xunta de Galiza comunicou no pasado mes de novembro ao Estado que vai 

devolver 22 millóns de euros procedentes de fondos europeos, correspondentes ao Plan 

de Recuperación, Transformación e Resiliencia, destinados á creación de prazas en 

escolas infantís, que permitirían crear até 3.417 novas prazas públicas de educación 

infantil de 0 a 3 anos. 
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O goberno galego manifestou en diversas ocasións a súa discrepancia coa 

distribución destes fondos por non poder utilizalos para outros fins, como obras en 

escolas xa existentes ou para subvencionar centros privados incorporados ao programa 

de gratuidade que está vixente en Galiza desde o curso 2022-23. 

O sistema da gratuidade da Xunta de Galiza subvenciona con diñeiro público 

escolas infantís privadas, que non forman parte do Consorcio de Servizos de Igualdade 

e Benestar. Na actualidade, das máis de 30.000 prazas dispoñíbeis en Galiza, máis 

dunha terceira parte pertencen á rede privada (13.552), outra terceira á pública 

autonómica (10.142) e case un 20% aos concellos. De acordo coa FEGAMP, a Xunta de 

Galiza aboa algo máis de 90 euros mensuais por crianza ás escolas infantís municipais, 

mentres que as escolas infantís privadas reciben 310 do goberno galego por alumno ou 

alumna. 

A demanda demostrada neste primeiro prazo de matrícula deixa claro, por unha 

banda, que non está xustificado que o goberno galego rexeite o financiamento europeo 

que permitiría crear máis de 3.000 novas prazas en toda Galiza e, por outra, que é 

preciso aumentar, sexa con financiamento europeo ou con fondos propios do goberno 

galego, o número de prazas públicas en escolas infantís, como medida imprescindíbel de 

conciliación. 

No que respecta á comarca da Coruña, fica claro que os concellos nos que a 

poboación aumenta en maior medida son os que rexistran un maior crecemento da 

demanda. O goberno galego dispón de ferramentas para informarse da evolución da 

poboación e, dese xeito, adaptar este tipo de servizos fundamentais para a poboación ás 

mudanzas que se van producindo.  
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Por todo o exposto formúlanse as seguintes preguntas para resposta oral na 

Comisión 5ª: 

- Como analiza o goberno galego a demanda de prazas públicas en escolas 

infantís tras o primeiro prazo de matrícula para o curso 2025-2026? 

- Cales son as medidas previstas polo goberno galego para atender a demanda de 

prazas públicas nas escolas infantís na comarca da Coruña? 

- O goberno galego ten previsto aumentar o número de prazas públicas das 

escolas infantís da comarca da Coruña para adaptalo á realidade das necesidades da 

poboación? 

 

Santiago de Compostela, 13 de maio de 2025 

 

Asdo.: Iria Taibo Corsanego 

Ariadna Fernández González  

Mercedes Queixas Zas  

Deputadas do G.P. do BNG 

 

 

 

Asinado dixitalmente por: 

 

Iria Taibo Corsanego na data 13/05/2025 11:51:07 

 

Ariadna Fernández González na data 13/05/2025 11:51:27 
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Mercedes Queixas Zas na data 13/05/2025 11:51:42 

 

C
SV

: R
EX

PG
-v

K3
sd

M
TA

Y-
2

Ve
rif

ic
ac

ió
n:

ht
tp

s:
//s

ed
e.

pa
rla

m
en

to
de

ga
lic

ia
.g

al
/tr

am
ite

s/
cs

v/

84736

C
SV

: B
O

PG
D

SP
G

-tc
ijm

Y0
M

y-
7

Ve
rif

ic
ac

ió
n:

ht
tp

s:
//s

ed
e.

pa
rla

m
en

to
de

ga
lic

ia
.g

al
/tr

am
ite

s/
cs

v/

https://sede.parlamentodegalicia.gal/tramites/csv/BOPGDSPG-tcijmY0My-7


       

 

 

 

 

 

 

 

 

 
  

OFICINA PARLAMENTAR 

Parlamento de Galiza 

Rúa do Hórreo, 63. Tel. 0034 981 551 545 

gp-bng@parlamentodegalicia.gal 

15702 Santiago de Compostela 

Galiza 

 

1 

 

Á Mesa do Parlamento 

Iria Taibo Corsanego e Luis Bará Torres,   deputada e deputado do Grupo 

Parlamentar do Bloque Nacionalista Galego (BNG), ao abeiro do disposto no 

Regulamento da Cámara, presentan a seguinte Pregunta para resposta oral na 

Comisión 2ª, sobre o Centro Loxístico de Transportes de Culleredo. 

 

EXPOSICIÓN DE MOTIVOS 

O Centro Loxístico de Transportes de Culleredo, coñecido como CLT de 

Ledoño, dispón de conexión directa coa A-6 e a AC-14 (Terceira Ronda), ademais da 

súa proximidade coa AP-9 e co porto da Coruña e o aeroporto de Alvedro, que permite 

que se transforme nun nodo loxístico para a industria e a distribución na comarca da 

Coruña. 

O proxecto inicial incluía moitos bens e servizos que quedaron sen executar, 

mais na actualidade estase a executar a conexión ferroviaria co Porto Exterior da 

Coruña, polo que é o momento máis axeitado para completar a conexión ferroviaria co 

CLT de Culleredo (tal e como estimou o Pleno do Concello de Culleredo por 

unanimidade, incluídos os votos da representación do partido que goberna a Xunta). 

Esta era unha das medidas que prevía o plan inicial, e quedou sen executar. Esta 

iniciativa permitiría o cumprimento dos obxectivos para os que foi creado o CLT de 

Culleredo. A vía existía porque formaba parte do antigo trazado A Coruña-Santiago e 

foi retirada, aínda que existe espazo e a nivelación do terreo xa dispoñíbel para 

recuperala de contado.  

Na actualidade, o Centro Loxístico de Culleredo, coñecido como CLT de 

Ledoño, despois dun conflito administrativo entre o Concello e a empresa 
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concesionaria, que  non executaron os bens e servizos nin o mantemento que lles 

correspondía, está desde hai anos nun estado lamentable, con grandes defectos no 

pavimento, con ausencia de servizos como a vixilancia ou os que estaban previstos, 

como a habilitación do edificio de usos administrativos, ou o edificio de recepción de 

flotas onde transportistas poidan ter un espazo de aseo, descanso e tramitacións dos 

fretes. 

O CLT foi declarado pola daquela Consellería de Política Territorial, Obras 

Públicas e Vivenda da Xunta de Galiza mediante a RESOLUCIÓN do 22 de setembro 

de 2000, da Dirección Xeral de Transportes, pola que se publica o acordo da Xunta de 

Galiza, como proxecto sectorial de incidencia supramunicipal, de utilidade pública. Esa 

resolución indicaba “de conformidade co disposto na disposición adicional primeira da 

Lei 10/1995, do 23 de novembro, de ordenación do territorio de Galicia, quedan 

expresamente cualificadas como de marcado carácter territorial as obras necesarias para 

a execución do proxecto” e, polo tanto, o Goberno Galego debe implicarse no seu 

funcionamento pleno, especialmente tendo en conta a cantidade de tempo que 

transcorreu desde a súa declaración como proxecto sectorial de incidencia 

supramunicipal. 

 

Por todo o exposto formúlanse as seguintes preguntas para resposta oral na 

Comisión 2ª: 

- A Xunta de Galiza vai asumir a extensión da vía ferroviaria que permitiría 

conectar o CLT de Culleredo co Porto Exterior da Coruña? 

- En que prazo o vai facer? 

- A Xunta de Galiza ten previsto demandar esta conexión ao Goberno do Estado? 
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- A Xunta de Galiza está a coordinarse coas administracións implicadas 

(Goberno do Estado e Concello de Culleredo) para pór en funcionamento o CLT como 

centro loxístico estratéxico na comarca da Coruña? 

- A Xunta de Galiza vai acometer as melloras básicas do CLT de Culleredo, 

como o acondicionamento do pavimento, ampliación do aparcadoiro de camións, 

establecemento de sistemas de seguridade axeitados, ademais doutros servizos básicos? 

 

Santiago de Compostela, 13 de maio de 2025 

 

Asdo.: Iria Taibo Corsanego 

Luis Bará Torres 

Deputada e deputado do G.P. do BNG 

 

 

 

Asinado dixitalmente por: 

 

Iria Taibo Corsanego na data 13/05/2025 12:10:28 

 

Luis Bará Torres na data 13/05/2025 12:15:35 
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Á Mesa do Parlamento 

Paulo Ríos Santomé e Cristina Fernández Davila, deputado e deputada do 

Grupo Parlamentar do Bloque Nacionalista Galego (BNG), ao abeiro do disposto no 

Regulamento da Cámara, presentan a seguinte Pregunta para resposta oral na 

Comisión 2ª, sobre as incidencias recorrentes no servizo de transporte escolar 

compartido. 

 

EXPOSICIÓN DE MOTIVOS 

O transporte colectivo debe xogar un papel fundamental na Galiza do futuro. É 

necesario poñer o transporte público, tanto por estrada como por ferrocarril, ao servizo 

da pobo galego e ao servizo da vertebración do noso territorio nacional. 

Hoxe entendemos os múltiples beneficios que ten gozar dun servizo de 

transporte público, reducir así o uso do transporte privado e, polo tanto, rebaixar as 

emisións de gases contaminantes axudando na loita contra o cambio climático. 

Alén desta cuestión, o transporte público e unha mobilidade moderna, áxil e útil 

para o pobo galego debe ser vista coma un dereito e como un elemento vertebrador e 

democratizador da nosa sociedade. 

Coa posta en marcha do Plan de Transporte de Galiza, entrou en funcionamento 

o servizo de trasporte escolar compartido, que non só pretende dar servizo ao alumnado 

dos centros de ensino obrigatorio no noso país, senón que se inclúe a posibilidade de 

acceder a estas liñas para público xeral de xeito regular. 

Esta modalidade, que pretende optimizar recursos e poñer máis servizos para o 

público xeral, non pode entrar en contradición cun bo funcionamento do transporte 
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escolar, que debe ser rigoroso e seguro para as menores que utilizan estas liñas para 

chegar aos seus centros de ensino. 

Na última memoria anual do Plan de Transporte de Galiza, advírtese como este 

servizo está a baixar na valoración dos usuarios e usuarias que o utilizan, aumentando á 

súa vez as incidencias e as queixas, con falta de prazas e irregularidades tales como o 

incumprimentos dos horarios, atrasos etc. 

A Xunta de Galiza, como responsábel deste servizo debe facer cumprir os 

contratos de transporte na súa totalidade, sendo especialmente escrupulosa á hora de 

controlar as condicións nas que se está a prestar un servizo tan sensíbel como o do 

transporte escolar, para garantir que non se producen incumprimentos recorrentes como 

os antes descritos. 

Alén desta cuestión faise preciso un plan máis ambicioso que contemple as 

necesidades do estudantado do ensino non obrigatorio que se presta en centros públicos, 

sendo estes os estudos de formación profesional, ao que moitos mozos e mozas do noso 

país teñen dificultades para acceder, mesmo renunciando a facelo, pola imposibilidade 

de chegar en tempo ás aulas. 

 

Por todo o exposto formúlanse as seguintes preguntas para resposta oral na 

Comisión 2ª: 

1. É consciente a Xunta de Galiza dos problemas de desvalorización e 

incumprimentos no servizo de transporte escolar compartido? 

2. Que medidas vai adoptar a Xunta de Galiza ante a desvalorización e os 

incumprimentos que se están a dar no servizo de transporte escolar compartido? 
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3. Que vai facer a Xunta de Galiza para garantir un servizo de transporte 

axeitado para o estudantado de Formación Profesional e rematar coa discriminación por 

orixe que sofre unha parte deste? 

 

Santiago de Compostela, 13 de maio de 2025 

 

Asdo.: Paulo Ríos Santomé 

Cristina Fernández Davila 

Deputado e deputada do G.P. do BNG 

 

 

 

 

Asinado dixitalmente por: 

 

Paulo Ríos Santomé na data 13/05/2025 12:52:59 

 

Cristina Fernández Davila na data 13/05/2025 12:53:14 
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Á Mesa do Parlamento 

Ariadna Fernández González, Secundino Fernández Fenrández e Sonia 

Vidal Lamas, deputadas e deputado do Grupo Parlamentar do Bloque Nacionalista 

Galego (BNG), ao abeiro do disposto no Regulamento da Cámara, presentan a seguinte 

Pregunta para resposta oral na Comisión 7ª, sobre o cabalo de monte. 

 

EXPOSICIÓN DE MOTIVOS 

A paisaxe galega débelle moita da súa biodiversidade actual aos grandes 

herbívoros típicos de zonas do noroeste da península ibérica. Esta é cada vez menos 

ampla polos usos que se lle dan as terras, o constante cambio do sector agrogandeiro e o 

abandono do territorio debido ao despoboamento que sofre o noso país nas áreas rurais, 

que en zonas do interior perdeu preto do 30% da poboación dende os anos 50. 

O noso país é unha das reservas de cabalo de monte máis importantes de 

Europa, aínda despois de ter perdido dende os anos 70, un tempo no que as greas eran 

elemento principal do monte galego e vivían en liberdade, á metade dos exemplares cos 

que contabamos, superando daquela os 20.000 individuos. O seu descenso poboacional 

non cesa, co efecto que a desaparición deste sistema tradicional trae consigo, nun 

momento no que a maioría dos seus usos están perdidos e as greas de cabalos salvaxes 

deixaron atrás o seu carácter de elemento principal do monte galego, coa súa vida en 

liberdade e a súa conexión ancestral cos humanos, mesmo representada en petróglifos e 

pinturas rupestres que, ao longo do noso país, amosan o vínculo entre os europeos e a 

natureza.   

A transformación do noso rural fixo que as bestas deixasen de ser útiles no caso 

dos traballos coa redución da venda dos exemplares para eses usos, converténdose en 
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moitos casos nunha carga que non ven acompañada de rendibilidade económica e que 

noutros, incluso implica perdas. A pervivencia deste sistema vai ligada comunmente á 

propia identidade, aos vínculos emocionais e a tradición que se transmite de xeración en 

xeración nas áreas onde os cabalos continúan a ser protagonistas dunha forte conexión 

cultural e social coas comunidades nas que se atopan.  

A evolución derivada dos cambios de manexo destes grandes herbívoros implica 

un problema medioambiental de grande magnitude en Galiza segundo os expertos, que 

alertan de que a desaparición do cabalo de monte desencadeará en dificultades para a 

conservación de hábitats naturais recoñecidos pola Unión Europea e que cobren os 

nosos espazos abertos nas montañas, onde estes animais están perfectamente adaptados 

ao seu aproveitamento a través da dieta. Son, polo tanto, indispensables no control da 

vexetación e favorecedores de especies de plantas sensibles, en risco pola diminución en 

número das bestas en Galiza, que leva anos tratando de resistir a pesares da grande 

cantidade de atrancos que se lle presentan aos animais e aos seus propietarios e que se 

traduce nunha ampla regresión da especie.  

Polo tanto e, aínda que non se contabilicen os mesmos beneficios que antano, as 

bestas e os besteiros traen consigo consecuencias indirectas a través dun sistema 

sustentable e que no territorio se traduce en importantes servizos ecosistémicos. En 

grande parte do noso territorio existe unha cuberta forestal que pode tratarse de bosques 

naturais ou de repoboacións de diferentes especies, mentres os espazos abertos se 

manteñen pola presenza destes grandes herbívoros, xeradores coa súa presenza de 

queirogais típicos nas paisaxes atlánticas coma a nosa e que contribúen a 

heteroxeneidade da paisaxe e que serven de morada a animais e plantas en perigo en 

outras áreas do continente, favorecendo tamén a vida baixo a terra, almacén de carbono, 

co que iso implica no quecemento global e a emerxencia climática actual. 
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A presenza do cabalo de monte é, deste xeito, unha opción a ter en conta fronte a 

outras coma as repoboacións forestais, os pastizais artificiais ou o abandono da 

superficie. O consumo de especies arbustivas aumentan a calidade dos pastos e reducen 

custos de xestión mecánica e prevención de incendios, cun papel crucial na 

conservación dos montes ao controlar a biomasa a través do consumo de toxo, por 

exemplo, mantendo a vexetación a raia nas zonas de campeo das greas. Non menos 

importante, e reflectido de xeito claro en celebracións coma as rapas, moi estendidas e 

arraigadas polo país, é o valor turístico e etnolóxico dos cabalos salvaxes, que podería 

aumentarse a través do turismo de natureza durante o resto do ano, onde as greas 

xerarían un valor incalculable que na actualidade non está a ser aproveitado, restando 

valor as expresións da nosa cultura local e a construción identitaria coma parte 

imprescindible do patrimonio galego e da memoria popular colectiva.  

A importancia deste ben, que os galegos levamos preservando durante anos e 

que agora se ve en perigo por diferentes motivos, non pode quedar relegada ao 

descoñecemento por parte dos que non están vinculados á cría e coidado do cabalo de 

monte. Precísase dar a coñecer todo aquilo que esta especie nos aporta a nivel 

económico, social e medioambiental para evitar, na medida do posible, os atrancos que 

arrodean este tipo de gandería en semiliberdade, que poden ser tanto de carácter 

económico coma administrativo entre os que destacan, por exemplo, a falla de axudas 

para a conservación destes animais que son a base de ecosistemas singulares, cunha 

importancia chave no desenvolvemento dos sistemas silvopastorís que nos permiten 

adaptarnos ao cambio climático e protexernos dos eventos extremos, frecuentes na 

actualidade. Non menos relevante é a carga burocrática que soportan os propietarios dos 

cabalos e os problemas derivados da súa coexistencia co lobo, que nesta situación 

desfavorable de conservación por falla de xestión intensifican, en ámbolos dous casos, a 

desaparición de bestas e besteiros, na actualidade minusvalorados. 

 

C
SV

: R
EX

PG
-q

Tj
jm

W
vt

W
-8

Ve
rif

ic
ac

ió
n:

ht
tp

s:
//s

ed
e.

pa
rla

m
en

to
de

ga
lic

ia
.g

al
/tr

am
ite

s/
cs

v/

84745

C
SV

: B
O

PG
D

SP
G

-tc
ijm

Y0
M

y-
7

Ve
rif

ic
ac

ió
n:

ht
tp

s:
//s

ed
e.

pa
rla

m
en

to
de

ga
lic

ia
.g

al
/tr

am
ite

s/
cs

v/

https://sede.parlamentodegalicia.gal/tramites/csv/BOPGDSPG-tcijmY0My-7


       

 

 

 

 

 

 

 

 

 
  

OFICINA PARLAMENTAR 

Parlamento de Galiza 

Rúa do Hórreo, 63. Tel. 0034 981 551 545 

gp-bng@parlamentodegalicia.gal 

15702 Santiago de Compostela 

Galiza 

 

4 

 

Por todo o exposto formúlanse as seguintes preguntas para resposta oral na 

Comisión 7ª: 

. Que medidas ten previstas o goberno da Xunta de Galiza para impulsar a 

pervivencia do cabalo de monte e dos hábitats que esta especie favorece, tales coma os 

de breixeiras e turbeiras e o seu efecto positivo sobre a biodiversidade? 

. Considera a Xunta de Galiza que a presenza de repoboacións forestais de ciclo 

curto e outras explotacións do territorio tales coma a mineira e a eólica favorece a 

presenza de cabalos de monte galegos no noso territorio? 

. Prevé a Xunta de Galiza desenvolver un Plan de Xestión e Protección do 

Cabalo de Monte que potencie a compatibilización da produción de materias primas, o 

mantemento da biodiversidade e a súa prestación de servizos ecosistémicos e a 

conservación da tradición besteira coma valor patrimonial? 

. Prevé a Xunta de Galiza desenvolver as medidas necesarias para impulsar a 

recuperación, refuncionalización e retradicionalización do cabalo de monte galego? 

. Prevé a Xunta de Galiza modificar os criterios de concesión de axudas 

derivadas dos ataques do lobo sobre o cabalo de monte para que sexan máis accesibles 

para os propietarios e se poidan beneficiar destas indemnizacións? 

. Considera a Xunta de Galiza precisa a concesión de axudas por servizos 

ecosistémicos aos propietarios de greas de cabalos en semiliberdade que realizan unha 

importante labor na conservación de hábitats? 

. Prevé a Xunta de Galiza levar a cabo a modificación do Decreto 142/2012 do 

14 de xuño coa fin de actualizalo adaptándoo ao RD 787/2023 onde se regula a 

identificación de especies animais dentro da que se encadran os cabalos de monte en 

explotacións extensivas en liberdade en canto á obligatoriedade da implantación do 

microchip? 
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. Aportou a Xunta de Galiza ao Ministerio de Agricultura datos sobre as 

localizacións ou áreas onde se desenvolve a vida de greas de cabalos en liberdade ou 

semiliberdade adaptándose á regulación a través do RD 787/2023? 

 

Santiago de Compostela, 13 de maio de 2025 

 

Asdo.: Ariadna Fernández González 

Sonia Vidal Lamas 

Secundino Fernández Fernández 

Deputadas e deputado do G.P. do BNG 

 

 

 

Asinado dixitalmente por: 

 

Ariadna Fernández González na data 13/05/2025 15:54:12 

 

Sonia Vidal Lamas na data 13/05/2025 15:58:59 

 

Secundino Fernández Fernández na data 13/05/2025 15:59:03 
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Á Mesa do Parlamento 

Ariadna Fernández González e Secundino Fernández Fenrández, deputada e 

deputado do Grupo Parlamentar do Bloque Nacionalista Galego (BNG), ao abeiro 

do disposto no Regulamento da Cámara, presentan a seguinte Pregunta para resposta 

oral na Comisión 7ª. 

 

EXPOSICIÓN DE MOTIVOS 

O compromiso da Consellería de Medio Rural con Lalín tiña varios obxectivos 

primordiais a curto prazo que, tras máis dun ano do comezo da nova lexislatura cunha 

nova responsable da Consellería veñen de ser incumpridos. Un dos máis anunciados, xa 

no tempo de José González, en marzo do 2023, e posteriormente coa visita en maio do 

2024 de María José Gómez, foi a base de helicópteros. O traballo nos pregos de 

licitación de dita infraestrutura remóntase a fai agora un ano, cando se comunicaba por 

parte da Xunta de Galiza que a adxudicación se levaría a cabo en datas próximas e que 

doce meses despois aínda non chegou.  

Para levar a cabo esta base de carácter integral no Polígono Lalín 2000, que 

contará con máis de 17.000 m2 onde as unidades terrestres terán dispoñibles 285m2 e as 

dependencias de persoal de helicópteros, tripulación e control uns 255 m2 a Consellería 

fará un investimento de máis de 4 millóns de euros que, alomenos polo de agora, non se 

especificou nos orzamentos da Xunta de Galiza coma un investimento real, polo que o 

compromiso queda diluído e adiado sen que a función fiscalizadora sexa quen de 

reclamar unha partida orzamentaria non executada, ao descoñecerse de cal se sacarán os 

fondos e en que período se fará. 
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Por todo o exposto formúlanse as seguintes preguntas para resposta oral na 

Comisión 7ª: 

. Levouse a cabo a licitación e adxudicación das obras da base de helicópteros de 

Lalín anunciada en marzo do 2023 polo daquela Conselleiro de Medio Rural José 

González e fai un ano pola Conselleira no cargo actualmente? 

. Que prazos manexa a Consellería de Medio Rural para a posta en 

funcionamento da base de helicópteros situada en Lalín tras o seu anuncio en 2023? 

. Levaranse a cabo avances nesta obra durante o presente ano? 

 

Santiago de Compostela, 13 de maio de 2025 

 

Asdo.: Ariadna Fernández González 

Secundino Fernández Fernández 

Deputada e deputado do G.P. do BNG 

 

 

 

Asinado dixitalmente por: 

 

Ariadna Fernández González na data 13/05/2025 16:45:32 

 

Secundino Fernández Fernández na data 13/05/2025 16:47:13 
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Á Mesa do Parlamento 

Ariadna Fernández González e Secundino Fernández Fenrández, deputada e 

deputado do Grupo Parlamentar do Bloque Nacionalista Galego (BNG), ao abeiro 

do disposto no Regulamento da Cámara, presentan a seguinte Pregunta para resposta 

oral na Comisión 7ª. 

 

EXPOSICIÓN DE MOTIVOS 

O edificio de servizos integrados da Xunta situado en Lalín, é nova polo atraso 

nas súas obras, onde se acumulan varias semanas de paro, que posiblemente impidan a 

apertura das instalacións no momento en que a Consellería de Medio Rural e o goberno 

local tiña previsto. 

A adxudicación desta obra produciuse en setembro de 2023 por 3718761 millóns 

de euros, cun tempo de execución fixado nos 21 meses dende ese momento e que non se 

cumprirán, xa que a súa apertura antes do verán do presente ano prevese practicamente 

imposible. Parte dese atraso débese, segundo a propia Consellería, a unha modificación 

orzamentaria da obra da que non se dan razóns, e que disporá duns 2100 m² de 

superficie e que albergará a oficina agraria comarcal e as do distrito forestal, a parte de 

servizos da Consellería de Medio Ambiente e Vivenda.  

 

Por todo o exposto formúlanse as seguintes preguntas para resposta oral na 

Comisión 7ª: 
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. Que prazos manexa a Xunta de Galiza para a posta en funcionamento do 

Edificio de Servizos Integrados de Lalín? Cumpriranse os prazos de execución 

anunciados ao comezo das obras? 

. A que motivos se debe a modificación orzamentaria levada a cabo nas obras do 

Edificio de Servizos Integrados de Lalín? En canto variará o orzamento destinado ao 

edificio? 

 

Santiago de Compostela, 13 de maio de 2025 

 

Asdo.: Ariadna Fernández González 

Secundino Fernández Fernández 

Deputada e deputado do G.P. do BNG 

 

 

 

Asinado dixitalmente por: 

 

Ariadna Fernández González na data 13/05/2025 16:51:46 

 

Secundino Fernández Fernández na data 13/05/2025 16:53:37 
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Á Mesa do Parlamento 

Iago Tabarés Pérez-Piñeiro, Sonia Vidal Lamas e Montserrat Prado Cores, 

deputado e deputadas do Grupo Parlamentar do Bloque Nacionalista Galego (BNG), 

ao abeiro do disposto no Regulamento da Cámara, presentan a seguinte Pregunta para 

resposta oral na Comisión 5ª, sobre as medidas da Xunta de Galiza para protexer a 

saúde das persoas ante a eventual contaminación das augas do encoro das Conchas. 

 

EXPOSICIÓN DE MOTIVOS 

A Sala do Contencioso-Administrativo do Tribunal Superior de Xustiza de 

Galiza admitiu a trámite recurso contra a Xunta de Galiza, Confederación Hidrográfica 

Miño-Sil e contra os concellos de Bande, Muiños, Lobeira, Trasmiras e Os Blancos pola 

vulneración de dereitos fundamentais das persoas derivada da contaminación ambiental 

das augas, superficiais e subterráneas, e tamén do solos e do ar da conca do río Limia, 

en xeral, e do encoro das Conchas en particular. 

Na tramitación do referido procedemento o representante do Ministerio Fiscal, 

cuxa actuación está rexida polos principios de legalidade e imparcialidade, emitiu 

informe no que, entre outros extremos, facía constar que: 

-Dende o ano 2011 se fixo patente unha grave contaminación das auguas do 

encoro das Conchas por nitratos, nitritos, microcistinas e diversas bacterias, nalgúns 

casos mesmo resistentes aos antibióticos.  

- A contaminación da auga supón un risco tanto para as persoas que, 

directamente ou indirectamente a consuman, como tamén para aquelas que, xa sexa por 

pasear ou por residir na zona, respiren o aire procedente do encoro. Os bioaerosois 

procedentes do encoro non só provocan un cheiro insoportábel, senón que supoñen un 
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risco para a saúde das persoas, estando relacionadas dende con infeccións gástricas e 

intestinais como con distintos tipos de cancros. 

En opinión xa non dos recorrentes, senón do propio representante do Ministerio 

Fiscal o risco que supón o consumo e/ou inhalación do ar procedente das augas do río 

Limia, así como o sue desagradable fedor esta a limitar a vida das veciñas da contorna, 

impedíndolles non só a realización de actividades lúdicas ou deportivas no encoro, 

senón tamén a realización de tarefas tan cotiáns como pasear ou abrir as fiestras das 

casas.  

A contaminación das augas non atinxe exclusivamente ás augas do encoro, 

senón que análises realizados en fontes públicas ou de abastecemento domiciliario no 

concello dos Blancos, ou augas subterráneas de Xinzo de Limia ou Vilar de Lebres en 

Trasmiras constataron un elevado nivel de nitratos e xa que logo a súa falla de aptitude 

para o consumo humano. 

Segundo constata o Ministerio Público as autoridades públicas son plenamente 

conscientes, especialmente dende 2007, do grave deterioro da calidade das augas 

derivado da presenza de fosfatos, nitritos e dos baixos niveis de oxixeno que supoñen un 

elevado risco de eutrofización, ante o que non consta tomasen medida algunha destinada 

a evitar continuase a proliferación da contaminación detectada.  

Ante tan importante degradación ambiental diferentes veciñas e asociacións 

representativas de intereses colectivos presentaron distintas reclamacións e 

requirimentos ante as administracións públicas competentes, sen recibir resposta 

algunha, agás no caso da Dirección Xeral de Calidade Ambiental da Consellaría de 

Medio Ambiente e Cambio Climático da Xunta de Galiza. 
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Por todo isto formúlanse as seguintes preguntas para resposta oral na Comisión 

5ª: 

Cónstalle á Xunta de Galiza a existencia de análises que constataron a 

contaminación das augas da conca do río Limia? 

En caso afirmativo, cal é a data das probas realizadas e a que espazos se refiren? 

Cantos análises, en que datas, lugares e, no seu caso, con que resultado se 

realizaron a instancias da Xunta de Galiza para comprobar o estado, cualidade e aptitude 

para o consumo humano das augas superficiais e subterráneas da conca do río Limia e 

do encoro das Conchas? 

Considera a Xunta de Galiza que unha grave contaminación de augas por 

nitratos, nitritos e microcistinas pode afectar a súa aptitude para o consumo humano 

e/ou producir malos olores? 

Constalle á Xunta de Galiza a existencia de queixas de veciñas da zona das 

Conchas por contaminación e/ou cheiros procedentes do encoro? 

Analizou a Xunta de Galiza a estatística de morbilidade da poboación dos 

concellos da Limia? 

Nomeadamente, estudouse a prevalencia dalgún tipo de doenza ou enfermidade 

na poboación dos concellos da conca do Limia? 

Que medidas adoptou ou ten previsto adoptar a Xunta de Galiza para coñecer o 

grao de contaminación das augas da conca do rio Limia e do encoro das Conchas e as 

causas concretas das mesmas? 
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Solicitou o concello de Bande, Muiños, Lobeira, Os Blancos ou Trasmiras a 

adopción de medidas para mellorar a cualidade das augas da conca do río Limia ou para 

evitar a súa degradación ambiental? 

 

Santiago de Compostela, 13 de maio de 2025 

 

Asdo.: Iago Tabarés Pérez-Piñeiro 

Sonia Vidal Lamas 

Montserrat Prado Cores 

Deputado e deputadas do G.P. do BNG 

 

 

 

Asinado dixitalmente por: 

 

Iago Tabarés Pérez-Piñeiro na data 13/05/2025 17:20:38 

 

Sonia Vidal Lamas na data 13/05/2025 17:23:03 

 

María Montserrat Prado Cores na data 13/05/2025 17:23:04 
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Á Mesa do Parlamento 

Brais Ruanova Vilas-Boas, Noa Presas Bergantiños e Ramón Fernández 

Alfonzo, deputados e deputada do Grupo Parlamentar do Bloque Nacionalista 

Galego (BNG), ao abeiro do disposto no Regulamento da Cámara, presentan a seguinte 

Pregunta para resposta oral na Comisión 3ª, sobre a baixa execución orzamentaria da 

Consellería de Economía e Industria no ano 2024. 

 

EXPOSICIÓN DE MOTIVOS 

O orzamento é a maior ferramenta que ten un goberno para a posta en marcha de 

políticas públicas activas que contribúan á cohesión social e ao desenvolvemento dos 

sectores produtivos e, polo tanto, ao avance dun país. Así, a súa correcta planificación e 

execución son fundamentais para que cada euro dos recursos dispoñíbeis redunden en 

beneficios para o conxunto do país. 

Polo tanto os orzamentos mostran especial interese naquelas áreas relativas á 

prestación de servizos públicos e ao deseño de políticas activas no desenvolvemento dos 

sectores produtivos. 

Estes últimos levan acaparando un protagonismo inusual en pasados anos de 

goberno do Partido Popular, mais dun tempo a esta parte non é anómalo ver novas nos 

medios de comunicación sobre diferentes liñas de axudas, subvencións ou 

planificacións que pon en marcha a Consellería de Economía e Industria para o suposto 

desenvolvemento do noso tecido productivo. 

E cómpre salientar o de suposto, xa que cando se contrastan os datos de 

execución orzamentaria para a sección 09 dos orzamentos, ano tras ano vense 

arrastrando unha porcentaxe de execución moi por debaixo do esperado dun goberno 
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que di facer unha aposta directa sobre a robustez dos nosos sectores económicos, 

nomeadamente o industrial. 

O pasado exercicio 2024 volve mostrar unha vez máis como o goberno do 

Partido Popular relega a industria a un plano puramente mediático que continúa 

ancorado na nota de prensa e no anuncio, pois cos datos do 31 de decembro de 2024 a 

execución orzamentaria da Consellería de Economía e Industria foi do 64,6 %, deixando 

sen executar 84.042.000€. 

Este dato derívase dos datos de obrigas recoñecidas (153.281.000€) e do crédito 

vixente (237.323.000€), o que pon de manifesto que a pesar de que o Goberno de Rueda 

“innova” na importancia mediática que da ao sector industrial mantén unha actitude 

continuísta nos baixos niveis de execución na consellería. 

Dentro dos programas que atende a consellería resulta rechamante como do 

programa 741A-Apoio á modernización, internacionalización e mellora da 

competitividade, innovación e produtividade empresarial quedaron sen executar preto 

de 20 millóns de euros ou que no programa 733A-Eficiencia enerxética e enerxías 

renovables só se executara o 51,2 % do orzamento, quedando sen gastar case 70 millóns 

de euros nun momento no que os sectores produtivos deben de se adaptar á transición 

enerxética e tecnolóxica. 

Polo tanto faise preciso que o Goberno Galego adopte medidas que vaian no 

camiño dunha mellor planificación orzamentaria e dunha execución dos mesmos 

adecuada ás necesidades de Galiza, como é o desenvolvemento dos sectores produtivos 

e a industria na liña de acadar un tecido económico dinámico e forte que xere valor 

engadido e emprego no noso territorio. 
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Por todo o exposto formúlanse as seguintes preguntas para resposta oral na 

Comisión 3ª: 

- Que valoración fai o goberno galego da execución orzamentaria da Consellería 

de Economía e Industria no exercicio 2024? 

- Considera satisfactoria unha execución do 64,6 %? 

- Porque deixou a consellería de executar máis de 84 millón de euros no 2024? 

- Que actuacións vai impulsar o goberno galego para evitar que a súa deficiente 

planificación orzamentaria furte capacidade económica para enfrontar as necesidades 

dos sectores produtivos? 

- Pensa o goberno galego desenvolver algunha medida que camiñe cara uns 

orzamentos máis participativos en diálogo cos axentes implicados nos sectores 

produtivos? 

- Que medidas vai impulsar o goberno galego para afondar na transparencia 

orzamentaria, singularmente canto ás modificacións impulsadas ao longo do exercicio 

económico? 

 

Santiago de Compostela, 13 de maio de 2025 

 

Asdo.: Brais Ruanova Vilas-Boas 

Ramón Fernández Alfonzo 

Noa Presas Bergantiños 

Deputados e deputada do G.P. do BNG 
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Asinado dixitalmente por: 

 

Brais Ruanova Vilas-Boas na data 13/05/2025 18:07:27 

 

Ramón Fernández Alfonzo na data 13/05/2025 18:10:02 

 

Noa Presas Bergantiños na data 13/05/2025 18:10:19 
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Grupo 
Parlamentario 
Socialista 

Grupo Parlamentario Socialista no Parlamento galego 

     gp-socialista@parlamentodegalicia.gal /       981.55.15.30 

28071 Madrid 

@PSdeG 

Á MESA DO PARLAMENTO 

 

María Elena Espinosa Mangana e Carlos López Font, deputada e deputado 

pertencentes ao Grupo Parlamentario dos Socialistas de Galicia, ao abeiro 

do disposto no artigo 152 do Regulamento da Cámara, presentan ante a Mesa 

a seguinte pregunta para a súa resposta oral en Comisión 2ª, Ordenación 

Territorial, Obras Públicas, Medio Ambiente e Servizos. 

 

EXPOSICIÓN DE MOTIVOS 

 

O desenvolvemento e mantemento de infraestruturas de calidade son 

fundamentais para o progreso e benestar da sociedade galega. En Galicia, a 

mellora das nosas estradas é primordial para o día a día da cidadanía galega, 

especialmente naquelas zonas rurais e máis afastadas dos grandes núcleos 

urbanos. 

 

A PO-261 é unha estrada da Rede Secundaria da Xunta de Galicia que une as 

localidades de Mondariz e Maceira (Covelo), atravesa os concellos de 

Mondariz e Covelo, ten unha lonxitude de 16,11 quilómetros e iníciase nun 

cruzamento coa PO-252 en Mondariz e finaliza nun cruzamento coa PO-255 en 

Maceira (Covelo). 

 

É unha estrada de moito tráfico e na actualidade, a capa de rodadura da 

estrada está nun estado de claro deterioro despois de décadas sen facer un 

asfaltado integral da mesma, que fai que transitar en vehículo sexa perigoso ao 

ir esquivando co mesmo as zonas en mal estado. 

 

Polo tanto, sería preciso realizar unha mellora do firme e trazado da estrada 

PO-261, coa finalidade de mellorar a seguridade viaria nunha zona do noso 
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rural onde hai moitas veciñas e veciños que usan esta estrada para os seus 

desprazamentos en vehículo e tamén a pé. Ademais da mellora do asfaltado 

podería incluírse unha zona de seguridade para os peóns e tamén cuestións 

como a iluminación ou novos pasos de peóns e outras medidas de seguridade 

que se precisen. 

 

Por todo o exposto, a deputada e o deputado que asinan formulan as seguintes 

preguntas para o seu debate en Comisión:  

 

1. Vai a Xunta de Galicia a valorar a mellora do firme e trazado da PO-261 

nos tramos de Mondariz a Lougares? 

2. Vai a Xunta de Galicia a incluír unha zona de seguridade para peóns, 

novos pasos de peóns e mellorar a iluminación? 

3. Que prazos están fixados para a execución desta obra prioritaria para a 

súa veciñanza? 

 

 

 

 

Santiago de Compostela, a 14 de maio de 2025 

 

 

Asinado dixitalmente por: 

 

Elena Espinosa Mangana na data 14/05/2025 11:21:17 

 

Carlos López Font na data 14/05/2025 11:21:26 
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Á Mesa do Parlamento 

Rosana Pérez Fernández e Olalla Rodil Fernández, deputadas do Grupo 

Parlamentar do Bloque Nacionalista Galego (BNG), ao abeiro do disposto no 

Regulamento da Cámara, presentan a seguinte Pregunta para resposta oral na 

Comisión 3ª, sobre o comezo das obras da residencia de Ribeira para persoas maiores e 

á execución orzamentaria das partidas consignadas a tal efecto. 

 

EXPOSICIÓN DE MOTIVOS 

No mes de marzo de 2021, o Concello de Ribeira aprobaba unanimemente 

solicitar á Xunta de Galiza “construír unha residencia pública de maiores no municipio” 

e “poñer a disposición da Consellaría de Política Social o edificio “Hesta Kurva” 

podendo ceder o terreo e a edificación para a construción dunha residencia pública de 

maiores”. 

Meses máis tarde, o Goberno galego anunciou a construción dunha residencia de 

maiores no concello de Ribeira, destinada daquela a ser “a primeira do novo modelo”, 

segundo as declaracións públicas da propia conselleira de Política Social. 

Nunha resposta escrita a este Grupo Parlamentario, en novembro de 2021, o 

Goberno aseguraba que “cos fondos europeos construiremos a primeira residencia piloto 

do novo modelo de coidados, en Ribeira, con preto de 100 prazas públicas. Neste senso, 

o concello de Ribeira ofreceu á Xunta de Galicia o terreo e o edificio onde se atopaba a 

discoteca Hesta Kurva, co fin de crear neste inmoble unha nova residencia de atención 

residencial para persoas maiores que será pioneira nesta etapa post-covid”. 

Tres anos despois dos primeiros anuncios, a Xunta comprometeuse en febreiro 

de 2024, en plena campaña electoral, a que en xuño dese mesmo ano comezarían as 
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obras e que en outono de 2025 a nova residencia estaría en funcionamento. “No 

próximo ano 2025 imos rematar a construción da nova residencia da comarca do 

Barbanza que estará en Ribeira e dará servizo a todos os veciños da comarca con cen 

novas prazas públicas”, asegurou a conselleira de Política Social. 

No mes de maio, tamén de 2024, transcendeu que a Consellaría presentara a 

solicitude de licenza urbanística para executar as obras no Concello de Ribeira e a día 

de hoxe, un ano despois, as obras seguen sen comezar. 

Mentres, nos orzamentos da Xunta de Galiza para este exercicio recóllense 

7.332.000  euros para a “construción residencia de persoas maiores novo modelo 

asistencial-Provincia da Coruña”. Mais tamén se contemplaban  para o mesmo concepto 

2,5 millóns de euros nos orzamentos de 2024, 4,7 nos de 2023 e 3,4 nos de 2022. 

Supoñendo que esas partidas se refiren á residencia de Ribeira, sumariamos xa 

17,9 millóns de euros en distintos orzamentos que, malia os compromisos da 

Consellaría, non terían tradución aínda no comezo das obras sequera e que, ademais, 

superarían con moito os 10 millóns previstos no 2021 e incluso a nova cantidade 

corrixida despois pola propia Consellaría de 12 millóns de euros. 

En definitiva, cen prazas comprometidas por primeira vez en setembro de 2021 

que a día de hoxe continúan sen existir e sen poder aliviar, sequera minimamente, a 

importante carencia de prazas residenciais na comarca, onde só existe dende hai case 40 

anos unha única residencia pública, a da Pobra do Caramiñal con 48 prazas, e onde as 

outras dúas residencias de xestión privada existentes suman menos de 150 prazas.  
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Por todo o exposto formúlanse as seguintes preguntas para resposta oral na 

Comisión 3ª: 

. Cales son os motivos polos que o Goberno galego aínda non comezou a 

execución das obras da nova residencia de Ribeira para persoas maiores anunciada en 

2021? 

 . Tendo en conta que as previsións da Consellaría de Política Social eran 

rematala este ano, cal é agora o calendario para o comezo, o desenvolvemento e o 

remate das obras e para a posta en marcha das instalacións? 

 . As partidas orzamentarias consignadas pola Xunta de Galiza nos exercicios de 

2022, 2023, 2024 e 2025 para a “construción residencia de persoas maiores novo 

modelo asistencial-Provincia da Coruña” refírense nomeadamente á residencia 

anunciada para Ribeira? 

 . Canto se executou e en que conceptos exactamente do total consignado nesa 

partida dende 2022? 

 . Cal é o orzamento total previsto para a residencia de Ribeira? Procede de 

fondos propios, de fondos europeos ou de ambos?  

 . Se procede de fondos europeos, hai algún tipo de limitación temporal para 

executalo? De ser así, cal? 

 . Se procede de ambos, canto aporta cada administración? 

 . Vai dar cumprimento ao acordo da Corporación ribeirense a respecto da 

construción e xestión pública da residencia nese concello? 

 

Santiago de Compostela, 13 de maio de 2025 
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Asdo.: Rosana Pérez Fernández 

Olalla Rodil Fernández 

Deputadas do G.P. do BNG 

 

 

 

Asinado dixitalmente por: 

 

Rosana Pérez Fernández na data 14/05/2025 11:49:42 

 

Olalla Rodil Fernández na data 14/05/2025 11:52:12 
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Á Mesa do Parlamento 

Luis Bará Torres e Montserrat Valcárcel Armesto, deputado e deputada do 

Grupo Parlamentar do Bloque Nacionalista Galego (BNG), ao abeiro do disposto no 

Regulamento da Cámara, presentan a seguinte Pregunta para resposta oral na 

Comisión 2ª, sobre a autorización de medidas de control do lobo. 

 

EXPOSICIÓN DE MOTIVOS 

O venres 11 de abril de 2025 a consellaria de medio ambiente publicou no DOG 

a Resolución do 3 de abril de 2025 pola que se modifica a Resolución do 27 de marzo 

de 2024 pola que se determinan as épocas hábiles de caza, as medidas de control e os 

reximes especiais por especies durante a tempada 2024-2025. 

O obxecto desta modificación é incluir o lobo entre as especies cinexéticas, 

autorizando esperas, batidas e montarías do lobo todo o ano. Mais esta disposición 

contravén o previsto no punto 10.3 do Plan de xestión do lobo, que indica o seguinte: 

“Evitarase, salvo casos excepcionais debidamente xustificados, a realización de controis 

durante a época de reprodución desta especie (de marzo a xullo)”. 

Parece cando menos un contrasentido que o Plan de xestión do lobo estableza 

estas fortes restriccións ás medidas de control da especie e que a citada resolución se 

faga pública e levante a veda xustamente no mes de abril. 
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Por todo o exposto formúlanse as seguintes preguntas para resposta oral na 

Comisión 2ª: 

Vai cumprir o goberno galego o previsto no punto 10.3 do Plan de xestión do 

lobo? 

Cantas solicitudes de autorización de medidas de control do lobo se tramitaron 

desde a publicación da Resolución do 3 de abril de 2025? 

Que entidades ou concellos solicitaron esta medidas de control? 

Cantas solicitudes de medidas de control do lobo se autorizaron e en que 

concellos? 

 

Santiago de Compostela, 14 de maio de 2025 

 

Asdo.: Luis Bará Torres 

Montserrat Valcárcel Armesto 

Deputado e deputada do G.P. do BNG 

 

 

 

Asinado dixitalmente por: 

 

Luis Bará Torres na data 14/05/2025 12:06:25 

 

Montserrat Valcárcel Armesto na data 14/05/2025 12:07:13 
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Á Mesa do Parlamento 

Olalla Rodil Fernández, Montserrat Prado Cores e Montserrat Valcárcel 

Armesto deputadas do Grupo Parlamentar do Bloque Nacionalista Galego (BNG), 

ao abeiro do disposto no Regulamento da Cámara, presentan a seguinte Pregunta para 

resposta oral na Comisión 5ª, sobre a reforma do edificio da Xunta na Rampa de 

Claudio López en Lugo. 

 

EXPOSICIÓN DE MOTIVOS 

En outubro de 2024 a Xunta de Galiza, a través da Consellaría de Política 

Social, anunciou a reserva nos Orzamentos de 2025 de 1,3 millóns de euros para 

rehabilitar o edificio que ten na Rampa de Claudio López co obxectivo de crear nel un 

centro de atención integral a persoas con eferminades mentais graves. 

O anuncio da Xunta viña acompañado dun outro que é a sinatura dun convenio 

con Alume para que fose a entidade social quen se encargue da posta en funcionamento 

dun centro de día e residencia. 

En xaneiro de 2025  nun acto público presidido pola propia conselleira de 

Política Social, o goberno galego aseguraba que a redacción do proxecto sairía a 

licitación no primeiro trimestre de 2025 co obxectivo de iniciar a obra en 2026 e poñer 

en funcionamento o centro en 2027. 

O investimento final comprometido pola Xunta para a rehabilitación e 

adaptación do edificio é de 3,6 millóns de euros, segundo a información pública 

trasladada a través dos medios de comunicación. 
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Porén, até o momento na web de contratación pública da Xunta de Galiza non se 

licitou ningún proxecto. 

 

Por todo o exposto formúlase a seguinte pregunta para resposta oral na 

Comisión 5ª: 

Cando vai licitar a Xunta de Galiza a redacción do proxecto de rehabilitación do 

edificio da Rampa de Claudio López, en Lugo, para a creación dun centro de atención 

integral para persoas con enfermidades mentais graves? 

 

Santiago de Compostela, 14 de maio de 2025 

 

Asdo.: Olalla Rodil Fernández 

Montserrat Prado Cores 

Montserrat Valcárcel Armesto 

Deputadas do G.P. do BNG 

 

 

 

Asinado dixitalmente por: 

 

Olalla Rodil Fernández na data 14/05/2025 12:22:03 

 

María Montserrat Prado Cores na data 14/05/2025 12:22:15 

 

Montserrat Valcárcel Armesto na data 14/05/2025 12:22:39 
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Á Mesa do Parlamento 

Noa Presas Bergantiños Iria Carreira Pazos e Iago Tabaŕes Pérez Piñeiro, 

deputadas e deputado do Grupo Parlamentar do Bloque Nacionalista Galego (BNG),  

ao abeiro do disposto no Regulamento da Cámara, presentan a seguinte Pregunta para 

resposta oral na Comisión 3ª, relativa á previsión de dotación orzamentaria por parte 

do goberno galego para a demolición do Hospital Materno Infantil de Ourense, a 

construción dun novo edificio e á remisión de información clara e transparente verbo da 

execución orzamentaria real do Plan Director. 

 

EXPOSICIÓN DE MOTIVOS 

A execución dos distintos plans e proxectos sanitarios do goberno da Xunta na 

área sanitaria de Ourense vén sendo obxecto de controversia polos distintos 

incumprimentos, demoras e falta de adaptación á realidade. 

Exemplo disto é o denominado Plan Director de Ourense, que foi sucesivamente 

abandonado, paralizado e/ou modificado por diferentes gobernos do Partido Popular sen 

dar unha resposta integral ás necesidades dun conxunto de instalacións sanitarias con 

fondos problemas estruturais. Así, este Plan, iniciado no ano 2001 e reprogramado vinte 

anos despois logo da crise financeira, no ano 2021, non está avaliado nin consta 

publicamente información detallada respecto da súa execución práctica ou orzamentaria. 

Máis aínda, dentro do que ten que ver co Plan Director merece especial mención 

a situación respecto do deterioro do edificio do Hospital Materno-Infantil do Complexo 

Hospitalario Universitario de Ourense, do que hoxe coñecemos ata tres derrubes das 

instalacións. Cómpre recordar que malia o seu deterioro, advertido por profesionais e 
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por usuarios e usuarias, a Xunta de Galiza negou reiteradamente a necesidade dun novo 

edificio e apostou en todas e cada unha das revisións que fixo do Plan Director. Porén, 

no verán de 2024 a conselleira responsable de infraestruturas anunciou que o edificio 

sería demolido. 

Porén, nos orzamentos de 2025, tal e como sinalou este Grupo Parlamentario, 

non aparecía concretada ningunha partida específica para esta cuestión nin tampouco se 

recollía na memoria respecto da actuación do SERGAS ou da Consellaría de Sanidade, 

ao contrario doutros investimentos. 

No pasado Consello da Xunta do 12 de maio a Xunta de Galiza informaba, un 

mes e medio despois do derrube coñecido máis recente do Materno, do e o visto e prace 

a un investimento autonómico “urxente” de 2,79 millóns de euros para obras de reforzo 

dos falsos teitos do edificio para as actuacións para habilitar os espazos necesarios para 

o traslado da área de hospitalización. Así mesmo, informábase da previsión de culminar 

o traslado de toda a área de hospitalización do Materno Infantil a comezos do verán e 

falábase dunha completa renovación do Complexo Hospitalario de Ourense, cun 

investimento de máis de 52 millóns de euros que prevé a construción dun novo edificio 

de hospitalización mais segue sen concretar a demolición do edificio actual e se cando a 

Xunta fala dun “novo” edificio Materno continúa defendendo a demolición e 

construción dun novo edificio ou volve limitarse a unha renovación do edificio actual. 

É polo tanto aclarar as intencións da Xunta de Galiza, o grao de execución e 

desviacións do Plan Director e as previsións económico orzamentarias e temporais para 

unha solución integral para o Materno Infantil, que debe pasar pola demolición e 

construción dun novo edificio.  
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Con base a estas cuestións formúlanse as seguintes preguntas para resposta oral 

na Comisión 3ª : 

Cal é o grao de execución orzamentaria desagregado por anos do Plan Director 

do CHUO desde a súa reprogramación no ano 2001? 

Cal é a previsión de contía e data da Xunta para aprobar unha partida 

orzamentaria extraordinaria para executar a demolición do Hospital Materno Infantil de 

Ourense? 

Cal é o volume de recursos totais que prevé a Xunta gastar neste edificio? 

Tería sido máis económico e socialmente rendible abordar a demolición e 

construción nun novo no inicio do Plan director ou na súa reprogramación? Porque non 

o fixo a Xunta? 

Asume o goberno galego a necesidade de auditar o fracaso do seu Plan director 

do CHUO, que afecta ás e aos usuarios da Área sanitaria de Ourense, Verín e 

Valdeorras? 

 

Santiago de Compostela, 14 de maio de 2025 

 

Asdo.: Noa Presas Bergantiños 

Iria Carreira Pazos 

Iago Tabaŕes Pérez Piñeiro 

Deputadas e deputado do G.P. do BNG 
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Asinado dixitalmente por: 

 

Noa Presas Bergantiños na data 14/05/2025 12:38:49 

 

Iria Carreira Pazos na data 14/05/2025 12:41:54 

 

Iago Tabarés Pérez-Piñeiro na data 14/05/2025 12:42:14 
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Á MESA DO PARLAMENTO 

 

María Elena Espinosa Mangana e Carlos López Font, deputada e deputado 

pertencentes ao Grupo Parlamentario dos Socialistas de Galicia, ao abeiro 

do disposto no artigo 152 do Regulamento da Cámara, presentan ante a Mesa 

a seguinte pregunta para a súa resposta oral en Comisión 2ª, Ordenación 

Territorial, Obras Públicas, Medio Ambiente e Servizos. 

 

EXPOSICIÓN DE MOTIVOS 

 

O desenvolvemento e mantemento de infraestruturas de calidade son 

fundamentais para o progreso e benestar da sociedade galega. En Galicia, a 

mellora das nosas estradas, ferrocarrís, portos, aeroportos, redes de 

telecomunicacións e sistemas enerxéticos non só é crucial para fortalecer a 

nosa economía, senón tamén para garantir a cohesión social, a igualdade de 

oportunidades e o desenvolvemento sostible de todo o territorio, especialmente 

naquelas zonas rurais e máis afastadas dos grandes núcleos urbanos. 

 

A estrada PO-264 (Pontevedra) é un tramo do antigo camiño real que ía de Tui 

a Santiago e que nalgún tramo coincide coa ruta portuguesa do Camiño de 

Santiago, ten unha lonxitude de 400 metros no termo municipal de Vilaboa, no 

que se concentran 10 vivendas unifamiliares e 4 negocios.  

 

Este vial precisa dunha reforma para mellorar a súa seguridade xa que supón 

un perigo para as persoas residentes neste entorno que se ven na necesidade 

de camiñar pola estrada.  
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As principais carencias deste vial céntranse na inexistencia de itinerarios 

peonís e a sección insuficiente da calzada, que provoca atrancos debido ao 

tráfico pesado que soporta o vial e as deficiencias no estado do firme. 

 

Por todo o exposto, a deputada e o deputado que asinan formulan as seguintes 

preguntas para o seu debate en Comisión:  

 

1. Vai a Xunta de Galicia a reformar e mellorar a seguridade viaria da PO-

264? 

2. Preocúpalle á Xunta de Galicia a pésima seguridade viaria da PO-264 

que está a implicar un perigo para as persoas residentes? 

 

 

 

Santiago de Compostela, a 14 de maio de 2025 

 

 

Asinado dixitalmente por: 

 

Elena Espinosa Mangana na data 14/05/2025 13:00:29 

 

Carlos López Font na data 14/05/2025 13:00:37 
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Á MESA DO PARLAMENTO 

 

Lara Méndez López, María Elena Espinosa Mangana e Silvia Longueira 

Castro, deputadas pertencentes ao Grupo Parlamentario Socialista de 

Galicia, ao abeiro do disposto no artigo 152 do Regulamento da Cámara, 

presentan ante esa Mesa a seguinte pregunta para a súa resposta oral en 

Comisión 5.ª, Sanidade, Política Social e Emprego. 

 

A sanidade segue a protagonizar noticias diarias, e non precisamente positivas; 

no rural, a situación é aínda máis preocupante. No Concello de Vicedo, os días 

23 e 25 de abril, así como o día 2 de maio, o centro de saúde quedou sen 

médico. E coma sempre a forma de comunicar esta grave carencia foi 

mediante un papel colgado na porta do centro, no que se informaba da 

ausencia do facultativo e se indicaba que as urxencias serían atendidas no 

centro de saúde de Viveiro. Este aviso, ademais, carece de sinatura ou 

identificación de autoridade responsable. 

 

Cómpre salientar que esta situación non é nova nin puntual, senón que se está 

a converter, desgraciadamente, nunha tónica habitual. Durante o último ano, as 

ausencias médicas repetíronse cada vez con máis frecuencia.  

 

Esta condición afecta os case 1.600 habitantes do concello mariñán do Vicedo, 

especialmente, as persoas de maior idade que en moitos casos non teñen 

forma de desprazarse ao Concello de Viveiro, tal e como se lles indica no 

citado papel. 

 

Ante esta realidade, os veciños e veciñas de Vicedo xunto con colectivos 

culturais, deportivas e veciñais,  están a mobilizarse para esixir a  cobertura 

permanente do servizo sanitario. Denuncian unha situación sanitaria insostible, 

marcada por axendas pechadas durante semanas, xornadas sen facultativo, 
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días nos que so se atenden urxencias, citas anuladas ou redución de horario a 

tan so catro horas en moitos casos. 

 

Por todo isto, as deputadas que asinan formulan a seguinte pregunta para o 

seu debate en Comisión: 

 

Prevé a Xunta de Galicia dar cobertura inmediata ás prazas médicas vacantes 

no Concello do Vicedo, para garantir unha atención continua e estable? 

 

 

 

 

 

 

Santiago de Compostela, a 14 de maio do 2025 

 

 

Asinado dixitalmente por: 

 

Lara Méndez López na data 14/05/2025 13:08:07 

 

Elena Espinosa Mangana na data 14/05/2025 13:08:19 

 

Silvia Longueira Castro na data 14/05/2025 13:08:27 
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Á Mesa do Parlamento 

Luís Bará Torres e Alexandra Fernández Gómez,  deputado e deputada do 

Grupo Parlamentar do Bloque Nacionalista Galego (BNG), ao abeiro do disposto no 

Regulamento da Cámara, presentan a seguinte Pregunta para resposta oral na 

Comisión 2ª, sobre a regularización de edificacións no litoral e incidencia do cambio 

climático e da subida do nivel do mar nas zonas costeiras. 

 

EXPOSICIÓN DE MOTIVOS 

No ano 2022 a Xunta impulsou o anteproxecto de lei do litoral coa intención de 

“regularizar” edificacións na faixa costeira”. Segundo informacións divulgadas polo 

propio goberno galego habería unhas 4.000 edificacións en risco, entre as que se 

encontrarían 232 empresas, 59 lonxas, 24 gasolineiras, 24 depuradoras, 11 mercados 

municipais, 10 centros de saúde, 7 campings e 6 cemiterios, ademais de vivendas e 

construcións anexas. 

Unha vez aprobada a lei galega de xestión integrada do litoral e acordada a 

transferencia das competencias sobre os medios de xestión do dominio público 

marítimo terrestre, cómpre coñecer cales son as previsións do goberno galego para a 

“regularización” destas construcións. 

Por outra parte, no ano 2021 a Xunta asinou un convenio coas tres universidades 

galegas para elaborar un informe sobre a incidencia do cambio climático na costa 

galega. Un dos obxectivos deste estudo era dispoñer de información “valiosa para 

adiantar as posibles infraestruturas e edificacións que poderían verse afectadas, así 

como os impactos nos espazos naturais situados nestas zonas”. 
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Por todo o exposto formúlanse as seguintes preguntas para resposta oral na 

Comisión 2ª: 

Ten previsto a Xunta facer público un informe sobre as 4.000 edificacións que 

estarían en risco e que serían regularizadas ao abeiro da lei do litoral, especificando a 

tipoloxía de edificacións e as medidas que se levarán a cabo para a súa regularización? 

Ten previsto o goberno galego encargar ao sistema universitario galego un 

informe sobre as medidas que se deberían levar a cabo en relación co cambio climático 

e a subida do nivel do mar na costa galega? 

Que alternativas considera a Xunta para os equipamentos e infraestruturas que 

polo seu emprazamento se poderían ver afectadas pola erosión costeira ou pola subida 

no nivel do mar? 

Conta o goberno galego con algún estudo sobre a incidencia da subida do nivel 

do mar e do cambio climático na erosión das zonas costeiras? 

 

Santiago de Compostela, 14 de maio de 2025 

 

Asdo.: Luís Bará Torres 

Alexandra Fernández Gómez 

Deputado e deputada do G.P. do BNG 
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Asinado dixitalmente por: 

 

Luis Bará Torres na data 14/05/2025 16:27:42 

 

Alexandra Fernández Gómez na data 14/05/2025 16:27:49 
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Á Mesa do Parlamento 

Sonia Vidal Lamas e Secundino Fernández Fernández, deputada e deputado 

do Grupo Parlamentar do Bloque Nacionalista Galego (BNG), ao abeiro do disposto 

no Regulamento da Cámara, presentan a seguinte Pregunta para resposta oral na 

Comisión 7ª, relativa á grave crise do sector agrario na Limia. 

 

EXPOSICIÓN DE MOTIVOS 

A comarca da Limia, coñecida como o “celeiro de Galiza”, leva anos sendo 

vítima dun abandono institucional e dunha conxunción de factores que poñen en risco a 

continuidade da súa actividade agraria, especialmente na produción de pataca e cereal. A 

realidade no campo fala por si soa, e non admite máis escusas, nin xogos de 

competencias entre administracións. 

O ano pasado xa foi especialmente duro. A climatoloxía extrema, marcada por 

episodios de chuvias persistentes e inundacións en momentos clave do ciclo agrícola, 

provocou perdas millonarias. Moitas explotacións non puideron rematar a colleita de 

patacas, e outras nin sequera chegaron a sementar. A humidade nas fincas e nos 

almacéns favoreceu a aparición de enfermidades nas patacas, como fungos e podres, e a 

falta de apoio técnico e económico foi total. Nesta situación moitas leiras quedaron sen 

recoller, traducíndose en perdas superiores aos 24 millóns de euros. 

Agora, en maio de 2025, a situación é dramática. A sementeira de primavera tiña 

que estar xa feita, pero o campo está anegado, completamente impracticable. As poucas 

persoas que lograron sementar, ven as súas leiras cubertas de auga; o resto, simplemente 

non puido entrar nas fincas. As condicións climatolóxicas seguen sendo imprevisibles e 
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extremas, agravadas polo cambio climático. Pero non hai medidas de apoio reais nin 

adaptacións efectivas por parte das administracións.  

A isto hai que sumarlle outra “espada de Damocles” sobre a cabeza do sector: a 

declaración da Limia como zona vulnerable a nitratos. Esta decisión, sen planificación e 

sen consenso, supón restricións ás prácticas agrícolas que, sen alternativas reais, 

condenan a moitas explotacións á inviabilidade. 

Ademais, por se todo isto fose pouco, as canles de drenaxe e regadío están sen 

limpar, converténdose nun factor máis de anegamento das fincas. Pero aquí, coma 

sempre, ninguén asume responsabilidades: a Xunta bota balóns fóra cara ao Ministerio, 

e viceversa. Mentres tanto, os agricultores e agricultoras ven como as súas terras se 

afunden na lama... literalmente. 

No seu momento, elaborouse un Plan Estratéxico para a Limia, contando coa 

participación de todos os sectores implicados. Un exercicio de diálogo, diagnóstico e 

proposta. O único que foron quen de poñer en marcha foi un novo sistema de regadío. 

Pero, para que serve un regadío se non se pode sementar, se as fincas están anegadas, se 

non se limpan canles, se as políticas agrarias afogan en vez de axudar. 

Mais, a pregunta que se fan os agricultores e agricultoras é onde está un Plan 

que debeu quedar gardado nun caixón, esquecido, como tantos outros documentos que 

só serven para fotos e titulares. 

A Limia necesita actuacións, non escusas, diante dunha situación límite na que o 

campo está esgotado, económica e emocionalmente. Non se pode seguir botando balóns 

fóra, nin vivir de titulares baleiros. 

 

C
SV

: R
EX

PG
-n

St
i8

t7
yI

-8
Ve

rif
ic

ac
ió

n:
ht

tp
s:

//s
ed

e.
pa

rla
m

en
to

de
ga

lic
ia

.g
al

/tr
am

ite
s/

cs
v/

84782

C
SV

: B
O

PG
D

SP
G

-tc
ijm

Y0
M

y-
7

Ve
rif

ic
ac

ió
n:

ht
tp

s:
//s

ed
e.

pa
rla

m
en

to
de

ga
lic

ia
.g

al
/tr

am
ite

s/
cs

v/

https://sede.parlamentodegalicia.gal/tramites/csv/BOPGDSPG-tcijmY0My-7


       

 

 

 

 

 

 

 

 

 
  

OFICINA PARLAMENTAR 

Parlamento de Galiza 

Rúa do Hórreo, 63. Tel. 0034 981 551 545 

gp-bng@parlamentodegalicia.gal 

15702 Santiago de Compostela 

Galiza 

 

3 

 

Por todo o exposto formúlanse as seguintes preguntas para resposta oral na 

Comisión 7ª: 

1. Vai a Xunta asumir a súa responsabilidade na limpeza das canles da Limia 

dunha vez por todas, ou vai seguir pasándose a pelota co Ministerio mentres as leiras 

seguen alagadas e improdutivas? 

2. Por que motivo o Plan Estratéxico para a Limia, que contou coa implicación 

do propio sector, leva gardado nun caixón anos sen aplicarse, mentres o sector afunde 

en perdas millonarias? 

3. Que medidas reais e urxentes vai activar a Xunta para compensar 

economicamente ás explotacións que non puideron sementar este ano nin recoller 

colleitas o ano pasado polas condicións climatolóxicas extremas? 

4. Que apoio técnico e económico ofrece a Xunta para que as explotacións 

agrarias da Limia poidan adaptarse ás restricións derivadas da declaración de zona 

vulnerable a nitratos, sen que iso supoña o peche das súas actividades? 

5. Serve de algo investir en sistemas de regadío se non se pode sementar, se as 

fincas están alagadas e se non hai unha planificación agrícola adaptada ao cambio 

climático? Cal é o plan real da Xunta para garantir que o investimento público teña 

sentido? 

 

Santiago de Compostela, 14 de maio de 2025 

 

Asdo.: Sonia Vidal Lamas 

Secundino Fernández Fernández  

Deputada e deputado G.P. do BNG 
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Asinado dixitalmente por: 

 

Sonia Vidal Lamas na data 14/05/2025 17:07:26 

 

Secundino Fernández Fernández na data 14/05/2025 17:08:10 
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Á MESA DO PARLAMENTO 

 

Lara Méndez López e Carlos López Font, deputada e deputado pertencentes 

ao Grupo Parlamentario dos Socialistas de Galicia, ao abeiro do disposto no 

artigo 152 do Regulamento da Cámara, presentan ante esta mesa a seguinte 

pregunta para a súa resposta oral en Comisión 2.ª, Ordenación Territorial, 

Obras Públicas, Medio Ambiente e Servizos. 

 

EXPOSICIÓN DE MOTIVOS 

As infraestruturas desempeñan un papel clave no desenvolvemento de Galicia, 

xa que facilitan a conectividade, estimulan a actividade económica e aseguran 

o acceso equitativo aos servizos públicos. A súa mellora e expansión axudan a 

reducir as diferenzas entre territorios, fortalecen o sector produtivo e elevan a 

calidade de vida da poboación. Así pois, investir en infraestruturas é 

fundamental para o desenvolvemento sostible e equilibrado de Galicia, 

asegurando a súa competitividade e benestar futuro. 

A Plataforma Intermodal do Porto Seco de Monforte de Lemos é unha 

infraestrutura estratéxica para o desenvolvemento económico e loxístico de 

Galicia, especialmente para o interior sur da comunidade. A súa concepción 

como nodo intermodal ferroviario-viario no marco do Corredor Atlántico 

europeo pretende converter a Monforte nun centro de distribución clave, 

reducindo a dependencia dos portos marítimos e potenciando a vertebración 

territorial. 

Non obstante, malia o tempo transcorrido dende a súa planificación e a 

inversión inicial da Xunta de Galicia, a realidade actual do proxecto dista moito 

de cumprir cos obxectivos marcados. A plataforma carece a día de hoxe dunha 

conexión viaria directa coa rede principal, concretamente coa N-120, e non 

conta cun operador loxístico que xestione e active o seu potencial. Así mesmo, 

a liña ferroviaria Monforte-Palencia, clave para a funcionalidade intermodal da 
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infraestrutura, precisa dunha modernización que permita o tránsito eficiente de 

trens de longo percorrido e 750 metros de lonxitude. 

Aínda que recentemente fixéronse anuncios por parte da Xunta de Galicia, 

estes movementos resultan claramente insuficientes dende o punto de vista 

estrutural. A carencia dunha planificación sólida a medio prazo, a inexistencia 

dun calendario definido para completar as conexións viarias e ferroviarias, e a 

falta dunha estratexia activa para atraer operadores loxísticos, poñen en perigo 

tanto a posta en marcha como a rendibilidade a longo prazo desta 

infraestrutura. 

En resumo, a execución da Plataforma Intermodal do Porto Seco de Monforte 

de Lemos avanza a un ritmo lento, con investimentos iniciais realizados, pero 

con importantes infraestruturas pendentes de completar. 

 

Por todo o exposto, a deputada e o deputado que asinan formulan as seguintes 

preguntas para o seu debate en Comisión:  

 

1. Ten previsto a Xunta de Galicia adoptar medidas para poder completar 

as conexións viarias pendentes da Plataforma Intermodal do Porto Seco 

de Monforte de Lemos, especialmente coa N-120, co obxectivo de 

garantir a súa posta en funcionamento efectiva? 

 

2. Ten previsto a Xunta de Galicia establecer un calendario de execución 

claro para a finalización das conexións viarias pendentes do Porto Seco 

de Monforte de Lemos? 

 

3. Cando ten prevista a Xunta de Galicia a finalización das obras de 

mellora da liña ferroviaria Monforte-Palencia, fundamental para a 

intermodalidade do Porto Seco? 
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Santiago de Compostela, a 13 de maio do 2025 

 

 

Asinado dixitalmente por: 

 

Lara Méndez López na data 13/05/2025 09:41:19 

 

Carlos López Font na data 13/05/2025 09:41:31 
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Á Mesa do Parlamento 

Rosana Pérez Fernández, Carmela González Iglesias, Daniel Castro García, 

Daniel Pérez López e Paulo Ríos Santomé, deputados e deputadas do Grupo 

Parlamentar do Bloque Nacionalista Galego (BNG), ao abeiro do disposto no 

Regulamento da Cámara, presentan a seguinte Pregunta para resposta oral na 

Comisión 8ª, relativa á perda continuada de produción do sector mexilloeiro galego e ás 

medidas a adoptar pola Xunta de Galiza  para recuperala. 

 

EXPOSICIÓN DE MOTIVOS 

Hai menos dunha semana que se vén de dar a coñecer, mediante o Anuario de 

Acuicultura de Galiza 2024, a produción de mexillón nas rías galegas nese ano. 

Os datos, un total de 178.000,8 toneladas, apenas difiren dos correspondentes ao 

2023 (178.000) que fora un 19% inferior á do 2022 e a peor en décadas. Uns datos que 

xa nese ano foran preocupantes por se reduciren nun 12,5% a respecto de 2021, e 

baixando de 250.863 a 219.698 Tn. naquel momento. 

Chama ademais moito a atención que é precisamente a ría de Arousa, onde se 

concentran máis do 70% das bateas de Galiza, a que segue descendendo dun xeito 

relevante no 2024, máis de 10.000 Tn. respecto do ano 2023, pasando de 121.105 a 111. 

É obvio que a produción de mexillón segue sen recuperarse en xeral, e na ría de 

Arousa moi en particular e que, máis alá dos coñecidos argumentos do aumento da 

temperatura da auga e das sucesivas choivas e o incremento da auga doce, o sector 

continúa sen ter respostas ás dificultades do mexillón nos últimos anos: Problemas para 

engordar e medrar, debilidade por mor de desoves continuos, desprendementos masivos 

e importante mortalidade . 
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E malia á posíbel influencia dos factores meteorolóxicos e climáticos, que a día 

de hoxe non nos consta que foran certificados por ningún estudo dos centros de 

investigación da Consellaría de Mar, o sector descoñece a incidencia doutras posíbeis 

causas que tampouco se investigaron ou, cando menos, non se deron a coñecer, así 

como as accións a emprender para deter unha mingua continuada, que xa ten provocado 

ademais a perda significativa de mercado do mexillón galego que ocupa, cada vez con 

máis intensidade, o mexillón foráneo. 

A falta de información é pois evidente, mais a de actuación tamén. Da anunciada 

normativa de extracción da mexilla dende hai máis de 5 anos, da falta de avaliación das 

medidas que supostamente se tomaron en febreiro de 2023 e que, segundo a propia 

Consellaría, tiñan un orzamento de dous millóns de euros ou da valoración das súas 

actuacións unilaterais de imposición e limitación de zonas de extracción, tampouco hai 

ningunha noticia. 

Este desleixo non se corresponde coa envergadura económica, laboral e social 

do sector mexilloeiro en Galiza, aínda un dos máis potentes do mundo, e tampouco coa 

das moitas industrias que dependen en grande medida da súa produción e nin sequera 

coa pletórica propaganda que difunden a cotío os representantes do Goberno galego. 

As alertas da perda de produción do mexillón sucédense dende hai anos, a 

última o estudo que recentemente vén de publicar o CSIC no que se volve poñer de 

manifesto a preocupación existente pola situación das rías galegas, nomeadamente a de 

Arousa, e que conclúe que o mexillón está diante dunha situación ameazante e que é 

necesario actuar. 

 

Por todo o exposto formúlanse as seguintes preguntas para resposta oral na 

Comisión 8ª: 
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. Que valoración fai o Goberno galego da situación de perda de produción do 

sector mexilloeiro galego nos últimos anos? 

 . Que valoración fai da situación de perda de produción do sector mexilloeiro na 

ría de Arousa? 

 . Que medidas vai desenvolver para tratar de freala, para recuperala e para 

potenciala? 

 . Está a levar a cabo algún estudo e/ou investigación sobre as causas desa perda 

de produción? De ser así, ten xa resultados dos mesmos? 

 . É coñecedor do último estudo do CSIC sobre a situación do sector mexilloeiro? 

De ser así, que valoración fai ao respecto?  

 . Vai convocar a Mesa do Mexillón para analizar todos e cada un dos problemas 

do sector e establecer vías dialogadas de solución dos mesmos? 

 . Que valoración fai das medidas anunciadas en febreiro de 2023 en sede 

parlamentar? Existen conclusión concretas sobre as mesmas? Cais?  

 . Cando vai rematar a elaboración da normativa sobre a extracción a mexilla na 

que a Consellaría de Mar dixo estar traballando xa no 2020? Vai ser unilateral ou froito 

de negociacións co sector? 

 . Que valoración fai da aplicación das súas actuacións unilaterais de imposición 

e limitación de zonas de extracción? 

 

Santiago de Compostela, 15 de maio de 2025 

 

Asdo.: Rosana Pérez Fernández 

Paulo Ríos Santomé  

Carmela González Iglesias 
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Daniel Castro García 

Daniel Pérez López 

Deputados e deputadas do G.P. do BNG 

 

 

 

Asinado dixitalmente por: 

 

Rosana Pérez Fernández na data 15/05/2025 09:54:00 

 

Paulo Ríos Santomé na data 15/05/2025 09:57:27 

 

Carmela González Iglesias na data 15/05/2025 09:57:59 

 

Daniel Castro García na data 15/05/2025 09:59:00 

 

Daniel Pérez López na data 15/05/2025 09:59:26 
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Á MESA DO PARLAMENTO 

 

María Elena Espinosa Mangana e Silvia Longueira Castro, deputadas 

pertencentes ao Grupo Parlamentario Socialista de Galicia, ao abeiro do 

disposto no artigo 152 do Regulamento da Cámara, presentan ante esa Mesa a 

seguinte pregunta para a súa resposta oral en Comisión 5.ª, Sanidade, 

Política Social e Emprego. 

 

O pasado 5 de maio, deuse a coñecer o informe do Consello de Contas de 

Galicia referente a: “informe auditoría operativa de actuacións, plans, proxectos 

e programas no ámbito da saúde mental”. E como conclusión global e en 

palabras do citado informe di “…..a partir da pandemia da Covid-19 o problema 

de saúde mental empeoro una nosa Comunidade Autónoma e persisten as 

debilidades identificadas na elaboración (do plan referido)”. 

 

Entra en moitos datos e conclusións como que o Sergas executou entre os 

anos 2021 e 2023 algo máis de 24.5 millóns de euros ao amparo do plan de 

seguridade mental, cando o previsto inicialmente, na memoria económica, eran 

29,1 millóns. É dicir que a pesar de ter crédito dotado, non se executou o gasto.   

E tamén sinala que "se logrou a implantación de varios proxectos estratéxicos, 

pero non se dotaron dos recursos económicos considerados como necesarios"  

 

Esta falta de recursos supuxo "atrasos significativos na contratación do persoal 

e que non se executasen proxectos cualificados como prioritarios.” 

 

Tamén recolle datos sobre o persoal de saúde mental que se prevía contratar 

entre 2020 e 2023. En total esperábase incorporar a 241 profesionais neste 

campo e só se contrataron 224. Empezouse con atraso a contratación, e aínda 

que se foi aumentando en anos sucesivos, como se sinala nunca se chegou a 

ter o 100 % das persoas que estaban previstas no plan.  
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E fronte a esta situación o propio informe confirma o que outras fontes 

véñennos dicindo que o forte impacto que tivo a pandemia da covid na saúde 

mental da poboación. E cuxo primeiro reflexo é o incremento das consultas 

atendidas en Psiquiatría que aumentaron tanto no ano 2021 como no 2022 con 

respecto ao 2019. Sendo ademais o impacto diferente segundo a área sanitaria 

da que esteamos a falar.  

 

E tamén o Consello de Contas subliña que o obxectivo que incluía o plan de 

saúde mental para reducir as listas de espera só se cumpre en tres das sete 

áreas sanitarias e que hai falta de equidade no acceso a estes servizos. 

 

Pero o Consello de Contas, recolle un estado de situación da atención e a 

saúde mental en Galicia moi preocupante, que ademais vén sendo denunciada 

desde hai tempo, por varias organizacións médicas e sociais. 

 

Por todo elo, as deputadas que asinan formulan a seguinte pregunta para o seu 

debate en Comisión: 

 

Está disposta a Xunta de Galicia a elaborar un plan de saúde mental urxente 

baseado nas necesidades identificadas, nas experiencias anteriores e 

consensuado co persoal sanitario especializado? 

 

Santiago de Compostela, a 14 de maio do 2025 

 

 

Asinado dixitalmente por: 

 

Elena Espinosa Mangana na data 15/05/2025 09:49:23 

 

Silvia Longueira Castro na data 15/05/2025 09:49:32 
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Á Mesa do Parlamento 

Ramón Fernández Alfonzo, Xosé Manuel Golpe Acuña e Iria Carreira 

Pazos, deputados e deputada do Grupo Parlamentar do Bloque Nacionalista Galego 

(BNG), ao abeiro do disposto no Regulamento da Cámara, presentan a seguinte 

Pregunta para resposta oral na Comisión 3ª, sobre o necesario impulso do Fondo de 

compensación das vítimas do amianto para a súa xusta reparación económica. 

 

EXPOSICIÓN DE MOTIVOS 

A Lei 21/2022 de creación dun Fondo de compensación para as vítimas do 

amianto  prevé na súa disposición adicional única a aprobación dun regulamento de 

desenvolvemento no prazo de 3 meses desde a publicación oficial da lei, que tivo lugar 

o 19 de outubro do 2022. 

Vai, polo tanto, máis dun ano da publicación da Lei e o regulamento aínda non 

existe. Para o BNG resulta inxustificábel unha demora semellante que ademais ven 

engadirse a un proceso artificiosamente prolongado, atrasando cada un dos sucesivos 

trámites lexislativos ou provocando discusións aberrantes sobre aspectos que deberan 

estar fora de toda dúbida. 

Temos que lembrar que o proxecto de lei foi tomado en consideración por 

segunda vez no Congreso dos deputados o 13 de abril do ano 2021, e que o período para 

a presentación de emendas en comisión foi prorrogado nada menos que 20 veces pola 

mesa do congreso da anterior lexislatura, antes da aprobación final da Lei para a 

creación do Fondo 21/2022. 
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Na actualidade, tanto o BNG como as asociacións de vítimas do amianto, 

tivemos coñecemento dun borrador ou proposta de Regulamento elaborado polo 

anterior goberno que non satisfai a ninguén. 

De feito, de aprobarse esta versión do Regulamento que coñecemos poderiamos 

dicir sen medo a nos enganar que o Fondo de compensación quedaría moi lonxe de 

cumprir os obxectivos e as expectativas de todas as entidades, sindicatos e partidos 

políticos que temos defendido ou feito nosa a demanda da creación deste Fondo de 

compensación para as vítimas do amianto, unha demanda que nace con un espírito e uns 

obxectivos moi determinados, e con unhas referencias internacionais tamén moi claras 

entre os países da nosa contorna. 

Desde o BNG temos realizado un traballo a partir da proposta de Regulamento 

elaborada polo goberno estatal, consultando con diferentes persoas expertas na materia, 

así como coa asociación AGAVIDA e o sindicato CIG. E o resultado deste traballo é 

unha serie de propostas para modificar o borrador de Regulamento que consideramos 

gañarían peso político de contar co respaldo, tamén, das forzas políticas galegas con 

representación neste Parlamento. 

 

Por todo o exposto formúlanse as seguintes preguntas para resposta oral na 

Comisión 3ª: 

1. Que opinión lle merece á Xunta de Galiza a proposta do goberno estatal de 

Regulamento de desenvolvimento da Lei 21/2022 de creación dun Fondo de 

compensación para as vítimas do amianto? 

2. Considera que da cumprimento real e efectivo ás demandas e lexítimas 

expectativas das persoas vítimas do amianto? 

3. Que opina das cantidades que establece a proposta de Regulamento? 
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4. Que opina das patoloxías recollidas no anexo I do Regulamento? 

5. Que opina da remisión á Xurisdición contencioso-administrativa dos recursos 

contra as resolucións do  Fondo? 

6. Que opina da concentración nun único organismo estatal da competencia para 

resolver todas as solicitudes? 

7. Que opina do ámbito e composición da Comisión de seguimento? 

8. Que opina da obriga imposta no Regulamento de estar as persoas beneficiarias 

previamente inscritas no RETEA? 

9. Que opina sobre a falta de previsión algunha sobre os recargos de prestacións? 

10. Que opina sobre a obriga de tributar polas cantidades percibidas en concepto 

de compensación? 

 

Santiago de Compostela, 15 de maio de 2025 

 

Asdo.: Ramón Fernández Alfonzo 

Xosé Manuel Golpe Acuña 

Iria Carreira Pazos 

Deputados e deputada do G.P. do BNG 

 

 

 

Asinado dixitalmente por: 

 

Ramón Fernández Alfonzo na data 15/05/2025 10:21:44 

 

José Manuel Golpe Acuña na data 15/05/2025 10:21:56 
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Iria Carreira Pazos na data 15/05/2025 10:22:08 
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Á Mesa do Parlamento 

Olalla Rodil Fernández, Noa Presas Bergantiños e Brais Ruanova Vilas-

Boas, deputadas e deputado do Grupo Parlamentar do Bloque Nacionalista Galego 

(BNG), ao abeiro do disposto no Regulamento da Cámara, presentan a seguinte 

Pregunta para resposta oral na Comisión 3ª, sobre o grao de execución orzamentaria 

do Plan galego de investigación, innovación e crecemento. 

 

EXPOSICIÓN DE MOTIVOS 

Segundo os últimos datos remitidos pola Xunta de Galiza ao Parlamento, entre 

2009 e 2023 o Goberno galego deixou sen executar 211.666.582,16 euros do Plan 

galego de investigación, innovación e crecemento (Programa 561B). 

É desde calquera punto de vista inaceptable que a Xunta de Galiza deixe no 

caixón sen poñer a disposición do ecosistema investigador galgo, máis de 200 millóns 

de euros, aínda máis tendo en conta o infrafinanciamento que a I+D+i padece no noso 

País. 

Cómpre lembrar que Galiza se sitúa no 1,1% do PIB nesta materia, lonxe do 

1,4% da media do estado e a anos luz do 2,5% da media europea. 

É máis, o Goberno do Partido Popular nos últimos anos, incapaz de cumprir os 

obxectivos de investimento nesta materia que el mesmo se fixaba no Plan estratéxico de 

2015-2020. 

Así o recollía o Plan: 
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O obxectivo de Galicia en 2020 é que o gasto en I+D sobre o PIB ascenda ao 

1,7% do que aproximadamente dous terzos correspóndelle ao sector privado. Este 

obxectivo supón mellorar en 8 décimas o dato do ano 2014 e case duplicar o gasto 

actual. 

Incapaz de cumprir os seus propios obxectivos, o Goberno do Partido Popular na 

Xunta aínda deixa sen executar case o 30% do diñeiro orzado. 

 

Por todo o exposto formúlanse as seguintes preguntas para resposta oral na 

Comisión 3ª: 

- Que valoración fai a Xunta de Galiza do seu grao de execución orzamentaria 

entre 2009 e 2023 en materia de I+D? 

- Por que deixou sen investir máis de 200 millóns de euros? 

- Cre que o ecosistema investigador galego non tivo ningunha necesidade neses 

anos? 

 

Santiago de Compostela, 15 de maio de 2025 

 

Asdo.: Olalla Rodil Fernández 

Noa Presas Bergantiños 

Brais Ruanova Vilas-Boas 

Deputadas e deputado do G.P. do BNG 
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Asinado dixitalmente por: 

 

Olalla Rodil Fernández na data 15/05/2025 10:31:28 

 

Noa Presas Bergantiños na data 15/05/2025 10:31:42 

 

Brais Ruanova Vilas-Boas na data 15/05/2025 10:32:18 
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Á Mesa do Parlamento 

Ramón Fernández Alfonzo, Oscar Insua Lema e Noa Presas Bergantiños, 

deputados e deputada do Grupo Parlamentar do Bloque Nacionalista Galego (BNG),  

ao abeiro do disposto no Regulamento da Cámara, presentan a seguinte Pregunta para 

resposta oral na Comisión 3ª, sobre a fusión anunciada entre as entidades BBVA e 

SABADELL. 

 

EXPOSICIÓN DE MOTIVOS 

Vimos de coñecer o interese do BBVA por realizar unha operación de fusión co 

Banco Sabadell. Tamén coñecemos nesta altura algunha reacción desde o ámbito 

político, nomeadamente o presidente da Comunidade Autónoma de Valencia que, 

conxuntamente coa patronal territorial, manifestou a súa preocupación así como o feito 

de estar a estudar con detalle a operación e máis a resposta que van dar. 

Certamente o caso galego non é comparable en termos de cota de mercado ao 

valenciano mais no caso de confirmarse a fusión o resultado sería a creación da segunda 

entidade bancaria da Galiza con 176 oficinas e 1.143 persoas empregadas, so por detrás 

de ABANCA, o que aumentaría dun xeito evidente a xa elevadísima concentración de 

servizos bancarios e financeiros no noso país, reducindo aínda máis a competencia, 

dificultando o acceso ao crédito de empresas e particulares, aumentando as comisións, 

así como empeorando as condicións da retribución do aforro. 

Por outra banda o nivel e calidade dos servizos bancarios e financeiros tamén se 

vería reducida pois é sabido que o primeiro efecto destas operacións é o de peche de 

oficinas e o despedimento de persoal coa escusa de eliminar duplicidades, o que como 
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adiantan desde fontes sindicais chega a superar en ocasións o volume de emprego da 

entidade de menor tamaño, sobrecargando de traballo ao persoal que a nova entidade 

conserve en detrimento tamén dos servizos que prestan ás persoas usuarias.   

 

Por estes motivos formúlanse as seguintes preguntas para resposta oral na 

Comisión 3ª : 

Que opina a Xunta de Galiza da fusión anunciada? 

Que número de clientes ten cada unha das dúas entidades na Galiza e como se 

localizan territorialmente? 

Que volume de créditos e de aforro xestionan cada unha das dúas entidades na 

Galiza? 

Como valora a Xunta de Galiza que pode repercutir a fusión en termos de acceso 

ao crédito, cobro de comisións e retribución do aforro? 

Como valora a Xunta de Galiza que pode repercutir a fusión en termos de 

emprego? 

Ten pensado a Xunta de Galiza reunirse coas centrais sindicais con 

representación nas entidades bancarias? 

 

Santiago de Compostela, 15 de maio de 2025 
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Asdo.: Ramón Fernández Alfonzo 

Noa Presas Bergantiños 

Oscar Insua Lema 

Deputada e deputados do G.P. do BNG 

 

 

 

Asinado dixitalmente por: 

 

Ramón Fernández Alfonzo na data 15/05/2025 10:35:57 

 

Noa Presas Bergantiños na data 15/05/2025 10:36:09 

 

Óscar Insua Lema na data 15/05/2025 10:36:25 

 

C
SV

: R
EX

PG
-g

5g
Xp

ZV
i1

-5
Ve

rif
ic

ac
ió

n:
ht

tp
s:

//s
ed

e.
pa

rla
m

en
to

de
ga

lic
ia

.g
al

/tr
am

ite
s/

cs
v/

84803

C
SV

: B
O

PG
D

SP
G

-tc
ijm

Y0
M

y-
7

Ve
rif

ic
ac

ió
n:

ht
tp

s:
//s

ed
e.

pa
rla

m
en

to
de

ga
lic

ia
.g

al
/tr

am
ite

s/
cs

v/

https://sede.parlamentodegalicia.gal/tramites/csv/BOPGDSPG-tcijmY0My-7


 

 

Grupo 
Parlamentario 
Socialista 

Grupo Parlamentario Socialista no Parlamento galego 

     gp-socialista@parlamentodegalicia.gal /       981.55.15.30 

28071 Madrid 

@PSdeG 

Á MESA DO PARLAMENTO 

 

Carmen Rodríguez Dacosta e Lara Méndez López, deputadas pertencentes 

ao Grupo Parlamentario Socialista de Galicia, ao abeiro do disposto no 

artigo 152 do Regulamento da Cámara, presentan ante esa Mesa a seguinte 

pregunta para a súa resposta oral en Comisión 7.ª, Agricultura, 

Alimentación, Gandaría e Montes. 

 

O 23 de febreiro de 2021, o entón conselleiro do Medio Rural anunciou a 

suspensión temporal das novas plantacións de eucalipto en Galicia. A 

moratoria foi formulada como unha medida transitoria, sen data concreta de 

entrada en vigor, e vinculouse á aprobación da Lei de recuperación da terra 

agraria, daquela en tramitación parlamentaria. 

 

A citada Lei 11/2021, do 14 de maio, establece na súa disposición transitoria 

novena un-ha moratoria sobre as novas plantacións de eucalipto, vixente ata o 

31 de decembro de 2025. Esta medida, susceptible de ser prorrogada en 

función dos datos do Inventario Forestal Continuo de Galicia, foi adoptada ante 

a expansión incontrolada do eucalipto, que podería acadar ata 600.000 ha na 

comunidade, sen que ata o de agora se adoptaran políticas públicas suficientes 

para frear o seu crecemento. 

 

Durante este período de moratoria, é responsabilidade da Xunta avaliar os 

seus efectos reais e decidir se a prórroga resulta xustificada, especialmente 

tendo en conta o contexto actual de regresión das masas de piñeiro, afectadas 

por pragas (como o nematodo do piñeiro) e enfermidades como a banda 

marrón do Pinus radiata. A situación é especialmente grave: os datos do IV 

Inventario Forestal Nacional e do 1º Inventario Forestal Continuo de Galicia 

reflicten unha perda de 127.000 ha de coníferas entre 2015 e 2022. 
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Esta regresión pon en risco a continuidade da industria galega da 

transformación da madeira de piñeiro e a súa cadea de valor, con implicacións 

económicas para toda a Eurorexión Galicia–Norte de Portugal. Por outra 

banda, o ditame aprobado polo Parlamento de Galicia tras a vaga de lumes de 

2017 xa incidía na necesidade de limitar as plantacións de eucalipto en función 

dos Plans de Ordenación dos Recursos Forestais (PORF) e de eliminar as 

axudas públicas á forestación con esta especie. 

 

Cómpre avanzar cara a un modelo forestal máis equilibrado, que promova a 

biodiversidade, garanta o aproveitamento sostible do monte e incentive a 

recuperación das masas de coníferas. 

  

Por todo o exposto, as deputadas que asinan formulan as seguintes preguntas 

para o seu debate en Comisión: 

 

1. Ten previsto o Goberno galego prorrogar a moratoria das plantacións de 

eucalipto máis aló de decembro de 2025? 

2. Cando publicará a Xunta de Galicia unha avaliación oficial sobre os 

efectos reais da moratoria na evolución das masas forestais? 

3. Cando se fará público o volume de madeira existente na comunidade, 

conforme aos resultados actualizados do Inventario Forestal Continuo de 

Galicia? 

4. Está disposto o Goberno galego a constituír un grupo de traballo con 

participación da cadea forestal e das organizacións agrarias, para 

analizar a situación e consensuar medidas? 

5. Considera a Xunta de Galicia prioritaria a elaboración e posta en marcha 

dos PORF e do Catálogo de usos do solo agrario e forestal como 

ferramentas clave para a xestión sostible? 

6. Valora a creación dun grupo de investigación estable sobre mellora 

xenética de coníferas galegas, con capacidade para desenvolver 
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variedades máis resistentes a pragas e enfermidades, e a introdución de 

novas especies de coníferas adaptadas a Galicia? 

7. Vai poñer en marcha un plan de choque integral para frear a regresión 

das masas de coníferas en Galicia, con medidas concretas e dotación 

orzamentaria suficiente? 

 

 

 

  

Santiago de Compostela, a 15 de maio do 2025 

 

 

Asinado dixitalmente por: 

 

Carmen Rodríguez Dacosta na data 15/05/2025 11:27:28 

 

Lara Méndez López na data 15/05/2025 11:27:37 
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Á MESA DO PARLAMENTO 

 

María Elena Espinosa Mangana, Patricia Iglesias Rey e Julio Ernesto 

Abalde Alonso, deputadas e deputado pertencentes ao Grupo Parlamentario 

Socialista de Galicia, ao abeiro do disposto no artigo 152 do Regulamento da 

Cámara, presentan ante esa Mesa a seguinte pregunta para a súa resposta 

oral en Comisión 3.ª, Economía, Facenda e Orzamentos. 

 

O pasado 5 de maio, deuse a coñecer o informe do Consello de Contas de 

Galicia referente a: “informe auditoría operativa de actuacións, plans, proxectos 

e programas no ámbito da saúde mental.” 

 

Entra en moitos datos e conclusións como que o Sergas executou entre os 

anos 2021 e 2023 algo máis de 24,5 millóns de euros ao amparo do Plan de 

seguridade mental, cando o previsto inicialmente, na memoria económica, eran 

29,1 millóns. É dicir que a pesar de ter crédito dotado, non se executou o gasto.   

E tamén sinala que "se logrou a implantación de varios proxectos estratéxicos, 

pero non se dotaron dos recursos económicos considerados como necesarios."  

 

Esta falta de recursos supuxo "atrasos significativos na contratación do persoal 

e que non se executasen proxectos cualificados como prioritarios.” 

 

Tamén recolle datos sobre o persoal de saúde mental que se prevía contratar 

entre 2020 e 2023. En total esperábase incorporar a 241 profesionais neste 

campo e só se contrataron 224. Empezouse con atraso a contratación, e aínda 

que se foi aumentando en anos sucesivos, como se sinala nunca se chegou a 

ter o 100 % das persoas que estaban previstas no plan.  

 

E fronte a esta situación o propio informe confirma o que outras fontes 

véñennos dicindo que o forte impacto que tivo a pandemia da covid na saúde 

mental da poboación. E cuxo primeiro reflexo é o incremento das consultas 
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atendidas en Psiquiatría que aumentaron tanto no ano 2021 como no 2022 con 

respecto ao 2019. Sendo ademais o impacto diferente segundo a área sanitaria 

da que esteamos a falar.  

 

E tamén o Consello de Contas subliña que o obxectivo que incluía o plan de 

saúde mental para reducir as listas de espera só se cumpre en tres das sete 

áreas sanitarias e que hai falta de equidade no acceso a estes servizos. 

 

Pero o Consello de Contas propón tamén ao Sergas unha serie de 

recomendacións. 

 

Por todo iso, as deputadas e o deputado que asinan formulan a seguinte 

pregunta para o seu debate en Comisión: 

 

1. Está disposta a Xunta de Galicia  a dotar dos recursos económicos para 

que os plans de saúde mental sexan suficientes e estean dispoñibles de 

maneira oportuna? 

2. Está  disposta a Xunta de Galicia a dotar economicamente o Sergas 

para ampliar a contratación de persoal especializado, para garantir 

acceso a servizos adecuados en saúde mental en todas as áreas 

sanitarias, e tendo en conta a resolución aprobada no Debate do Estado 

de Autonomía? 

 

Santiago de Compostela, a 15 de maio do 2025 

 

 

Asinado dixitalmente por: 

 

Elena Espinosa Mangana na data 15/05/2025 11:41:06 

 

Patricia Iglesias Rey na data 15/05/2025 11:41:14 
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Julio Abalde Alonso na data 15/05/2025 11:41:23 
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Á MESA DO PARLAMENTO 

 

María Elena Espinosa Mangana, Silvia Longueira Castro e Julio Ernesto 

Abalde Alonso, deputadas e deputado pertencentes ao Grupo Parlamentario 

Socialista de Galicia, ao abeiro do disposto no artigo 152 do Regulamento da 

Cámara, presentan ante esa Mesa a seguinte pregunta para a súa resposta 

oral en Comisión 5.ª, Sanidade, Política Social e Emprego. 

 

O pasado 5 de maio, deuse a coñecer o informe do Consello de Contas de 

Galicia referente a: “informe auditoría operativa de actuacións, plans, proxectos 

e programas no ámbito da saúde mental.” 

 

Entra en moitos datos e conclusións como que o Sergas executou entre os 

anos 2021 e 2023 algo máis de 24,5 millóns de euros ao amparo do Plan de 

seguridade mental, cando o previsto inicialmente, na memoria económica, eran 

29,1 millóns. É dicir que a pesar de ter crédito dotado, non se executou o gasto.   

E tamén sinala que "se logrou a implantación de varios proxectos estratéxicos, 

pero non se dotaron dos recursos económicos considerados como necesarios."  

 

Esta falta de recursos supuxo "atrasos significativos na contratación do persoal 

e que non se executasen proxectos cualificados como prioritarios.” 

 

Tamén recolle datos sobre o persoal de saúde mental que se prevía contratar 

entre 2020 e 2023. En total esperábase incorporar a 241 profesionais neste 

campo e só se contrataron 224. Empezouse con atraso a contratación, e aínda 

que se foi aumentando en anos sucesivos, como se sinala nunca se chegou a 

ter o 100 % das persoas que estaban previstas no plan.  

 

E fronte a esta situación o propio informe confirma o que outras fontes 

véñennos dicindo que o forte impacto que tivo a pandemia da covid na saúde 

mental da poboación. E cuxo primeiro reflexo é o incremento das consultas 
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atendidas en Psiquiatría que aumentaron tanto no ano 2021 como no 2022 con 

respecto ao 2019. Sendo ademais o impacto diferente segundo a área sanitaria 

da que esteamos a falar.  

 

E tamén o Consello de Contas subliña que o obxectivo que incluía o plan de 

saúde mental para reducir as listas de espera só se cumpre en tres das sete 

áreas sanitarias e que hai falta de equidade no acceso a estes servizos. 

 

Pero o Consello de Contas propón tamén ao Sergas unha serie de 

recomendacións. 

 

Por todo iso, as deputadas e o deputado que asinan formulan a seguinte 

pregunta para o seu debate en Comisión: 

 

Está disposta a Xunta de Galicia a poñer en marcha todas e cada unha das 

recomendacións do Consello de Contas referente recollidas no informe de 

auditoría do Plan de Saúde Mental de Galicia posCovid-19 2020-2024? 

 

 

Santiago de Compostela, a 15 de maio do 2025 

 

 

Asinado dixitalmente por: 

 

Elena Espinosa Mangana na data 15/05/2025 11:41:36 

 

Silvia Longueira Castro na data 15/05/2025 11:41:43 

 

Julio Abalde Alonso na data 15/05/2025 11:41:51 
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Á Mesa do Parlamento 

Luis Bará Torres e Montserrat Valcárcel Armesto, deputado e deputada do 

Grupo Parlamentar do Bloque Nacionalista Galego (BNG), ao abeiro do disposto no 

Regulamento da Cámara, presentan a seguinte Pregunta para resposta oral na 

Comisión 7ª,  sobre a recuperación dos terreos ocupados pola consellaría do Medio 

Rural na Xunqueira do río Alba ou da Gándara (Pontevedra).. 

 

EXPOSICIÓN DE MOTIVOS 

O pasado ano 2022 o grupo parlamentar do BNG promoveu un conxunto de 

iniciativas nas que instaba á Xunta a trasladar as instalacións situadas no ENIL da 

Xunqueira do río Alba ou da Gándara (Pontevedra), en dominio público marítimo 

terrestre e con concesións caducadas. 

Estas propostas camiñaban en paralelo co proceso iniciado pola Deputación 

Provincial , que aprobou e levou a cabo o proxecto de demolición da imprenta 

provincial e o traslado ao polígono de Barro do parque de maquinaria, o que permitiu 

gañar no ano 2024 unha zona verde de 17.700 m2. 

En resposta a unha pregunta parlamentar do BNG, a consellaría do Medio Rural 

anunciou en 2022 o traslado das instalación que ocupa na Xunqueira do Alba sobre un 

predio de 8.700 metros cadrados que funcionaba como centro loxístico, taller e base 

para o servizo de bombeiros forestais. 

O plan de Medio Rural pasaba por trasladar o centro loxístico ao polígono de 

Botos, en Lalín, a unha nave de nova construción que contaba con un orzamento de 1,3 

millóns de euros.  No que respecta á base dos bombeiros forestais a previsión era o 

traslado ao polígono do Campiño, a unha parcela cedida polo Concello. 
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Naquela altura, o director de Defensa do Monte manifestou que "O obxectivo é 

ter o proxecto de demolición e rexeneración en 2023 para deixar os terreos libres e 

rexenerados na medida do posible". 

A día de hoxe, transcorridos tres anos desde o primeiro anuncio do traslado, o 

predio en cuestión segue ocupado por instalacións, maquinaria e vehículos da 

consellaría e non hai ningunha nova sobre a recuperación deses terreos situados no 

dominio público e incluidos no espazo natural de interese local da Xunqueira do Alba. 

 

Por todo o exposto formúlanse as seguintes preguntas para resposta oral na 

Comisión 7ª: 

Ten previsto a consellaría do Medio Rural desmantelar as instalacións e 

recuperar os terreos que ocupa en zona de dominio público marítimo terrestre na 

Xunqueira do Alba? 

Fixo a Xunta alguna previsión temporal e orzamentaria para a recuperación 

destes terreos? 

Considera o goberno galego que constitúe un bo exemplo a situación actual 

destes terreos, encravados en dominio público marítimo terrestre e no ámbito dun 

ENIL? 

 

Santiago de Compostela, 15 de maio de 2025 

 

Asdo.: Luis Bará Torres 

Montserrat Valcárcel Armesto 

Deputado e deputada do G.P. do BNG 
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Asinado dixitalmente por: 

 

Luis Bará Torres na data 15/05/2025 11:50:38 

 

Montserrat Valcárcel Armesto na data 15/05/2025 11:52:41 
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Á Mesa do Parlamento 

Luís Bará Torres, Paulo Ríos Santomé e Montserrat Valcárcel Armesto,  

deputados e deputada do Grupo Parlamentar do Bloque Nacionalista Galego (BNG), 

ao abeiro do disposto no Regulamento da Cámara, presentan a seguinte Pregunta para 

resposta oral na Comisión 2ª, o traslado das instalacións que ten a Xunta na Xunqueira 

do Alba ou da Gándara destinadas a Centro de Conservación e Vialidade Invernal 

da Rede de Estradas. 

 

EXPOSICIÓN DE MOTIVOS 

A Xunta está ocupando actualmente dous terreos no ámbito do ENIL da 

Xunqueira do Alba, en dominio público marítimo terrestre. Un deles, de 8.700 m2 está 

dedicado a servizos de extinción de incendios da Consellaría do Medio Rural, 

departamento que anunciou xa fai tres anos o traslado e desmantelamento destas 

instalacións. O outro está ocupado polas instalación da Axencia Galega de Infraestruturas 

destinadas ao Centro de Conservación e Vialidade Invernal da Rede de Estradas (AGI) 

Cómpre ter en conta que os dous terreos que ocupa de maneira irregular a Xunta 

suman 13.700 m2, que unha vez liberados permitirían -xunto con outras parcelas- crear 

unha gran zona verde de máis de 40.000 m2 entre a avenida de Domingo Fontán, a rúa 

Martin Códax e a canle da desembocadura do río da Gándara. 

Ao mesmo tempo, está en proceso o traslado das instalacións do centro de exames 

da DGT (6.875m2), para o que o concello ofreceu unha parcela no polígono industrial do 

Campiño. Quedaría pendente a recuperación dos terreos que ocupa o parque móbil do 

Estado (7.900 m2) xunto con outros terreos actualmente en desuso que suman máis de 

10.000 m2. 
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Aínda que na xuntanza que mantivo o alcalde co presidente da Xunta en outubro 

de 2023 Rueda amosou a disposición ao traslado das instalacións da Axencia Galega de 

Infraestruturas, a realidade é que transcorrido máis de dous anos e medio non se coñece 

ningún avance neste proxecto. 

En relación co traslado e recuperación dos terreos que ocupa a AGI, cabe lembrar 

que no ano 2022 houbo un ofrecemento por parte da Deputación da cesión dun terreo no 

polígono de Barro, sen que se manifestase interese por parte da Xunta. En relación co 

custo que tería o desmantelamento e construción das novas instalacións, cómpre ter en 

conta que se trata dun equipamento de competencia autonómica e de ámbito 

supramunicipal polo que non resulta razoábel que teña que ser sufragado polo concello de 

Pontevedra. Se ben esta institución amosou sempre a súa vontade de diálogo e 

colaboración para recuperar estes terreos para o uso público. 

Cómpre finalmente ter en conta que a renaturalización de espazos artificializados 

debe ser unha prioridade do goberno da Xunta, máxime neste caso ao tratarse dun espazo 

natural de interese local (ENIL da Xunqueira do Alba) e de terreos situados no ámbito do 

dominio público marítimo terrestre, ámbito que nos vindeiros meses pasará a estar 

xestionado pola Xunta. Ademais, a Xunqueira do Alba foi incluída no Inventario de 

Zonas Húmidas de Galiza e tamén na Estratexia Galega de Infraestrutura Verde e para a 

Conectividade e a Restauración Ecolóxica, neste caso como “área prioritaria de 

restauración ecolóxica”. 

 

Por todo o exposto formúlanse as seguintes preguntas para resposta oral na 

Comisión 2ª: 

C
SV

: R
EX

PG
-6

Er
lC

kj
ZK

-5
Ve

rif
ic

ac
ió

n:
ht

tp
s:

//s
ed

e.
pa

rla
m

en
to

de
ga

lic
ia

.g
al

/tr
am

ite
s/

cs
v/

84816

C
SV

: B
O

PG
D

SP
G

-tc
ijm

Y0
M

y-
7

Ve
rif

ic
ac

ió
n:

ht
tp

s:
//s

ed
e.

pa
rla

m
en

to
de

ga
lic

ia
.g

al
/tr

am
ite

s/
cs

v/

https://sede.parlamentodegalicia.gal/tramites/csv/BOPGDSPG-tcijmY0My-7


       

 

 

 

 

 

 

 

 

 
  

OFICINA PARLAMENTAR 

Parlamento de Galiza 

Rúa do Hórreo, 63. Tel. 0034 981 551 545 

gp-bng@parlamentodegalicia.gal 

15702 Santiago de Compostela 

Galiza 

 

 

3 

 

Considera o goberno galego un bo exemplo a ocupación de terreos dominio 

público marítimo terrestre no ENIL da Xunqueira do río Alba (Pontevedra)? 

É esta a folla de rota que vai seguir o goberno galego no exercicio das súas 

competencias en materia de xestión do dominio público marítimo terrestre? 

Que previsións ten a Xunta para o traslado das instalacións da Axencia Galega 

de Infraestruturas e a recuperación dos terreos que ocupa na Xunqueira do río Alba 

(Pontevedra)? 

Existe algunha previsión ou ofrecemento de terreos para trasladar as instalacións 

que ocupa a Axencia Galega de Infraestruturas na Xunqueira do Alba?  

Fixo a Xunta algunha estimación dos custos do traslado das instalación a un 

novo emprazamento e dos custos da recuperación dos terreos da Xunqueira que forman 

parte do ENIL? 

 

Santiago de Compostela, 15 de maio de 2025 

 

Asdo.: Luís Bará Torres 

Paulo Ríos Santomé 

Montserrat Valcárcel Armesto 

Deputado e deputada do G.P. do BNG 
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Asinado dixitalmente por: 

 

Luis Bará Torres na data 15/05/2025 11:53:10 

 

Paulo Ríos Santomé na data 15/05/2025 11:53:17 

 

Montserrat Valcárcel Armesto na data 15/05/2025 11:53:32 
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Á Mesa do Parlamento 

Luis Bará Torres, Mercedes Queixas Zas e  Rosana Pérez Fernández, 

deputado e deputada do Grupo Parlamentar do Bloque Nacionalista Galego (BNG), 

ao abeiro do disposto no Regulamento da Cámara, presentan a seguinte Pregunta para 

resposta oral na Comisión 2ª, sobre o catálogo de bens culturais costeiros e a rede de 

establecementos turísticos do litoral. 

 

EXPOSICIÓN DE MOTIVOS 

O goberno galego leva anos anunciando o censo do patrimonio marítimo, 

vencellado ao Plan da Cultura Marítima, un documento que foi levado ao Consello da 

Xunta do 7 de setembro de 2023. 

O pasado 13 de xaneiro de 2025 a Xunta anunciou que o Censo do patrimonio 

marítimo será unha ferramenta clave para a elaboración do catálogo de bens culturais e 

a rede de establecementos turísticos previstos na lei do litoral. Chama a atención que na 

tramitación tanto do Plan da Cultura Marítima como no Catálogo de bens culturais 

participen as Consellarías do Medio Ambiente e do Mar e teñan un papel secundario a 

Consellaría de Cultura e a Dirección Xeral do Patrimonio Cultural. 

Esta marxinación explícase por un feito evidente: o interese da Xunta non é 

traballar seriamente na protección, conservación, restauración e posta en valor dos bens 

do patrimonio cultural costeiro. A máxima prioridade da Xunta é identificar bens 

arquitectónicos que poidan ter aproveitamento turístico, facendo prevalecer o 

aproveitamento privado, exclusivo e elitista destes bens.  

O normal neste caso sería que o proceso de elaboración e aprobación do 

Catálogo sexa coordinado polo departamento con competencias en patrimonio cultural. 
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E que ao mesmo tempo se elabore un estudo sobre os instrumentos de protección, sobre 

os criterios de actuación en materia de conservación e restauración e sobre os usos que 

poden ter estes bens, que non se deben restrinxir ao aproveitamento turístico. Desde 

unha perspectiva ampla e integradora, deberíase estudar o seu posíbel aproveitamento 

social, cultural, educativo e económico, incluindo neste último ámbito non só o uso 

turístico. Sería un grave erro considerar estes bens unica ou prioritariamente como 

espazos dedicados ao negocio privado e á actividade hostaleira-hoteleira.  

En todo caso débese levar a cabo unha análise e lectura de conxunto, nun 

proceso participativo do que deben facer parte os concellos e as entidades sociais e 

culturais, nomeadamente aquelas máis directamente relacionadas coa conservación e 

defensa da cultura marítima. 

Segundo as informacións difundidas pola Xunta, o inventario de bens culturais 

do litoral elaborado no ano 2019 recolle 459 elementos etnográficos e edificacións de 

carácter público e privado, se ben o Plan de Ordenación do Litoral recollía un número 

sensibelmente maior. 

 

Por todo o exposto formúlanse as seguintes preguntas para resposta oral na 

Comisión 2ª: 

Considera o goberno galego que debe prevalecer o aproveitamento e xestión 

pública dos bens culturais do litoral? 

Vai pola contra a Xunta primar unha visión especulativa e de cesión á iniciativa 

privada dos bens culturais do litoral, co conseguinte uso exclusivo e elitista destes 

espazos? 

Valorou a Xunta o impacto que pode ter a intensificación de actividades 

hosteleiras e turísticas en zonas sensíbeis do litoral? 
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Considera de interese a Xunta encargar un informe ao Consello da Cultura 

Galega a respecto dos criterios de protección, conservación, rehabilitación e 

aproveitamento dos bens do patrimonio cultural do litoral? 

 

Santiago de Compostela, 15 de maio de 2025 

 

Asdo.: Luis Bará Torres 

Mercedes Queixas Zas 

Rosana Pérez Fernández 

Deputado e deputadas do G.P. do BNG 

 

 

 

Asinado dixitalmente por: 

 

Luis Bará Torres na data 15/05/2025 12:03:43 

 

Mercedes Queixas Zas na data 15/05/2025 12:06:55 

 

Rosana Pérez Fernández na data 15/05/2025 12:07:17 
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Á Mesa do Parlamento 

Alexandra Fernández Gómez, Cristina Fernández Davila, Brais Ruanova 

Vilas-Boas e Carmela González Iglesias,, deputadas e deputado do Grupo 

Parlamentar do Bloque Nacionalista Galego (BNG), ao abeiro do disposto no 

Regulamento da Cámara, presentan a seguinte Pregunta para resposta oral na 

Comisión 4ª, sobre a degradación do CEIP Chans Bembrive. 

 

EXPOSICIÓN DE MOTIVOS 

A comunidade educativa de Vigo vén denunciando de forma reiterada ao longo 

dos últimos anos a degradación das infraestruturas educativas por falla de investimento, 

así como as carencias en cuestión básicas que a Xunta non atende.  

En numerosas ocasións o grupo parlamentar do Bloque Nacionalista Galego 

trasladamos á cámara galega iniciativas demandando que se corrixa esta situación. A 

última destas recompilaba problemas nas infraestruturas de máis de 20 centros da cidade 

e na que se incluía, precisamente, a necesidade de actuar no CEIP Chans Bembrive. En 

concreto reclamábamos o cambio da cuberta de fibrocemento e a substitución da 

carpintería exterior e da caldeira.  

Ningunha destas actuación foi resolta e o proceso de degradación continúa, ao 

punto de que cada vez que hai choivas parte das instalación do CEIP Chans Bembrive se 

inundan, co agravante de que o material degradado contén amianto, coñecido polo seu 

grave impacto na saúde. As filtracións de auga continuas ademais afectan ás instalacións 

eléctricas, degradan o inmoble e arruínan os bens mobles e materiais de aula. Do mesmo 

xeito as carpinterías exteriores tampouco se substituíron e as actuais, sen rotura térmica, 

xeran problemas de eficiencia enerxética, confort térmico e condensacións.  
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A ANPA do centro e este grupo parlamentario levamos tempo reclamando a 

actuación inmediata por parte da Xunta. Porén dende a Xefatura Territorial de 

Educación incumpriu os seus compromiso de resolvelo no verán de 2024 e telo listo 

para o inicio do curso 2024-2025. 

Dende hai máis dun ano non hai ningún tipo de resposta por parte da Consellería 

de Educación, Ciencia, Universidades e Formación Profesional. No que vai de curso a 

ANPA presentou xa 250 escritos e realizou diversas reivindicacións sen que houbese 

resposta por parte do goberno galego. 

 

Por todo o exposto formúlanse as seguintes preguntas para resposta oral na 

Comisión 4ª: 

- Considera a Xunta de Galiza aceptable a situación do CEIP Chans Bembrive? 

- Por que a Xunta de Galiza incumpriu o compromiso de solucionar esta 

situación? 

- Que medidas ten en marcha para solucionar os distintos problemas que 

presenta? 

- Cando se compromete a Xunta de Galiza a ter resolta a substitución da cuberta, 

a retirada do amianto e a substitución de carpinterías? 

- Cando dea inicio o vindeiro curso 2025-2026 cal vai ser a situación no CEIP 

Chans Bembrive? 

 

Santiago de Compostela, 15 de maio de 2025 

 

Asdo.: Alexandra Fernández Gómez 
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Cristina Fernández Davila 

Brais Ruanova Vilas-Boas 

Carmela González Iglesias 

Deputadas e deputado do G.P. do BNG 

 

 

 

Asinado dixitalmente por: 

 

Alexandra Fernández Gómez na data 15/05/2025 12:19:37 

 

Cristina Fernández Davila na data 15/05/2025 12:22:43 

 

Brais Ruanova Vilas-Boas na data 15/05/2025 12:23:01 

 

Carmela González Iglesias na data 15/05/2025 12:23:26 
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Á Mesa do Parlamento 

Iago Suárez Fernández e Mercedes Queixas Zas, deputado e deputada do 

Grupo Parlamentar do Bloque Nacionalista Galego (BNG), ao abeiro do disposto no 

Regulamento da Cámara, presentan a seguinte Pregunta para resposta oral na 

Comisión 4ª, sobre a candidatura da Ribeira Sacra a patrimonio da humanidade e o 

proxecto do Goberno galego para o territorio.  

 

EXPOSICIÓN DE MOTIVOS 

O territorio que comprende a Ribeira Sacra aspira, como é sabido, a ser 

recoñecido como Patrimonio da Humanidade pola Unesco. Unha noticia que se ben tivo 

boa acollida por parte da poboación que habita o territorio, foi recibida tamén con certas 

reticencias por outra boa parte, principalmente por mor da falta de información que 

existe arredor da candidatura e os plans do Goberno galego para os momentos 

posteriores ao recoñecemento. 

A Xunta de Galiza non achega nin ao Grupo Parlamentar do BNG nin á 

poboación nativa e residente na Ribeira Sacra a información necesaria, nin sequera 

achegou a propia candidatura. Desde hai tempo percíbese unha falta preocupante de 

participación das comunidades locais neste proceso así como falta de conservación real 

dos usos históricos da terra, algo fundamental para o futuro. Cómpre lembrar que a 

Ribeira Sacra non é un parque temático para a recepción de turismo masivo, nos 

concellos que a comprenden vive e traballa xente. Moita desta xente vive con certa 

preocupación a falta de transparencia do Goberno galego no relativo a como se está a 

xestionar todo este proceso. E é que de pouco vale o recoñecemento como Patrimonio 

da Humanidade se este pode traer consigo eivas para a vida diaria da poboación. 

C
SV

: R
EX

PG
-0

fJ
6J

m
2N

b-
1

Ve
rif

ic
ac

ió
n:

ht
tp

s:
//s

ed
e.

pa
rla

m
en

to
de

ga
lic

ia
.g

al
/tr

am
ite

s/
cs

v/

84825

C
SV

: B
O

PG
D

SP
G

-tc
ijm

Y0
M

y-
7

Ve
rif

ic
ac

ió
n:

ht
tp

s:
//s

ed
e.

pa
rla

m
en

to
de

ga
lic

ia
.g

al
/tr

am
ite

s/
cs

v/

https://sede.parlamentodegalicia.gal/tramites/csv/BOPGDSPG-tcijmY0My-7


       

 

 

 

 

 

 

 

 

 
  

OFICINA PARLAMENTAR 

Parlamento de Galiza 

Rúa do Hórreo, 63. Tel. 0034 981 551 545 

gp-bng@parlamentodegalicia.gal 

15702 Santiago de Compostela 

Galiza 

 

2 

 

Desde o Grupo Parlamentar do BNG cremos que o territorio da Ribeira Sacra 

merece un plan de futuro consensuado con todos os sectores implicados e tamén coas 

organizacións políticas que representan o pobo galego e as persoas que habitan o 

territorio. Este plan debería implicar unha planificación seria do futuro do sector 

vitivinícola (actualmente en perigo), unha planificación para resolver os problemas 

demográficos no territorio, unha planificación laboral ou un plan turístico para o 

territorio unha vez este sexa declarado patrimonio da humanidade, entre moitas outras 

cuestións. 

 

Por todo o exposto formúlanse as seguintes preguntas para resposta oral na 

Comisión 4ª: 

- Por que a Xunta de Galiza oculta a candidatura da Ribeira Sacra a Patrimonio 

da Humanidade ao Parlamento? 

- Que plans de futuro ten a Xunta para a Ribeira Sacra após esta ser recoñecida 

como Patrimonio da Humanidade? 

- Como pretende o Goberno galego dar solución a falta de remuda xeracional no 

sector vitivinícola, verdadeiro garante do que se mantén a paisaxe? 

- Ten plan a Xunta no eido turístico para a Ribeira Sacra? 

 

Santiago de Compostela, 15 de maio de 2025 
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Asdo.: Iago Suárez Fernández 

Mercedes Queixas Zas 

Deputado e deputada do G.P. do BNG 

 

 

 

Asinado dixitalmente por: 

 

Iago Suárez Fernández na data 15/05/2025 12:26:21 

 

Mercedes Queixas Zas na data 15/05/2025 12:26:42 
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Á Mesa do Parlamento 

Noa Presas Bergantiños e Ramón Fernández Alfonzo, deputada e deputado 

do Grupo Parlamentar do Bloque Nacionalista Galego (BNG), ao abeiro do disposto 

no Regulamento da Cámara, presentan a seguinte Pregunta para resposta oral na 

Comisión 3ª, relativa á valoración do goberno galego respecto da execución 

orzamentaria do ano 2024 e ás melloras que debe impulsar para o presente exercicio e 

para a planificación do ano 2026. 

 

EXPOSICIÓN DE MOTIVOS 

O orzamento é a principal ferramenta que ten o goberno galego para a posta en 

marcha das políticas públicas encamiñadas a garantir e desenvolver os dereitos da 

cidadanía e as competencias que ten o noso país. En lóxica coherencia, a súa correcta 

planificación e execución son fundamentais para que cada euro dos recursos 

dispoñíbeis, máis aínda nun contexto de suba de prezos e límite do endebedamento así 

como de perda de recursos extraordinarios europeos, redunden en beneficios para o 

conxunto do país. 

Porén, a planificación e execución orzamentaria do goberno galego arrastra 

recorrentes eivas que podemos comprobar tanto á luz da información de execución 

como á luz das distintas observacións que recorrentemente fai o Consello de Contas 

referidos á Conta Xeral, tal e como vimos de comprobar na de 2023, onde se reiteran o 

abuso do recurso ao fondo de continxencia, a constancia das modificacións 

orzamentarias, a incorrecta inclusión no capítulo VI do orzamento de gastos da 

Administración xeral gastos de carácter inmaterial que non teñen natureza de capital, 

cuestións referidas á contabilidade do SERGAS, abuso da contratación menor ou das 

subvencións sen réxime de concorrencia competitiva, etc. 
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Así, recentemente o goberno galego facía públicos e remitía á Cámara os datos 

de execución orzamentaria respecto do exercicio económico do ano 2024. Analizados os 

datos, podemos observar como o nivel global de execución dos orzamentos a 

31/12/2024 foi dun 94,6%. Este índice, malia supoñer unha lixeira mellora respecto do 

ano anterior, supón que en termos globais no total de seccións ficaron sen executar máis 

de 800 millóns de euros. 

Malia a reordenación orzamentaria que supón a reorganización do goberno 

galego neste mandato, observamos comparativamente que entre as seccións con menor 

nivel relativo de execución están, como en exercicios precedentes, Medio Ambiente, 

Emprego e Emigración, Economía e Industria, Comercio ou Mar. Así, en termos 

absolutos quedaron sen executar 217 M€ en Comercio, 

Emprego e Emigración; 126 M€ en Vivenda e Planificación de Infraestruturas; 

105 M€ en Medio 

Rural ou 84 M€ en Comercio, Emprego e Emigración. 

Tal e como temos reiterado en ocasións anteriores, os estados de execución 

mostran de forma clara cales son aqueles ámbitos das políticas públicas son menos 

atendidas e que habitualmente arrastran datos semellantes, polo que non é suficiente 

unha explicación baseada na pluranualidade de fondos e programas. Así mesmo, 

vólvese constatar a baixa execución relativa dos capítulos de transferencias de capital e 

de Investimentos reais. En concreto, en 2023 deixáronse sen realizar transferencias de 

capital por case 4390 M€ e Investimentos reais por case 88M€ dos créditos vixentes. É 

dicir, repítese unha eiva xa sinalada. 

Canto á execución por programas, non superan un nivel de execución do 50% 

programas relacionados co acceso á vivenda, a formación profesional de persoas 

ocupadas e desempregadas, a mellora e fomento  da empregabilidade e o agro, etc. Por 
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outra banda, entre o 50% e o 75% de execución figuran programas relacionados con 

ámbitos diversos e algúns reiterados, como enerxía, emprego, vivenda ou ámbitos do 

tecido produtivo. 

Para alén destas cuestións, cómpre insistir novamente na reiteración de 

modificacións orzamentarias abusivas e que mesmamente en ocasións consúmanse sen 

despois levar acorde unha adecuada execución, para alén doutras valoracións respecto 

da limitada transparencia ou da evidencia da falta de planificación pola súa repetición 

ao longo dos exercicios. 

 

Por todo o exposto formúlanse as seguintes preguntas para resposta oral na 

Comisión 3ª: 

Cal é a valoración do goberno galego das eivas da execución e planificación 

orzamentaria no exercicio económico de 2024? 

Cales son as razós de que haxa áreas que arrastran unha maior falta de 

execución reiterada ao londo dos últimos anos? 

Que valoración lle merece a falta de execución referente aos capítulos de 

transferencias de capital e de Investimentos reais? 

Como valora a evolución das modificacións orzamentarias? 

E do recurso ao fondo de continxencia e as críticas sinaladas polo Consello de 

Contas? 

Vai impulsar melloras para transparentar en maior medida a xestión 

orzamentaria? 
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Santiago de Compostela, 15 de maio de 2025 

 

Asdo.: Noa Presas Bergantiños 

Ramón Fernández Alfonzo 

Deputada e deputado do G.P. do BNG 

 

 

 

Asinado dixitalmente por: 

 

Noa Presas Bergantiños na data 15/05/2025 12:55:41 

 

Ramón Fernández Alfonzo na data 15/05/2025 12:55:59 
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Á MESA DO PARLAMENTO 

 

Patricia Iglesias Rey e Carlos López Font, deputada e deputado 

pertencentes ao Grupo Parlamentario dos Socialistas de Galicia, ao abeiro 

do disposto no artigo 152 do Regulamento da Cámara, presentan ante a Mesa 

a seguinte pregunta para a súa resposta oral en Comisión 2ª, Ordenación 

Territorial, Obras Públicas, Medio Ambiente e Servizos. 

 

EXPOSICIÓN DE MOTIVOS 

 

O desenvolvemento e o mantemento de infraestruturas de calidade son 

fundamentais para o progreso e seguridade da sociedade galega. En Galicia, a 

mellora das nosas estradas é primordial para o día a día da cidadanía galega, 

especialmente naquelas zonas rurais e máis afastadas dos grandes núcleos 

urbanos. 

 

Na comarca da Costa Atlántica, e particularmente no concello de Cee, levan 

máis dunha década agardando pola prolongación do tramo Baio - Berdoias. 

Inicialmente, o proxecto contemplaba a construción dunha autovía ata Cee, 

mais co paso do tempo pasouse a considerar como unha vía de alta 

capacidade (VAC), o que supón un modelo de infraestrutura inferior ao 

proxectado en orixe. 

 

Nos orzamentos da Xunta de Galicia consígnanse dende hai varios anos 

partidas económicas para a prolongación do tramo Baio - Berdoias, sendo a 

última delas de 8.000.000 de euros. Porén, a realidade é que, malia esas 

consignacións orzamentarias reiteradas, non se ten avanzado en absoluto na 

execución da obra. A cidadanía da zona, que xa viu como se procedeu á 

expropiación dos terreos fai máis dunha década, segue sen ver materializada 
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unha infraestrutura que é clave para a mobilidade, a seguridade viaria e o 

desenvolvemento socioeconómico da Costa da Morte. 

 

Esta situación de inacción prolongada é inaceptable, e a Xunta debe explicar 

os motivos polos cales non se ten executado unha obra comprometida e con 

partidas aprobadas, así como proceder de maneira inmediata á súa posta en 

marcha. 

 

Por todo o exposto, a deputada e o deputado que asinan formulan as seguintes 

preguntas para o seu debate en Comisión:  

 

1. Vai a Xunta de Galicia a iniciar de forma inmediata as obras da 

prolongación da autovía entre Baio e Berdoias? 

2. Por que razóns non se iniciaron as obras de prolongación da autovía 

Baio - Berdoias, malia contar con partidas orzamentarias consignadas 

durante varios exercicios consecutivos? 

3. Cando ten previsto a Xunta de Galicia iniciar as obras correspondentes á 

partida de 8.000.000 € incluída nos orzamentos vixentes? 

4. Pode o Goberno galego garantir que esta partida será executada 

integramente durante este ano, e non simplemente prorrogada sen 

execución como en anos anteriores? 

5. Ten pensado a Xunta recuperar o proxecto inicial de autovía ata Cee, en 

vez dunha vía de alta capacidade (VAC)? 

6. Por que se cambiou o proxecto inicial dunha autovía por unha vía de alta 

capacidade (VAC)? 
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7. Considera a Xunta de Galicia xustificable que os terreos expropiados 

permanezan sen uso desde hai máis dunha década, xerando un 

prexuízo evidente aos propietarios e ao interese público? 

 

 

 

 

Santiago de Compostela, a 15 de maio de 2025 

 

 

Asinado dixitalmente por: 

 

Patricia Iglesias Rey na data 15/05/2025 13:22:59 

 

Carlos López Font na data 15/05/2025 13:23:09 
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Á Mesa do Parlamento 

Mercedes Queixas Zas, Rosana Péres Fernández e Daniel Pérez López, 

deputadas e deputado do Grupo Parlamentar do Bloque Nacionalista Galego (BNG), 

ao abeiro do disposto no Regulamento da Cámara, presentan a seguinte Pregunta para 

resposta oral na Comisión 4ª, sobre o anunciado catálogo de bens do patrimonio 

cultural costeiro vinculado á rede de establecementos turísticos do litoral. 

 

EXPOSICIÓN DE MOTIVOS 

O goberno galego leva anos anunciando o censo do patrimonio marítimo, 

vencellado ao Plan da Cultura Marítima, un documento que foi levado ao Consello da 

Xunta do 7 de setembro de 2023. 

O pasado 13 de xaneiro de 2025 a Xunta anunciou que o Censo do patrimonio 

marítimo será unha ferramenta clave para a elaboración do catálogo de bens culturais e 

a rede de establecementos turísticos previstos na lei do litoral. Chama a atención que na 

tramitación tanto do Plan da Cultura Marítima como no Catálogo de bens culturais 

participen as Consellarías do Medio Ambiente e do Mar e teñan un papel secundario a 

Consellaría de Cultura e a Dirección Xeral do Patrimonio Cultural. 

Esta marxinación explícase por un feito evidente: o interese da Xunta non é 

traballar seriamente na protección, conservación, restauración e posta en valor dos bens 

do patrimonio cultural costeiro. A máxima prioridade da Xunta é identificar bens 

arquitectónicos que poidan ter aproveitamento turístico, facendo prevalecer o 

aproveitamento privado, exclusivo e elitista destes bens.  

O normal neste caso sería que o proceso de elaboración e aprobación do 

Catálogo sexa coordinado polo departamento con competencias en patrimonio cultural. 
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E que ao mesmo tempo se elabore un estudo sobre os instrumentos de protección, sobre 

os criterios de actuación en materia de conservación e restauración e sobre os usos que 

poden ter estes bens, que non se deben restrinxir ao aproveitamento turístico. Desde 

unha perspectiva ampla e integradora, deberíase estudar o seu posíbel aproveitamento 

social, cultural, educativo e económico, incluíndo neste último ámbito non só o uso 

turístico. Sería un grave erro considerar estes bens unica ou prioritariamente como 

espazos dedicados ao negocio privado e á actividade hostaleira-hoteleira.  

En todo caso débese levar a cabo unha análise e lectura de conxunto, nun 

proceso participativo do que deben facer parte os concellos e as entidades sociais e 

culturais, nomeadamente aquelas máis directamente relacionadas coa conservación e 

defensa da cultura marítima, por unha banda, e do patrimonio cultural pola outra. 

Segundo as informacións difundidas pola Xunta, o inventario de bens culturais 

do litoral elaborado no ano 2019 recolle 459 elementos etnográficos e edificacións de 

carácter público e privado, se ben o Plan de Ordenación do Litoral recollía un número 

sensibelmente maior. 

 

Por todo o exposto formúlanse as seguintes preguntas para resposta oral na 

Comisión 4ª: 

Está a facer a Xunta un control de seguimento e avaliación do estado en que se 

encontra o patrimonio cultural situado no litoral galego? 

Que control fai o goberno do estado de conservación do patrimonio cultural 

situado no litoral declarado pola Xunta como BIC? Con que periodicidade realiza ese 

control? 

Dispón a Xunta de informes que recollan o resultado desa avaliación? 
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Considera o goberno galego que debe prevalecer o aproveitamento e xestión 

pública dos bens culturais do litoral? 

Vai pola contra a Xunta primar unha visión especulativa e de cesión á iniciativa 

privada dos bens culturais do litoral, co conseguinte uso exclusivo, privativo e elitista 

destes espazos? 

Valorou a Xunta o impacto que pode ter a intensificación de actividades 

hosteleiras e turísticas en zonas sensíbeis do litoral? 

Considera de interese a Xunta encargar un informe ao Consello da Cultura 

Galega a respecto dos criterios de protección, conservación, rehabilitación e 

aproveitamento dos bens do patrimonio cultural do litoral? 

 

Santiago de Compostela, 15 de maio de 2025 

 

Asdo.: Mercedes Queixas Za 

Daniel Pérez López 

Rosana Pérez Fernández 

Deputadas e deputado do G.P. do BNG 

 

 

 

 

Asinado dixitalmente por: 

 

Mercedes Queixas Zas na data 15/05/2025 13:32:31 

 

Daniel Pérez López na data 15/05/2025 13:32:37 
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Rosana Pérez Fernández na data 15/05/2025 13:33:08 
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Á Mesa do Parlamento 

Mercedes Queixas Zas e Ariadna Fernández González, deputadas do Grupo 

Parlamentar do Bloque Nacionalista Galego (BNG), ao abeiro do disposto no 

Regulamento da Cámara, presentan a seguinte Pregunta para resposta oral na 

Comisión 5ª, sobre o insuficiente número de prazas ofertadas nas escolas infantís 

dependentes da Xunta de Galiza na cidade da Coruña. 

 

EXPOSICIÓN DE MOTIVOS 

A Xunta de Galiza comunicou no pasado mes de novembro ao Estado que vai 

devolver 22 millóns de euros procedentes de fondos europeos, correspondentes ao Plan 

de Recuperación, Transformación e Resiliencia, destinados á creación de prazas en 

escolas infantís, que permitirían crear até 3.417 novas prazas públicas de educación 

infantil de 0 a 3 anos. 

O goberno galego manifestou en diversas ocasións a súa discrepancia coa 

distribución destes fondos por non poder utilizalos para outros fins, como obras en 

escolas xa existentes ou para subvencionar centros privados incorporados ao programa 

de gratuidade que está vixente en Galiza desde o curso 2022-23. 

O sistema da gratuidade da Xunta de Galiza subvenciona con diñeiro público 

escolas infantís privadas, que non forman parte do Consorcio de Servizos de Igualdade 

e Benestar. Na actualidade, das máis de 30.000 prazas dispoñíbeis en Galiza, máis 

dunha terceira parte pertencen á rede privada (13.552), outra terceira á pública 

autonómica (10.142) e case un 20% aos concellos. De acordo coa FEGAMP, a Xunta de 

Galiza aboa algo máis de 90 euros mensuais por crianza ás escolas infantís municipais, 
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mentres que as escolas infantís privadas reciben 310 do goberno galego por alumno ou 

alumna. 

As listaxes provisionais resultantes do baremo extraordinario de decembro de 

persoas admitidas e de agarda nas Escolas Infantís xestionadas polo Consorcio de 

Servizos de Igualdade e Benestar para o curso 2024/2025, publicadas hai uns días, 

indican que na cidade da Coruña a oferta de prazas nas tres escolas infantís públicas é 

totalmente insuficiente e incapaz de atender a actual demanda, pois acaban de quedar en 

listaxe de agarda un total de 161 crianzas. 

Unha problemática que, lonxe de se solucionar, volve agravarse agora coa 

publicación da adxudicación provisional de prazas das escolas infantís dependentes da 

Xunta para o curso 2025-26 na cidade da Coruña. 

A Coruña confírmase como o concello con maior número de peticións de prazas 

que ficaron en listaxe de agarda, concretamente 587, sendo as escolas infantís de Eirís e 

da Sardiñeira as que presentan maior número de crianzas sen praza adxudicada. 

Desde o BNG non entendemos a irresponsabilidade do goberno da Xunta, que 

rexeita o apoio económico do goberno do Estado para reforzar a atención educativa na 

etapa 0-3, e en correspondencia facilitar a conciliación familiar, ao tempo que impide o 

acceso a unha praza na escola infantil pública por insuficiente oferta de prazas, 

totalmente inadecuada esta á demanda actual, coas consecuencias que isto conleva para 

a conciliación familiar. 

 

Por todo o exposto formúlanse as seguintes preguntas para resposta oral na 

Comisión 5ª: 
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- Como valora o goberno da Xunta que 587 crianzas queden sen praza na 

adxudicación provisional das escolas infantís dependentes da Xunta para o curso 2025-

26 na cidade da Coruña? 

- Cales son as medidas previstas polo goberno galego para atender a demanda de 

prazas públicas en Educación Infantil na cidade da Coruña agora totalmente 

insuficiente? 

- O goberno galego ten previsto aumentar o número de prazas públicas de 

Educación Infantil na comarca da Coruña? 

- Por que renuncia o goberno á axuda económica do goberno do estado para 

reforzar a oferta de prazas nas escolas de educación infantil que evitaría a elevada 

listaxe de agarda actual na Coruña? 

- Que medidas vai impulsar a Xunta para resolver esta situación de cara a 

garantir unha praza pública nas escolas infantís dependentes da Xunta de Galiza para o 

curso 2025-2026? 

 

Santiago de Compostela, 15 de maio de 2025 

 

Asdo.: Mercedes Queixas Za 

Ariadna Fernández González 

Deputadas do G.P. do BNG 

 

 

 

Asinado dixitalmente por: 

 

Mercedes Queixas Zas na data 15/05/2025 16:33:25 

C
SV

: R
EX

PG
-A

9O
um

Lc
vd

-8
Ve

rif
ic

ac
ió

n:
ht

tp
s:

//s
ed

e.
pa

rla
m

en
to

de
ga

lic
ia

.g
al

/tr
am

ite
s/

cs
v/

84841

C
SV

: B
O

PG
D

SP
G

-tc
ijm

Y0
M

y-
7

Ve
rif

ic
ac

ió
n:

ht
tp

s:
//s

ed
e.

pa
rla

m
en

to
de

ga
lic

ia
.g

al
/tr

am
ite

s/
cs

v/

https://sede.parlamentodegalicia.gal/tramites/csv/BOPGDSPG-tcijmY0My-7


       

 

 

 

 

 

 

 

 

 
  

OFICINA PARLAMENTAR 

Parlamento de Galiza 

Rúa do Hórreo, 63. Tel. 0034 981 551 545 

gp-bng@parlamentodegalicia.gal 

15702 Santiago de Compostela 

Galiza 

 

4 

 

 

Ariadna Fernández González na data 15/05/2025 16:35:30 
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Á Mesa do Parlamento 

Carmela González Iglesias e Rosana Pérez Fernández,  deputadas do Grupo 

Parlamentar do Bloque Nacionalista Galego (BNG), ao abeiro do disposto no 

Regulamento da Cámara, presentan a seguinte Pregunta para resposta oral na 

Comisión 8ª, sobre os recheos para a ampliación do porto deportivo de Baiona. 

 

EXPOSICIÓN DE MOTIVOS 

Baiona sofre unha forte presión turística, en especial nos meses do verán, que 

afecta a vida cotiá da veciñanza baionesa. Xa é unha realidade que o turismo masivo e 

estacional que sufre colapsa as oportunidades de mercar ou alugar unha vivenda e como 

consecuencia a veciñanza de Baiona ten que marchar a outros Concellos para poder 

vivir. 

As oportunidades de emprendemento en Baiona son limitadas ou inexistentes 

fóra do sector turístico e lonxe do mes de xullo e agosto, e como mostra a infinidade de 

establecementos que pecharon e que están a pechar. Ao que hai que engadir o 

incremento de tráfico polas estradas de acceso a vila que se colapsan e dificultan a 

comunicación da veciñanza para a súa vida cotiá, como ir ao traballo, acudir a un centro 

hospitalario ou a calquera servizo na cidade de Vigo. 

Unha actividade que durante anos foi, e é, un medio de vida para moitas 

baionesas e baioneses estase a converter nun auténtico problema para a vida das persoas 

dese concello como consecuencia da aposta polo turismo de masas das administracións 

local e galega. Baiona foi sempre sinónimo de turismo de calidade e sostible e a aposta 

do PP polo turismo sen control vai ter consecuencias nefastas non só para Baiona senón 

para todo o Val Miñor. 
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O recheo para a ampliación do porto deportivo de Baiona, que está a piques de 

comezar, é un paso máis para ese avance na turistificación masiva que non ten en conta 

as consecuencias sobre a veciñanza. 

Ademais este recheo vai supoñer unha grave afección ao ambiente, tal e como 

indica o informe de avaliación ambiental estratéxica do Plan especial do Porto de 

Baiona no punto 4. “Efectos ambientais previsibles” onde di: “considerase que o Plan 

especial pode ter efectos significativos sobre o ambiente, caracterizándose estes como 

significativos en relación a súa probabilidade, duración, reversibilidade, acumulación e 

sinerxía”. 

Este recheo, segundo o informe de impacto ambiente sinalado, vai a ter graves 

afeccións: 

* na paisaxe ao modificar a fachada marítima de Baiona xa moi afectada, 

* no patrimonio natural xa que o recheo vai a ocupar hábitats nos que existen 

elementos naturais a preservar e provocará contaminación que afectará ás especies 

mariñas e a calidade das augas, 

* na atmosfera e no cambio climático polo aumento do tráfico tanto marítimo 

como terrestre. 

* no ciclo hídrico, xa que os fondos ocupados pola ampliación do peirao 

pesqueiro, ou pola creación dun aparcadoiro na zona náutico recreativa producirán un 

efecto negativo sobre o ciclo hídrico. 

Este recheo está tendo un forte rexeitamento social en Baiona e en todo o Val 

Miñor polo desastre medioambiental e paisaxístico que vai supor esta ampliación de 

máis de 4000 metros cadrados na nosa baía, igual que xa o fixo o primeira fase non só 

coa modificación da circulación da correntes mariñas senón tamén coa contaminación 
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que supoñen mais embarcacións e coas novas restricións de zonas de pesca que isto 

traerá consigo. 

Rexeitamento que tamén mostra moita preocupación pola repercusión que  este 

recheo vai ter sobre a vida da veciñanza de Baiona, xa que esta actuación incide no 

modelo de turismo masivo que xa sofre a vila. 

Por todo isto o Goberno Galego debe paralizar este recheo para preservar a baía 

de Baiona e, sobre todo, garantirlle á veciñanza de Baiona a posibilidade de vivir no seu 

concello evitando a masificación turística que lles impide o acceso a unha vivenda, que 

lastra ao comercio local, que incide na súa calidade de vida sufrindo altos niveis de 

ruído e de tráfico. 

 

Por todo o exposto formúlanse as seguintes preguntas para resposta oral na 

Comisión 8ª: 

- Como valora o Goberno Galego o rexeitamento social que a ampliación do 

porto deportivo de Baiona ten na vila? 

- Considera o Goberno Galego que está ampliación non vai a afectar á veciñanza 

de Baiona? 

- Sabe o Goberno Galego as repercusións que a turistificación masiva ten sobre a 

veciñanza de Baiona? 

- Pensa o Goberno Galego que o recheo para a ampliación do porto deportivo de 

Baiona vai a ter repercusións negativas no ambiente da baía de Baiona? 

- Como valora o Goberno Galego que o porto de Baiona perda cada día máis a 

súa condición de porto de pesca para converterse nun porto deportivo? 

C
SV

: R
EX

PG
-f8

sh
So

sw
O

-7
Ve

rif
ic

ac
ió

n:
ht

tp
s:

//s
ed

e.
pa

rla
m

en
to

de
ga

lic
ia

.g
al

/tr
am

ite
s/

cs
v/

84845

C
SV

: B
O

PG
D

SP
G

-tc
ijm

Y0
M

y-
7

Ve
rif

ic
ac

ió
n:

ht
tp

s:
//s

ed
e.

pa
rla

m
en

to
de

ga
lic

ia
.g

al
/tr

am
ite

s/
cs

v/

https://sede.parlamentodegalicia.gal/tramites/csv/BOPGDSPG-tcijmY0My-7


       

 

 

 

 

 

 

 

 

 
  

OFICINA PARLAMENTAR 

Parlamento de Galiza 

Rúa do Hórreo, 63. Tel. 0034 981 551 545 

gp-bng@parlamentodegalicia.gal 

15702 Santiago de Compostela 

Galiza 

 

4 

 

- Aposta o Goberno Galego pola conversión dos portos de pesca en portos 

deportivos? 

- Como pensa o Goberno Galego que se vai garantir a viabilidade da pesca 

galega se fai unha aposta decidida polos portos deportivos en detrimento dos postos 

pesqueiros? 

- Ten intención o Goberno Galego de, tal e como demanda a veciñanza de 

Baiona, paralizar o recheo para a ampliación do porto deportivo de Baiona pola 

afectación que este vai ter no ambiente da baía de Baiona e na veciñanza da vila? 

 

Santiago de Compostela, 15 de maio de 2025 

 

Asdo.: Carmela González Iglesias 

Rosana Pérez Fernández 

Deputadas do G.P. do BNG 

 

 

 

Asinado dixitalmente por: 

 

Carmela González Iglesias na data 15/05/2025 16:49:45 

 

Rosana Pérez Fernández na data 15/05/2025 16:52:10 
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Á Mesa do Parlamento 

Iago Tabarés Pérez-Piñeiro e Oscar Insua Lema, deputados do Grupo 

Parlamentar do Bloque Nacionalista Galego (BNG), ao abeiro do disposto no 

Regulamento da Cámara, presentan a seguinte Pregunta para resposta oral na 

Comisión 1ª, sobre a eventual privatización da actividade de xestión administrativa na 

Xunta de Galiza. 

 

EXPOSICIÓN DE MOTIVOS 

O Presidente da Xunta ven de manifestar a sua intención de “dar entrada á 

participación privada na xestión do día a día da administración” considerando que tal 

“participación” redundaría nunha xestión máis eficiente. 

Segundo recollen diferentes medios de comunicación, o Sr. Rueda após expresar 

o seu rexeitamento a “sacralizar o público”, indicou que coa privatización das xestións 

competencia a Administración Pública “non ten por que funcionar peor, non ten por que 

ser un desastre”. 

Certamente non é novidosa esa vontade privatizadora da Xunta de Galiza do 

Partido Popular, nin na prestación de servizos públicos, que se externalizan en empresas 

privadas en evidente prexuízo da cidadanía, tanto polo detrimento da condicións en que 

se presta o servizo público como polo incremento de custes que, a máis das veces, 

implica; nin na externalización da intervención na tramitación e xestión de 

procedementos administrativos. Porén, tampouco son novidosos, nin descoñecidos pola 

Xunta de Galiza, os pronunciamentos xudiciais que determinan que con carácter xeral a 

tramitación dos procedementos administrativos está reservada a funcionarios públicos; 

reserva que non só restrinxida ás funcións propias das Administracións Públicas, senón 
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que tamén inclúe a aquelas funcións que afecten, directa ou indirectamente, ás 

potestades públicas ou a protección dos intereses xerais. 

A reserva á función pública da tramitación administrativa xa non é por cuestións 

dunha máis eficiente e eficaz xestión dos recursos públicos, senón por preservar os 

principios esenciais do Estado de Dereito, como son a obxectividade, imparcialidade e o 

sometemento pleno á Lei e ao Dereito, dos que os funcionarios públicos son garantes. 

Tampouco é descoñecida para a Xunta de Galiza a doutrina fixada pola Sala do 

Contencioso-Administrativo do Tribunal Supremo na que se establece que, como regra 

xeral, a tramitación dos procedementos administrativos debe ser realizada polo persoal 

ao servizo da administración, sen que sexa admisible que, con carácter xeral, de 

permanencia e de maneira continua, se poidan encomendar funcións de auxilio material 

ou de asistencia técnica a persoas externas. 

 

Por todo o exposto formúlanse as seguintes preguntas para resposta oral na 

Comisión 1ª: 

Ten previsto a Xunta de Galiza dar a entrada á participación privada na xestión 

diaria da administración autonómica? 

En caso afirmativo, en que consistiría esa privatización e a que tipo de actos e 

procedementos se refire? 

Elaboráronse estudos ou informes sobre  o alcance económico e xurídico da 

privatización de actos propios da xestión administrativa? 

No seu caso, cal foi o resultado do/s informe/s? 
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Considera a Xunta de Galiza que a privatización de actos da xestión 

administrativa ordinaria é compatible co respecto aos principios e valores do Estado de 

Dereito? 

 

Santiago de Compostela, 15 de maio de 2025 

 

Asdo.: Iago Tabarés Pérez-Piñeiro 

Oscar Insua Lema 

Deputados do G.P. do BNG 

 

 

 

Asinado dixitalmente por: 

 

Iago Tabarés Pérez-Piñeiro na data 15/05/2025 18:17:56 

 

Óscar Insua Lema na data 15/05/2025 18:20:08 
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